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ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD 
Pr Hendrikkd 104 
1011 AJ AMSTERDAM 

020-242000

REDACTIEADRES

DRUMASIER 
F/a W. RÖmelingh 
Lottingln 10 
9451 KM ROLDE

Redactie - Walter Rtimelingh (hoofd
redacteur), Ronald Niemeijer, Edwin 
Pol en Jan Verhagen.

Op zaterdag 11 en zondag 12 februari 1989 organiseren WD en JOVD 
samen een topkadercursus met als titel 'ïtervormingen staatsbestel". 
Aan deze cursus kunnen veertig jonge leden van de WD en JOVD deelne
men. Gezien het karakter van de cursus worden aan de deelnemers zekere 
eisen gesteld op het terrein van politiéke ervaring en deskundigheid. 
De cursus zal worden gehouden in Het Witte Huis te Bome. De cursus
prijs bedraagt tachtig gulden per persoon voor het gehele weekend, 
waarbij inbegrepen maaltijden en overnachting. Voor meer informatie 
Ernst van Spluter (050-180775). '

DRIEMASIER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Danocratie (JOVD) en verschijnt 
acht- tot tiemaal per jaar in een 
oplage van drie- tot vierduizend 
exemplaren. Leden van de JOVD ont
vangen de Driemaster gratis. Voor 
niet JOVD'ers bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaar.

KOPIJ
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Wanneer je kopij hebt die je 
graag in een van deze runners zou 
willen plaatsen, stuur je bijdrage 
dan voor de bijbehorende deadline 
naar het redactieadres. De Driemas
ter verschijnt over het algemeen 
binnen een maand na de deadline.

VORMING & SCHOLING
«  District Brabant »
vrijdag 
vrijdag 
zaterdag 
vrijdag 
vrijdag 
za/zo 4/ 5 
vrijdag 31 
zaterdag 
vrijdag 
vrijdag 
vrijdag 
zaterdag 
zaterdag

januari
februari
februari
februari
februari
maart
maart
april
april
april
mei
mei x 
mei

Ccnnunicatie 
Besturen 
VDS 1
Introductie 
Politieke stromingen 
Europa 2000
Promotie en ledenwerving + PR
Comrunicatie
Communicatie
Promotie en ledenwerving + PR 
Politieke stromingen 
Liberalisme 
Politieke stromingen

Voor meer informatie Jan Verhagen (013-367517).

runner deadline
2 89 vr 17/02/89
3 89 vr 24/03/89
4 89 vr 19/05/89

NAMEN EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het algemeen secretariaat 
(+_ f 4,25).

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168 , 2509 AD S 
GRAVEIHAGE (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, Htg Jan 1 ln 58, 
5615 SG EINEHCVEN (040-516029)
penningmeester: Antoon Huigens,
Buizerdstr 6 , 6542 IX NÏMEGEN (080
781011) wp: Bas Bakker, Roolstr 
42/a, 9717 KE GRONINGEN (050
732793) wo: Constantijn Dolmans, 
Molenstg 10, 2311 RB LEKEN (071
141293) vorming & scholing: Ernst 
van Spiunter, Gelkingestr 39-35, 
9711 NB GR0NDGEN (050-180775)
internationaal: Bas Klein, Oudraadt- 
wg 37, 2612 SL DELET (015-147324) 
voorlichting: Jort Kelder, Kastan- 
jeln 28, 1214 LI HILVERSIW (035
48930) organisatie: Ward van Dijk, 
Uilenstede 66, 1183 AK AMSTELVEEN 
(020-474230) politiek: Mark Aalders, 
V Meekerenstr 74/d, 3034 (3) ROTTER
DAM (010-4141366/4082259); Ron Bat
ten, Gravestein 7, 1103 Hl AMSIER- 
DAM (020-952479) en Jan-Willan Dijk
huis, Aquanarynstr 221, 9743 PE 
GRCNUGEN (050-717882).

ISSN 0167-0786

«  District Gelderland »
zondag 22 januari 
zaterdag 4 februari 
za/zo 9/ 8 april 
zaterdag 22 arpil 
za/zo 27/28 mei

Introductie
Besturen + Congresvoorbereiding 
Liberalisme 
Gemeente politiek 
VDS 2

Voor meer informatie Nicole Koetsier (05730-56690).

«  District Limburg »
Voor informatie Toine Beijen (013-555816).

«  District Noord »  
vrijdag 13 januari 
vrijdag 27 januari 
za/zo 25/26 februari 
za/zo 15/16 april 
vrijdag 17 maart 
?

Congresvoorbereiding 
Int roduct iecur sus 
Liberalisme 
Besturen
Spreekvaardigheid 
Introduct iecursus 
VDS 1

? mei
vrijdag 2 juni 
Voor meer informatie Corinne Vermik (050-713240).

«  District Noord-Holland »
Voor informatie Paul Mbltmaker (023-244304).

«  District Overijssel »
Voor informatie Mare Geerlings (05407-64263).

«  District Utrecht »
Voor informatie Baukje Becks (03402-44887).

«  District West »
Voor informatie Annemarie Goutier (010-4582479).

Deume
Eindhoven
Tilburg
Bergen op Zoom
Breda
Oss
's-Hertogenbosch 
's-Hertogenbosch 
Breda 
Oss
Bergen op Zoom
Tilburg
Eindhoven

Doetinchem 
niet bekend 
niet bekend 
niet bekend 
niet bekend

Meppel
Drachten
Havelte
Havelte
Sneek
Emnen
Winschoten
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O P IN IE S  GEVRAAGD RU ■ ■:,»{f»; - . .tM r“; .... . .ucdoor Mark Rutte

'S-GRAVENHAGE, 20 deceniber 1988 - Op donderdag 8 december vond in de vergaderzaal van de Eerste Kamer een 
congres plaats van M50. M50 is een politieke vormingsinstelling die bestuurd wordt door de politieke 
jongerenorganisaties CDJA, JD, JOVD, JS, PPR- en PS-jongeren. M50 bestond vijf jaar en organiseerde daar
om deze bijeenkomst met als titel "opinies gevraagd". Centraal stond de vraag: hoe kunnen we jongeren 
meer betrekken bij besluitvormingsprocessen? Een interessant thema dat veel overeenkomst vertoont met de 
discussie die het hoofdbestuur van onze vereniging deze maanden voert met de districten.

Tijdens die gesprekken staat het doel en de opzet van 
de JOVD centraal. Het hoofdbestuur brengt aan alle 
districten een bezoek en heeft vóóraf gevraagd niets 
voor te bereiden. De discussies hebben dan een open 
karakter. Zowel van de kant van de districten als van 
de kant van het hoofdbestuur. Het is de bedoeling dat 
een bezinning op het huidige functioneren van de ver
eniging plaatsvindt, en de wijze van werken van de JOVD 
onder woorden gebracht wordt. Niet omdat die wijze van 
werken direct veranderd moet worden (de vereniging 
draait op dit moment goed en er is geen reden tot kla
gen) . Maar wel omdat het goed is af en toe even stil 
te staan bij de eigen organisatie. En omdat wellicht 
kan blijken dat politieke jongerenorganisaties tamelijk 
traditioneel werken, danwel sterk die indruk wekken. 
Bij voorbeeld op het punt wat M50 tijdens haar congres 
aansneed: het betrekken van jongeren bij besluitvor
mingsprocessen .
Van mijn kant heb ik op de bijeenkomst van M50 naar 

voren gebracht dat de politieke jongerenorganisaties op 
dit terrein een grote rol kunnen spelen. Jongeren leren 
in de JOVD discussiëren en vergaderen. Na enige jaren 
actief te hebben meegedraaid kunnen ze goed functione
ren in medezeggenschaps- of universiteitsraden. En in 
allerlei andere overlegorganen. Dat is een direct ge
volg van de taak die de politieke jongerenorganisaties 
hebben op het gebied van vorming & scholing. Zowel voor 
de eigen organisatie (met goed geschoolde leden kun je 
kwalitatief beter onderbouwde standpunten fomuleren en 
werkt de pressiefunctie optimaal), als voor de leden 
individueel. Want wat je in de JOVD leert aan technie
ken en kennis kun je ook elders toepassen. Dit zal meer 
naar voren gebracht moeten worden en waar mogelijk 
versterkt. Het lijkt mij bovendien het ideale uitgangs
punt om politieke jongerenorganisaties enorm te laten 
groeien. Discussies over bij voorbeeld het Verre Oosten 
en het mediabeleid zijn dan niet langer een doel op

----------------------------------------------------------------------------------- ^

LIBERALISM E:
EEN BREED  BEGRIP!

Op zaterdag 25 februari 1989 zullen oud-voorzitters 
van de JOVD (waaronder enkelen die uitgevlogen zijn 
naar andere partijen dan de WD), in het kader van 
de landelijke lustrumviering aan een veelbelovend 
fonm deelnemen.

Plaats : Pulchri-studio te 's-Gravenhage.
Aanvang: 13.00 uur.

s ....- .'________________________________/

zich, maar worden ook een (zichtbaar) middel om veel 
van te leren. En dat kant ons allemaal ten goede.
Tot slot wil ik graag van deze gelegenheid gebruik 

maken om in vogelvlucht het progranma voor kamend jaar 
door te nemen. Centraal staat natuurlijk ons veertigja
rig bestaan. Gedurende het gehele jaar zal daar aan
dacht aan besteed worden. Op zaterdag 25 februari (de 
JOVD werd op 26 februari 1949 opgericht), vieren we de 
officiële viering te 's-Gravenhage. Op zaterdag 24 en 
zondag 25 juni hebben we het lustrumcongres in de Ko

ningshof te Veldhoven. En in het najaar volgen dan nog 
een reeks van afsluitende manifestaties. In mei zal het 
diner voor oud-hoofdbestuursleden plaatsvinden, en 
gedurende het gehele jaar zullen vele afdelingen en 
districten hun eigen lustra vieren. Maar ook het "gewo
ne" werk gaat natuurlijk door! Het voorjaarscongres zal 
in het teken staan van Europa 2000, en tijdens het 
najaarscongres zal een nieuw politiek kemprogratima 
opgesteld worden.
Ik hoop je in 1989 bij vele gelegenheden te mogen 

begroeten!
r ...... .................... \

V E E R T I G  J A A R  G R O N I N G E N
SYMPOSIUM:

MONISME/DUAUSME
’s middags met landelijk prominente sprekers!

LUSTRUMFEEST
's avonds met jazzband en cabaret!

Z A T E R D A G  8 A P R I L  1 9 8 9

Voor meer informatie: Jolanda Hekman (050-144823) 
of Cisca Wijmenga (050-716999).

y ................. ...............  y
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„1992 door Jan Kees Martijn

AMSTERDAM, 21 december 1988 - In zijn verdediging tegenover de Tweede Kamer van het regeringsstandpunt 
inzake adoptie door homofiele paren, gebruikte minister Korthals Altes van Justitie als één van zijn 
argumenten dat Nederland het zich in het kader van "Europa 1992" niet kon veroorloven om uit de pas te 
lopen ten opzichte van de andere lidstaten. Het is duidelijk dat de interne markt, die eind 1992 in de 
Europese Gemeenschap (EG) dient te zijn gerealiseerd, heel wat heeft losgemaakt. Iedere zich zelf respec
terende provincie, gemeente, onderneming enzovoort, bezint zich op zijn of haar positie. Dit artikel is 
een poging om na te gaan wat de ware proporties van "1992" zijn.

«  De geschiedenis »
"1992" is begonnen in 1958, met het in werking treden 

van het Verdrag van Rome, dat de grondslag vormt van de 
Europese Economische Gemeenschap. In dit verdrag is 
onder andere de doelstelling neergelegd om te komen tot 
een gemeenschappelijke markt voor goederen, diensten, 
arbeid en kapitaal. Een belangrijke tussenstap hierbij, 
de vorming van een douane-unie, werd voltooid in 1968. 
Binnen een douane-unie is er sprake van vrij verkeer 
van goederen en diensten tussen de lidstaten, door de 
opheffing van alle onderlinge invoertarieven en kwanti
tatieve invoerbeperkingen, en de instelling van een 
gemeenschappelijk buitentarief. Deze ontwikkeling leid
de tot een sterke toename van de onderlinge handel in 
de gemeenschap.
In het begin van de jaren zeventig werd ook het vrije 

verkeer van werknemers (en hun gezinnen), juridisch 
gezien, gerealiseerd. Iedere ingezetene van een EG- 
lidstaat kan werk aanvaarden in een andere lidstaat 
onder dezelfde voorwaarden (inclusief sociale zeker
heid) als nationale onderdanen van het ontvangende 
land. Het recht op vrije vestiging (als zelfstandige) 
en de vrijheid van dienstverlening bleven evenwel nog 
aan belangrijke juridische obstakels onderhevig. Het 
ging daarbij vooral om de vereiste beroepskwalificaties 
(met name opleidingseisen). De feitelijke arbeidsmobi
liteit tussen de lidstaten is ondanks de bereikte libe
ralisaties gering. Het grootste deel van het internati
onale verkeer van arbeid binnen de EG betreft gastar
beiders van buiten de gemeenschap. De beperkingen op 
het vrije verkeer van kapitaal werden, overeenkomstig 
het Verdrag van Rome, slechts in beperkte mate afge
schaft .
De bovenstaande maatregelen zijn voorbeelden van 

zogenaamde negatieve integratie, dat wil zeggen maatre
gelen gericht op het wegnemen van belemmeringen aan de 
binnengrenzen. De gemeenschappelijke markt zoals die in 
het Verdrag van Rome werd voorzien omvat daarnaast ook 
positieve integratie. Hiermee wordt bedoeld het harmo
niseren van nationale regelingen en het vervangen van 
nationale regulering door gemeenschappelijke maatrege
len op EG-niveau. Op dat punt werd echter weinig be
reikt, zodat de gewenste geïntegreerde markt niet tot 
stand kwam. Het betekende dat handelaren die een pro
dukt van het ene naar het andere EG-land wilden expor
teren weliswaar niet met invoertarieven werden gecon
fronteerd, maar wel met bij voorbeeld verrekeningen van 
de BTW en de accijnzen en met uiteenlopende technische 
voorschriften. Deze onbevredigende situatie leidde tot 
vele klachten van burgers en ondernemingen zoals Rii- 
lips, die niet ten volle konden profiteren van de voor
delen die een gemeenschappelijke markt te bieden heeft.

«  Het Witboek »
In 1985 besloot de Europese Commissie tot een nieuw 

initiatief om uit de ontstane impasse te geraken. Be
halve de druk van diverse grote ondernemingen hebben 
waarschijnlijk ook de hoge werkloosheid en de economi
sche stagnatie in de EG hierbij als drijfveer gefun
geerd. De voornemens van de Commissie werden neergelegd 
in het Witboek met betrekking tot de voltooiing van de 
interne markt. Het Witboek bevatte een opsomming van 
meer dan driehonderd maatregelen (inmiddels terugge
bracht tot ongeveer 280) om de EG-markt beter te inte
greren. De maatregelen kunnen worden ingedeeld in drie 
groepen.

1) De afschaffing van de fysieke grenzen. Dit betekent dat 
de grenscontroles tussen de lidstaten moeten komen te 
vervallen.

2) De afschaffing van de technische grenzen. Hiermee wordt 
bedoeld dat producenten hun produkten in de gehele 
gemeenschap moeten kunnen verkopen.

3) De afschaffing van de fiscale grenzen. De stelsels van 
BTW en accijnzen dienen zo op elkaar te warden afge
stemd dat er geen verrekening aan de grenzen meer nodig 
is.
Vooral de afschaffing van de technische grenzen is 

een bijzonder ingewikkelde operatie. Om die afschaffing 
te bereiken heeft de Cotnnissie onder andere gekozen 
voor een systeem van wederzijdse erkenning van eikaars 
voorschriften en normen. Op basis van deze formule 
zijn, als een produkt in één land van de gemeenschap op 
de markt wordt toegelaten, alle andere landen verplicht 
het produkt ook toe te laten. De nationale bepalingen 
dienen dan wel te voldoen aan richtlijnen van de EG, 
waarin een beperkt aantal voorwaarden (betreffende 
gezondheid en veiligheid) worden geformileerd. Ten 
slotte vallen ook procedures voor overheidsaankopen en 
-opdrachten onder de technische belenmeringen. De be
voordeling van binnenlandse bedrijven moet door middel 
van EG-voorschriften voortaan (in principe) tot het 
verleden gaan behoren.
In de Europese Akte, die in 1987 van kracht werd, 

zijn de besluitvormingsprocedures vastgelegd met be
trekking tot de voorstellen uit het Witboek. Bij de 
meeste richtlijnen is geen unanimiteit in de Raad van 
Ministers vereist, maar kan met een gekwalificeerde 
meerderheid worden besloten. Inmiddels zijn ongeveer 
honderd van de 280 richtlijnen uit het Witboek aangeno
men.
De poging om voor 1993 de interne markt te voltooien 

is zonder twijfel van groot belang. Aanvaarding van de 
voorstellen zal onder meer leiden tot een verhoogde 
concurrentie op de Europese markten. Efficiënte onder
nemingen zullen groeien ten koste van de minder effici-
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ente. Daarnaast zullen Europese ondernemingen door de 
meer homogene thuismarkt beter in staat zijn om in de 
mondiale concurrentieslag overeind te blijven. Het 
gevolg van dit alles zal een stijging zijn van de wel
vaart in de gemeenschap. Deze stijging is (noodgedwon
gen met een wel erg natte vinger) door de Cecchini- 
groep *) geschat op tussen de vier- en vijfhonderd 
miljard gulden per jaar.

«  Inperking nationale beleidsvrijheid »
Op verschillende gebieden spreekt het voor zich dat 

de voltooiing van de interne markt een beperking van de 
nationale beleidsvrijheid met zich mee brengt. Het 
beleid inzake overheidsaankopen, BTW, accijnzen en de 
toelating van buitenlandse produkten wordt in het kader 
van de interne markt immers voor een deel naar het 
Europese beleidsniveau overgeheveld. De verwachting 
bestaat echter dat ook op (heel) andere beleidsterrei
nen de nationale beleidsautonomie zal worden aangetast.
Door de vergrootte toegankelijkheid van nationale 

markten en de verlaging van de transportkosten zullen 
in veel bedrijfstakken minder ondernemingen en produk- 
tievestigingen resteren dan er thans bestaan. In een 
situatie van forse werkloosheid is het voor ieder land 
van belang zo veel mogelijk van die vestigingen te 
herbergen. Dat belang wordt nog vergroot in het geval 
van ondernemingen met een hoge winstgevendheid of met 
goede perspectieven. Door deze ontwikkeling zal ieder 
land zich meer dan tot dusver gedwongen zien om een 
goede concurrentiepositie voor de eigen bedrijven en 
een gunstig investeringsklimaat te creëren. Dit omvat 
ten minste een goede infrastructuur (inclusief onder

wijs), een gunstig belastingklimaat en andere financi
ële faciliteiten. In dit licht is bij voorbeeld de 
algemene trend in de EG om de (hogere) tarieven voor de 
inkomstenbelasting te verlagen, een allesbehalve toe
vallige samenloop van omstandigheden.
Ook op sociaal terrein kunnen problemen ontstaan. 

Regelingen inzake minimumlonen, scholingsverplichtingen 
voor werkgevers, medezeggenschap enzovoort, kunnen in 
de concurrentiestrijd tussen de lidstaten onder grote 
druk komen te staan. Wellicht dat op deze punten alleen 
een gemeenschappelijke aanpak overeind kan blijven. 
Deze overweging pleit voor verdergaande positieve inte
gratie op sociaal terrein, in samenhang met de negatie
ve integratie van de voltooiing van de interne markt. 
Het is overigens niet zo dat hoge tarieven voor de 
inkomstenbelasting en de sociale premies sowieso het 
investeringsklimaat ondermijnen. Dat gebeurt pas indien 
deze lasten worden afgewsnteld op de winsten of indien 
het voor hoogbetaalde (schaarse) personen onaantrekke
lijk wordt om in het land te wonen. Een soortgelijke 
redenering als voor het sociaalbeleid geldt voor het 
milieubeleid. Alleen gezamenlijk, zoals in EG verband, 
is het haalbaar om hogere eisen aan bedrijven te stel
len.
Ten slotte leidt ook het verdwijnen van de grenscon

troles tot een vermindering van de mogelijkheden voor 
de individuele landen om een onafhankelijk beleid te 
voeren. Onder andere bij het asielbeleid en bij de 
bestrijding van grensoverschrijdende criminaliteit, 
zoals drugshandel en internationaal terrorisme, kant 
dit punt naar voren.
Landen voelen er meestal weinig voor om een deel van

"In de Europese Akte zijn twee nieuwe gronden voor ontheffing geïntroduceerd, namelijk de bescherming van 
het binnenlandse leef- en arbeidsmilieu. In hoeverre landen op deze bepalingen daadwerkelijk een beroep 

kunnen doen, zal blijken uit de toekomstige vonnissen van het Europese Hof van Justitie."
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hun beleidsvrijheid in te leveren. Voor de EG als ge
heel zijn erin dit geval echter grote economische voor
delen te behalen. Sommige landen zijn bevreesd, en niet 
geheel zonder reden, dat zij in de interne markt buiten 
de boot zullen vallen omdat investeerders ze onvoldoen
de aantrekkelijk vinden. Dat geldt met name voor Span
je, Portugal en Griekenland. Maar dankzij de hoge over
eengekomen inkomensoverdrachten naar deze landen werden 
ook zij bereid gevonden om mee te werken.

«  De beperkingen van de interne markt »
Steeds meer mensen worden zich bewust van de beteke

nis van de komende ontwikkelingen. Als een waar virus 
grijpt de "Europa 1992"-koorts om zich heen. Juist 
daarom is het zinvol om ook stil te staan bij de beper
kingen van de voorgestelde maatregelen. In sommige 
commentaren wordt de suggestie gewekt dat uitvoering 
van de voorstellen van de Commissie betekent dat er één

Jan Kees Martijn: "Als een waar virus grijpt de 'Europa
1992'-koorts om zich heen. Juist daarom is het zinvol 

om ock stil te staan bij de beperkingen van de voorge
stelde maatregelen."

Europese markt zal ontstaan. Daar is evenwel geen spra
ke van. Markten worden van elkaar gescheiden door tal
rijke barrières waar het Witboek geen vat op heeft. 
Hierbij richten we ons op de markten voor goederen en 
diensten.
Een heel belangrijke barrière is de afstand. Voor 

veel aanbieders van diensten (met name middenstanders) 
is de markt die ze bedienen en waarbinnen ze concurren
tie ondervinden niet groter dan de eigen stad, of het 
eigen dorp. Voor de meesten zal er weinig veranderen. 
Ook zijn voor veel goederen de transportkosten te hoog 
om ze (op grote schaal) internationaal verhandelbaar te 
maken. Voorbeelden hiervan zijn drinkwater en vers 
brood. In de tweede plaats worden de nationale markten 
van elkaar gescheiden door belangrijke cultuurverschil
len, zoals verschillen in taal, media en mentaliteit. 
Het verkopen van een produkt in een ander land van de 
EG zal dus ock na 1992 vaak betekenen dat een apart

verkoop en distributie apparaat en een aparte reclame 
campagne nodig zijn.
Een andersoortige scheiding tussen de nationale mark

ten die ook na 1992 zal blijven bestaan wordt gevormd 
door de vele uiteenlopende nationale normen en stan
daarden. Het systeem van wederzijdse erkenning van 
eikaars normen betekent weliswaar dat landen eikaars 
produkten moeten toelaten, maar het betekent zeker niet 
dat de consumenten de buitenlandse produkten ook zullen 
kopen. Als een buitenlands produkt niet aansluit bij de 
nationale (vrijwillige!) standaarden zal er doorgaans 
weinig belangstelling voor bestaan. Om deze reden wordt 
de nieuwe strategie van de Conmissie, gericht op nega
tieve in plaats van positieve integratie, door sonmigen 
juist als een achteruitgang gezien ten opzichte van het 
oude streven naar alomvattende harmonisatie van natio
nale normen of de instelling van Europese normen. De 
nieuwe strategie is, in ieder geval op de korte ter
mijn, echter wel aanmerkelijk effectiever. In het ver
leden werd soms zo lang gewerkt aan een gemeenschappe
lijke regeling dat deze was verouderd tegen de tijd dat 
er eindelijk overeenstenming werd bereikt.
De lidstaten van de EG kennen hun eigen munten, die 

in waarde ten opzichte van elkaar schonmelen. Dit leidt 
tot oowisselingskosten en valutarisico's voor de hande
laren en beperkt daardoor de onderlinge handel. Om deze 
problemen te beperken zou het Europees Monetair Stelsel 
(EMS) kunnen worden versterkt. Het EMS omvat de natio
nale valuta's van acht van de twaalf EG-landen en is 
gericht op het stabiliseren van de onderlinge wissel
koersen. Recentelijk is de discussie over de vorming 
van een Europese monetaire unie opnieuw losgebarsten. 
In een dergelijke unie zou er nog maar èèn Europese 
munt bestaan. Met name het Verenigd Koninkrijk, onder 
aanvoering van premier Thatcher, verzet zich echter 
tegen deze mogelijkheid.

«  Ontsnappingsclausules »
Naast de bovenstaande blijvende barrières tussen 

(nationale) markten, zijn ook de vele uitzonderingen 
op het vrije verkeer van goederen, diensten, arbeid en 
kapitaal van belang, die expliciet in de Europese maat
regelen zijn vervat. Zo houden landen het recht om zich 
aan het vrije verkeer te onttrekken op grond van natio
nale normen inzake onder andere gezondheid en publieke 
moraal. In de Europese Akte zijn zelfs twee nieuwe 
gronden voor ontheffing geïntroduceerd, namelijk de 
bescherming van het binnenlandse leef- en arbeidsmi
lieu. In hoeverre de landen op deze bepalingen daadwer
kelijk een beroep kunnen doen, is overigens nog ondui
delijk. Dit zal blijken uit de toekomstige vonnissen 
van het Europese Hof van Justitie.
Daarnaast geldt ook voor de afzonderlijke maatregelen 

op grond van het Witboek dat ze de nodige (?) ontsnap
pingsclausules bevatten. Bij voorbeeld de richtlijn 
inzake de liberalisatie van het onderlinge kapitaalver
keer, houdt de mogelijkheid open dat landen bij "ern
stige verstoringen" van de markt alsnog de handel be
perken.

«  Het politieke gevecht »
In de slotakte bij de Europese Akte staat vermeld dat 

de vaststelling van de datum van 31 decenfcer 1992, bij 
de voltooiing van de interne markt, geen automatische
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"De voorzitter van de Europese Conmissie, de Fransman Delors, heeft voorspeld dat over tien jaar tachtig 
procent van de wetgeving op economisch en wellicht ook op sociaal en fiscaal terrein vanuit Brussel zal 

voortkomen. Het is duidelijk dat een dergelijk vooruitzicht onder meer premier Ihatcher weinig
aanlokkelijk voorkomt."

rechtsgevolgen schept. Kennelijk is deze datum niet 
meer dan een politieke streefdatum, waar de burgers uit 
de EG geen rechten aan kunnen ontlenen. Deze voorzich
tigheid van de zijde van de politici lijkt niet onver
klaarbaar. Er bestaat grote onenigheid tussen de landen 
over de gewenste invulling van "1992".
De maatregelen die in het kader van de interne markt 

inmiddels zijn genomen gaven weinig problemen. De neer 
omstreden punten liggen evenwel nog steeds op tafel. De 
meest in het oog springende voorbeelden zijn de af
schaffing van de grenscontroles en de fiscale harmoni
satie. De Conmissie heeft voorgesteld om de BTW tarie
ven te harmoniseren door middel van twee bandbreedtes. 
Voor de accijnzen is èên Europees tarief voorgesteld. 
Met name het Verenigd Koninkrijk en Frankrijk vertonen 
tot heden weinig bereidheid om hiermee akkoord te gaan.
Belangrijk is ook dat de onderhandelingen plaatsvin

den tegen de achtergrond van grote onenigheid over de 
op lange termijn gewenste vorm van Europese samenwer
king. De voorzitter van de Europese Conmissie, de 
Fransman Delors, heeft voorspeld dat over tien jaar 
tachtig procent van de wetgeving op economisch en wel
licht ook op sociaal en fiscaal terrein vanuit Brussel 
zal voortkomen. Het is duidelijk dat een dergelijk 
vooruitzicht onder neer premier Ihatcher weinig aanlok
kelijk voorkomt. Om de bovengenoemde redenen lijkt het 
mij niet waarschijnlijk dat de interne markt inderdaad 
nog in 1992 tot stand zal kunnen komen.

«  Conclusies »
Het mag inmiddels duidelijk zijn: er komt niet èén 

grote Europese markt. Wat wel staat te gebeuren is dat 
de toegankelijkheid van de nationale markten wordt 
vergroot. De economische gevolgen daarvan zullen zeker 
niet uitblijven: meer faillisementen en meer welvaart.
Met de aanvaarding van het Witboek heeft het vastge

lopen integratieproces in de EG weer een nieuwe dyna
miek verkregen. Toch is een waarschuwende kanttekening 
van belang. De voltooiing van de interne markt betekent 
dat de individuele lidstaten een deel van hun beleids
vrijheid kwijtraken. Met name bij sociaal- en het mi
lieubeleid is het van belang dat daar een effectief 
Europees beleid voor in de plaats komt.
Het is evenwel goed om ook te bedenken dat zeker niet 

al het beleid aan de tucht van de interne markt zal 
worden onderworpen. Voor een deel is dat het gevolg van 
de blijvende marktscheidingen en de ontsnappingsclausu
les. Maar bovendien zijn er een heleboel onderwerpen 
die nu eenmaal weinig met het investeringsklimaat van 
een land te maken hebben. Familierecht is er daar wel
licht één van.

*) De Cecchini-groep is een groep onderzoekers onder lei
ding van de Italiaan Paolo Cecchini die in opdracht 
van de Europese Conmissie de kosten van een niet-ver- 
enigd Europa (oftewel de baten van "Europa 1992") heeft 
trachten te berekenen.
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HISTORIE EN FEITEN
VERENIGD EUROPA door Paul de Ruyter

ENSCHEDE, 18 novenber 1988 - Na vele pogingen om Europa op een gewelddadige wijze te verenigen zagen de 
Europese landen na de Tweede Wereldoorlog in dat het tijd was om oude inperialistische en nationalisti
sche gedachten om te zetten in een streven naar aaneensluiting van Europa. Dit streven kwam voort uit een 
drietal standpunten: 1) Door de gewapende conflicten is Europa als centnm van de wereld voorbij ge
streefd door de Sovjetunie en de Verenigde Staten, welke niet in een groot aantal naties versnipperd 
zijn. 2) De t w e  wereldoorlogen leidden tot een gevoel van "nooit meer oorlog!", een verenigd Europa kon 
daar voor zorgen. 3) De wens naar een betere, vrijere en meer rechtvaardige wereld en een vervolmaakte 
ordening daarvan.

«  De Europese defensie »
In 1948 werd tussen België, Frankrijk, Luxemburg, 

Nederland en het Verenigd Koninkrijk het Pact van Brus
sel ondertékent. Dit verdrag voorzag in economische, 
culturele en sociale samenwerking en wederzijdse mili
taire hulp. De vijf verenigen zich, samen met de Bonds
republiek Duitsland en Italië, in 1954 tot de West 
Europese Unie (WEU). Deze is de opvolger van het Pact 
van Brussel en probeert de veiligheid in West Europa te 
garanderen. Na lange tijd in de schaduw van de NAVO te 
hebben gestaan is erdoor Frankrijk in 1984 een nieuwe 
impuls gegeven om de WEU als Europese defensiepoot 
beter te gebruiken.

«  De Europese economische samenwerking »  
Eveneens in 1948 werd, op initiatief van de Verenigde 

Staten, de Organisatie voor Europese Economische Samen
werking (OEES later OESO) opgericht. Het doel was het 
wederopbco&ren van de ineengestorte Europese economie, 
gesteund door de Verenigde Staten in de vorm van het 
Marshall-plan. In 1979 wordt het Europees Monetair 
Stelsel (EMS) ingesteld. Het EMS wil de onderlinge 
stabiliteit van de verschillende munteenheden verster
ken door middel van de European Currency Unit (ECU), en 
een meer gezamelijk monetairbeleid. Dit houdt in dat 
door middel van interventie geprobeerd wordt de ver
schillende valuta's op een bepaalde waarde te houden. 
Het Verenigd Koninkrijk en later ook Griekenland blij
ven buiten het EMS.

«  De Raad van Europa »
De Raad van Europa, opgericht in 1949, is een orgaan 

waaraan 21 Europese laoden deelnemen. Elk land heeft 
het vetorecht, macht heeft de Raad van Europa derhalve 
alleen bij de gratie van alle deelnemende landen. In 
het kader van de Raad van Europa is ook het Europees 
verdrag tot bescherming van de rechten van de mens en 
de fundamentele vrijheden in 1950 tot stand gekomen. 
Hieruit volgde de Europese conventie van de rechten van 
de mens en het Europees hof van de rechten van de mens. 
Venter heeft de Raad van Europa voornamelijk als taak 
het bevorderen van het Europa-gevoel.

«  De lidstaten van de Europese Gemeenschap »
Omdat het Verenigd Koninkrijk weigerde enige soeve

reiniteit in te leveren voor het bereiken van de ge
meenschappelijke markt werd het, onder aanvoering van 
de Franse president De Gaulle, buiten de Europese Ge
meenschap (EG) gehouden. Als reactie hierop richten 
het Verenigd Koninkrijk in 1960 samen met Denemarken,

Ijsland, Noorwegen, Oostenrijk, Portugal, Zweden en 
Zwitserland de Europese Vrijhandels Associatie _(EVA) 
op. Na in dertien jaar tweemaal te zijn afgewezen-wordt 
het Verenigd Koninkrijk, samen met Denemarken en Ier
land alsnog toegelaten tot de EG. De regering van Noor
wegen had ook anbities tot deelname, maar werd terugge
floten door het volk door middel van een referendum. De 
economische voorspoed van de EG werkte grote aantrek
kingskracht uit. In 1981 treedt Griekenland toe tot de 
EG en vijf jaar later heeft de EG haar huidige aantal 
van twaalf lidstaten bereikt. Spanje en Portugal traden 
als laatste toe tot de EG. Het inwonertal van de EG 
bereikt de 321 miljoen en haar aandeel in de wereldhan
del is 22 procent.

«  De Europese Gemeenschap »
Doordat Frankrijk eigenbelang liet prevaleren boven 

gemeenschapsbelang nam het in 1965 een half jaar niet 
deel aan de Raad van Ministers, waarmee Frankrijk de 
besluitvorming blokkeerde (dit staat bekend als de lege 
stoel politiek). Om aan Frankrijk tegemoet te komen 
werd in 1966, wanneer voor een groot aantal besluiten 
het meerderheidsprincipe gehanteerd had moeten worden, 
het Akkoord van Luxenburg gesloten. Dit houdt in dat 

■ iedere lidstaat eenstemmigheid kan eisen (pseudo-veto- 
recht), hetgeen de besluitvorming ernstig vertraagt. In 
1967 worden de drie Commissies en Raden van Ministers 
van de Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal (EGKS), 
de Europese Gemeenschap voor Atoomenergie (EHRATCM) en 
de Europese Economische Gemeenschap (EEG) vervangen 
door één conmissie en één raad. Pas in 1979 wordt voor 
het eerst het Europees Parlement rechtstreeks gekozen. 
De rol van dit parlement is het adviseren van de Euro
pese Commissie en heeft anenderingsrecht op bepaalde 
delen van de begroting van de EG. In 1984 wordt voor de 
tweede keer het Europees Parlement rechtstreeks geko
zen. Het Witboek van Europa, waar alle wijzigingen in 
staan die nodig zijn om in 1992 de interne markt .tot 
stand te brengen, verschijnt in 1985. Woordvoerders van 
talloze regeringen hebben te kennen gegeven dat één 
interne markt in het nu al roemruchte jaartal niet 
bereikt kan worden. In 1987 is de Europese Akte van 
kracht. De doe»: het Europees Parlement geïnitieerde 
akte moet de EG democratiser maken. Het Europees Parle
ment mag nu meebeslissen over de toetreding van staten 
tot de EG en de associatie met niet-lidstaten. Voor het 
overige houdt de Raad van Ministers het laatste woord. 
Tevens kan het Europees Parlement beslissingen over de 
interne markt afwijzen of wijzigen. De Raad van Minis
ter kan dan slechts met eenstemmigheid afwijken.
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LIBERALISME
ANDERS BEKEKEN door Bart Pool

WAEFFUM, 6 januari 1989 - Persoonlijk heb ik veel kritiek op de liberale beweging in Nederland. Met name 
op de WD, die toch het liberalisme in Nederland vertegenwoordigt. Maar ook op onze eigen club: de JOVD. 
In de samenleving en in de politiek zijn veel zaken best positief, maar er zijn eveneens veel dingen erg 
negatief.

Positief is bij voorbeeld de wil om weer te gaan 
werken. Het gaat met het bedrijfsleven vrij aardig. Het 
is nu eindelijk tot de socialisten en vakbonden doorge
drongen dat voor werkgelegenheid ook winst noodzakelijk 
is. Daarnaast zou ik de wil om de uit de hand gelopen 
overheidsuitgaven te saneren positief willen noemen.
Negatief is de versplintering van de maatschappij. Er 

is geen binding meer met een ideologie. Vroeger hadden 
de mensen een band met de buurt waar ze woonden, met de 
partij waarop ze stemden of met de vakbond waarvan ze 
lid waren. Er is een enorm aanbod van mogelijkheden 
gekomen tot vermaak. Men hoeft elkaar niet meer op te 
zoeken. Met nane de televisie is hier debet aan. Verder 
zorgt het grote aantal echtscheidingen voor versplinte
ring.
De commercialisering van de samenleving is toegeno

men. Dit zorgt ervoor dat mensen met geld meer moge
lijkheden hebben om hun eigen leven te leiden. Voor 
diegenen die geen geld hebben, is het allemaal bijzon
der janmer. De commercie veroorzaakt een verkilling van 
de menselijke omgang. Geld verdienen kan mijns inziens 
net zo goed op een andere manier.
De politiek, en met name de WD, heeft geen antwoord 

op de versplintering van de maatschappij. Slechts èèn 
minister heeft deze gang van zaken in de samenleving 
gesignaleerd, en dat is minister De Korte. Maar sinds 
de affaire rond de Japanse keizer Hirohito is minister 
De Korte door Lubbers aan de ketting gelegd.
Het CDA maakt uit wat erin de politiek gebeurt. Het 

CDA is zogenaamd sociaal bewogen, maar ondertussen 
houdt het wel de Wet gelijke behandeling en de euthana
siewetgeving tegen. Het CDA lijkt wat dat betreft wel 
op een hermafrodiet (een tweeslachtig wezen).
Het CDA neemt ook in de maatschappij veel belangrijke 

posities in. Vele besturen bestaan uit CDA'ers. Dit is 
in strijd met het gegeven dat de kerk en de politiek 
van elkaar los weken.
Het liberalisme zou een groter stempel moeten gaan

drukken op de politiek en samenleving. Dit echter niet 
alleen door de vrijheid van het individu te benadruk
ken. Dat leidt alleen maar tot verdere versplintering. 
De WD dient meer naar haar liberale uitgangspunten te 
kijken. Ik noem ze nog maar even op: vrijheid, gelijk
waardigheid, verdraagzaanheid, verantwoordelijkheid en 
sociale rechtvaardigheid.
Voorts dient de WD goed in de gaten te houden wat 

erin de maatschappij aan de hand is. Men moet daarom 
eveneens, of juist daarom, voor de zwakkeren opkomen. 
Dit niet door voor Sinterklaas te gaan spelen, maar 
door deze mensen in de samenleving te betrekken. En 
deze grote groep te helpen goed te functioneren.
Op dit moment ontbreekt het de WD aan sociale bewo

genheid. Politiek moet er daaran iets veranderen. De 
WD en JOVD moeten, zoals gezegd, meer opzoek gaan naar 
het zuivere liberalisme. Liberaal bestek '90 is daartoe 
een hele slechte aanzet. Ik heb het altijd belachelijk 
gevonden dat de JOVD het stuk ging amenderen. Daardoor 
zijn er veel te veel slechte gedeelten blijven staan. 
De JOVD had dit discussiestuk meteen en volledig van 
tafel moeten vegen. Ik vind het een afgang voor de WD 
dat Liberaal bestek '90 als basis gaat dienen voor het 
komende vefkiezingsprograrnna.
De conservatieve elementen moeten worden geëlimi

neerd. Men moet de WD opheffen en veranderen in een 
liberale volkspartij, of er moet een conservatieve 
partij worden opgericht (zoals Geertsema eens heeft 
voorgesteld).
Het zal duidelijk zijn: als er niets verandert binnen 

de WD, dan zal het liberalisme in de WD en daarmee 
het liberalisme in de maatschappij een ondergeschikte 
rol blijft vervullen in Nederland. Het CDA blijft dan 
domineren en een coalitie van de PvdA met de WD blijft 
ver te zoeken.
Dit is slechts mijn mening. Ik hoop op reacties. Ik 

verwacht dan wel reacties op het gehele artikel, niet 
slechts op een enkel onderdeel daarvan.

FOTO-EXPOSITIE
Ter aankleding van het lustrumcongres zoekt de lus- 

trumconmissie materiaal voor een foto-expositie.
Wanneer u in het bezit bent van gedenkwaardige foto's 

die een beeld geven van onze veertig jarige historie, 
Han zou de lustrumccranissie het zeer op prijs stellen 
als u deze in de kamende weken naar het algemeen secre
tariaat zou opsturen.
U krijgt dan per omgaande een ontvangstbewijs retour.
Voor de goede orde: de foto's blijven uw eigendom, en 

zullen na afloop van het lustrumcongres onbeschadigd 
worden teruggestuurd.

D R IEM A S TER  9



I
I POLITIEK! i i i i i i i i i i i i i i i irrrrrrrrrrrrrrrrrrrrrri » »~i l

Nijpels ontevreden over huidige situatie
ZORGEN VOOR MORGEN
GRONINGEN, 12 december 1988 - "Zonder samenwerking met het Oostblok en landen als Noorwegen, Oostenrijk, 
Zweden en Zwitserland graven we ons eigen graf. Milieuvervuiling gaat over de grenzen heen. Zestig pro
cent van de zure regen in Nederland wordt veroorzaakt door het buitenland. Met die wetenschap moet je 
wel samenwerken." Deze mening verkondigde minister Nijpels van Volkshuisvesting Ruimtelijke Ordening en 
Milieubeheer tijdens een spreekbeurt georganiseerd door de afdeling Groningen. Als verwijsmateriaal ge
bruikte hij het opzienbarende rapport Zorgen voor Morgen, dat door het Rijksinstituut voor Volksgezond
heid en Milieuhygiëne is samengesteld. "1992 één milieubeleid", was hét gespreksonderwerp de avond.

Afdeling Groningen draaide top. Ruim zeventig leden 
waren bereid om de minister toe te horen. Een bijeen
komst, die eerst niet door dreigde te gaan. Nijpels 
moest oorspronkelijk naar een commissievergadering van 
de Tweede Kamer, die later echter werd afgelast. Gro
ningen had geluk.

«  Besluitvorming »
"In 2010 zal het milieu verslechteren, ook als we zo 

doorgaan", aldus Nijpels. "Het milieubeleid zal ver
scherpt moeten worden." Volgens de bewindsman is de 
huidige besluitvorming te traag mede omdat Spanje en 
Portugal nu deel uitmaken van de Europese Gemeenschap. 
"Ze zijn minder ver in ontwikkeling, ze kunnen het zich 
niet economisch permitteren om rigoreuze besluiten te 
nemen." Nijpels is dus behoorlijk ontevreden over de 
huidige situatie. Het liefst ziet hij, dat óók het 
Verenigd Koninkrijk de problemen onder ogen ziet. 
"Ihatcher ontkent de schuld van de zure regen in Noor
wegen, waar zij de schuldigen van zijn. Noorwegen is 
dus afhankelijk van Ihatcher. Als zij het milieubeleid 
erkent zal dit een grote vooruitgang zijn." Maar niet 
alleen het Verenigd Koninkrijk gooit roet in het eten, 
volgens de minister gaat ook Frankrijk nog te vaak op 
de rem staan. "Nederland bevindt zich voortdurend in 
een dilemna." Europa 1992 is een tijdperk van fusies en 
samenwerkingsverbanden, ook op het gebied van milieu. 
Nijpels: "Er bestaat al een samenwerkingsovereenkomst 
met Spanje en Portugal, zodat zij óók ja kunnen zeggen

tegen bepaalde besluiten. Iets wat zonder deze overeen
komst niet mogelijk zou zijn."

«  Informatie »
"Getuigenispolitiek is leuk, maar het gaat mij om de 

effectiviteit", aldus de milieuminister. Uitwisseling 
van informatie vindt hij dan ook een belangrijk item. 
"Hongarije en Polen zijn aangesloten op Nederlandse 
meetstations, iets wat van groot belang is. Verder zijn 
jongerenorganisaties zowel in Oost als West al diverse 
subsidies toegezegd."

«  Belachelijk »
Ook de loodvrije benzine kwam die avond uitgebreid 

aan bod. De grote autoconcerns zijn niet bereid om een 
auto met katalysator te produceren, met als argument 
dat ze er nog niet technisch voor klaar zijn. Iets wat 
Nijpels belachelijk vindt: "Ze worden wel aan Oosten
rijk en Zwitserland. Dus waarom niet aan ons?"

«  Hamvraag »
Eén milieubeleid in 1992? Nijpels: "Men moet niet op 

andere landen wachten, je moet zelf het goede voorbeeld 
geven. Het is een kwestie normen. Als deze verlaagd 
zullen worden voor Nederland dan zeg ik: nee. Worden de 
huidige nomen aangehouden dan zeg ik: ja. De vraag of 
één milieubeleid in 1992 zal komen blijft dus nog de 
grote vraag. De "normen-kwestie" zal in ieder geval het 
grote struikelblok worden.

V E R E N IG IN G

PLATTELANDERS door Jort Kelder
EDAM/VÖLENDAM, 9 december 1988 - Leuk of vervelend, nostalgie of nachtmerrie. Jeugdherinneringen. Bij een 
enkeling werden de jonge jaren beheerst door psychische en fysieke gebreken, stiefmoeders, geloofsfana- 
ten, de jaren vijftig en geldproblemen - dergelijk volk is voorbestemd voor "het schrijverschap". Ande
ren, de meesten, zagen hun prilste periode zorgelozer aan zich voorbijtrekken. Driemaster ging op stap 
met een jonge naïeveling en een jonge ouderling in de JOVD. Beider "roots" liggen in het Noordhollandse 
Edam/Volendam. Op stap met Mirjam A.W. Mol (21) en mr. Jan H.C. van Zanen (27).

Edam - 14.15 uur. "Dag Teun, kunnen we een kopje 
koffie bij je drinken?" "Prima Jan, je bent dik gewor
den, overigens." Van Zanen: "Ik doe m'n best!"
Gezeten in etablissement "Het hof van Holland" voelt 

Van Zanen zich thuis. Koffie met puntje, babbel-babbel, 
gezellig-gezellig. De uitbater verhaalt over lang gele
den, over Van Zanen die "als kleuter al een leidende 
figuur was", met dochter speelde en de JOVD oprichtte. 
Reisgezel Mol hoort het aan, denkt aan haar Volendam-

connection. Hij - Van Zanen - werd op z'n vijftiende 
lid van de JOVD en richtte de afdeling Edam/Volendam 
op, daarna het district Noord-Holland, werd Driemaster- 
redacteur en "vliegende brigadier" (lees: hulpje van de 
vice-voorzitter orgi) en uiteindelijk (kan het anders 
bij deze perfecte schoonzoon?) in 1981 als traditioneel 
- om niet te zeggen rechts - ingesteld liberaal, vice- 
voorzitter in het toenmalige vecht-hoofdbestuur. Zij— 
Molletje - is pas anderhalf jaar lid van de JOVD en

10 D R IEM A S TER



rVERENIGING! i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i
rrrrrrrrrrrrrrrrrrrrr

viel als vice-voorzitter politiek van Eindhoven om nog 
niet opgehelderde redenen op. Zeker, ze bezit de nodige 
Ausdauer - op congressen is ze 's ochtends niet zelden 
bij bewustzijn. Een talent, jawel. Maar GODALLEMACHTIG 
wat een nuances voor een pril mensch, 21 jaar jong.
Edam - 15.30 uur. "Déég Nel, doe je de groeten aan

ome Jaap?" Gordijntjes en begonia's gaan her en der 
opzij - Jantje van Zanen "back in town". We passeren de 
sinds beeldenstorm en reformatie Hervormde Grote Sint 
Nicolaas Kerk, "waar de koeien tijdens de watersnood 
van 1916 droog stonden". Edam is diep-in-de-provincie, 
vandaar.
Het gesprek gaat inmiddels over de JOVD toen. Het was 

- naar goed middenstandsgebruik - "aanpoten" in de 
Edanmer JOVD. TVree dozijn leden, geen studentenstad, 
tóch veel actieve en/of talentvollen. De, naar eigen 
zeggen, "plattelander" of "aangeklede boer" Van Zanen 
kijkt vertederd op die periode 
terug. Vele liberaaltjes begon
nen hun JOVD-leven achter op de 
fiets bij Van Zanen - op weg 
naar een vergadering. Nu is 
nu, nu is anders. De afdeling 
Edam/Volendam evolueerde tot 
Waterland, waarna ze via een 
nood-fusie degenereerde in 
Waterland/West-Friesland. De 
plaatselijk voorzitter Van 
Steenbergen - niet zelden ge
tooid in zwart en vlinderdas- 
bekeerde zich onlangs tot de 
Jonge Socialisten. Wat hem 
betreft is de JOVD passó, een 
"ballenclub". Logica voor be
ginners .
15.45 uur - Edam. Pisa op z'n 

Edams - de in stutten hangende 
Speeltoren - en de Kaasmarkt, 
alwaar de plaatselijke jeugd 
jaarlijks op Koninginnedag 
samenschoolt rond de voorzitter 
van de "commissie kinderfees
ten": mr. J. "zeg maar Jantje" 
ran Zanen. Dan het Danplein 
v1624), het monumentale Stad
huis (1737) en het pied-é-terre 
van PvdA-Europarlementariër 
Piet Dankert, hetgeen meer 
gelijkenis net een kroeg dan een woonhuis vertoont. 
J.H.C., gesticuleert, strooit weelderig anekdotes, 
schudt-handen-vol en zwaait de inlanders amicaal toe. 
Als Mirjam Mol laat weten "wel te kunnen merken dat jij 
uit Edam komt", bekent hij "de sfeer ook enigszins 
benauwend te vinden". We moeten door, tijd voor Volen
dam.
Aangekomen in het visserij-bolwerk converseren de 

twee over "vrouwen in de politiek". "Al kun je weinig 
of niets, als vrouw word je al snel gepusht omdat er 
ook een vrouw in het bestuur moet. Dat staat leuk. Ik 
vind dat nogal vernederend", vertrouwt mejuf Mirjam ons 
toe. Na het heengaan van Annette Nijs is het hoofdbe
stuur vrouwloos. De heren zoeken naarstig collegaatjes. 
Haars ondanks is ook Molletje "in the running" voor... 
tja... voor wat eigenlijk? "Serious Mirjam" weet - mede

gezien mijn notitieblok - van geen ambities. Zo gaan 
die dingen in de JOVD. "Ik ben niet iemand die zo nodig 
moet. Ik ben plaatsvervangend voorzitter van Eindho
ven!"
16.30 uur - Volendam-arrivée. Met een aromatisch 

mengsel van vis en Rome in de neusholte en een wee 
zondagmiddag-gevoel verhaalt de uitgeschreven katholiek 
over het Volendam van pa, een horde tantes en ooms 
("Een is gelukkig ongetrouwd. Dat scheelt weer"): "Je
zus, over mij zul je hier geen reclamepraatjes horen. 
Ik ben te hooghartig, we begrijpen elkaar niet." Wij
zend op een porcelein-winkel met oud-Hollands 'Made in 
Hong Kong"-servies vervolgt ze: "Volendam is nep. Als
ik geld had kocht ik hier alles op en smeet de boel 
stuk." Als altijd krijgt ook hier het onvermijdelijke 
zijn beslag. We hijsen ons in Volendammer kledij. Nep- 
dracht, nep-decor; 35 seconden en drie mislukte foto's 

verder is de flitser "geen 
zenuwen, niet bewegen, niet 
knipperen" - aangeslagen. Foto- 
is-tijd-is-geld-is-Volendam. We 
vervoegen ons ter borrel in hét 
plaatselijke hotel-restaurant. 
Binnengekomen stuiten we op 
een allerminst gastvrije "alive 
and kicking" klederdrachtige 
tante. Wat wij daar wellicht 
komen doen? Goeie vraag, we 
gaan.
Borrel met garnituur worden 

elders genuttigd. Van Zanen- 
het laatste kaasje in tweeën 
delend - over zijn interesse 
voor de Alltag JOVD: "Ach, zo
nu en dan bellen, een sherry- 
tje, een ruzietje, gezellig. Ik 
volg het op afstand, mijn tijd 
is geweest." Zij, denkend aan
uitzicht over de Zuiderzee 
zaliger - de JOVD: "Dat geilen
op titeltjes, dat haantjesge
drag, dat carriére-maken-via- 
de-JOVD; dat ergert mij, Jon
gens zetten onder hun naam 
altijd hun functie: vice-voor
zitter politiek van de afde
ling. .. Dat hiërarchische - dat 
slaat toch nergens op. Is er 

weer zo'n 'punt-komna'-amendement, dan zeggen wij in 
Brabant altijd: een typisch West-amendement (het dis
trict onder kundige leiding van de heer J. Manusama 
JK). Meisjes kan het niet zoveel schelen. Hebben ze een 
goed idee, komt er een vent die het pikt en luidruchtig 
onder worden brengt. Op die manier blijft politiek een 
mannenzaak. Ik ben nu voorzitter van de emancipatie- 
projectgroep - vreemd eigenlijk dat dit nodig is. Maar 
enfin, je kunt als vrouw in de politiek natuurlijk ook 
zo redeneren: als ik écht iets wil bereiken, doe ik m'n 
blousje wel een knoopje verder open..."
18.00 uur - SAAB. Op weg naar de bedanpte frisheid 

van de wereldstad. Een jongevrouw - spontaan, politiek 
onbevlekt - en een jongeheer - routineus, acceptabel 
cynisch. Beider verleden onttrekt zich snel aan de 
achteruitkijkspiegel.

"Als ik écht iets wil bereiken, doe ik m'n 
blousje wel een knoopje verder open..."
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ONTWIKKELINGSSAMENWERKING door Mark Aalders

ROTTERDAM, 21 december 1988 - Door het hoofdbestuur is ontwikkelingssamenwerking vastgesteld als congres- 
onderwerp voor het voorjaarscongres van 1990. Dit onderwerp is de laatste jaren in de JOVD maar mager aan 
bod gekomen, terwijl er een groot aantal interessante facetten aanzitten. Bovendien is ontwikkelingssa
menwerking een onderwerp dat geregeld in het nieuws is.

Noord/Zuid-verhoudingen, de rol van de internationale 
organen als het IMF, de Wereldbank en die van de vel
schillende particuliere hulporganisaties kunnen aan de 
orde komen. Verder kan aandacht worden besteed aan het 
beleid van de overheid met betrekking tot de criteria, 
de omvang en structuur van de ontwikkelingshulp.
De kern van het project zal de resolutie zijn. Daar

naast zullen er een aantal ondersteunende activiteiten 
moeten plaatsvinden. Hierbij valt te denken aan het 
schrijven van een nota of een serie artikelen, het

organiseren van een thema-dag of het maken van een 
opzet voor thema-avonden alsmede het (laten) opstellen 
van rollenspellen voor de afdelingen en districten.
Inmiddels is contact opgenomen met het ministerie van 

Ontwikkelingssamenwerking, de NOVIB en met IDEALS over 
de mogelijkheden van materiële en financiële ondersteu
ning.
Wanneer je belangstelling hebt om in deze project

groep zitting te nemen of voor inlichtingen, kun je 
contact met me opnemen (010̂ 4141366/4082259).

V O R M IN G  & S C H O LIN G

LEVE DE BUREAUCRATIE! door Jan ve^
'S-HERTOGENBOSCH, 8 januari 1989 - Als ergens problemen worden gesignaleerd, is een van de meest bureau
cratische oplossingen een heuse conmissie. Soms kan het echter ook een zeer goede oplossing zijn. Als 
voorbeeld van dat laatste kan de op het zomercongres van 1988 ontstane "conmissie van advies voor vorming 
& scholing" worden genoemd.

Deze conmissie is ingesteld naar aanleiding van een 
door alle districten gezamenlijk ingediende notie. Het 
doel van de conmissie is (eerst) het opsporen en (daar
na) oplossen van de problemen op het gebied van v&s. 
Ten slotte moet de conmissie berichten aan de dis- 
trictsbesturen (zeg maar provinciale besturen) en het 
hoofdbestuur over haar bevindingen. De districtsbestu- 
ren geven alles door aan de afdelingen, zodat de dis
cussie door heel de vereniging gevoerd wordt.
In de huidige sanenstelling bestaat de conmissie uit 

zes personen: het hoofdbestuurslid voor vorming & scho
ling, zijn voorganger, twee ervaren cursusleiders en 
twee bestuursleden voor v&s uit de districten. Er is 
al tweemaal een bijeenkomst geweest. De opkomst: vier 
respectievelijk drie personen. Inderdaad niet dende
rend, maar het kan natuurlijk gebeuren dat je ziek of 
verhinderd bent.
Als problenen werden gesignaleerd: 1) Het te lage 

niveau van de cursussen. 2) Gebrekkig cursusmateriaal. 
3) Onvoldoende deelnemers (vooral te weinig gemotiveer
de en geïnteresseerde deelnemers). 4) Een tekort aan 
goede en ervaren cursusleiders (in het bijzonder met 
specialismen als public relations en redactie). 5) Een 
gebrek aan ervaring en kennis bij de secretarissen 
vorming & scholing van de districten, omdat zij meestal 
snel "dóórstromen" naar andere posten.
Voor deze problemen werd het volgende pakket oplos

singen bedacht: 1) Men wil beter gebruik gaan maken van 
(nieuwe!) evaluatiefomulieren, waarop de deelnemers 
niet alleen vermelden hoe ze de cursus vonden, maar ook 
aangeven voor welke vervolgcursussen ze belangstelling 
hebben. 2) Ervaren cursusleiders zullen samen met een 
onervaren leider een cursus geven. Zo kan de laatste 
ervaring op doen. 3) Voor alle cursusleiders komt er 
een "opfrisdag". 4) Eén van de twee medewerksters van

het algemeen secretariaat in Amsterdam zal een vast 
aantal uur per week zich uitsluitend met v&s gaan be
zighouden. 5) Men wil de bestuursleden voor vorming & 
scholing van de titel "vice-voorzitter v&s" in plaats 
van de titel "secretaris vorming & scholing" voorzien. 
Niet alleen omdat volgens heel de vereniging de JOVD 
drie poten heeft (organisatie, politiek alsmede v&s), 
en derhalve drie vice-voorzitters het meest logische 
is, maar ock om te proberen deze mensen langer op hun 
post te laten zitten.
Er wordt nog gestudeerd op een herverdeling van de 

beschikbare gelden. Altijd erg moeilijk natuurlijk. Hoe 
kan men namelijk verschil maken tussen "goed" en 
"slecht" besteed geld?
Inderdaad valt een aantal oplossing onder de catego

rie: baat het niet, dan schaadt het zeker niet. Wat 
echter zéker baat is de evaluatie van het beschikbare 
cursusmateriaal. Daar is man nu dan ook druk mee bezig. 
TWee van de zes comnissieleden bekijken de sociale 
vaardigheidscursussen (bij voorbeeld communicatie en 
spreekvaardigheid). TWee anderen beschouwen de politie
ke cursussen (onder andere liberalisme, maar ook de 
Europa 2000-cursus). En twee bezien de organisatorische 
cursussen (zoals promotie & ledenwerving alsmede public 
relations).
Een groot probleem bij dit alles is het aanzienlijke 

verschil van de opzet en inhoud van de cursussen tussen 
de districten. De extremen: aan de ene kant Brabant dat 
bijna alleen maar avondcursussen organiseert, die voor 
iedereen vrij en gratis toegankelijk zijn. En aan de 
andere kant Utrecht alsmede Gelderland die veel week- 
endcursussen organiseren, waarvoor cursusgeld betaald 
moet worden en die van een hoger niveau zijn.
Een eerste rapportage van de conmissie aan de dis- 

trictsbesturen heeft al plaatsgevonden. Daar bleek het
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belang van ervaren bestuursleden voor vorming & scho
ling. De personen met de minste ervaring (lees: kennis 
van v&s) hadden het negatiefste conrmentaar, en waren 
het minst bereid tot medewerking. Waarom toch? Je mag 
in een danocratie je mening geven, maar alsjeblieft: 
eerst meedenken, dan pas meepraten...
Op dit moment ligt een voorlopig rapport bij het 

hoofdbestuur. Zijn opmerkingen worden ook meegenomen

(meegenomen is niet per definitie gelijk aan overgeno
men) naar het najaarscongres. Maar wanneer ook iemand 
anders nuttig materiaal voor vorming & scholing denkt 
te hebben, bel dan (020-242000)! Het doet er niet toe 
of je wel of geen lid bent.
Zo zie je dat een bureaucratische oplossing, een 

heuse commissie, ook goed kan werken, zolang de commis
sie zélf niet bureaucratisch bezig is!

Congres op 17 en 18 februari 1989 te Lunteren!
ECONOMISCHE ZELFSTANDIGHEID
VOOR IEDEREEN door Nan Weeder

ST 0EDÖTODDE, 16 december 1988 - Dit jaar heeft de Organisatie Vrouwen in de W D  d "economische zelf
standigheid van iedereen" tot congresonderwerp gekozen. Directe aanleiding vormt een maatregel tot econo
mische zelfstandigheid van vrouwen, die naar verwachting in 1990 voor alle achttienjarige meisjes van 
kracht zal worden.

Wat houdt deze regeling in? Momenteel krijgen de 
partners van niet-buitenshuis werkende vrouwen die 
getrouwd zijn of samenwonen een gezinstoeslag bóven hun 
uitkering. Deze toeslag wordt met ingang van 1990 af ge
schaft voor alle partners van meisjes die dan achttien 
jaar worden. Ieder volgend jaar zal de groep dan acht
tien jaar wordende meisjes met dezelfde maatregel te 
maken krijgen, zodat uiteindelijk alle vrouwen onder de 
regeling vallen. Net als iedere jongen, zullen meisjes 
hierdoor voortaan werk moeten zoeken cm zich in hun 
eigen levensonderhoud te kunnen voorzien.
Deze maatregel is natuurlijk niet meer dan een mijl

paal op de lange route die uiteindelijk tot de emanci
patie van de vrouw moet leiden. De problematiek die de 
Organisatie Vrouwen in de W D  op 17 en 18 februari aan 
de orde wil stellen is dan ook veel ruimer dan alleen 
deze maatregel ten aanzien van achttienjarige meisjes.
Zo werd cm de kansen voor vrouwen en meisjes op de 

arbeidsmarkt te vergroten, in 1987 een voorlichtings
campagne gestart om het kiezen van zogeheten "mannenbe
roepen" te stimuleren. Deze actie sluit nauw aan bij de

"Kies Exact"-canpagne die het opnemen van exacte vakken 
in het examenpakket van meisjes tot doel heeft. Het 
verplicht stellen van wiskunde in het examenpakket is 
de meest recente ontwikkeling op dit front.
Tot de sprekers op het congres te Lunteren zullen 

behoren: minister De Koning, die een betoog zal houden 
over beleidsvoornemens en knelpunten op het gebied van 
de emancipatie van de vrouw. Dian van Leeuwen, voorzit
ter van de Emancipat ieraad over de in deze raad levende 
gedachten ten aanzien van de economische zelfstandig
heid van vrouwen en meisjes. Len Rempt (lid van de 
Tweede Kamer) en Jessica Larive (lid van het Europees 
Parlement) over de politieke (on?)mogelijkheden. Alsme
de Roel Jansweyer.
Het onderwerp van het congres lijkt mij van wezenlijk 

belang voor toekomstige generaties mannen en vrouwen, 
en ik wil de leden van de JOVD dan ode graag opwekken 
tot het bijwenen van deze twee dagen. Om de deelname 
ode voor jongeren extra aantrekkelijk te maken is een 
gereduceerde prijs van f 75,00 voor jongeren tot 23 
jaar vastgesteld.

AANM ELDINGSBON Ondergetekende, M / V

Wie graag deel wil nemen aan het congres van de 
Organisatie Vrouwen in de WD op vrijdag 17 en 
zaterdag 18 februari in de Blije Werelt te Lunte
ren, dient deze aanmeldingsbon zo spoedig mogelijk 
naar het onderstaande adres op te sturen. Voor 
jongeren tot 23 jaar geldt een gereduceerde prijs 
van f 75,00. Deze prijs is inclusief diner, over
nachting, ontbijt en lunch. Bij annulering vóór 
vrijdag 10 februari, wordt f 20,00 aan administra
tiekosten in rekening gebracht. Voor informatie kun 
je contact opnemen met Nan Weeder (04138-75932).

Mevrouw J. Weeder - Van 't Hof 
Schootsedk 11 

5491 TD ST 0EDENR0DE

naam

adres

postcode

plaats

telefoon

heeft de verschuldigde f 75,00 overgemaakt op giro
rekening 5485003 ten name van penningmeester Orga
nisatie Vrouwen in de W D  te Leusden.

D R IEM A S TER 13



VERENIGING i i i i_ i
rrrri

i i i i i i i i i .. i i i i i i i
rrrrrrrrrrrrrrrrri

ADVIESRAAD door Jan Verhagen

'S-HERTOGENBOSCH, 6 januari 1989 - Op het afgelopen najaarscongres werd door een motie de adviesraad ter 
discussie gesteld. Alleen de indiener zelf was voor. Gevolg: geen plenaire behandeling met élle JOVD'ers. 
Geen brede discussie dus.
Is heel de vereniging dan zo overtuigd van het nut van de adviesraad? Nee hoor! Niet in deze vorm. Een 
beschrijving en een stellingname in deze Driemaster. Dat vraagt om verdere discussie!

«  Samenstelling »
Wie of wat is de adviesraad? Een stelletje JOVD'ers 

dat het hoofdbestuur adviseert. Wat voor een stelletje 
mag dat dan wel zijn?
In de eerste plaats de leden van hoofdbestuur en de 

hoofdredacteur van Driemaster. Jawel: zij adviseren dus 
zichzelf! Hoewel? Ruim een jaar geleden ging een van de 
vele interne ruzies binnen het hoofdbestuur over de 
vraag of zij daar nu op persoonlijke titel spraken, of 
alleen maar mochten verkondigen wat uit hoofde van hun 
functie het beste was. Dat probleem is nog steeds niet 
opgelost. De praktijk van nu: ze mogen zeggen wat ze 
denken, zolang het maar overeenkomt met de mening van 
de anderen.
Verder hebben twee mensen uit elk districtsbestuur 

zitting in de adviesraad. Wat zij zeggen is hun per
soonlijke mening. Er zijn maar weinig districten die 
goed met hun afdelingen rugge
spraak voeren over wat zij gaan 
zeggen. Een tip voor de anderen?
In de derde plaats maken zes 

JOVD'ers, die lang geleden lid 
van het hoofdbestuur waren, de 
zogenaamde buitengewone leden 
deel uit van de adviesraad. Zij 
zijn gekozen op voordracht van 
het hoofdbestuur.

«  Wat doet de adviesraad? »
Alle bovengenoemde personen 

worden netjes uitgenodigd. Zij 
ontvangen een officiële agenda, 
notulen van de vorige advies
raad, en een bijlage bij de 
agenda die meestal alleen maar 
inbrengen van de leden van het hoofdbestuur bevat. 
Jawel: de stukken voor een vergadering van de advies
raad vermelden wat het hoofdbestuur doet of heeft ge
daan.
Sinds kort worden alleen vraagstukken betreffende de 

lange termijn besproken, tenminste dat beweert men. 
Maar: 1) Dat is pas sinds kort zo. 2) Het kan allemaal 
weer heel gemakkelijk veranderen. 3) De agenda wordt 
door iedereen aangevuld met korte termijn zaken. 4) Hoe 
lang is lange termijn? Ik neem aan: ten minste een 
jaar. Maar ook dan is er nog bijna niets voor de lange 
termijn besproken! Men kijkt namelijk nauwelijks verder 
dan twee congressen vooruit.

«  Congres versus adviesraad »
Nu zitten-we op iets dat de kern raakt: de adviesraad 

bereidt de congressen voor. Nee, bereidt het hoofdbe
stuur op de congressen voor! Ga maar na: de korte ter
mijn zaken, de stukken die vermelden wat het hoofdbe
stuur doet of heeft gedaan. Vele voorstellen worden zo,

voordat het hoofdbestuur er daadwerkelijk mee naar 
buiten komt, in de adviesraad op haalbaarheid getoetst. 
Want ojee, als een voorstel van het hoofdbestuur het 
een keer eens niet haalt!
Nu weet het hoofdbestuur ten minste welke districten 

moeten worden overgehaald. Want de districten stenmen 
altijd als geheel. Twee of drie leden van een dis
trictsbestuur bewerken, is een geheel district ompra
ten. Of afdelingen zo nog langer de spil van de JOVD 
vormen? Naar mijn idee niet meer...

«  Alternatieven »
Het kan ook anders. De conmissie die de statuten en 

reglementen wil wijzigen besprak bij voorbeeld haar 
mening op het afgelopen najaarscongres. Zonder meteen 
te stemnen, zonder de bedoeling om haar eigen mening 
door te drukken. Slechts met de wens tot brede discus

sie. Want dan krijg je de beste 
uitkomst!
Een werkelijke beperking tot 

de lange termijn zaken zou ooit 
kunnen, als men maar wil. Werke
lijk wil! Hoe? Beperk het aantal 
bijeenkomsten van drie (een voor 
elk congres) naar een per jaar, 
met een agenda die verder dar 
het aanstaande congres reikt. 
Dan kan de adviesraad gebruikt 
worden als denktank. Niet langer 
als raad die nieuwe ideeën plat- 
walst, maar juist bedenkt!
Het voordeel van deze aanpak 

voor de vereniging is meer échte 
discussie op de congressen. Meer 
inspraak zonder konkelarij voor

af. Argumenten die tellen in plaats van: "de adviesraad 
vond het goed, dus daarom is het goed". Wedden dat dit 
ook neer deelnemers naar de congressen trekt? Werkelijk 
discussiëren met eerlijke uitgangspunten? Het moet toch 
kunnen? De discussies worden hoogstaander, worden inte
ressanter, omdat de uitkomst nog niet vast staat!

«  Edoch »
Edoch komt de "macht" dan niet langer bij de distric

ten te liggen, maar bij de afdelingen. En dét is toch 
moeilijk te slikken voor de meeste districtsbesturen!
Onze nieuwe voorzitter heeft gezegd: "De JOVD moet 

kritischer worden. Een goede aanzet daar toe is dat de 
leden van de JOVD kritischer worden." Een orgaan als de 
adviesraad - in zijn huidige vorm - past niet in dat 
beeld. Ik wacht, kritisch, af wanneer de daad bij het 
woord gevoegd zal worden. Maar nog steeds geldt: de 
adviesraad heeft zoveel macht als het congres hem wi1 
geven. Laten we dus bij het begin beginnen: de leden.
Laten we bij het belangrijkste beginnen: de afdelingen!
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Deel d: de regeringsbeslissing IJ
VIERDE NOTA
RUIMTELIJKE ORDENING door Jan-Willem Dijkhuis

GRONINGEN, 6 januari 1989 - Op 16 december 1988 verscheen het vierde deel van de Vierde Nota over de 
ruimtelijke ordening. In dit deel maakte de regering haar beleidskeuzes bekend ten aanzien van de dage
lijkse leefomgeving (DALO) en ten aanzien van het ruimtelijk ontwikkelingsperspectief (RDP). Daarnaast 
worden in dit/deel beleidsuitspraken gedaan gericht op de uitvoering van het beleid. Hieronder wil het 
hoofdbestuur van de JOVD een aantal kritische kanttekeningen plaatsen bij een aantal beleidskeuzes die 
door de regeting zijn gemaakt.

«  Jongerenorganisaties »
In deel d heeft de regering de inspraak en adviezen 

van diverse instanties laten meewegen om tot haar be
leidskeuzes te komen. Ook het hoofdbestuur van de JOVD 
heeft gemeend gebruik te moeten maken van het recht om 
inspraak te leveren. Helaas moeten we constateren dat 
geen van onze ideeën, of ideeën van andere jongerenor
ganisaties 2), zijn terug te vinden in deel d. Ons 
eerste punt van kritiek betreft dan ook het geheel 
ontbreken van aandacht voor de inbreng van jongeren in 
deel d. Dat aangaande ruimtelijke ordening in het alge
meen nauwelijks aandacht aan jongeren wordt besteed, 
komt nog het beste tot uitdrukking in de samenstelling 
van de Raad van Advies voor de Ruimtelijke Ordening. In 
deze raad, waarin bijna alle maatschappelijke groepe
ringen zijn vertegenwoordigd (dus ook vrouwen), ontbre
ken de belangenbehartigers voor de jongeren. Dit is des 
te opmerkelijker als men bedenkt dat de Vierde Nota is 
gericht op de toekomst en dus de toekomstige leefom
geving gaat bepalen voor de jongeren van nu.

«  Stedelijke knooppunten »
Naast bovenstaande kritiek hebben we ook nogal wat 

kritiek op een aantal beleidskeuzes die door de rege
ring zijn gemaakt. Het gaat hier met name om de uit
breiding van het aantal stedelijke knooppunten.
Uitbreiding van het aantal stedelijke knooppunten was 

en is in onze ogen niet gewenst. Daarvoor zijn ver
schillende redenen aan te geven. Zo zullen de financi
ële middelen die beschikbaar zijn of nog worden ge
steld, over meer knooppunten moeten worden verdeeld. 
Dit betekent dat de oorspronkelijke knooppunten minder 
financiële middelen krijgen dan voorheen het geval zou 
zijn geweest. Het is dus de vraag of er nog wel een 
volledig pakket van redelijke voorzieningen met vol
doende uitstraling naar het omliggend gebied kan worden 
aangeboden. Hetgeen nog steeds de bedoeling van de 
regering is.
Tegelijkertijd wordt de bestuurskracht van de rijks

overheid uitgehold. Het zijn van stedelijk knooppunt 
betekent dat de rijksoverheid bepaalde taken zal afsto
ten naar dat stedelijk knooppunt. Hoe meer stedelijke 
knooppunten hoe meer decentrale beslissingsbevoegdhe
den, hetgeen betekent dat de kans op een conflict tus
sen twee of een aantal stedelijke knooppunten zal toe
nemen.
Het aantal steden danwel agglomeraties dat voldeed en 

voldoet aan de gestelde criteria 3) voor stedelijk 
knooppunt was (en is naar onze mening) negen. Hierbij 
kan aangetekend worden dat alleen 's-Gravenhage als

enig stedelijk knooppunt geen universitaire 4) voorzie
ningen kent. 's-Gravenhage is echter in zoveel andere 
opzichten uniek, dat dit gebrek niet van doorslaggeven
de betekenis is.
Geen enkele ander stad of agglomeratie voldeed en 

voldoet aan de eisen zoals ze gesteld waren en nog 
steeds zijn. Dus ook de steden Zwolle en Breda niet, 
die zich niet of nauwelijks onderscheiden van andere 
middelgrote steden in ons land.
Zwolle, een stad van slechts negentigduizend inwoners 

voldoet nog het minst aan de gestelde criteria. Geen 
universiteit en geen bijbehorend draagvlak van minstens 
één miljoen inwoners. Een stedelijke agglomeratie kent 
Zwolle nauwelijks zodat dit ook geen argument kan zijn. 
Zwolle als stedelijk knooppunt wordt alleen gerecht
vaardigd door de aanwezigheid van een kansrijke be
drijfsstructuur en als nationaal knooppunt bij de gra
tie van het ontbreken van een Zuiderzeespoorlijn. In
ternationaal heeft Zwolle niets in de melk te brokke
len. Kortom, het lijkt erop dat lobby van de stad van 
meer belang is gebleken dan logische argumenten.
Ook de lobby van Breda mag geslaagd worden genoemd. 

Ook hier wordt niet voldaan aan het criterium van uni
versitair onderwijs. Ook kan betwijfeld worden of Breda 
(120 duizend inwoners) een draagvlak van èt)n miljoen 
inwoners heeft. Wellicht kan de minister aangeven waar 
het verzorgingsgebied van Breda ligt, opdat gemeten kan 
worden of dat gebied daadwerkelijk van die omvang is.
De argumenten van de regering voor het opvoeren van 

Breda als stedelijk knooppunt zijn de goede weg- en 
infrastructuur alsmede de strategische ligging tussen 
de economische centra Rotterdam en de regio Antwerpen/- 
Brussel/Gent. Als je de nota even goed leest kom je 
evenwel tot de conclusie dat deze argumenten door de 
regering zelf niet serieus worden genomen. Hoe moet 
anders het voornemen van de regering om de Zoomweg 5) 
aan te leggen, worden verklaard?
Een ander bezwaar tegen Breda als stedelijk knooppunt 

is de nabijheid van een relatief groot aantal andere 
stedelijke knooppunten, iets wat ook in de inspraak 
door diverse instanties als bezwaar wordt beschouwd.

«  Welzijn »
In onze reactie op de Vierde Nota hebben we onder 

andere het belang van welzijn 6) benadrukt. We hebben 
daarbij aangegeven dat wij onder welzijn iets anders 
verstaan dan uitsluitend economische groei en welvaart. 
Deze opmerking heeft echter geen weerklank gevonden 
getuige de opmerking op bladzijde 6 van deel d van de 
Vierde Nota. In punt h wordt gemald: "Aan de beleids-
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uitspraken liggen veronderstellingen ten grondslag van 
ondermeer economische groei en welvaart. Het moment 
waarop en de mate waarin de beleidsuitspraken gereali
seerd zullen worden zijn afhankelijk van de feitelijke 
economische groei en welvaartsontwikkeling, maar be
ïnvloeden deze ook zelf weer." Bij het invoegen van het 
woord "welzijn" achter welvaart, respectievelijk wel
vaartsontwikkeling, behouden deze zinnen dezelfde rea
liteitswaarde en blijven even leesbaar, terwijl een 
dergelijke aanvulling een veel grotere impact heeft op 
het te voeren beleid.

«  Landbouw »
Vooral in DALO 6 (veranderingen in het landelijk 

gebied) en RDP 6 (behoud en vernieuwing van het lande
lijke gebied) wordt veel aandacht besteed aan ontwikke
lingen in gebieden met landbouw als hoofdfunctie. In 
deel a van de Vierde Nota werd al uitgegaan van een 
beleid van zonering 7) en van onderscheid tussen een 
beleid van actieve handhaving, actieve aanpassing en 
actieve vernieuwing van de ruimtelijke structuur. In 
deel d wordt dit beleid terecht een beleidskeuze.
Opmerkelijk is daarentegen dat er in deel d nauwe

lijks meer wordt gesproken over scheiding danwel ver
werving van functies in het landelijk gebied. Terwijl 
dit in deel a nog een belangrijk issue leek te gaan 
worden, wordt in deel d nog heel even over een verwer
ving van functies gesproken waar het gaat om de klein
schalige gebieden van Noord-Nederland, Twente en de 
Achterhoek. Over scheiding van functies wordt niets 
meer vernomen terwijl gebieden als Noord en Oost-Gro- 
ningen, de Flevopolders en Zeeland hiervoor in aanmer
king leken te komen.
In RDP 5 en 6 worden wederom plannen gemaakt voor de 

invoering van een "bergboerenregeling". In onze reactie 
op de Vierde Nota hebben wij reeds aangegeven dat wij 
een dergelijke regeling niet wenselijk vinden. Een 
"bergboerenregeling" is irnners niets anders dan een

dood ordinaire subsidie (er wordt geen tegenprestatie 
verlangd). Een dergelijke regeling past in onze ogen 
niet in een door de (Europese) overheid gericht streven 
naar een meer marktgerichte benadering van de landbouw.
De "bergboerenregeling" moet, voorzover niet afge

schaft , worden omgezet in een "beheersovereenkomst". 
Een dergelijke overeenkomst past beter in een struc
tuurbeleid 8) zoals wij dat voorstaan, waarbij voor de 
financiële vergoeding van de overheid een tegenpresta
tie wordt verlangd van de agrariër (bij voorbeeld hel 
onderhouden van karakteristieke landschappen).

«  Groeikernen »
In onze reactie op de Vierde Nota hebben wij aandacht 

gevraagd voor de problematiek van een aantal groeiker
nen. Door het wisselend rijksbeleid inzake de bevol- 
kingsspreiding in Nederland in het verleden, zijn een 
aantal gemeenten in financiële problemen gekomen en wel 
zodanig dat deze steden "artikel 12" gemeenten zijn of 
dreigen te worden. Deze gemeenten moeten naar onze 
mening in aanmerking komen voor extra financiële steun. 
Zij zijn immers buiten hun schuld slachtoffer geworden 
van het overheidsbeleid. Helaas moeten we constateren 
dat de regering in deel d geen uitspraken doet omtrent 
deze problematiek.

«  Hoofdtransportassen 9) »
Naast een aantal kleine wijzigingen wordt er in de 

Vierde Nota een belangrijke hoofdtransportas voor het 
wegverkeer toegevoegd. Het betreft hier de Noord/Zuid 
verbinding Groningen/Zwolle/Arnhem. Een belangrijke 
beslissing voor met name de noordelijke en oostelijke 
regio's in ons land.
Wat betreft de hoofdtransportassen voor het personen
en goederenvervoer per rail sluit de regering zich in 
grote lijnen aan bij de door de Nederlandse Spoorwegen 
gepresenteerde nota Rail 21. In tegenstelling tot de 
Nederlandse Spoorwegen is de regering helaas geen voor-
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stander van de aanleg van de Zuiderzeespoorlijn. Vooral 
voor de economische ontwikkeling van Friesland is dit 
een slechte zaak.

«  Hoge-snelheidslijnen »
In deel d van de Vierde Nota kan geconstateerd worden 

dat de regering zich zal gaan inzetten voor de aanslui
ting van de Randstad op het Westeuropese net van hoge
snelheidslijnen (in deel a had de regering dit nog niet 
besloten). Met een dergelijke opmerking van de regering 
krijg je de indruk dat men zelf niet meer weet wat men 
besluit.
Wat wil het geval? Twee weken voorafgaand aan de 

presentatie van deel d van de Vierde Nota werd het 
Tweede Structuurschema Verkeer en Vervoer (TSW) door 
de ministers Smit-Kroes en Nijpels aan de Tweede Kamer 
aangeboden. In die TSW valt op bladzijde 186 te lezen: 
"Nederland wordt aangesloten op het Europese hoge-snel- 
heidsnet: (mede met het oog op de Europese eenwording 
in 1992) zal Nederland aangesloten moeten worden op het 
in ontwikkeling zijnde net van hoge-snelheidslijnen." 
Met andere woorden: de ministers Smit-Kroes en Nijpels

zeggen op 30 november reeds datgene toe waar minister
president Lubbers en minister Nijpels (ondertekenaars 
van de Vierde Nota) zich op 16 december nog voor moes
ten gaan inzetten.
Overigens zijn ook wij voorstanders van aansluiting 

van de Randstad op het Europese hoge-snelheidsnet. Het 
is een absolute voorwaarde voor een land dat preten
deert het distributieland bij uitstek te zijn.

«  Waardering »
Naast onze waardering over de handhaving van het 

zoneringsbeleid en het beleid aangaande actieve handha
ving, actieve aanpassing en actieve vernieuwing van 
landelijke gebieden, zijn er meer positieve zaken te 
onderscheiden in deel d van de Vierde Nota.
Zo plaatst de regering de ruimtelijke ontwikkeling 

van Nederland in een breder internationaal perspectief 
dan in deel a (iets wat wij ook voorgesteld hebben).
Ten slotte hebben we waardering voor de voorstellen 

van de regering om het samenstel van plannen, die be
trekking hebben op de ruimtelijke ordening, te vermin
deren.

1) Voor de goede orde:
- deel a was het beleidsvoornemen van de regering;
- deel b geeft een weergave van de hoofdlijnen uit de 
inspraak;

- deel c is het advies van de Raad van Advies voor de 
Ruimtelijke Ordening.

2) Toegegeven, behalve de JOVD (tweemaal) waren er geen 
andere politieke jongerenorganisaties die inspraak 
hebben geleverd op de Vierde Nota. Toch waren er nog 
voldoende andere jongerenorganisaties die inbreng had
den op de Vierde Nota, te denken valt met name aan de 
landbouw jongerenorganisaties.

3) De criteria zijn (in deel d):
- het hebben van een hoog niveau van voorzieningen (waar
onder universitair en hoger beroepsonderwijs) met een 
bijbehorend draagvlak (minstens één miljoen inwoners).

- goed zijn aangesloten op het systeem van (internati
onale verbindingen;

- het hebben van een kansrijke bedrijfsstructuur.
4) Het criteriun universitair onderwijs wordt ook door de 

regering van groot belang geacht gezien de verandering 
van rangorde van de gestelde criteria. In deel a van de 
Vierde Nota stond dit criterium als derde genoemd. In * 5 6 7
deel d waren de criteria dezelfde, alleen stond het 
hebben van universitair onderwijs nummer een in de 
rangorde.

5) Het gaat hier om een stuk autosnelweg van Dinteloord 
naar Bergen op Zoem. Het is de ontbrekende schakel in 
de verbinding Rotterdam/Antwerpen, waarbij Breda wordt 
gemeden.

6) Welzijn wordt door meer factoren bepaald dan door wel
vaart of economische groei. Welzijn wordt ook bepaald 
door bij voorbeeld de aanwezigheid van een gezond mi
lieu of het ontbreken van een oorlogssituatie.

7) Bij het zoner ingsbeleid kan onderscheid worden gemaakt 
naar gebieden met hoofdfunctie landbouw (zone A) en 
met hoofdfunctie natuur (zone D). De zone's B en C zijn 
gebieden met afwisselende functies in respectievelijk 
grotere ruimtelijke en kleinere ruimtelijke eenheden. 
Het beleid van actieve handhaving, actieve aanpassing 
en actieve vernieuwing van ruimtelijke structuren heeft

betrekking op de zone's B en C.
8) Zie de landbouwresolutie van de JOVD.
9) In de Vierde Nota wordt bij de ruimtelijke ontwikke

ling van ons land een belangrijke rol toegedicht aan de 
verbindingen tussen de stedelijke knooppunten onderling 
alsmede de verbindingen tussen deze knooppunten en het 
buitenland. Deze verbindingen worden hoofdtransportas
sen genoemd.

w ijw  -  b ij n a  .
a lles .

B u iten  b a n kb ilje tte n  ku n t u
bij ons te re ch t voor
al u w  w e n se n  op d rukgeb ied

pRirnAss Dinky 
! Druk-

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466  
Postbus 330, 1780 AH Den Helder
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T'42-rapport; blauwdruk voor succesl
HET GEHEIM VAN DE SMID door Ronald Niemeijer

VEENDAM, decenber 1988 - Vallend onder het district Overijssel is Twente de grootste afdeling van ons 
land. Met vier onderafdelingen en ruim 130 leden heeft men daar de "absolute macht". Op het najaarscon
gres te Rosmalen presenteerde zij het opzienbarende rapport, T'42. De samenstellers Raymond Lejeune, Hayo 
Schultink en Marko Swart hebben een "blauwdruk" geschreven, die het "geheim van succes" verraadt en de 
koers voor de komende jaren beschrijft. Reden genoeg voor Driemaster om een kijkje achter de schermen te 
nemen.

«  District »
Bladerend in de adressenvraagbaak kan ik TWente niet 

onder het kopje "districten" vinden. Conclusie: het 
moet een afdeling zijn. Menig Twentenaar zal dit nu met 
een glimlach lezen. Maar, om even met open kaart te 
spelen, ik heb altijd gedacht dat Twente een district 
was. Op zich geen gekke gedachtengang, want welke afde
ling heeft nu meer dan 130 leden? Juist, geen enkele!

«  Telefoon »
De telefoon gaat in Enschede twee keer over. Iemand, 

een student natuurlijk, neemt op een vreemde manier op: 
'Met mij, met wie?" "Ja hallo, je spreekt met Ronald 
Niemeijer, Driemaster-redactie. Is Raymond Lejeune ook 
aanwezig?" De onbekende roept met een krachtige stem

door de kamer: "Is Raymond er?" Mede inwonenden beves
tigen deze vraag met een luid gebrul. Hij legt de tele
foon met een klap neer en ik moet een poosje wachten. 
Dan eindelijk meldt iemand zich: "Met Raymond Lejeune?"

«  Zelf doen »
"TWente bestaat uit de vier onderafdelingen Almelo, 

Hengelo, Oldenzaal en Enschede. Is hier een reden 
voor?" Raymond, oud-voorzitter TWente antwoordt: "Waar
om? De onderafdelingen liggen allemaal ver uit elkaar, 
en zijn dus erg moeilijk te bereiken voor bestuursle
den. Verder zijn ze net te klein om zelfstandig te 
functioneren. Uit hoeveel leden ze bestaan? Een ruwe 
verdeling is drie keer twintig en één keer zestig le
den, waarvan Enschede als grootste." "Jullie hebben dus

enkele vice-voorzitters politiek (wp's)?" Lejeune: 
"Ja, dat klopt. En voor elke functie bestaat een zoge
naamde "deelraad". Dit betekent, dat alle wp'ers, 
penningmeesters enzovoort, eens in de zoveel tijd bij 
elkaar komen. We geven ze de ruimte; we proberen ze het 
zelf te laten doen."

«  Berekening »
Ik vervolg mijn jacht naar informatie. Raymond Lejeu

ne geeft mij het telefoonnummer van Paul de Ruyter, 
oud-wp'er nu voorzitter, en verzekert mij dat hij meer 
kan vertellen over het T'42-rapport. Weer draai ik het 
netnuntner van Enschede en wéér wordt de telefoon op een 
bijzondere manier opgenomen: "Met de jarige Job?" "Ja 
hallo, je spreekt met Ronald Niemeijer. Is Paul de 
Ruyter ook aanwezig?" "Jazeker, daar spreek je mee", 
zegt een stem vrolijk. "Oh..., nou gefeliciteerd dan 
maar." Ook hier krijg ik weer de indruk, dat ik mei 
studenten te maken heb. Weer is het op de achtergrond 
een luid kabaal. Ik probeer mij hieraan niet te storen, 
en begin maar met vragen stellen: "Waar staat T'42 
eigenlijk voor?" De Ruyter: " 'T' voor TWente en '42' 
voor 4,2 procent. We hebben namelijk gebruik gemaakt 
van een berekening. Het liberaliteitsgehalte hebben wc 
vermenigvuldigd met 4,2 procent om zo een indicatie te 
geven op hoeveel leden een afdeling ongeveer kan reke
nen. Wat liberaliteitsgehalte is? Dat is het aantal 
mensen, die in dit geval op de WD gestemd heeft, ge
deeld door het aantal inwoners. Zo weet je hoeveel 
procent van de bevolking potentieel liberaal is. En dat 
het kan bewijst de praktijk. Zo hebben we voor een 
afdeling uitgerekend, dat men op 22 leden kon rekenen 
en in de praktijk hebben ze daar 21. Hoe we aan die 
gegevens komen? Uit de statistieken van de desbetref
fende gemeente." Op de achtergrond is een oorverdovend 
lawaai te horen. Het gesprek valt even stil. "Dat is de 
taart", maakt Paul mij duidelijk.

«  Enschede »
De onderafdeling Enschede heeft kortgeleden een en- 

quete gehouden onder haar leden. Rob Rekers, voorzitter 
Enschede: "We hebben het bewust onder de niet-actieven 
gehouden. De bestuursleden hebben elk een paar mensen 
onder handen genomen, en persoonlijk benaderd. De be
reikbaarheid was erg slecht. Er bleken slechts tien van 
de twintig leden thuis te zijn. Maar desondanks konden 
we ons toch een algemeen beeld vormen. We hebben op de 
bestuursvergadering de enquetes naast elkaar gelegd en 
vergeleken. Slechts een derde bleek niet-acuief te 
zijn, hoofdzakelijk door tijdgebrek. Of de enquete 
verband houdt met het T'42-rapport? T’42 gaat uit van 
een persoonlijke aanpak, de grote doelstelling hiervan
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is mensen Ce activeren. Het ging ons om de vraag, waar
om men eigenlijk lid is geworden van Enschede en niet- 
actief wil zijn. Uitslag? De meesten zijn bij de JOVD 
gekomen door vrienden of een promotie-standje. Maar 
zelden op eigen initiatief."

«  De niet-student »
Tot slot bel ik Hayo Schultink. Eindelijk wordt de 

telefoon op een fatsoenlijke manier opgenomen, en ein
delijk spreek ik met iemand die dit keer geen student 
is. Met mijn eerste vraag tref ik gelijk in de roos: 
"Hayo, klopt het dat T'42 voor TWente en 4,2 procent 
staat?" Schultink: "Inderdaad, maar het zit eigenlijk 
nog veel ingewikkelder in elkaar. Lejeune en ik kennen 
beiden het boek van Douglas Mams. Een Science f iet ion 
bundel die op een humoristische wijze geschreven is. 
Het verhaal gaat over een computer, die ontworpen is om 
de vragen des levens te beantwoorden. Hij doet er zeven 
en een half miljoen jaar over om tot een antwoord te 
komen, en kwam tot de oplossing 42. Men weet niet wat 
hiermee bedoeld wordt en men bouwt nog een computer om 
de filosofie van deze oplossing te achterhalen. Dit 
geeft eigenlijk de huidige situatie binnen de JOVD en 
afdeling Twente weer. Er worden al pasklare antwoorden 
verzonnen op problemen die niet aanwezig zijn, en er 
worden geen antwoorden gegeven op problemen die er wel

zijn. Maar we hebben natuurlijk dit cijfer niet op een 
willekeurig boek gebaseerd. 42 heeft wel degelijk met 
de berekening te maken." "Wat is eigenlijk de doelstel
ling van het rapport?" niet-student Hayo Schultink: 
"Doelstelling is om in het jaartal 1992 vijfhonderd 
jongeren actief te krijgen. We komen aan dit getal door 
de berekening. Idealistisch? Jazeker, je hebt natuur
lijk genoeg mensen die zich niet aan een vereniging 
willen koppelen. Hoe we dit willen bereiken? Door men
sen persoonlijk te benaderen. Neem als voorbeeld de 
enquete van Enschede, dat is de juiste manier. Zelf ben 
ik ook door een vriend lid geworden. Even wachten Ro
nald, ik wil even een sigaretje opsteken." Een korte 
stilte valt, en ik hoor het knersperende geluid van een 
aansteker. "Zo", vervolgt Hayo, "Ik ben er weer bij. Of 
het rapport ook nuttig is voor andere afdelingen? Wel
zeker. Eindhoven loopt al met plannen rond om ook on
derafdelingen op te gaan richten. Een groot voordeel 
van een dergelijke opzet is, dat je de leden en de 
groei kunt stirmleren. We hebben daarom ook heel duide
lijk in ons rapport aangegeven hoe je mensen moet bin
nenhalen en nog belangrijker, moet vasthouden! Het 
geheel is op een persoonlijke aanpak gebaseerd."
T'42, blauwdruk voor succes dus. Dat is wel zeker, 

net zo goed als twee keer twee vier is, om ten slotte 
nog maar een verklaring voor "42" te geven.

WAT SCHEELT ERAAN?
In de laatste maand van 1988 hield de onderafdeling Enschede van de afdeling TViente een telefonische 
enquete onder haar niet-actieve leden. Hieronder zijn de resultaten afgedrukt.

De meeste ondervraagden.zijn niet-actief door gebrek 
aan tijd.
Weinig geënqueteerden willen in de toekomst actiever 
worden binnen de JOVD. Dit vrijwel altijd door gebrek 
aan tijd.
Leden die in het verleden actief zijn geweest binnen de 
JOVD, blijven langer lid dan leden die nooit actief 
zijn geweest.
De meeste ondervraagden zijn lid geworden via vrienden, 
sommigen door een stand van de JOVD. Maar zelden zijn 
niet-actieve leden op eigen initiatief lid geworden.
De redenen voor het lidmaatschap van de JOVD zijn 
meestal interesse voor politiek en behoefte aan gezel
ligheid.

- De belangstelling van de geënqueteerden ligt op poli
tiek gebied. Sommigen hebben een voorkeur voor vorming 
& scholingcursussen.

- Bij de meeste ondervraagden zijn de politieke conmis- 
sies van de afdeling onbekend.

- De geënqueteerden hebben geen kritiek op de georgani
seerde activiteiten, voor zover ze daarbij aanwezig 
waren.

- Het afdelingsblad wordt over het algemeen veel gelezen 
en hoog gewaardeerd.

- Tot slot bleken de ondervraagden goed op de hoogte te 
zijn van de komende activiteiten van de afdeling.

Bron: Liberaal Democraat (afdelingsblad Ttaente).

„Lekker Interessant Doen”

L.I.D.-KAART
Oh... waar was ik toch zonder jou 
Angstdromen neem jij mij weg 

Naankaartje... jij vult de leegte en kou 
Jij geeft mij weer recht

door Ronald Niemeijer

VEENDAM, 22 december 1988 - Volgens de oude garde leven we in een prestatiemaatschappij. "Zonder een 
goede opleiding kom je tegenwoordig nergens meer", opa, oma en zestig-plussers horende. Frustraties, 
emoties en danotivatie bij de jongeren. Driftig zochten zij, en vonden een oplossing: het visitekaartje. 
Een opzienbarende ontwikkeling, die zcwel binnen JOVD als samenleving zijn intrede heeft gedaan. Steeds 
vaker worden kaartjes, met fel bedrukte inkt, roekeloos uitgedeeld. De volgens Engelse termen "call-card"
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heeft zijn oorspronkelijke functie dan ook al lang verloren. In die tijd werden ze puur uit noodzaak 
gebruikt door theetantes om bij een "niet-thuis" een herkenbaar teken achter te laten. Anno 1989 heeft 
het naarrkaartje een anderen dimensie gekregen. Belangrijk doen én lijken is nu prioriteit nunner één.

Een hoofdbestuurslid zijn betekent aanzien, het ge
zicht zijn van de JOVD. Reden genoeg voor landelijk 
voorzitter Rutte, international secretary Klein en 
voorlichter Kelder om in het bezit te zijn van een 
"carte de visite". Logisch toch? No problem! Alhoewel? 
Discussies laaiden enorm op. Frustraties namen de over

lijk te maken aan Jan Lid.
Vraag: "waar blijven de vip-cards?" Trouwe bezoekers 

van het algemeen secretariaat zullen ongetwijfeld zijn 
opgevallen, dat daar een lange rij van aaneengeplakte 
hb-kaartjes hangt. Waarom? "Ze zijn doodsbenauwd, dat 
ze maar ook één minuut niet te bereiken zijn", aldus

L.I.D.-kaarten moeten hoofdbe
stuursleden die aan hun status 
twijfelen van Jan Lid onderschei
den. Kosten: een kleine honderd 
gulden per gerustgestelde.

hand en jarenlange opgekropte emoties kwamen naar bui
ten. "Wij willen er ook een", riepen de tekort gekomen 
hb'ers angstig. "Waarom zij wel en wij niet?"
Bevreesd riepen de hoofdbestuursleden..., op volle 

toeren draaiden de drukpersen. Maar liefst zes personen 
zijn nu al op hun gemak gesteld met het "ben-niets-wil- 
toch-wat-lijken-kaartje". Kosten? Een kleine honderd 
gulden per persoon. Naast "hoofdbestuurslijn 020
274591", een tweede doel om de hb-populariteit duide-

een favoriet hoofdbestuurslid. "Die dingen vliegen de 
deur uit. Als er een kopieermachine moet worden gerepa
reerd? Nou, dan geef je toch gewoon zo'n kaartje?"
"Het gemak dient de mens", zegt het spreekwoord. 

Gemak? Is dit nog wel de juiste omschrijving? Juist... 
"Lekker-Interessant-Doen" staat hier beter op zijn 
plaats. Een nieuwe naam voor het fenomeen visite-, bb- 
en vip-kaartje is dan ock al gauw gevonden: L.I.D.- 
kaart geheten.

Congresbon voor het voorjaarscongres van de JOVD op 
18 en 19 maart 1989 in Euroase te Amersfoort.

Ik, M / V

naam : ........................ „.............

adres : .............,..... ...................

postcode: .......................................

plaats : .......................................

telefoon: .......................................

afdeling: .......................................

kom naar het voorjaarscongres van' de JOVD.

Handtekening: .............. .....................

Afknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat 
JOVD, Pr Hendrikkade 104, 1011 AJ AMSTERDAM.

o 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner, 
disco en congresboek (f 85,00).

o 2 overnachting hotel, ontbijt, disco en congres
boek (f 57,50).

o 3 overnachting jeugdherberg (slaapzak, meenemen!), 
ontbijt, lunch, dinér, disco en congresboek (f 
65,00).

o 4 overnachting jeugdherberg (slaapzak meenemen!), 
ontbijt, disco en congresboek (f 37,50).

o 5 disco (f 7,50).

o 6 congresboek (f 5,00).

Kruis je keuze aan! Eh maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekening 5467270 (JOVD-act iviteitenre- 
kening) te Amsterdam. De congresbon en het bedrag 
dienen vóór 03/03/89 op het algemeen secretariaat 
binnen te zijn. Indien je vóór 10/03/89 afzegt, 
wordt het bedrag minus f 7,50 teruggestort. Na deze 
datun blijf je het gehele bedrag verschuldigd.
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ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD 
Pr Bendrikkd 104 
1011 AJ AMSTERDAM 

020-242000

REDACTIEADRES

Op zaterdag 8 april organiseert district Brabant een congres!

’s Ochtends zal van 09.00 tot 13.00 uur aan de hand van een aantal 
stellingen in groepjes over het milieubeleid worden gediscussieerd.

DRIEMASTER 
P/a W. Rthelingh 
Lottingln 10 
9451 KM RCLCE

Redactie - Walter Rttaelimgh (hoofd
redacteur), Ronald Niemeijer, Ed»in 
Bol en Jan Verhagen.

DRIEMASTER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Denccratie (JOVD) en verschijnt 
acht- tot tiennaal per jaar in een 
oplage van drie- tot vierduizend 
exenplaren. Leden van de JOVD ont
vangen de Driemaster gratis. Voor 
niet JOVD'ers bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaar.

's Middags staat van 14.00 tot 17.30 uur een forum over het milieubeleid 
op het programna. Het forum zal bestaan uit de heren 

dr. R. Braans, mr. L. Hamers, drs. P.E. de Jongh, en P. van Poppel.

MILIEUBELEID
In café-restaurant Boerke Mitsaers te Tilburg zal alles plaatsvinden. De 
prijs bedraagt f 12,50 voor de hele dag (inclusief twee consumpties, een 
broodmaaltijd plus brochures), of f 5,00 voor het forum (inclusief een 
consunptie plus brochures). Voor meer informatie kun je contact opnemen 
met Michael van Turnhout (013-425730).

VEERTIG JAAR JO VD !
KDFU

Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Wanneer je kopij hebt die je 
graag in een van deze nummers zou 
willen plaatsen, stuur je bijdrage 
dan voor de bijbehorende deadline 
naar het redactieadres. De Driemas
ter verschijnt over het algemeen 
binnen een maand na de deadline.

nimmer deadline
3 89 vr 24/03/89
4 89 vr 19/05/89
5 89 vr 16/06/89
NAMEN EN ADRESSEN

Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak. te raadplegen of te be
stellen op het algemeen secretariaat 
(+f4,25).
Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
R u tte, FOstbus 93168, 2509 AD S 
GRASE2BAGE (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, Htg Jan 1 In 58, 
5615 9G EINDHOVEN (040-516029) 
penningmeester: Antoon Huigens,
Buizerdstr 6, 6542 IX NÏMBGEN (080
781011) wp: Bas Bakker, Koolstr 
42/a, 9717 KE GR0NHEEN (050
732793) wo: Ccnstantijn Dolmans, 
Molenstg 10, 2311 RB LEIDEN (071
141293) vorming & scholing: Ernst 
van Splinter, Gelkingestr 39-35, 
9711 NB GRONINGEN (050-180775) 
internationaal: Bas Klein, Oudraadt- 
wg 37, 2612 SL DELFT (015-147324) 
voorlichting: Jort Kelder, Kastan- 
jeln 28, 1214 LJ HELVERSLM (035
48930) organisatie: Ward van Dijk, 
Uilenstede 66, 1183 AK AMS1ELVEEN 
(020-474230) politiek: Mark Aalders, 
V Meekerenstr 74/d, 3034 GD ROTIERr 
DAM (010-4141366/4082259); Ren Bat
ten, Gravestein 7, 1103 EH AMSIER- 
DAM (020-952479) en Jolanda Hekman, 
Stationsstr 12/d7, 9711 AS GRONIN
GEN (050-144823).

ISSN 0167-0786

ROLDE - Veertig jaar JOVD! Een leeftijd waarop een mens kan gaan aftellen. Een 
leeftijd waarop een politieke jongerenorganisatie trots kan zijn. Want wie van 
de andere politieke jongerenorganisaties bestaat al zolang achtereen?

De JOVD heeft in haar veertigjarig bestaan een groot aantal politici voortge
bracht. Liberale politici. Een ideologie die onder jongeren terrein wint. En 
volgens coimuniste Ina Brouwer al gewonnen heeft: "De staat is minder populair 
dan de markt. Het tijdperk van het individualisme is aangebroken." Dat kregen we 
in Pulchri te horen waar een forum ter gelegenheid van ons achtste lustrum was 
georganiseerd. Naast Brouwer deden daar de TWeede Kamerleden Nypels (D66) en 
Wiebenga (WD) aan deel.

Het forum in Pulchri was eigenlijk maar een klein voorproefje van wat ons op het 
lustrumcongres te wachten staat. En precies zo is de voorpagina een voorproefje 
van de fotoreportage die in de lustrum-Driemaster verschijnen zal. Daarin zullen 
we eens laten zien dat de JOVD meer is dan alleen een politieke kweekvijver!

Minister Nijpels met secretaresse Marjolijn. Hij probeert nu, na het voorzitter
schap van de landelijke JOVD, ons milieu op het hoogste niveau te beschermen. 
Zij werkt niet mee aan de travestering van de samenleving. Wat met "de traveste- 
ring van de samenleving" bedoeld wordt kun je op pagina 17 lezen.

Vijf pagina's daarvoor tref je een interview van Jort Kelder en Jeroen Prineen, 
met de CDA-politicus en backbencher Van de Camp aan. Van de Camp vertrouwt ons 
toe dat de identiteit van het CDA een enorm probleem kan worden. Een visie die 
Wiebenga wel met hem zal delen. In Pulchri liet Wiebenga ons tenminste weten dat 
het hem was op gevallen dat de "zorgzame samenleving" van het CDA plaats heeft 
gemaakt voor de "verantwoordelijke samenleving".

Wiebenga was overigens in Pulchri niet zo op dreef. Hij trok zich te veel van de 
verwijten van Nypels aan. Hij was voortdurend in het defensief. Zijn partijge
noot Van Reekum, die meedingt naar een zeteltje in het Europees Parlement, en 
meedeed aan een forum over "Europa 1992", neemt op de pagina's 4, 5 en 6 een 
andere houding aan. Volgens Edwin Pol sprak hij zelfs zó hartstochtelijk over 
Europa, en daar tussendoor over zijn partij, dat het jamner is dat er straks 
geen zetel in Straatsburg door hem warm gehouden zal worden. (Hij staat nimmer 
negentien op de lijst).

Wie interesse heeft voor het hoofdbestuur moet snel naar de achterpagina voor 
zich nemen. Daar hebben de exploitanten van Prikbord Prins Hendrik hun 06-adver- 
tentie laten opnemen. Volgende keer zouden we, naast de vele aankondigingen uit 
den lande, ook graag wat grapjes voor het voortbestaan van Prikbord Prins Hen
drik willen ontvangen.
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HERVORMINGEN
door Mark Rutte

S GRAVENHAGE, 16 februari 1989 - Op zaterdag 11 en zondag 12 februari vond de jaarlijkse topkadercursus 
van WD en JOVD plaats in het Twentse Bome. Vorig jaar stond de cursus in het teken van het liberalisme. 
Dit jaar werd gesproken over staatsrechtelijke hervormingen. De hervorming van het staatsbestel bleek 
velen te interesseren. Het maximjm aantal plaatsbare deelnemers (veertig) kwam naar het oosten van het 
land.

De staatkundige inrichting van 
onze samenleving houdt JOVD'ers al 
generaties lang bezig. De eerste 
mijlpaal was de resolutie demostaat 
(democratisering staatsinstellingen) 
die in 1964 op het congres werd 
aangenomen. De JOVD sprak zich uit 
voor een vergaande verandering van 
het staatsbestel. In 1966 diende de 
resolutie demostaat als basis voor 
het partijprogramma van D66.
De JOVD herzag de resolutie in 

1985 en paste een aantal standpunten 
aan. De resolutie demostaat II vorm
de het uitgangspunt voor de nota 
Liberaal in kort bestek die vorig 
jaar ward uitgebracht als reactie op 
Liberaal bestek van de WD. (Helaas 
had de Nederlandse pers alleen oog 
voor één enkele passage: het JOVD- 
standpunt over een constitutionele 
monarchie in Nederland). Maar al met 
al: de jonge liberalen profileren 
zich graag en regelmatig op het punt 
van de inrichting van ons staatsbe
stel. En dat is hard nodig.
De betrokkenheid van de burger bij 

het democratisch proces is gering. 
De structuren zijn ondoorzichtig. 
Vóórkoken, buiten de openbaarheid is 
eerder regel dan uitzondering. En

dan te bedenken dat Nederland rela
tief gezien nog een gunstige uitzon
deringspositie inneemt!
Volgens de JOVD zou de Eerste Kamer 

rechtstreeks gekozen moeten worden. 
De Tweede Kamer zou uitgebreid moeten 
worden met een aantal zetels via het 
districtenstelsel. De Kamer zou bo
vendien na de verkiezingen de forma
teur moeten benoemen. Dit zijn enkele 
van de vernieuwingen die de JOVD 
graag doorgevoerd zou zien.
Maar er is meer aan de hand. Niet 

alleen de betrokkenheid van de bur
ger moet vergroot worden. Er moet 
tevens voor gewaakt worden dat het 
systeem zichzelf niet van de wal in 
de sloot helpt. Denk bij voorbeeld 
aan de steeds weer opduikende gedach
te dat in Nederland ruimte zou moeten 
zijn voor corporatisme. Maatschappe
lijke instellingen en groepen zouden 
als collectief ruimte moeten krijgen 
binnen ons parlementaire stelsel. 
Vooral in christen-democratische 
kring (waar anders?) bestaat sympa
thie voor deze gedachte. Laten we ons 
realiseren dat een liberale staat pas 
kan bestaan wanneer de laatste resten 
corporatisme opgeruimd zijn!
Ik noemde hierboven al D66 als de

partij die aandacht vraagt voor de 
inrichting van ons staatsbestel. D66 
lijkt echter van dit punt te willen 
afstappen. En dat zou erg jammer 
zijn. Niet alleen omdat de standpun
ten van de JOVD op dit terrein bij 
D66 in goede handen zijn. Maar ook 
omdat D66 zich als enige partij op

dit punt profileert. Ik kan je ver
zekeren dat het hoofdbestuur van de 
JOVD op dit moment de mogelijkheden 
bestudeert om D66 te bewegen dat zo 
te laten. Ook in het belang van die 
partij zelf: loslaten van de veran
dering van het staatsbestel zou D66 
zijn eigen gezicht volledig ontne
men.

De afdeling 's-Gravenhage viert 
op zaterdag 27 mei haar veertig jarig bestaan.

LUSTRUM
'S-GRAVEIMHAGE

De viering, die om 15.30 uur van start gaat, 
bestaat uit lezingen van politieke prominenten, 

een receptie, een buffet 
en... natuurlijk een grandioos feest!

Iedereen is van harte welkom!
Wie een uitnodiging wenst te ontvangen 

dient zich op te geven bij de lustrumconmissie:

Lustrumcomnissie JOVD-’s-Gravenhage 
Postbus 53

2501 CB S GRAVENHAGE

DE TWEEDE 
WERELDOORLOG: 
EEN AFGESLOTEN  

ZAAK?
De afdeling Ede /Wagen ingen organiseert 

op donderdag 27 april een avond, 
die om 20.00 uur begint, 

over de Tweede Wereldoorlog. .
Spreker zal de heer Van der Veer zijn.

HOTEL DE WERELD
(WAGENIN3EN)

donderdag 27 april
Voor meer informatie: Theo Jetten (08370-22544) 

of Jacqueline Snelle (08370-10165).

. ' - — : .....
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"Dan zullen twee naties alle voordelen genieten van de civilisatie, van geestkracht, 
letteren, kunsten, wapens en industrie: Rusland in het oosten en Amerika in het westen, 

en wij volkeren van het midden zullen zo vernederd en verlaagd zijn, dat we alleen door een vage, 
afgesleten traditie nog zullen weten wie we waren."

Baron Melchior von Grimn aan Katherina II, 31 decenber 1790.

Hoe twaalf landjes samen groot willen zijn...

GEFORCEERDE EENWORDING? door Edwin Pol

UTRECHT, 13 februari 1989 - Het is niet alleen de JOVD die zich als organisatie met "Europa 1992" bezig
houdt. De Studentenvereniging voor Internationale Betrekkingen (SIB) heeft een ambitieus jaarprogramma in 
elkaar gedraaid om de toekomstige ministers, ambassadeurs, diplomaten en meer van dergelijk pluimage warm 
te laten lopen voor het zojuist genoemde grootse plan. Onder het motto "Begint uw Europese hart al te 
kloppen?" wordt de Euro-campagne van de SIB gehouden. Personages die 'iets' voor Europa betekenen lopen 
universiteitszalen in en uit om het jonge, intellectuele volkje van enige informatie te voorzien, waarbij 
het laten doorschemeren van de eigen visie op "1992" meer regel dan uitzondering is.

De geluiden die gehoord worden over dit onderwerp 
zijn over het algemeen (buitensporig) positief. Het is 
bijna een politieke zonde als je jezelf niet als 'Euro
peaan' profileert.
Op 8 februari hield de afdeling Utrecht van de SIB 

haar Euro-forum. De grote kopstukken, zoals Dankert en 
Janssen van Raay, lieten het op het laatste moment 
afweten en zodoende moest de voorzitter tenslotte enke
le mindere góden voorstellen aan een talrijk publiek. 
De bewieroking van het inmiddels heiligverklaarde jaar
tal was er niet minder om. De heren J.R. van Reekum 
(WD-kandidaat voor het Europees Parlement), W. Herstel 
(EVP'er en in het Euro-parlement de Regenboogfractie 
vertegenwoordigend) en ir. L. van der Waal (Europarle
mentariër voor SGP/RPF/GPV) zaten als leden van het 
politieke establishment achter de tafel; Nederlanders 
die er in Straatsburg en daarbuiten niet aan twijfelen 
dat hun hart op z'n Europees klopt. De buitenstaander 
in het forumgezelschap was en bleef de heer M. Koning. 
Een man die zichzelf wellicht ziet als bewoner van de 
provincie Nederland en zich aldus inzet voor Initiatief 
Democratisch Europa (IDE (spreek uit: idee)). IDE is 
een nieuwe, échte Europese 'partij', die zich straks 
bij de Euro-verkiezingen nog moet bewijzen. Van 'par
tij' wenst Koning zelf niet te spreken: "Het blijft 
vooralsnog een initiatief." Straks meer daarover.
De liberaal Van Reekum sprak zó hartstochtelijk over 

Europa, en daar tussendoor over zijn partij, dat het 
janiner is dat er straks geen zetel in Straatsburg door 
hem warm gehouden zal worden: hij staat nunmer negen
tien op de WD-lijst.
"Daar moet u niet om gaan lachen!", was zijn reactie 

op mijn ironisch getrokken mond toen ik Van Reekums 
Euro-positie vernam. "Maar u maakt toch geen schijn van 
kans om op 15 juni gekozen te worden? U staat zelfs 
tien plaatsen lager dan Jules Maaten!", wierp ik tegen.
Van Reekums betoog had zich geconcentreerd op de 

handelspositie van de Europese Gemeenschap (EG). "Con
currentie met andere handelsblokken wordt ónmogelijk, 
indien we de handen niet ineen slaan. Een gezond be
drijfsleven geeft meer welvaart." Als no nonsens Neder
lander toonde Van Reekum het sociaal-economisch beleid 
van onze (!) regering als voorbeeld voor de Europese 
politiek. Het is maar de vraag hoeveel de polderjongens 
van Lubbers & Co. in een écht verenigd Europa te ver
tellen zullen hebben... Van Reekum rekent dan vast op

een dikke vinger in de Brusselse pap (die halen we 
gewoon uit de dijk), want, zo formuleerde hij: "Neder
land is de gate-way to Europe." Een belangrijk knoop
punt dus, waar de Europeanen moeilijk omheen kunnen. De 
liberaal wil die Nederlandse positie zeker behouden en 
daar moet Den Haag dan wel het nodige voor over hebben. 
"Anders worden we straks het tweede Jutland van Euro
pa", zei Van Reekum stellig en voegde daar vergoelijkt 
aan toe: "Jutland, overigens een schitterende land
streek!" Van Reekum noemde onder meer een goed talenon
derwijs als voorwaarde voor een goede (economische) 
integratie van onze bevolking in het nieuwe Europa. Wat 
jammer nu, dat het met de talenkennis van de jongste 
generatie zo belabberd gesteld is.
Ook het milieu werd niet vergeten (bij geen der spre

kers was dat het geval).
Ten slotte haalde de WD'er nog even uit naar het 

idee van de IDE. "Het is verdoezelend om met een nieuwe 
Europese partij te komen. Zoiets schept onduidelijk
heid. Wie op de liberalen stemt, wéét waar hij op 
stemt!" Gelach in de zaal om deze kwajongensachtige 
propagandastunt.
Van Reekum is geboren in de staat Connecticut van de 

echte Verenigde Staten. Hij verbleef er zijn eerste 
levensjaar. Hij groeide als Europeaan op. Hij studeerde 
onder meer psychologie. De man bij uitstek om te praten 
over de Europese frustraties. Vraag: is Europa depres
sief omdat zijn glansrol in de wereld na 1945 is uitge
speeld en tracht het nu met ' 1992' een wederopstanding 
te forceren? Van Reekum: "Ach, we moeten niet direct 
naar het verleden kijken. We hebben in Europa eerst de 
Frans/Duitse tegenstelling moeten overwinnen, voordat 
we aan de slag konden gaan. We zijn na de dekolonisatie 
weer op onszelf teruggeworpen." Tracht de man met doc
toraalexamen psychologie hier te zeggen: je worstelt 
met jezelf, maar je zal er weer bovenop komen, al kost 
't je de nodige inspanning?
De EVP'er Herstel - zijn naam formuleert als het ware 

de doelstelling van de Gemeenschap - sprak over het 
milieu ("dat had al lang een hoofdpunt moeten zijn") en 
een sociaal Europa (en dan zal hij zeker geen Lubberi- 
aans concept op het oog hebben). De meeste aandacht 
trok deze Europarlementariër met zijn constatering dat 
Europa nog maar in aanbouw is. "We moeten af van die 
scheiding tussen Oost en West. Nog lang niet alle Euro
pese landen doen mee vanaf 1992 en dat mogen we niet
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vergeten." Tot zover klonk een en ander reëel, maar 
menig aanwezige fronste de wenkbrauwen toen Herstel 
alle Oosteuropese landen-tot-en-met Roemenië bij de 
Euro-droom wilde betrekken. Op zich een vriendelijke 
gedachte, maar er zal nog heel wat vuil door de Rijn 
moeten stromen willen en tónnen we deze landen opnemen 
in een democratisch Europa. Vooralsnog zal de absolute 
monarch Caucescu er niet over piekeren de bevoegdheden 
over te dragen aan een supra-nationale instantie. En 
dan ook nog een keer een parlement! De stakker zou er 
een rolberoerte aan over houden. Herstel moet denken in 
lichtjaren. Maar goed, regeren en besturen is vooruit 
zien.
Herstel: "Wat ik denk is in zoverre reëel: 1992 is 

niet een eindpunt. Het moet verder gaan. Het maken van 
openingen naar Oost-Europa moeten we actief blijven 
steunen. Landen als de Duitse Democratische Republiek 
kijken verbaasd naar onze vrij plotselinge eenwording 
en voelen zich bedreigd. We moeten niet vergeten dat 
achter het ijzeren gordijn óók Europeanen leven. Zij 
horen bij ons. We moeten ons blok niet dicht timneren." 
Herstel ziet een soort 'Europees huis' voor zich, zoals 
de populaire Gorby onlangs heeft geschilderd. Lopen we 
dan niet rechtstreeks in de armen van de Sovjetrussen? 
Is dót een onafhankelijk, verenigd Europa? Herstel: "De 
Sovjetunie doet eveneens mee als Europees land. Dit kan 
inderdaad moeilijkheden opleveren. Ik wil niet zeggen 
dat we alle banden met de Verenigde Staten moeten los
laten, maar het is gewoon een feit dat de Gemeenschap 
straks losser komt te staan van de Verenigde Staten en 
dan bedoel ik nu vooral in economische zin."
Toen ik Van Reekum hierover aansprak, was zijn reac

tie: "Hmn, meneer Herstel loop véól te hard van stapel; 
die denkt zo ver weg. Als de Gemeenschap zich gaat

uitbreiden, zullen eerst de neutrale landen van Europa 
zich bij ons aansluiten. We moeten uitkijken met moge
lijke Sovjetrussische betrokkenheid in dit proces van 
Europese eenwording."
Ir. Van der Waal is eigenlijk een wat vreemde eend in 

de Europese bijt. De man vertegenwoordigt in Straats
burg een typisch nationale geloofsrichting, namelijk de 
rechtlijnige aanhang van SGP, RPF en GPV. Een mengel
moes van Nederlandse-mensen-met-religieuze-principes, 
al met al deel uitmakend van een Europese bevolkings
groep, die, procentueel gezien, bij lange na niet het 
promille haalt. Maar, eerlijk is eerlijk, in het demo
cratische Europa moet ieder zijn of haar plaatsje heb
ben.
Van der Waal was oprecht toen hij zei: "De Europese 

eenheid is een economische noodzaak en dóArom '1992'. 
Ik kan er geen andere redenen voor bedenken." De SGP'er 
voerde aan dat de EG moet oppassen bij een onbeperkte 
economische groei en pleitte voor een anti-materialis- 
tische benadering binnen de samenleving. "Wij betalen 
nu de rekening voor een jarenlang fixeren op economi
sche groei." Alwóór een milieu-vriendelijk ondertoon
tje. . . . .
Op mijn vraag of Van der Waal met zijn politieke 

ideeënwereld niet bang is te verzuipen in het imnense 
Straatsburgse parlement antwoordde hij: "Tja, levensbe
schouwelijke zaken komen in het Europees Parlement niet 
zozeer aan de orde." Kan de SGP'er zijn visie wel eens 
doordrukken? "Ach, natuurlijk is mijn daadwerkelijke 
inbreng summier. Maar toch vind ik voor bepaalde amen
dementen wel eens een meerderheid. Die meerderheid moet 
ik zien te krijgen door middel van morele steun van 
andere partijen. Als je let op mijn procentuele aanwe
zigheid in het Parlement en je legt daarnaast hetgeen

Het Europees Parlement en zijn bevoegdheden: rollenspel of realiteit? 
(Foto: Voorlichtingsbureau Europees Parlement)
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ik heb kunnen bewerkstelligen, dan scoor ik helemaal 
niet slecht. Ik stuur u wel even een boekje op, waarin 
een en ander valt na te lezen."
Het zou te ver voeren om de brochure SGP/RFF/GPV in 

het Europese Parlement helemaal te ontleden. Doch een 
blik achterin verschaft duidelijkheid over hetgeen waar 
Van der Waal op doelde. Zijn eenmansfractie heeft amen
dementen weten door te drukken op het gebied van de 
mensenrechten in de Sovjetunie, steun aan de Papoea's, 
verkeersveiligheid, enzovoort. Ook heeft Van der Waal 
succesvol gepleit voor een Euro-pol-organisatie om de 
internationale criminaliteit tegen te gaan.
En dan ten slotte initiatiefnemer Koning. De man die 

zich als enige Europeaan trachtte waar te maken, op dat 
punt best geloofwaardig overkwam, maar vervolgens in 
het defensief moest blijven zodra de politieke positie 
van IDE ter sprake kwam. Van Reekum verweet IDE "ondui
delijkheid" en Koning kon het niet in "duidelijkheid" 
omzetten. Althans, zo leek 
het.
Het voorlichtingsbureau 

van het Europees Parlement 
roept in folders op om het 
"democratisch gat" in Euro
pa te dichten. Koning en 
IDE willen daar snel iets 
aan gaan doen. IDE is uit
sluitend vertegenwoordigd 
in internationaal verband.
Er zijn geen nationale 
partij-instanties. In 1987 
is dit initiatief van de 
grond gekomen. Koning:
"Steeds meer beleidsterrei
nen zullen naar gemeen
schapsniveau worden overge
heveld. Tot nu toe bepalen 
de nationale partijen de 
'Europese' politiek. In de 
praktijk komt dat neer op 
hopeloos verdeelde frac
ties, want iedere nationale 
afvaardiging vecht voor de 
eigen, nationale belangen."
IDE vindt dat de burgers 
van Europa bijna niets te 
vertellen hebben, aangezien 
het Europees Parlement 
onvoldoende bevoegdheden 
heeft om zijn wetgevende en controlerende taak maximaal 
uit te voeren. De Europese Conmissie en de Raad van 
Ministers bepalen het Europees beleid. IDE: "Het initi
atief staat volledig achter een geïntegreerd Europa. 
Echter, '1992' is een economisch progranma dat door het 
Europese bedrijfsleven en nationale overheden is gefor
muleerd, zonder dat de burgers in Europa enige invloed 
op de besluitvorming hebben gehad. Democratie wordt 
niet aan de burgers gegeven, wij zullen haar moeten 
afdwingen."
Met zijn "uniek Europees netwerk" wil IDE iedere 

burger de gelegenheid geven zijn of haar stem in het 
Europees Parlement te laten horen. Er zijn momenteel 25 
lokale vestigingen ("antennas") in zes landen van de 
Gemeenschap. IDE wil niet rekenen op de bestaande par
tijen, omdat zij vastzitten in hun nationale structu
ren. IDE gaat aan de verkiezingen van 15 juni meedoen.
Volgens IDE is Europa nog niet toe aan een politieke

opdeling in traditionele stromingen. Zelf noemt hel 
zich niet 'links', niet 'rechts', maar ook niet van hel 
'midden'. Wat is IDE dan wel? Koning kon het niemand 
echt duidelijk maken.
Een zekere wijsheid kan Koning beslist niet worden 

ontzegd. Hij waarschuwde ervoor dat de EG straks iets 
gaat worden voor een kleine minderheid; een exclusieve 
groep mensen die in staat is om volledig uit Europa te 
halen wat erin zit, omdat zij de nodige (talen-)kennis 
en financiële middelen in huis hebben om te communice
ren, te reizen, contacten te leggen, enzovoort.
Europa leeft niet. Leeft niet bij de massa van door

snee Europese burgers en zal waarschijnlijk ook niet in 
1992 leven. Wat Nederland betreft, heeft de-man-in-de- 
straat grote vraagtekens ten aanzien van de economische1 
gevolgen van de eenwording. Weinig mensen weten wat er 
allemaal gaat veranderen en vragen zich angstig af ot 
allerlei crimineel tuig ongehinderd de grens over kan,

straks, na 31 decenber 
1992. Of dat Den Haag fi
nancieel flink moet gaan 
bijspringen om de ellende 
in Zuid-Italië te verhel
pen. Of dat Staphorst Stap
horst niet meer zal zijn en 
Athene niet meer Athene, 
straks, als twaalf culturen 
elkaar in de armen vallen. 
En dan nog maar te zwijgen 
over al die zuiderlingen 
die op onze sociale voor
zieningen af zullen komen 
en al die drugsverslaafden 
die een warm roostertje 
zullen vinden in tolerant 
Amsterdam... D&t zijn de 
vraagtekens die de gewone 
man en vrouw bij '1992' 
zetten.
De boodschap van de des

kundigen wordt als het ware 
door deze angstgevoelens 
naar de achtergrond ge
drukt. Die boodschap luidt, 
eenvoudig gezegd, dat Euro
pa af zal zakken naar de 
status van sjiekste achter
buurt in de wereld als er 
niet snel een economische 

blokvorming komt om de concurrentie van Japan en de 
Verenigde Staten het hoofd te bieden.
Maar een eenheid is Europa bij lange na niet. Daar is 

veel meer voor nodig dan een economische noodzaak, die 
voornamelijk door de West-Europese plutocraten gezien 
wordt. Want wit zal ons moeten binden, wij, twaalf 
volkeren van Europa, straks, als we één zijn?
We kunnen ons slechts scharen rondom een 'prachtig' 

samen doorleefde geschiedenis vol haat en oorlog, die 
uiteindelijk heeft geleid tot het punt waar we nu zijn: 
in tweeën gedeeld en geplaatst onder curatele van twee, 
elkaar vijandig gezinde, voogden. Hin twist heeft ertoe 
geleid dat onze zelfvernietiging na 1945 geen vervolg 
meer kon krijgen.
West-Europa tracht nu de (economische) schade te 

herstellen. Voor de Europeanen is het te hopen dat het 
een vruchtbare Gemeenschap wordt. En wiens hart gaat 
dür niet sneller van kloppen?

HELP HET 
D EM O m TISCH

GAT

DICHTEN 
IN EUROPA

(illustratie: Voorlichtingsbureau Europees Parlement)
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JONGERENPLATFORM door Mark Aalders

ROTIERWM, 16 februari 1989 - In het leader van haar "pressiefunetie" is de JOVD vertegenwoordigd in een 
aantal overlegorganen. Op sociaal-econcmisch terrein is het Jongerenplatform *) het belangrijkste. Het is 
een orgaan dat bovendien in belang aan het toenemen is. Ook op regionaal niveau zijn dergelijke overleg
organen ontstaan (bij voorbeeld het JOK) in Overijssel). Hieronder volgt een korte schets van de geschie
denis, de werkwijze en de plannen van het Platform.

«  Geschiedenis »
Organen als het Jongerenplatform zijn bij uitstek de 

manier om invloed op het jongerenbeleid uit te oefenen. 
Iraners, als alle jongerenorganisaties met een stem 
spreken, kan de politiek er moeilijk omheen en moet er 
derhalve enige aandacht aan schenken. En... hetzelfde 
geldt voor de pers!
Het initiatief cm alle jongerenorganisaties die zich 

(mede) bezighouden met het sociaal-economisch beleid 
rond de tafel te krijgen werd genomen door de WJ-CNV 
jongerenorganisatie. Directe aanleiding was de lance
ring van het jeugdwerkgarant ieplan door het kabinet in 
1986. In het najaar van 1986 deed het Platform (dat al 
snel onder die naam opereerde) voor het eerst van zich 
spreken. Alhoewel het moeilijk was alle organisaties op 
een lijn te krijgen, bleek het mogelijk om door middel 
van een persbericht op de plannen van het kabinet te 
reageren.
De reactie op het j eugdwerkgarant ieplan was slechts 

het begin van een steeds gestructureerdere samenwer
king. De plannen van het kabinet betreffende jongeren 
(verlaging van bet minimumjeugdloon en de korting op de 
EWW van jongeren) gaven hier alle aanleiding toe.
De meeste van deze plannen raakten jongeren heel 

direct. Maar de jongeren zelf, werden er niet over 
geraadpleegd. Keer op keer kwam het kabinet met voor
stellen. En al spoedig kwam het Jongerenplat fora met 
grote regelmaat bij elkaar om met een snelle reactie de 
schade die deze plannen dreigden aan te richten zoveel 
mogelijk te beperken.

«  Werkwijze »
De structuur van het Platform is zodanig dat geen 

enkele organisatie iets van haar autonomie inlevert. 
Elke organisatie heeft het redit een verklaring niet te 
ondertekenen, of aan een bepaalde actie niet deel te 
nemas. Hét Jongerenplatform bestaat dus niet, tenminste 
niet in die zin dat de samenstelling vaststaat en de 
samenwerking geformaliseerd is. Het Platform heeft geen 
begroting, geen briefpapier, geen telefoonnumner, post

bus of wat dan ook. In de praktijk vrordt er vergaderd 
in het kantoor van het CNV te Utrecht. Terwijl het WJ- 
GNV jongerenorganisatie ook de uitnodigingen enzovoort 
verstuurt.

De kracht van het Jongerenplatform is toegenomen 
naarmate er meer en meer gezamenlijk tot (re)actie werd 
overgegaan. Dit resulteerde al snel in een grotere 
aandacht van politiek en pers voor de jongerenorganisa
ties. In het voorjaar van 1988 werd een grote delegatie 
van het Platform ontvangen door de vaste kamercommissie 
voor axiale zaken. Dit naar aanleiding van de forse 
kritiek die het Jongerenplatform leverde op de voor 
jongeren nadelige voorstellen uit de paasbrief van de 
regering. Ook komt het steeds vaker voor dat de pers 
reacties van het Platform (met opsonming van de organi
saties) publiceert.

«  Plannen »
De plannen van het Jongerenplatform gaan echter ver

der. In plaats van iedere keer te reageren op kabinets
voorstellen (dan ben je eigenlijk al te laat), kant het 
nu met een eigen nota over het jongerenbeleid. Hierin 
staan een aantal minimumvoorwaarden waaraan een jonge
renbeleid naar zijn inzien moet voldoen. Deze nota is 
op dit moment in de maak en zal op zaterdag 22 april 
worden gepresenteerd. Op deze dag zullen ook een aantal 
prominenten uit de politiek hun visie geven op het 
jongerenbeleid.
Met de nota hoopt het Platform zijn bijdrage aan de 

discussie over het jongerenbeleid te leveren voordat 
het te laat is. Een blik in het voorontwerp van de Wet 
inkomansvoorziening jongere werkloze werknemers en de 
voorstellen betreffende de RWW van jongeren voorspellen 
weinig goeds. Ik denk dan ook dat je van het Jongeren
platform nog zeker zult horen.

*) Het Jongerenplatform bestaat uit: CDJA, JD, JOVD, JS, 
PPR-jongeren, PSJG, Jonge Humanisten, WJ-CNV jongeren
organisatie, Jongerenbeweging verbonden met de FNV en 
Kinderrechtswinkels.

BELASTINGEN EN 1992
De afdeling Leiden organiseert op vrijdag 28 april 

een avond over belastingen en 1992.
Zo mogelijk zullen ook actuele politieke zaken 

aan bod komen.
Spreker zal het Tweede Kamerlid De Grave zijn.

DE GRAVE
(AANVANG: 20.00 UUR)

HET GULDEN VLIES, BREESTR 125 TE LEKEN
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Tony Valle: "De meeste Cubanen dragen een masker als ze zeggen dat ze de regering steunen."
(Foto: Koen Wessing/Hollandse Hoogte)

CUBA: GEEN PARADIJS 
MAAR NACHTMERRIE!
RYSWYK ZH, 23 januari 1989 - Op 1 januari 1959 juicht de hele wereld. Een groep jonge idealisten neemt in 
Cuba na een ware volksrevolutie de macht over van een corrupte en medogeloze dictator. De voornaamste 
leiders, Fidel Castro en Emesto Guevara, worden liefkozend oom Fidel en oom Che genoemd. Zelfs de Ver
enigde Staten, die lange tijd dictator Batista steunden, hebben sympathie voor deze jonge idealisten. Op 
Cuba zou de ware volksrevolutie plaatsvinden en een "nieuwe mens" gevormd worden, aldus Guevara .

Anno 1989 weten we wat met de "nieuwe mens" bedoeld 
wordt. De "nieuwe mens" moet een slaafse volgeling van 
"el lidre supremo" Castro zijn. Tienduizenden zitten in 
heropvoedingskampen, om ervan doordrongen te worden dat 
kritiek leveren op de standpunten van de partij een 
anti-revolutionaire daad is. Verschillende dissidenten 
die dankzij westerse druk vrijgelaten zijn, hebben 
hierover verslag gedaan.
Een van de bekendste dissidenten is Armando Vallada- 

res. In 1960 werd Valladares volgens eigen zeggen gear
resteerd omdat: "Ik me vaak uitsprak tegen het commu
nisme dat indruiste tegen mijn geloof en mijn hoogge
stemde idealen. Ik was naïef. Het kwam niet in mij op 
dat ik in de gevangenis zou belanden omdat ik mijn 
mening niet verzweeg." Castro had zich toen overigens 
nog niet als connunist gepresenteerd. Dat Castro door 
de Amerikaanse reactie in het Sovjetrussische kamp 
gedreven is, vindt Valladares "een mythe die voor de 
gewone man nauwelijks te verklaren is". 22 jaar later 
kwam Valladares dankzij westerse druk vrij en kon emi
greren naar de Verenigde Staten. Over zijn jaren van 
martelingen en triomf heeft Valladares het boek Against

All Hope geschreven. Het is een regelrechte aanklacht 
tegen het Cubaanse regiem gezien vanuit zijn kerkers. 
En... laat een connunistisch regiem zich niet het 
scherpst observeren vanuit zijn riolen?
Valladares schrijft in het boek hoe hij en andere 

gevangen werden geslagen met kettingen, knuppels en 
zelfs gestoken met bajonetten. Op een dag werd hij zo 
hard geslagen dat hij zijn been brak. Valladares kreeg 
geen behandeling. Hierdoor is hij nu kreupel.
Of, hoe zou u het vinden als u 's ochtends wordt 

gewekt door een enmer met menselijke uitwerpselen die 
over u wordt geledigd? Zonder mogelijkheid om u te 
wassen. En hoe zou u reageren als u 's nachts telkens 
wordt gewekt door executies? Of, hoe zou u reageren 
wanneer u kennis maakt met de Amerikaanse beul Herman 
Marks, die altijd een hond meeneemt naar de executies 
om het bloed van de doden op te likken? Dit zijn maar 
enkele voorbeelden van de dagelijkse behandeling van 
Valladares en zijn lotgenoten. Dingen waaraan zij ge
wend raakten. Zoals gezegd zijn er meer voorbeelden.
Jorge Valls had bij voorbeeld samen met Castro ge

streden tegen dictator Batista. Hij getuigde voor een



D R IEM A S TER  9

vriend die van verraad werd verdacht. Enige weken la
ter, op 8 mei 1964, werd Valls gevangen genomen en 
berecht. Men nam niet eens de moeite om hem te vertel
len tot hoeveel jaar hij was veroordeeld. Twintig jaar 
heeft hij moeten vechten om te overleven. Valls ver
telt: "Een van de gevangenen was een jongen van dertien 
toen hij werd opgepakt. Nu zit hij er nog. Geestelijk 
een wrak en iemand die nauwelijks nog kan praten. Er 
worden gevangenen mishandeld, verminkt en doodgeslagen. 
Men is er bovenal op uit om de weerstand van de gevan
genen te breken. Velen worden zo gek dat ze zich als 
dieren gaan gedragen." Valls weigerde zich te onderwer
pen aan een "rehabilitatieprogranma". Hij moest en zou 
zichzelf blijven. "Het verliezen van mijn verstand was 
mijn grootste angst. Ook ik heb geschreeuwd en gevoch
ten met mijn medegevangenen. Ik was soms ontzettend 
bang dat ik krankzinnig zou worden en dat ik niet lan
ger een mens zou zijn."
Nog boeken vol zouden geschreven kunnen worden met 

voorbeelden van Cubaanse dissidenten en hun belevenis
sen in de Cubaanse heropvoedingskampen. De Cubaanse 
mensenrechten leider, Ricardo Bofill, die twaalf jaar 
gevangen heeft gezeten, meent dat ten minste 36 duizend 
Cubaanse dissidenten door marteling of executie om het 
leven zijn gekomen. Bofill veroordeelt de vrije wereld 
dat het enkel de rechtse regimes in Latijns Amerika 
aanklaagt, maar het Cubaanse regime zijn gang laat 
gaan. Ook de mensenrechten organisaties krijgen ervan 
langs: "Mensenrechten organisaties", aldus Bofill, 
"moeten begrijpen dat eronder een stalinistisch regime 
geen toegang tot onafhankelijke informatie is. Er zijn 
geen religieuze groeperingen die schendingen van de 
mensenrechten naar buiten kunnen brengen, er is abso
luut geen historie van vrije pers, er zijn geen inter
nationale journalisten enzovoorts. Voor buitenlanders 
die geen ervaring hebben met een stalinistisch regime 
is het moeilijk om bruikbare informatie te verzamelen 
die een representatief beeld geeft." Volgens Bofill is 
het in landen als Cuba hoogst ongebruikelijk dat men 
zich tegenover een buitenstaander zal uitlaten over 
zijn of haar politieke denkbeelden. Of, zoals de ge
vluchte Cubaan Tcmy Valle het beschrijft: "De meeste 
Cubanen dragen een masker als ze zeggen dat ze de rege
ring steunen." Valle was voor de Cubaanse geheime 
dienst, de MINSE, zo bang dat hij zelfs zijn vrouw niet 
durfde te vertellen dat hij katholiek was.
Er zijn meer donkere kanten van het Cubaanse regime 

te vermelden. Een van de grootste mythen is de bewering 
dat het comnunisme moreel gezien superieur zou zijn aan 
het kapitalisme, al zijn er dan geen vrije verkiezin
gen. Ofwel, in Cuba zou bij voorbeeld de gezondheids
zorg op een veel hoger peil liggen dan in landen met 
een vrije markteconomie. Fout! Castro claimt dan wel 
dat de zuigelingensterfte met 25 procent gedaald is, 
maar in Panama is de zuigelingensterfte met veertig 
procent teruggelopen, in Chili met 47 en in Costa Rica 
zelfs met 55 procent. En er zijn nog veel neer voor
beelden te noemen! Ook de resultaten van het alfabeti- 
seringsprogranma kloppen niet. Zo zou Cuba's alfabeti- 
seringsprograrana er toe hebben geleid dat in plaats van 
25 procent, nu 99 procent van de mensen kan lezen en 
schrijven. Wel, ten eerste was dit cijfer in 1958 al 79 
procent, dus voor Castro's machtsovername, en ten twee
de telt Castro alleen de leeftijdsgroep mee waarvan 
verwacht wordt dat zij kan lezen en schrijven. In feite 
zal de alfabetiseringsgraad nu ongeveer negentig pro
cent bedragen. Een getal dat lager of hoogstens gelijk

is aan de landen in het westen die dertig jaar geleden 
een zelfde of lagere alfabetiseringsgraad hadden dan 
Cuba.
Ten slotte de corruptie. Kapitalistische landen zou

den borg staan voor corruptie, onderdrukking en uitbui
ting. Wel, laten we ermee beginnen dat juist het ccmnu- 
nisme in Cuba er uitstekend in slaagt de heersende 
elite te helpen haar macht te behouden en verder uit te 
breiden. Zo zou Castro zelf, volgens de gevluchte ma
joor Florentino Aspillage van de Cubaanse geheime 
dienst, de beschikking hebben over maar liefst veertien 
landhuizen, in elke provincie een. Verder zou hij de 
beschikking hebben over een vloot van privé-jachten. 
Tevens zou Castro in Zwitserland een bankrekening heb
ben van miljoenen dollars. En zo gaat Aspillage nog 
even door met openbaringen over Castro's levensstijl en 
die van zijn metgezellen. Aspillage's verklaringen 
liegen erin elk geval niet om. Het is dus kortom een 
mythe dat communistische regimes als het Cubaanse, een 
alternatief zijn voor de rechtse regimes in Latijns 
Amerikaanse landen.
Het wordt tijd dat de wereld, en vooral Nederland, de 

ogen opent en krachtig op de stalinistische praktijken 
in Cuba reageert. Of, zoals de voormalige Amerikaanse 
antoassadeur bij de Verenigde Naties, Vemon Walters, 
het omschreef: "Ik ben oud genoeg om diegenen te herin
neren die Hitler en Stalin verdedigden. Ik herinner mij 
de schok en het verraad toen de waarheid over deze 
dictators aan het licht kwam. Ik denk dat vroeg of laat 
dezelfde geluiden opgaan als de wereld eindelijk de 
gruwelen van het leven onder Castro ontdekt. Laten we 
niet langer onze mand houden, want deze stilte maakt 
ons medeschuldig aan de onderdrukking."

W IJ DRUKKEN
w  - BUNA

A L L E S !

B u iten  b a n kb ilje tte n  ku n t u
b ij ons te re c h t voor
al u w  w e n se n  op d rukgeb ied

pRiMTAss Dinky
Druk

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466  
Postbus 330. 1780 AH Den Helder
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BACKBENCHERS
'S-GRAVENHAGE, 21 februari 1989 - Profieltje 
van een parlementariër. Geboren in het Bra
bantse Oss, uit ouders die - zoals dat vak met 
burgerlijke gene geduid wordt - "werkzaam zijn 
in de agrarische sector". Wat scholing gedaan 
aan de Hogere Landbouwschool te Deventer en de 
Vrije Universiteit te A'dam. En marge wat 
geronmeld in het politieke bedrijf, maar het 
dagelijks brood verdiend bij de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten. En in mei '86 op de 
golven van het Lubbers-effect in de Kamerbank- 
jes beland. U wist het al. Het gaat om de 
vijf-en-dertig-jarige (tjonge, jonge jongen!) 
christen-politicus mr. ing. Wim G.J.M. van de 
Camp. Wim de Wie? WIM VAN DE CAMP, Kamerlid 
voor het Christen Democratisch Appel. Over 
zijn partij ("wij staan dichter bij de bevol
king"), de WD ("leeft op te grote voet"), ons 
land ("Nederland is een typische CDA-samenle- 
ving") en ten slotte over Wim zelve: "Ik heb 
de indruk dat mijn profiel groeiende is."

Jort Kelder en Jeroen Prineen

"Mijn keuze voor het CDA heeft met traditie en poli
tieke belangstelling in brede zin te maken. Ik kom uit 
een KVP-nest. De relatie tussen geloof en politiek, 
tussen het dagelijks werk en zondags in de kerk, tref 
je het beste bij het CDA. Op zeventienjarige leeftijd 
heb ik getwijfeld - DS'70. In de constellatie van toen 
een aardige partij. Een beetje rechts, maar toch links 
van het midden. Door m'n activiteiten bij de KVP-jonge- 
ren, het CDJA en later het partijbestuur ben ik nooit 
neer van het CDA afgestapt. In een echt socialistisch 
of typisch liberaal milieu gedij ik niet. Het CDA is 
een traditie die je niet verlaat.
Ik zit in de Kamer om ervoor te zorgen dat de cohe

rentie in de samenleving aanwezig blijft. Als egocen
trische yuppies Amsterdam op stelten zetten omdat ze 
menen dat het IK-tijdperk hoogtij moet vieren - uitste
kend. Maar als dat impliceert dat groepen in stadsver
nieuwingsgebieden tussen wal en schip vallen, dan ga ik 
letterlijk en figuurlijk over m'n nek. Negentig procent 
in dit land komt om in grote welvaart, de andere tien 
procent kan daar niet aan deelnemen. Daar kan ik me 
mateloos over opwinden. Dat is mijn diepste beweegreden 
om in de pxditiek te zitten. Dat is een stukje idealis
me.
Het is 'not done' als politicus toe te geven de eigen 

carrière na te streven. Daar zit een zekere schijnhei
ligheid in. Ik heb het Kamerlidmaatschap nagestreefd. 
Soms zelfs bevochten. Toch moet je het niet verabsolu
teren. De honorering is bedroevend, daarbij is de tijd 
voorbij dat een Kamerlid president-directeur van Shell 
werd. Het zou mijn persoonlijk geluk niet in de weg 
hebben gestaan als ik het niet geworden zou zijn. Er 
zijn zoveel andere leuke dingen te doen als je enige 
intelligentie en opleiding hebt. Het enerverende aan 
het Kamerlidmaatschap is dat je met je neus overal in 
zit. Je kijkt in de keuken, je verzet pannen en piotten. 
Ik kan me voorstellen dat als je uit de Kamer valt en 
ineens van negen tot vijf op kantoor zit, er een zwart

gat is.
De CDA-fractie is geen jonge fractie. We zijn met 

vier-en-vijftig, waarvan zes dertigers. Het is bij de 
kandidaatstelling niet de bedoeling geweest om de ver
grijzing van het CDA te pareren met disco-jeugd. Tien 
jaar geleden vond ik een aantal CDA'ers in het debat 
uiterst saai en eentonig. Nu kijk ik daar anders tegen 
aan. Het Kamerwerk is zo 'anstrengend' dat je het abso
luut niet als duf kunt kwalificeren. Je zit er ook 
dichter bij. Je ziet de enorme belangen die meewegen, 
je ziet de spanningen op het gezicht van je fractielei
der, maar je ziet ook Berts humor, 't Is janner dat 
Bert de Vries nog steeds een saai imago heeft. Z'n 
interne rol wordt erdoor onderschat. De CDA-fractie 
vormt een redelijk homogeen team, daardoor lijkt het 
misschien een in zichzelf gekeerd gezelschap. Ik weet 
niet of dat slecht is. Ik heb een hekel aan paniek en 
geschreeuw via de media. Als puntje bij piaaltje komt ga 
je toch allemaal weer terug in je hok.
De jonge fractieleden knokken bewust voor een goede 

pxjrtefeuille. Dat moet je omzichtig doen. Ga je na de 
eerste fractievergadering naar de krant om mede te 
delen wat het CDA wel en niet vindt, om zo je profiel 
op te puetsen, dan wordt dat je niet in dank afgenomen. 
Een goed Kamerlid is iemand die z'n zaakjes kent. Ie
mand die voorstellen van de regering en het maatschap»- 
pielijk middenveld op waarde weet te schatten. Het is 
gevaarlijk om de kwaliteit van een Kamerlid af te meten 
aan zijn mediabekendheid. Er zijn collega's die zodra 
ze een microfoon zien beginnen te babbelen - dat is 
holhoofdig. Maar kiezers vinden dat helder, die willen 
dat. De fractieleden die het publicitair goed doen 
hebben vaak minder te zeggen dan als 'backbenchers' 
gekwalificeerden. Bedenk wel dat mensen als Hans Gu- 
althêrie van Weezel en Wim Mateman er ook jaren over 
gedaan hebben voor ze profiel hadden. Ook op dit punt 
heb ik een vrij rustige strategie. Ik ontwijk de micro
foon eerder dan dat ik 'm zoek.
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Weinig Kamerleden hebben 'het syndroom van de bekende 
Nederlander'. De meesten hebben 'het syndroom van de 
goede portefeuille'. Het nimmer op de lijst is niet 
doorslaggevend. De vraag is: hoe bouw je een porte
feuille op? 'Low profile' werkt dan het beste - dit is 
mijn strategie. Het leukste is als je een paar belang
rijke woordvoerderschappen claimt die je plenair met 
draaiende camera's kunt uitdragen. Dat zit ervoor mij 
niet direct in, maar als ik zie wat ik zoal doe en wie 
mij allemaal lastigvalt, heb ik de indruk dat het pro
fiel van Wim van de Camp groeiende is. Het omgekeerde 
kan je ook overkomen: 'Camp, het was leuk, je bent 
dermate ongeschikt dat wij de prachtige plaats 85 op de 
lijst voor je in de aanbieding hebben.' Als je mij dus 
vraagt wat mijn doel op korte termijn is, dan zeg ik: 
wederom een goede positie op de kandidatenlijst voor de 
Ttoeede Kamer.
Toen we hier aankwamen zijn ws door de vice-fractie- 

voorzitters, Van der Sanden en Eversdijk, een paar keer 
toegesproken en wegwijs gemaakt. Wat je als Kamerlid 
doet en laat is je eigen verantwoordelijkheid, daar is 
bij het CDA geen gedragscode voor. Je beslist niet 
ineens: nu zit ik in de politiek, dus laat ik dat en 
dat achterwege. In m'n CDJA-periode heb ik méér leren 
drinken. Met het bezoeken van bepaalde kroegen ben ik 
iets voorzichtiger geworden, hoewel ik ook wat dat 
betreft een vrij grijze muis ben. Als ik me al uitleeft

bovendien deloyaal. Daar houden wij niet van in het 
CDA.
Ik heb voorkeur voor een PvdA/CDA kabinet. Het kabi

net Lubbers is weliswaar 'a winning team', maar na acht 
jaar CDA/WD zou de burger wel 'ns een einde kunnen 
maken aan deze coalitie. En, alle verhalen ten spijt: 
het gaat goed in Nederland. Omdat wij de bakens keihard 
verzet hebben, omdat wij als CDA de samenleving verve
lende boodschappen hebben durven presenteren. We hebben 
nog even de vrees gehad dat de WD ons links zou inha
len. Gelukkig is dat niet gebeurd. Daarom zeg ik: het 
CDA haalt de volgende verkiezingen zestig zetels. Daar 
maak ik mij geen enkele zorg om.
Als Joris Voorhoeve en de zijnen straks zeggen dat 

het aardig zou zijn een derde periode door te gaan, dan 
moet het CDA zich natuurlijk bezinnen. Inleveren van de 
coalitiepartner, als ware het lood om oud ijzer - daar 
moet je voorzichtig mee zijn.
Ik vind de WD helemaal niet rechts, hoor. Waar ze op 

moeten letten is de betrouwbaarheid. Het is geen stra
tegie of gebrek aan leiderschap, maar puur individueel 
gedrag van Kamerleden. De opstelling van de WD op het 
gebied van volksgezondheid, media en onderwijs is niet 
altijd 'comne il faut'. De marges van het regeerakkoord 
worden te ruim en te wisselend uitgelegd. De WD leeft 
op te grote voet.
Nederland is een typische CDA-samenleving - door-

WIM VAN DE CAMP (CDA):
„KAMERLEDEN ZIJN GEWONE MENSEN.

DAT BETEKENT DUS NIET DATJE REGELMATIG SEKSCLUBS MOET BEZOEKEN: 
BURGERS KOMEN DAAR IN HUN GEWONE LEVEN OOK ZELDEN AAN TOE."

doe ik dat zondagmiddag op de motor - een nieuwe Suzu
ki, goed voor 297 km per uur. Het is onverstandig om 
als Kamerlid te hard te rijden; dat kan dus niet. Mijn 
collega's voelen zich naar mijn idee in hun 'thuissitu
atie' niet dagelijks gehinderd door hun Kamerlidmaat
schap. We zijn gewone mensen. Dat betekent dus niet dat 
je regelmatig seksclubs moet bezoeken; burgers komen 
daar in hun gewone leven ook zelden aan toe. En ach, in 
huizen van Kamerleden moet ook wel 'ns geklust worden. 
Dus tussen Wim van de Camp als burger en Wim van de 
Camp sinds 22 mei '86 als burger en Kamerlid - dat was 
geen duidelijke keuze. Ik drink er niet meer of minder 
om.
De Kamer bezondigt zich soms aan voyeurisme, aan 

gelegenheidspolitiek. De TWee van Breda, de weduwe Rost 
van Tonningen - wij kunnen zo'n kwestie niet afdoen als 
een 'quantité négligeable'. Dat ligt ook aan de pers. 
Het rare is: er kunnen in Nederland de meest ingrijpen
de beslissingen genomen worden, zodra het paspoortmon- 
ster om de hoek komt gaan Den Haag Vandaag en de andere 
rubrieken daar achter aan. Daardoor heeft het kabinet 
de afgelopen maanden ingrijpende dingen kunnen beslui
ten waar de burger pas over een jaar achter komt. Want 
de pers hobbelt maar achter dat paspoortmonster aan.
Als er toch al iets is waar wij niet van houden bin

nen het CDA zijn dat mensen die via de publiciteit hun 
gelijk moeten bevechten. Deloyale mensen. Mensen die 
een politieke carrière starten en een minister of par
tijvoorzitter de grond in gaan trappen. Iemand die 
zegt: 'Lubbers is premier om het kapitaal van Hollandia 
Koos te spekken.' Dat is onwaar, onder de gordel en

drenkt met christelijke levenswijze. Tweeduizend jaar 
traditie druk je erin twintig jaar niet uit. Door die 
coherentie-benadering staat het CDA dichter bij de 
bevolking dan de andere partijen. Liberalen kiezen per 
definitie voor de sterkeren, socialisten voor de zwak
keren. Het lijkt dan of wij CDA'ers niet kiezen. Of 
CDA-kamerleden kleurloos, in zichzelf gekeerd zijn. Wij 
houden rekening met alle belangengroepen. Wij proberen 
met de mensen met een inkomen van twee ton op het goede 
spoor te blijven én met mensen met dertigduizend gul
den. Dat leidt tot vervlakking, vervaging. De anderen 
kiezen te veel voor een groep. Wij vinden: iedereen 
moet z'n ei een beetje kwijt kunnen. Dat trok me altijd 
al aan van het CDA - dat je een vakbondsmans tegenkwam 
die achter een vleesmachine bij Unox stond, maar ook 
zij die het materieel voor het zeggen hadden: de advo
caat, de winkelier, de boer en de clerus.
De identiteit van het CDA kan een enorm probleem 

worden. Met de ideologie van het maatschappelijk mid
denveld boren wij groepen kiezers zonder confessionele 
achtergrond aan. Dat daagt uit tot ijken en herijken 
van de uitgangspunten. Het is nog niet duidelijk hoe 
dat verder moet: een christen-democratische partij 
zonder christenen is moeilijk overeind te houden.

In de politiek handel je vanuit een machtsconcept. 
Klein links doet het in de principes, wij doen het in 
de dagelijkse bestuurspraktijk. We moeten dus flexibel 
zijn. Het machtselement is over het algemeen het groot
ste probleem voor zij die niet tot het CDA behoren. En 
dat zal de komende twintig jaar wel zo blijven."
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DE ZEVEN  MAGERE JAREN door Jan Verhagen

AMSTERDAM, 26 februari 1989 - "Verkiezingen? Ja, dan mogen we weer gaan posters plakken voor de WD, in 
het kader van de tegenprestatie voor de subsidie. De onafhankelijkheid zal dan onder druk komen te staan. 
Wat betreft ledenwerving zie ik het effect van de verkiezingen niet zo. Ledenwinst moet kernen van iets 
als een Nijpels-effect. En dan krijg je ook allemaal van die jonge Nijpeltjes als leden. Je kent ze wel: 
het hockey-type. Frisse meisjes, met plooijurkje, pumps en een staartje in het haar."

Aan het woord een ervaren districtsvoorzitter. Zeven 
jaar lid van de JOVD. Eerst Zeeland. Daarna Amsterdam. 
Vijf jaar bestuurservaring. Dus gepokt en gemazeld. 
Vrolijk en sarcastisch, een zeldzame combinatie. Net 
afgestudeerd in sociale geografie. Afgekeurd voor mili
taire dienst: "Zeven millimeter groter, en ik had wel 
gemoeten." Zijn naam: Marco Schraver. Zijn conclusie: 
"De zeven magere jaren zijn al aangebroken." Als bewijs 
daarvan een gesprek over de JOVD, de WD, en de onder
linge (on?)afhankelijkheid: "De JOVD moet zich voorlo
pig even koest houden." En over LEF: "De reden dat het 
stokte: de hiërarchie van het hoofdbestuur."

«  LEF »
Eerst LEF dan maar. Ter introductie: LEF is een kwar

taalblad, dat nauw aan de JOVD is verbonden. Het laat
ste nunmer is echter najaar '88 uitgekomen. Redactielid 
Schraver: "In januari '88 volgde Jort Kelder Ada den 
Ottelander op als hoofdredacteur van LEF. Van het 
hoofdbestuur kwam de uitdrukkelijke toezegging slechts 
één nurnner op eigen apparatuur te hoeven verzorgen. 
Echter nu, een jaar later: nog steeds geen tekstverwer
ker. Dus: LEF bleef afhankelijk van de faciliteiten van 
de mederedacteuren, type-geit Frans Veltmeijer, en 
derden. In juni '88 heeft de LEF-redactie aangekondigd: 
1 januari '89 schorten we onze activiteiten op! Het 
hoofdbestuur heeft er niet goed op gereageerd. Dus geen 
vierde nurnner in '88.
Kijk, de redactie heeft haar goede wil getoond: we 

hebben de artikelen klaarliggen. Ingetypt. Maar we 
printen niet, want het is nA 1 januari '89. Bovendien: 
ondanks herhaalde verzoeken heeft de penningpeester nog 
steeds geen overzicht gegeven van de financiële toe
stand van LEF.
De redenen: het hiërarchisch geheel, de bureaucratie 

van het hoofdbestuur. De automatiseringsconmissie onder 
leiding van de algemeen secretaris heeft niet erg ge
werkt. De interne vervanging van de algemeen secretaris 
tijdens diens verblijf in de Verenigde Staten verliep 
gebrekkig. Ja, als het hoofdbestuur op zijn qui-vive 
was geweest, had die tekstverwerker er al gestaan."

«  Afvallen bij de JOVD »
Voormalig hoofdbestuurskandidaat Schraver: "Het 

hoofdbestuur draait nog wel redelijk. Nog wel. Maar in 
november treedt ongeveer de helft af. Dat geeft grote 
problemen met de opschuiving, er zijn nog geen goede 
kandidaten. Je gaat districten leegplukken. De beste 
mensen weghalen. En de doorstroming binnen de distric
ten is nu al zo groot. Dat heeft allemaal zijn reper
cussies op districten en afdelingen.
Tegenover elke persoon die in het hoofdbestuur komt, 

staan vijf tot acht afvallers in dat vormings- en scho- 
lingsproces. Mensen ontplooien zich op afdelings- en 
districtsniveau. Een competitiestrijd. Per één die kan 
winnen, staan vijf tot acht verliezers. Als er een coup 
plaatsvindt (zoals in Deventer, decenber '87) en een 
aantal mensen aftreedt, is dat een gigantische stroom

versnelling. En een groot verlies aan kader. Binnen An 
buiten het hoofdbestuur. Die gebeurtenis heeft nog 
steeds haar nawerking. Ik durf te stellen dat de huidi
ge situatie nog steeds een navloeisel is van Deventer.
Uiteraard is een geleidelijke vervanging beter. Maar 

omdat de JOVD bestuurd wordt door vrijwilligers, en 
niet door betaalde krachten, kun je van de mensen niet 
verwachten dat ze doen wat het beste is voor het hoofd
bestuur, voor de vereniging. Persoonlijke en sociale 
omstandigheden zoals school, studie en werk tellen 
zwaar mee. Je kunt van het hoofdbestuur niet verwachten 
dat het in de houding springt als het volk mort.
De beste tactiek om in het hoofdbestuur te komen? Dat 

moet je vooral aan mij vragen! (Sarcasme JV). Drie 
zaken: 1) kies een sterk district, 2) houd je lcw-pro- 
file: onbekend maakt bemind, 3) geef niet al te veel je

De naar eigen zeggen op oneigenlijke argumenten 
gepasseerde Marco Schraver, met de onzeker lachende 

Jolanda Hekman, die wel voor het hoofdbestuur 
geschikt werd geacht. (Foto: Jort Kelder)

eigen mening.
Men zegt dat Noord per se drie hoofdbestuursleden 

moet en zal leveren. Iemand uit Noord eruit, dan ook 
iemand uit Noord erin. Dat is natuurlijk een slechte 
zaak. De zwakke broeders binnen het hoofdbestuur zullen 
geen kritische figuur kiezen, maar liever iemand uit de 
eigen hoek. Mensen die de zaak controleren en functies 
uitoefenen binnen de vereniging: die zijn te gevaar
lijk! Persoonlijke anbities zijn belangrijker dan het 
algemeen belang, dat is ook een les die je leert.
Ik ben nu gepasseerd voor een post in het hoofdbe

stuur op oneigenlijke argunenten. Van het hoofdbestuur 
heb ik gehoord waarom ik niet politiek secretaris mocht 
worden: 1) ik ben geen vrouw, 2) ik ben te oud, 3) ik 
zou een tandem vormen met Ron Batten, 4) ik zou te 
specialistisch bezig zijn. Dat is allemaal kul! Geen
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vrouw? De JOVD vindt dat personen op kwaliteiten, en 
niet op geslacht gekozen moeten worden. Te oud? Ik ben 
28, kan nog twee jaar mee. Een tandem met Ron Batten? 
Er zitten nu meer tandems in het hoofdbestuur. Te spe
cialistisch? Verwacht je dan van een politiek secreta
ris ruimtelijke ordening dat hij zich echt bezighoudt 
met defensie en internationale zaken? Dat ik me specia
listisch heb beziggehouden wil niet zeggen dat ik dat 
ben.
Wat ook zal hebben meegespeeld: na drie anti-Nijs 

personen moest er weer iemand uit het pro-Nijs-kamp in. 
En of Noord-Holland zonder mij ook verder kan? Ik ben 
voorzitter van Noord-Holland, dus coördinator, stinula- 
tor, geen uitvoerder. Onze organisatorische en politie
ke mensen zijn enthousiast, goed bezig. Maar je enthou
siasmeert een district niet met dit soort opvolgings- 
praktijken.
En dit is de tweede keer dat ik op oneigenlijke argu

menten ben gepasseerd. Ook toen Hayo Schultink werd 
opgevolgd door Jan-Willen Dijkhuis. Die het overigens 
prima heeft gedaan. Toen was het argument dat ik anti- 
Nijs was.
Toch denk ik wel dat Mark Rutte een prima voorzitter 

van de club is, ook al stemde hij tegen mij. Een com
promisfiguur , geen compromitterend figuur. Goed qua 
uitstraling, met politieke en organisatorische capaci
teiten. Goed om de vereniging de noodzakelijke push te 
geven.
Ik kan nu niet meer groeien in de JOVD. Dat is ja 

stevig balen. Ik help de WD-fractie nu met de discus
sie over de Vierde Nota over de ruimtelijke ordening. 
Mijn comnentaar op die nota geldt voor de WD-fractie 
als inleesstuk... Als politiek secretaris hoefde ik 
niets meer bij te leren!"

«  Afvallen bij de WD »
WD-lid Schraver: "De WD verliest leden. Ze zijn in 

de problemen. Financieel, er is een contributieverho
ging. En politiek. De WD-achterban is voor het groot
ste gedeelte conservatief. Niet genegen tot een WD/- 
PvdA-kabinet. De WD kan weinig anders dan dit kabinet 
voortzetten. Het WD-kader denkt echter genuanceerder.
Voorhoeve is goed voor de WD: een bedaard type, 

academisch niveau, goed huisvader. Zijn seksuele ge
aardheid komt tenminste niet aan de orde. Het CDA zal 
echter, afhankelijk van de peilingen, kiezen voor PvdA 
of WD. En gaat eventueel een stok zoeken om de WD te 
slaan, afhankelijk ook van de verkiezingsprogranma's.
Natuurlijk zijn we niet onafhankelijk van de WD. Of

we kunnen schrijven dat de koningin weg moet? Ja hoor. 
Dat kan. Dus schrijven we dat. Maar that's it!
De JOVD heeft wel invloed op de WD. Maar niet veel. 

Die invloed is een beetje afhankelijk van ons imago, en 
grotendeels van persoonlijke contacten. Wat dat imago 
betreft: voor de WD-achterban zijn we een stelletje 
linkse rakkers. In Vrijheid & Democratie, het WD-blad, 
schreef Mark Aalders, hoofdbestuurslid: 'CDA en WD 
moeten slechts op de winkel passen. En dat hebben ze 
verdomd slecht gedaan!' Onafhankelijk omdat we dit 
schrijven? Juist niet! Afhankelijk omdat we in Vrijheid 
& Democratie schrijven...
De JOVD moet zich voorlopig even koest houden. Onze 

bek houden. Dat geintje om Jules Maaten te pushen voor 
een hoge plaats op de WD-lijst voor het Europees Par
lement, geconcretiseerd door Jules Maaten-folders in 
HB-info, kan voor de JOVD een slechte zaak zijn. Welis
waar is Jules een uitstekende kandidaat, maar de kamer
centrales van de WD zijn niet echt gelukkig met de 
JOVD-tactiek rond Jules. De JOVD is onafhankelijk, maar 
krijgt wel Jules Maaten op een zevende plaats van de 
WD-lijst?
Dat Jules alsnog van plaats zeven naar plaats negen 

is geschoven, bewijst dat we onze eigen glazen aan het 
ingooien zijn. En dat kan repercussies hebben op de 
uitkomsten van de nieuwe Samenwerkingsovereenkomst 
WD/JOVD waarover nu onderhandeld wordt. Een paar jaar 
geleden vond ik de JOVD een stuk onafhankelijker."

«  De conclusie »
Zeven jaar lid, vijf jaar bestuurservaring, Schraver: 

"Het maatschappelijk nut van de JOVD: het vormings- en 
scholingsproces. Jongeren leren verantwoordelijkheden 
te dragen. Zonder repercussies naar de toekomst toe kun 
je op je bek gaan, en daarvan leren. Dat kan ten goede 
komen aan de postzegelvereniging, dat je een begroting 
kunt maken, en aan de WD-afdelingen, -ondercentrales 
en -kamercentrales. Bovendien doe je een hoop mensen
kennis op.
Het is een politieke vereniging. Je leert liberale 

beginselen uitbediscussiëren. Wel een politieke vereni
ging met een drankprobleem. Een ernstig, doch aangenaam 
drankprobleem. In de vergadering wordt beslist, in 
kroegen wordt beslist hoe er beslist is. Ik denk echter 
dat het de drankcultuur mede is die dames afschrikt...
Politiek zal blijven boeien. Leden blijven toch wel 

komen. Maar minder leden betekent ook minder kader, 
minder competitie, slechter kader dus. Ik denk dat de 
zeven magere jaren al zijn aangebroken."

De £ifdeling Utrecht organiseert op maandag 3 april 
een avond over de Wet op de basisvorming. 

Spreekster zal staatssecretaris Ginjaar-Maas zijn.

BASISVORMING
TRIANON, OUDBGR 252 TE UTRECHT 

AANVANG 20.00 UUR

GINJAAR-MAAS
Voor meer informatie: Ernst Visser (030-446192).

Voor alle ambitieuze, leergierige doch vooral 
nieuwsgierige leden van de JOVD bestaat HB-info.

HB-INFO
HBr-info is het mededelingenblad van het 

hoofdbestuur en verschijnt tienmaal per jaar.

Een jaarabonnement op HB-info kost slechts f 20,00. 
(Inclusief congresboeken en adressenvraagbaken).

Voor meer informatie kun je contact opnemen met het 
algemeen secretariaat (020-242000).
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„Musici gezocht" door Ronald Niemeijer

„KAM ERM UZIEK"
Kuipers, entertainer in hart en nieren 
Met band en al zoekt hij ons nu op 

Kont op congressen onze trommelvliezen klieren 
De zaal roept angstig: "STOP!"

VEENDAM, 27 januari 1989 - Met klamme handen en nerveuze trekjes rond de rnond, zitten de "bende-leden" 
van Henk Kuipers achter de coulissen gespannen op een teken te wachten. Henk probeert zijn muzikanten nog 
wat te kalmeren: "Rustig maar, het zal vast wel goed gaan." In de kleedkamer begint een rood lampje te 
knipperen. "We roeten op", zegt hij wat zenuwachtig. In de zaal wordt het iruisstil. De spots gaan aan..., 
de lichten uit. "Ladies and gentlemen, the JOVD presents the Henk Kuipers bende..." Henk wordt, badend in 
het zweet, met een schok wakker: "Waar ben ik? Gelukkig..., alleen maar een droom."

Als Henk Kuipers zijn nachten zo 
doorbrengt, zal ons dat niet verba
zen. De entertainer uit Lelystad 
gaat namelijk in de toekomst een 
grote carrière tegemoet als muzi
kant . Met de slogan "nusici gezocht" 
speurt hij nu al driftig naar band
leden. Henk, die zelf klarinet 
speelt, biedt zijn musici dan ook 
een uitstekende kans om beroemd 
binnen de JOVD te worden. Een egoïst 
is ie dus niet.
Op congressen heeft Henk al pu

bliek genoeg: zowel fans als riva
len . Een vorm van top-entertainment! 
Maar, hoe vreemd het ook mag klin
ken, een bandnaam heeft Kuipers nog 
niet: "Daar hebben we nog niet over 
nagedacht. Maar het zal in ieder 
geval niet de Wilhelmus-band gaan

heten."
Over het te spelen genre bestaat 

nog enige onduidelijkheid. Wie Henk 
van gezicht kent, zal in eerste in
stantie denken aan een tweede 'Mini 
&Maxi". Kuipers lijkt wel wat op 
die "Maxi" en met de beroemde act 
"de marionet uit de koffer" had hij 
zijn ei prima kwijt gekund, want aan 
de touwtjes trekken doet ie maar al 
te graag. Wat het wel gaat worden? 
"Iets jazzy-achtigs", aldus Kuipers.

Wij wachten echter met spanning af 
in hoeverre Henk zijn carrière als 
muzikant kan voltooien. En mocht dit 
in éérste instantie niet lukken: 
niet getreurd want dan kan ie nog 
altijd in de politiek doorgaan, en 
desnoods "Kamermuziek" gaan spelen.

W AARDEOORDEEL door Jan van der Laag

ZWARTSLUIS - Ieder jaar wordt de financiële huishouding van de JOVD gecontroleerd door de kascoamissie en 
een registeraccountant. Strikt genomen is het bij een vereniging niet noodzakelijk dat een accountants
controle plaatsvindt. Echter de subsidieregeling van het ministerie van Welzijn, Volksgezondheid en Cul
tuur, volgens welke de JOVD wordt gesubsidieerd, stelt als voorwaarde dat de boeken ieder jaar door een 
registeraccountant worden ingezien. En dus gebeurt dat ook.

Over het jaarlijkse rapport van de accountant zijn in 
de loop der tijd op de congressen wel eens vragen ge
steld. In het bijzonder werd dan gevraagd waarom dat 
rapport "oordeel onthoudend" was, in plaats van "goed
keurend". Betékende dit dat de accountant niet tevreden 
was? Nee! Integendeel. Want als de accountant van oor
deel zou zijn dat de zaken niet in orde waren, dan had 
hij nooit zijn handtekening gezet.
Het verschil tussen "oordeel onthoudend" en "goedkeu

rend" wordt vrijwel uitsluitend bepaald door de inrich
ting van de financiële administratie. In de accountancy 
wordt het predikaat "goedkeurend" namelijk alleen in 
die gevallen gebruikt waar er sprake is van een strikte 
scheiding in de administratieve organisatie. Die schei
ding komt erop neer dat ten minste drie mensen zich 
afzonderlijk met de financiën bezig houden. Eén met de 
betalingen, één net de boekhouding en één met de con
trole. Tussen deze mensen zouden geen contacten mogen

bestaan.
In een vereniging als de JOVD is zoiets volstrekt 

onmogelijk. Het zou betékenen dat er nog twee mensen 
extra aangesteld moeten worden. Vrijwel alle inkomsten 
zouden dan naar de posten personeel en financiën gaan, 
in plaats van naar bij voorbeeld de posten politiek of 
vorming & scholing.
Overigens, het is zelfs voor vele bedrijven onmoge

lijk om een dergelijke scheiding in hun financiële 
administratie aan te brengen.
Een rapport voorzien van een handtekening van een 

registeraccountant betékent al heel veel. Namelijk dat 
de zaak in orde is. Voor de JOVD is van belang dat wij 
al jaren een rapport krijgen dat ondertekend is door 
een registeraccountant en voorzien is van de opmerking 
dat de administratie goed is verzorgd. Dat is het 
hoogst denkbare compliment dat een penningmeester van 
onze vereniging kan krijgen!
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KRITISCHE KANTTEKENINGEN door Walter Römelingh

ROLDE, 4 maart 1989 - Het rapport Hervorming en bijscholing van de conmissie van advies vorming & scho
ling (v&s) is als bijlage D in het congresboek opgenomen. In het voorwoord laten de schrijvers weten dat 
ze hopen dat het rapport een goede aanzet zal vormen voor een brede en grondige discussie over het huidi
ge en toekomstige v&s-beleid. Nu, ik zou graag mijn visie over een tweetal aanbevelingen van de commissie 
willen geven. Het betreft het idee om de secretaris v&s voortaan als vice-voorzitter v&s door het leven 
te laten gaan en de werkzaarbeden die het algemeen secretariaat zou moeten verrichten.

«  Naamswijziging »
De coomissie wil de secretarissen v&s graag langer op 

hun post laten zitten om de uitstoot van ervaring zo 
veel mogelijk te beperken. Een statusverhoging van 
secretaris v&s in vice-voorzitter v&s moet dat bewerk
stelligen.
Wie er een paar oude adressenvraagbaken op naslaat, 

zal ontdekken dat het maar zelden voorkomt dat een 
secretaris v&s binnen het (districts)bestuur na verloop 
van tijd een andere functie bekleed. Integendeel. On
derzoek leert dat de meeste secretarissen v&s juist 
eerst met een andere functie binnen het (districts)be- 
stuur beginnen, om na verloop van tijd als secretaris 
v&s van het toneel te verdwijnen. Dit neemt niet weg 
dat het verloop onder de secretarissen v&s groot is. 
Maar dat is bij andere functies ook het geval.

Oude adressenvraagbaken laten wel een duidelijk car
rièreverloop van vice-voorzitter naar voorzitter zien. 
En dat brengt ons bij mijn tweede bezwaar tegen het 
voorstel: zou de naam vice-voorzitter v&s het probleem 
juist niet vergroten? Als voor iemand de naam secreta
ris v&s te min is, dan hebben we met iemand te maken 
die, óf enkel en alleen op een fraaie titel uit is, óf 
anbities heeft. In het eerste geval moet gevreesd wor
den dat de persoon zich niet met hart en ziel voor de 
zaak inzet maar alleen met zichzelf bezig is. En in het 
tweede geval hebben we met iemand te maken die waar
schijnlijk zo spoedig mogelijk voorzitter wil worden.
Naar mijn idee is de naamswijziging alleen te verde

digen uit oogpunt van de papierenorganisatie, volgens 
welke v&s een van de drie poten van de JOVD is.

Wie betoogt dat het v&s-beleid baat heeft bij een 
vertegenwoordiger in het dagelijks bestuur, dient zich 
te realiseren dat een dagelijks bestuur geen beleid 
maakt, maar enkel praktische zaken bespreekt.

Ik heb de indruk dat (te aanbeveling van de commissie 
eerder voort is gekomen uit veronderstellingen, dan 
berust op feiten.

«  Werkzaanheden algemeen secretariaat »
Ook heb ik mijn twijfels over het voorstel van de 

commissie om het algemeen secretariaat een aantal werk
zaamheden onder de directe leiding van de landelijk 
secretaris v&s te laten verrichten.
Dit idee zal zijn voortgekomen met de bedoeling om de 

landelijk secretaris v&s zo veel mogelijk administra
tief werk te besparen, zodat hij meer tijd krijgt om 
het v&s-beleid te coördineren. Maar wanneer ik de was
lijst van werkzaanbeden die het secretariaat zal moeten 
gaan verrichten zie, dan ben ik benieuwd welke taken 
het algemeen secretariaat zal gaan afstoten. Want op 
het secretariaat heeft nu toch al meer dan voldoende te 
doen?
Verder rijst de vraag of je met in inschakelen van 

het algemeen secretariaat bij het verwerken van de 
nieuwe evaluatieformulieren juist niet langere lijnen 
gaat creëren. Want de secretarissen v&s van de distric
ten brengen dan door middel van deze formulieren ver
slag uit aan het secretariaat, dat op zijn beurt ver
slag uitbrengt aan de landelijk secretaris v&s. Je zou 
toch zeggen dat de laatstgenoemde die dingen veel beter 
direct kan ontvangen?

M50: politiek grijpbaar maken

Hb I WAAROM EN H O E door Ronald Niemeijer

GRONBGEN, 14 januari 1989 - Drs. Taliën Willems (26): de oude garde. In een grijs verleden, landelijk 
politiek secretaris bestuurlijk-juridisch. Sinds twee jaar van het "pluche" verdwenen. 0ud-M50-projectco- 
ordinatrice *) politieke stromingen. Een initiatief bedacht en uitgevoerd door de JOVD. Wat is en wat 
doet M50? Nog belangrijker: wat is de rol van de JOVD in deze organisatie! Driemaster ging naar studen
tenstad Groningen om verbanden en antwoorden te vinden. Driemaster ging diep, zocht feiten: het waarom en 
hoe.

Kwart voor drie: te vroeg. De deur gaat open..., ik 
sta perplex. Taliën een "look-a-like" van Annette Nijs. 
Dus rood haar, ontvangt mij op knalgele sokken. Haar 
tijd in het hoofdbestuur is dus wel degelijk geweest. 
Maar toch... Ja, eerlijk gezegd had ik de geliefde en 
omstreden Van Bomnels verwacht. Zal ik ook mijn schoe
nen uittrekken? Nee, dat verpest waarschijnlijk het 
interview. Gedachten stromen weg..., vragen komen weer. 
Taliën je bent oud-hoofdbestuurslid. Wat deed je, en 
wat was je functie in die tijd? Taliën reageert traag 
maar gestaag: "Eh..., even kijken hoor... Ik was van 
voorjaar '85 tot najaar '86 politiek secretaris be
stuurlijk- juridisch. In november '86 ben ik opgestapt.

Hoe het project politieke stromingen tot stand kwam? De 
toenmalige vice-voorzitter politiek, Eli Leenaars, zat 
bij M50 in het bestuur. Hij kwam met het idee om een 
project over politieke stromingen te gaan doen. Leo- 
Pieter Stoel volgde toen Eli op. Die heeft het project 
iets verder uitgewerkt. Zo van: nou, wat kan je je daar 
nou bij voorstellen? Het ontwerp kwam toen in de alge
mene vergadering van M50. Die kon daar wel mee leven. 
Een projectcoördinator moest worden aangetrokken, dat 
werd ik."
M50, vereniging waarin alle politieke jongerenorgani

saties (pjo's) vertegenwoordigd zijn. Van JS tot CDJA, 
van PSJG tot JOVD. Politieke opvattingen die verschil
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len. Verschillen die groot zijn! Hoe zijn de verhoudin
gen? Valt hiermee te werken? Taliën fronst haar wenk
brauwen, 'kijkt naar de tafel en vervolgens naar mij: 
"Alle pjo's die aangesloten zijn bij M50 mogen project
voorstellen indienen. Bij die voorstellen moeten alle 
politieke opvattingen aan bod komen. Je moet iedereen 
de kans geven zijn visie te laten doorklinken! Als zo'n 
project is goedgekeurd door de algemene vergadering van 
M50, wordt er een projectcoördinator aangetrokken. In 
het algemeen is dat iemand van een van de pjo's. Be
taald? Jazeker, erg goed zelfs! Je kunt het vergelijken 
net een part-time baan. Maar goed..., zo gauw er een 
coördinator aanwezig is gaat die het project verder 
uitwerken. Hij formeert daarbij een projectgroepje om 
zich heen, bestaande uit vertegenwoordigers van alle 
pjo's. Met die mensen bespreekt hij het geheel. Perike
len? Het is natuurlijk altijd zo, dat er meningsver
schillen ontstaan. Voorbeeld? Er is in het verleden 
eens een project van de JS geweest, en daar wilde de 
PSJG een onderwerp in hebben van: hoe bezuinig ik door 
middel van het omdraaien van de 
gasmeter? Dan komen dat soort 
geschillen óf in het bestuur óf 
in de algemene vergadering. Je 
moet dan afwegingen gaan maken.
Wat accepteren we wel en wat 
niet? Je houdt er rekening mee 
dat iedere groep haar eigen 
ideeën heeft. Je bent tolerant 
in zo'n geval, tenzij het te 
ver gaat! We vinden niet, dat 
je als M50 een handleiding moet 
gaan geven met als boodschap: 
hoe ontduik ik allerlei re
gels?"
Choice, een projectblad dat 

driemaal per jaar door M50 
wordt uitgebracht, heeft als 
doelstelling: het politiek
vormen van jongeren. Het eerste 
nurnner leek echter meer op een 
relatiehandleiding bijgestaan 
door pikante foto's, dan op een 
vormingsblaa. Taliën rectifi
ceert: "Ja..., dat is een keuze 
die de projectcoördinator 
maakt. In dit geval een van de 
JS. Choice leek M50 een goed idee..." Dus met zulk 
soort afbeeldingen spreek je de jongeren aan? "Nee, 
nee, nee. Het gaat niet om de foto's, die ik trouwens 
niet uitermate pikant vond, maar om onderwijsmateriaal 
wat de leerlingen leuk vinden. Die projectcoördinatri- 
ce, het was namelijk een vrouw, heeft gekeken naar: wat 
is mijn onderwerp en hoe kan ik dat aantrekkelijk aan 
de leerlingen doorgeven. Vergeet niet: het lespakket 
moet leuk zijn voor de scholieren, niet voor de lera
ren! Het is trouwens niet zo maar een onderwerp. Het 
wordt getoetst door M50, ón mensen die zelf in het vak 
zitten. Zo was bij de eerste uitgave de eindredactrice 
van Margriet betrokken. De JS gaat niet door met Choi- 
c£. Het blad blijft wel, maar wordt voortgezet door de 
staf van M50."
Een belangrijk item: hoe groot is de rol van de JOVD 

in M50? Taliën kijkt weer strak naar de tafel: "Nou..., 
ik denk eigenlijk best wel groot. De bureaucoördinator, 
Bart Leidsman, is een JOVD'er. Hij is verantwoordelijk 
voor het reilen en zeilen van M50. En ze hebben sinds

een half jaar een aanvullend bureaucoördinatrice, die 
Bart in zijn werkzaanheden bijstaat. Zij was secretari
aat medewerkster van de JOVD. Geen lid, maar..., toch 
vertrouwd met de JOVD gedachte. Verder was de penning
meester van M50 altijd een JOVD'er. We hebben dus een 
behoorlijke stem in het geheel... Maar de JOVD is niet 
uit op macht! Het gaat er om dat je met z'n allen de 
gedachte van M50 draagt: het maken van spullen waarmee 
je de politieke interesses onder jongeren kunt stimule
ren..."
Heeft M50 macht: brengen ze veel teweeg met hun pro

jecten? Taliën reageert snel: "Ja..., wat is macht.
Macht is niet te meten. Je probeert jongeren voor de 
politiek te interesseren, en de uitwerking ervan kun je 
niet meten aan óón of een aantal produkten. Je kan 
alleen maar proberen de politiek wat grijpbaarder te 
maken, alle aspecten daarvan! Je probeert dat wat meer 
naar voren te brengen, in de geest van: jongens het is 
niet vies, het is niet onbegrijpelijk, dit is ook alle
maal politiek!" Dus het kan maar zo, dat je voor niets 

bezig bent. De wat verbolgen 
Taliën: "Ja..., dat kan maar
zo. Ik kan het niet zeggen! Ik 
vind het best zinvol, je kunt 
dan ook stellen: wat is de zin 
van een JOVD... Tot welk pu
bliek we ons richten? Als je 
met een project bezig bent moet 
je het punt 'in hoeverre is al 
materiaal aanwezig?', goed in 
de gaten houden. In het alge
meen bestaat ervoor de HAVO en 
VWO-opleidingen veel lesstof. 
Je moet realistisch zijn. Als 
het wat kan toevoegen: geen
probleem. Maar als er al genoeg 
op de markt is dan zeg je: 
moeten we wel deze doelgroep 
kiezen?"
JOVD: partij van studenten.

Kiest bij voorbeeld de JS pro
jecten, die zich beperken tot 
het wat "lagere niveau"? De wat 
geprikkelde Taliën: "Ik denk
niet, dat je dat zo mag stel
len. Dat is niet iets wat auto
matisch gaat. M50 probeert heel 

bedrijfsmatig bezig te zijn, en afwegingen te maken. Je 
mag er niet van uitgaan, dat als de achterban uit wer
kende jongeren bestaat (en dan wil ik nog niet eens 
zeggen dat ze minder zijn), men in die richting ook 
voorstellen doet. Nee, echt niet!"
Tot slot: hoe is het als vrouw in zo'n politieke 

mannenwereld? Taliën, met glimlach: "In het hoofdbe
stuur van de JOVD was ik niet de enige, en bij M50 
liepen er ook meer rond." Dus geen moeilijkheden gehad 
met het vrouw-zijn? "Nee hoor! Daar heb ik nog nooit 
problemen mee gehad. Ik ben nu actief in een werkkring, 
die uit een gering aantal vrouwen bestaat, en daaraan 
ondervind ik niet echt veel hinder! Waar ik werk? Bij 
het ministerie van financiën. Van de tachtig medewer
kers hebben daar zo'n vier of vijf vrouwen een baai, 
kun je nagaan!"

*) M50, is een politieke vormingsinstelling die bestuurd 
wordt door de politieke jongerenorganisaties CDJA, JD, 
JOVD, JS, PPR-jongeren en PSJG.

Taliën Willens: "We vinden niet dat je 
als M50 een handleiding moet gaan uitgeven 

met als boodschap: hoe ontduik ik 
allerlei regels?" (Foto: Ronald Niemeijer)
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GAAN WE NAAR EEN  TRAVESTIETE
SAM ENLEVING TO E? door Marjolijn van Leeuwen

TERBOFG, 16 februari 1989 - Bij de laatste HBr-info zat een nieuw bestuursmutatiefornulier. Dit kwam me 
goed van pas, omdat binnen de afdeling Doetinchem e.o. eerdaags een bestuurswisseling plaatsvindt. Wat 
een gehannes trouwens om dat ding los te krijgen! Na alle nietjes te hebben opengepeuterd en daarna de 
HB-info weer in elkaar te hebben gezet, kreeg ik een grote schok te verwerken. Bij de eerste twee kolom
men stond namelijk achter functie al "voorzitter" en "secretaris" getypt. Juist dat laatste deed mij dit 
artikel schrijven.

Sinds wanneer wordt ervan uitge
gaan dat deze functie (en net zo 
goed het voorzitterschap) door een 
man bekleed wordt? Ik typ bij voor
beeld onder mijn uitnodigingen al
tijd: "Marjolijn van Leeuwen, secre
taresse JOVD afdeling Doetinchem 
e.o." Inderdaad: secretaresse, want 
ik ben een vrouw en daar ben ik 
trots op. 'tiaar'', zo hoor ik altijd 
van alle negelijke rechtenstudenten, 
"het is een functie, dis onzijdig!" 
Maar hoe komt man dan aan het woord 
secretaresse? Doordat de functie 
niet onzijdig kèn zijn! Omdat er nou 
eenmaal geen onzijdige mensen be
staan! Komen er weer een boel tege
nargumenten: "Neem nou bij voorbeeld 
minister Smit-Kroes. Die noem je 
toch ook niet ministères of zo?" 
Nee, daar is inderdaad geen vrouwe
lijk woord voor. Waarom niet? Omdat 
er pas sinds de jaren zestig vrouwe
lijke ministers zijn (Marga Klompè, 
van maatschappelijk werk, was de 
eerste) en de heren waarschijnlijk 
te lui waren om haar functie een 
behoorlijk, vrouwvriendelijk tintje

te geven. Precies, ministères bij 
voorbeeld!
Over die zogenaamd "onzijdige" 

functies nog even. Jullie zouden toch 
behoorlijk raar staan te kijken als 
koningin Beatrix opeens zou roepen: 
"Ik vind het oneerlijk! Ik wil van nu 
af aan koning genoemd worden! Waarom 
mag Neelie wél minister zijn en ik 
geen koning? Waarom wordt door de 
naam van mijn functie mijn vrouwe
lijkheid benadrukt, terwijl Snit- 
Kroes wel een lekker mannelijke mi
nister mag zijn? Vanaf heden ben ik 
koning Beatrix!" Toch is koning(in) 
net zo goed een functie als minister. 
Zo gek zou het eigenlijk dus nog niet 
zijn, want het ligt geheel in de lijn 
van de rechtenstudenten!
Ook hoor je wel eens: "Onder se

cretaresse versta ik iets heel an
ders dan onder secretaris: namelijk 
een ordinaire typ-Miep!" Maar dat 
ben ik toch ook? Mijn functie houdt 
(meestal) niet zoveel meer in dan 
het typen van uitnodigingen alsmede 
bedankbriefjes en het ordenen van de 
ingekomen stukken. Maar als op deze

functie een man gezeten had, zou hij 
precies hetzelfde hebben moeten 
doen. Een ordinaire typ-Piet dus! 
Het is daarom onzin om te stellen 
dat er verschil zou zijn in het werk 
van een secretaresse en dat van een

secretaris.
Ik blijf mezelf dus gewoon secre

taresse noemen en wens niet mee te 
werken aan de travestering van de 
samenleving. Zo dadelijk word ik 
behalve secretaris ook nog eens 
mijnheer genoemd...

TOPKADERCURSUS door Ada den Ottelander

BOKNE, 11 en 12 februari 1989 - Dichtbij de dubbelstad Enschede/Hengelo in spé kwam een top van jong 
liberaal Nederland bijeen om de tanden in het onderwerp "hervorming staatsbestel" te zetten. De op 11 en 
12 februari gehouden topkadercursus illustreerde hoe op een goed georganiseerde manier inhoud aan de 
Samenwerkingsovereenkomst WD/JOVD kan worden gegeven.
Voorzitter Hans Dijkstal leidde met soepele hand het èén na het andere onderdeel in en uit. Tussendoor 
wist hij met de organisatoren Constantijn Dolmans, Max Visser en Herman Lutke Schipholt de conditie goed 
op peil te houden. In harmonie werden met biljart en tafeltennis de meest flitsende èn meest bestudeerde 
bewegingen uitgevoerd.

De cursus begon met zwaar geschut. Drie prominente 
inleiders gaven hun visie op een deelgebied van het 
onderwerp. Mr. J.M. Polak (lid van de Raad van State) 
zette enkele bedreigingen voor ons staatsbestel uiteen. 
Vervolgens gaf hij aan hoe een systeem van "checks and 
balances" (machtenscheiding, grondrechten en legali
teit) waarborgen kan bieden. Op een college van burge
meester en wethouders toegepast biedt het mengsel van 
een benoemd functionaris en gekozen personen waarborgen 
tegen bedreigingen zoals de waan van de dag en het 
gevoel niet te worden gecontroleerd. Is er veel te 
wensen over? Polak vindt ons systeem in essentie juist. 
Helaas is het zo dat de uitwerking van de grondwet soms 
te wensen over laat. Het gevolg is een gevoel van onbe

hagen bij de burgers, hetgeen zich onder andere uit in 
het idee dat de wetgever z'n taak niet goed vervult.

«  Gevaarlijk fenomeen »
Vervolgens kwam drs. A.G. van der Spek (socialist en 

pacifist) aan het woord. Zijn eerste gedachte was: 
"opdoeken die handel". Een zekere geografische bunde
ling lijkt hem wel nodig, bij voorbeeld door een dras
tische hervorming van het huidige staatsbestel. Bij de 
politieke besluitvorming ontbreekt het aan openheid, 
openbaarheid en doorzichtigheid. De versmade "coalitie- 
handel" zorgt ervoor dat niet altijd wordt gestemd 
volgens de gedane beloften in het verkiezingsprogranma. 
Om dit euvel te veranderen moet er een regering met
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wisselende meerderheden komen. Van der Spek vindt het 
niet uitvoeren van aangenomen noties en het handhaven 
van slecht functionerende bewindslieden verdere aantas
tingen van de democratie. Een gevaarlijk fenomeen is 
het nemen van besluiten op grond van onvoldoende infor
matie. Hierdoor ontstaat ruimte voor belangengroepen om 
achter de schermen een grotere invloed uit te oefenen. 
Als correctie hierop is de buiten-parlementaire opposi
tie een mogelijkheid. Tenslotte gaat het om optimale 
participatie van mensen, die in een ideale (raden)demo- 
cratie zoveel mogelijk over het eigen lot mee moeten 
kunnen beslissen.

«  Geknakte strohalm »
Volgens prof. mr. dr. A. Postma (onder meer hoofddo

cent staats- en onderwijsrecht aan de Rijksuniversiteit 
Groningen) was een regeerakkoord bedoeld om aan het 
parlement mogelijkheden te geven om de regering te 
binden. In de praktijk gebeurt het omgekeerde. De con
sequentie was dat een parlementaire meerderheid niet 
creatief op maatschappelijke signalen kon reageren. Het 
gevolg was dat de Eerste Kamer de functie van strohalm 
kreeg. De Eerste Kamer is formeel niet gebonden aan een 
regeerakkoord, maar materieel is iedere partij wel 
gebonden aan het eigen verkiezingsprogranma. En... ook 
in de Eerste Kamer spelen coalitiebelangen een rol. 
Zulk soort zaken hebben het onbehagen van burgers doen 
toenemen. Wat te doen? Ten eerste dient de rol van het 
parlement ten opzichte van de regering te worden ver
sterkt door bij voorbeeld af te spreken dat een regeer
akkoord tussentijds kan worden veranderd; de rechtspo
sitie van Ttoeede Kamerleden te versterken (met name ten 
opzichte van de eigen partij); de ondersteuning van de 
Tweede én Eerste Kamer te verbeteren. Ten tweede dient 
de rol van de individuele burger ten opzichte van het 
parlement te worden versterkt door de invoering van een 
vorm van constitutionele rechtspraak.
Na de inleiding werd er gretig van de mogelijkheid om 

de heren vragen te stellen gebruik gemaakt. Mat de

O O S T E L I J K E  M I J N S T R E E K

LIMBURGS DAGBLAD 
WALL STREET JOURNAL 

NIKEI
Wat? Een excursie naar het hoofdkantoor 
van het Limburgs Dagblad, waar ook 

de Wall Street Journal en diens Japanse tegenhanger 
Nikei per satelliet worden gedrukt.

Waar? Hoofdkantoor Liafaurgs Dagblad,
In de Cramer 37 te Heerlen.

Wanneer? Op vrijdag 31 maart om 13.00 uur. 
Verzamelplaats is café Brandpunt in het centrum van 

Heerlen. Vertrek vanuit Brandpunt 
uiterlijk om 13.30 uur!

Voor meer informatie: Ralf Jansen (045-259108).

recente informatie vers in het geheugen gingen de cur
sisten in werkgroepen aan de slag. Met een vijftal 
stellingen per groep als leidraad werden diverse aspec
ten van het staatsbestel onder de loep genomen, liet 
rollenspel Naar een rechtvaardige samenleving vormde de 
tractatie voor de avond. Via deze vorm werden de mensen 
geprikkeld na te denken over een wellicht totaal andere 
maatschappij. Iedere deelnemer kon zijn of haar meest 
wilde en/of idealistische ideeën kwijt, mist... het 
uiteindelijke besluit unaniem genomen zou worden. In 
een later stadium werden vervolgopdrachten uitgedeeld, 
die een test-case zouden vormen voor onder andere de 
mate van rechtvaardigheid.

«  Bekvechten »
De zondag werd voor een groot gedeelte gezamenlijk 

doorgebracht om de stromen aan informatie uit de werk
groepen te presenteren en analyseren.
De slotrede werd door Huub Jacobse, voorzitter van de 

conmissie Jongerenbeleid WD/J0VD, gehouden. Losjes en 
boeiend sprekend stelde hij dat politiek meer is dan 
inhoud en ideologie. De wijze van verpakking is belang
rijk. Stel dat je een debat hoort tussen bekvechtende 
politici. Bij de luisteraar blijft dan vaak een nega
tief beeld over de politiek hangen. Jacobse stelde zijn 
luisteraars de vraag na te denken hoe het komt dat 
slechts een dun laagje jongeren belangstelling heeft 
voor het politieke bedrijf. Wat voor nieuwe methoden 
zouden ontwikkeld kunnen worden om de belangstelling te 
wekken?
Tot slot ging Jacobse in op het veertigjarige best .cm 

van de JOVD. Hij noemde het een opmerkelijk verschijn
sel dat de JOVD, in tegenstelling tot andere politieke 
jongerenorganisaties, altijd is blijven bestaan. Ilij 
vond dit een compliment waard. Maar niet alleen voor de 
JOVD, ook voor het Nederlandse liberalisme, aangezien 
de JOVD leverancier is geweest van vele WD'ers en zo 
heeft meegeholpen aan de groei en bloei van het libera
lisme.
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VEERTIG  JA A R  GRONINGEN door Jolanda Hekman

GRONINGEN, 19 februari 1989 - Op donderdag 6 april bestaat de afdeling Groningen veertig jaar. Na een 
uitgebreid archiefonderzoek kwamen we erachter dat de afdeling jaren lang in het verkeerde jaar en op een 
verkeerde datum haar lustra heeft gevierd. Als gevolg van het grasduinen in het archief, dat na enkele 
jaren weer boven water is gekomen, zijn we gaan ordenen. Het archief is nu ondergebracht bij het Documen
tatie Centrum voor Nederlandse Politieke Partijen in Groningen, zodat alles voor het nageslacht zorgvul
dig bewaard blijft.

Groningen is een afdeling met een eigen gezicht bin
nen district Noord. Zij kent een strakke vergadercul- 
tuur, exceptionele eet- en drinkcultuur, een altijd 
kritische houding naar het district toe en beruchte 
ALV's. ALV's die bezocht worden door bestuurders van 
andere afdelingen, die niet zelden tot diep in de nacht 
duren en waar menig aankomend bestuurder met klanme 
handjes en een kloppend hart achter de tafel plaats
neemt .
Bij het aankomen van de eerstejaars begint elk jaar 

opnieuw de eeuwige strijd tegen de vele studentenver
enigingen voor het binnenhalen van leden. Daarom wordt 
getracht aan het begin van het 
academisch jaar een prominent 
spreker uit te nodigen. Joe- 
kes, Vonhoff, Van Eekelen,
Nijpels, om er een paar te 
noemen.
Door de afdeling zelf wordt 

elk jaar, in het eerste week
end van oktober, voor belang
stellenden, nieuwe en enigs
zins oudbakken leden een in
troductieweekend georgani
seerd .
Uniek voor een afdeling van 

de JOVD is het bestaan van de 
twee disputen. Sinds oktober 
1986 komen de dames van "Salentina", en sinds november 
van dat jaar de heren van "Stephlar & Waldorff" elke 
maand bij elkaar om te discussiëren over verschillende 
onderwerpen in kleine kring.
Het lijfblad Jonge Liberaal, valt elke maand bij de 

leden in de bus. Naast de gebruikelijke bestuursmedede
lingen en aankondigingen van activiteiten, is er ruimte 
voor interviews, zoals afgelopen jaar met staatssecre
taris Henk Koning en Frè Meis, en achtergrondinforma
tie.
Naast deze activiteiten heeft de afdeling nog een

aantal commissies. Deze houden zich niet alleen.bezig 
met de resolutie, maar besteden in de rustige maanden 
aandacht aan sociaal-economische alsmede buitenland en 
defensie vraagstukken.
In het najaar van 1987 is er een lustrumconmissie 

ingesteld. Deze heeft na een jaar van voorbereiding een 
uitgebreid programna opgesteld ter viering van onze 
verjaardag.
We beginnen op 8 april om twee uur 's middags met een 

symposium over "Monisme en dualisme in de Nederlandse 
politiek". Een forum van sprekers uit de geledingen van 
de vier grootste politieke partijen, zal zijn visie 

geven over de wenselijkheid 
van een monistisch of dualis
tisch staatsbestel. Eveneens 
zal de actuele situatie in Den 
Haag bekeken worden op haar 
voor- en nadelen. Het forum 
dat is uitgenodigd, zal be
staan uit de heren Geert sema 
(Eerste Kamer WD), Nauta 
(PvdA), Nypels (Ttoeede Kamer 
D66), Postma (Eerste Kamer 
CDA), Renkes (Provinciale 
Staten WD) en Vis (Eerste 
Kamer D66). Na de afsluitende 
borrel, kan men op eigen gele
genheid een hapje gaan eten in 

de stad, onvoldaan, verkwikt en aanzienlijk aangedikt 
om acht uur 's avonds het lustrumfeest te bezoeken.
Voor een joet kun je dan getuige zijn van de onover

komelijke sprekers, waaronder Mark Rutte. Verder zullen 
de heren Ridder en Van Splunter een politiek cabaret 
ten tonele brengen. Daarna kun je je uitleven op de 
tonen van de AMF-jazzband. Uiteraard is dit feest uit
stekend geschikt om oude bekenden te ontmoeten en de 
oude doos weer eens om te draaien. En... het zal tot in 
de kleine uurtje duren. Voor meer informatie: Jolanda 
Hekman (050-144823) of Richard Ridder (050-731607).

LUSTRUMFEEST ' 
DE COMPAGNIE 
zaterdag 22 april

Op donderdag 13 april bestaat de afdeling de Com
pagnie tien jaar. Een lustrum wordt bij de JOVD al
tijd groots gevierd, en daarom wordt op zaterdag 22 
april een grandioos lustrumfeest gehouden. Als spe
ciale gast is een prominent politicus uitgenodigd. 
Het zal allemaal te beleven zijn in het Boschhuis 
te Ter Apel. Voor meer informatie: Andrê Meijer 
(05990-14914), Ria Braams (050-136938) of Gerda He
beis (050-349533).

r ...  . ■■■■■ .
De afdeling Hart van Brabant organiseert 

op vrijdag 19 mei een promotiefeest 
(fenue de ville, entree f 7,50).
Verder zullen M. Rutte (JOVD) 

en ir. L. Stek (WD) een spreekbeurt houden.

PROMOTIEFEEST
AANVANG 20.30 UUR .

EE MARMIET te TILBURG

Voor meer informatie: Karin Hommers (013-432775) 
of Astrid Kersing (013-432062).

V. /
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NIEUW! NIEUW! NIEUW!

PRIKBORD PRINS HENDRIK!
* Van Kuipers in de Sloot: Jalving 

("een visie heb ik niet") als dis- 
trictsvoorzitter.

* Van Splunter over het bovenstaande: 
'Vim Kan zou zeggen: 'In Gelderland 
treden mensen af die ik nog nooit 
heb zien optreden.'"

* Rutte: "Toen ik vier was, wilde ik 
al dictator worden." Naar eigen 
zeggen heeft Rutte al zeker tien 
keer het boek De vorst van Machia- 
velli gelezen. Hij is nu landelijk 
voorzitter van de JOVD. Hij heeft 
er dus blijkbaar weinig van begre
pen.

* Rutte over zichzelf: "Ik ben een 
leeg vat dat af en toe roept: 'De 
sfeer is goed.'"

* Rutte over vrouwen: "Vrouwen zijn 
per definitie niet in staat tot een 
directe beheersing van dingen. 
Alleen de man kunnen ze direct 
beheersen. Hun interesses voor 
kunst en cultuur zijn geveinsd en

gericht op het behagen van de man. 
Een vrouw bereikt haar volle licha
melijke en geestelijke rijpheid als 
zij zeventien is. Een man bij 28. 
En zijn ontwikkeling is er dan ook 
naar! Gelijk aan alles wat groot en 
mooi is en pas laat tot volle bloei 
komt. Alleen wanneer door ge
slachtsdrift vertroebeld is het
mannelijk intellect in staat het 
geslacht met de korte beentjes en 
brede heupen het schone geslacht te 
noemen." Citaat van de negentiende 
eeuwse filosoof Schopenhauer. Kent 
ie dus uit z'n hoofd!

* Dolmans in een ultieme vorm van
zelfanalyse: 'Mijn psychologisch
probleem is dat ik te veel aandacht 
krijg."

* Bakker (net uit het ziekenhuis 
terug) over Kelder: "Ik had gewild 
dat jouw moeder die pillen twintig 
jaar geleden had gebruikt."

* 'Mirjam Mol, de natte droom van
Jort Kelder." (Citaat van voorzit

ter Jan Weijers van Zuid-oogt Ui
trecht).

* Dolmans (voorzitter van het Katho
liek Dispuut): "Katholieken hebben 
we zat, daarom is de JOVD ode zo 
sterk." (Acht van de twaalf leden 
van het hoofdbestuur zijn van ka
tholiek origine).

* Wist u dat onze algemeen secretaris 
Ferry van Dijk sinds kort een 
vriendin heeft? Daar zijn de dames 
op het secretariaat blij mee: zijn 
ze eindelijk van dat geflikflooi 
af. Nu Bas Klein nog. Tja, dat zal 
helaas wel wat noeilijker worden.

* Prikbord Prins Hendrik bestaat bij 
de gratie van haar bezoekers. Stuur 
daarom wetenswaardigheden en cita
ten in een gesloten enveloppe naar: 
Algemeen secretariaat JOVD, T.a.v. 
exploitanten Prikbord Prins Hen
drik, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ 
AMSTERDAM. Bijdragen zijn altijd 
welkom! Zij worden met bron ver
meld!

OPENINGSTIJDEN: MAANDAG VAN 13.00 TOT 17.00 UUR 

EN DINSDAG TOT EN MET VRIJDAG VAN 9.00 TOT 17.00 UUR.

06-274591
(F 0 ,15 per 47 seconde!)

VO R M IN G  & SCHOLING
* District Brabant - vrijdag 31 maart, Promotie en leden
werving + PR, 's-Hertogenbosch; woensdag 5 april, In
troductiecursus , Bergen op Zoom; zaterdag 15 april, 
Comranicatie, Deume; zaterdag 15 april, Corminicatie, 
's-Hertogenbosch; vrijdag 28 april, Introductie, Breda; 
vrijdag 28 april, Promotie en ledenwerving + PR, Oss; 
vrijdag 12 mei, Politieke stromingen, Bergen op Zoom; 
zaterdag 20 mei, Liberalisme, Tilburg; zaterdag 27 mei, 
Politieke stromingen, Eindhoven. Voor meer informatie 
Jan Louwers (040-414519) of Jan Verhagen (013-367517).

* District Gelderland - za/zo 9/ 8 april, Liberalisme, 
niet bekend; zaterdag 22 april, Gemeentepolitiek, niet 
bekend; za/zo 27/28 mei, VDS 2, niet bekend. Voor meer 
informatie Nicole Koetsier (05730-56690).

* District Noord - vrijdag 17 maart, Spreekvaardigheid, 
Sneek; za/zo 15/16 april, Besturen + Redactie, Havelte; 
? ? mei, Introductiecursus, Enmen; vrijdag 2 juni, VDS

1_, Winschoten. Voor meer informatie Corinne Vennik 
(050-713240).

* District Noord-Holland - zondag 16 april, VDS 1, niet 
bekend; zondag 21 mei, Promotie en ledenwerving, niet 
bekend; vrijdag 30 juni, Redactie, niet bekend. Voor 
meer informatie Paul Moltmaker (023-244304).

* District Overijssel - ? ? maart, Gemeentepolitiek,
Deventer; vrijdag 14 april, Spreekvaardigheid, Zwolle; 
vrijdag 21 april, Spreekvaardigheid, Zwolle; maandag 1 
mei, VDS 1, Steenwyk. Voor meer informatie Mare Geer- 
lings (05407-64263).

* District West - donderdag 6 april, Redactie, Rotterdam; 
donderdag 20 april, Liberalisme, Leiden; woensdag ? 
april, Spreekvaardigheid, Krimpen ad Yssel; ? ? april, 
Introductiecursus, Gouda; donderdag 11 mei, Congres
voorbereiding, Leiden. Voor meer informatie Annemarie 
Goutier (010̂ 4582479).
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ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD Pr Hendrikkd 104
ion aj a s m020-242000

REDACITEADFES

DRIEMASTER 
P/a W. RÖmelingfr 
Lottingln 10 
9451 KM ROUX

Redactie - Walter Rünelingfr (hoofd
redacteur), Emest Landheer en 
Edwin Pol.

DRIEMASIER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tienmaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exemplaren. Leden van de 
JOVD ontvangen de Driemaster gra
tis. Voor niet-leden bedraagt de 
aboananentsprijs f 17,50 per jaar
gang, te voldoen op bankrekeningnr. 
39.46.40.640 of girorékeningnr. 
953500.

KDPU
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Wanneer je kopij hebt die je 
graag in een van deze mmners zou 
willen plaatsen, stuur je bijdrage 
dan voor de bijbehorende iry» 
□aar het redactieadres. De Driemas
ter verschijnt over het algemeen 
binnen een maand na de deadline.

nurnner deadline4 89 vr 19/05/89
5 89 vr 16/06/89
6 89 vr 14/07/89

NAMEN EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressenvraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het algemeen secretari
aat (+ f 4,25).

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, itastbus 93168, 2509 AD S 
GRAVENHAGE (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, Htg Jan 1 ln 58, 
5615 SG EINEHJVEN (040-516029)
penningmeester: Joost Otterloo,
Pasbaan ll/g, 4811 Of BREDA (076
221742) wp: Bas Bakker, Koolstr 
42/a, 9717 KE GRONINGEN (050
732793) wo: Constantijn Dolmans, 
Molenstg 10, 2311 RB LEUïN (071
141293) vorming & scholing: Ernst 
van Splunter, Gelkingestr 39-35, 
9711 NB GRONINGS? (050-180775)
internationaal: Bas Klein, Oud- 
raadtvg 37 , 2612 SL DELFT (015
147324) voorlichting: Jort Kelder, 
Kastan jein 28, 1214 U  HELVERSIM
(035-48930) organisatie: Ward van 
Dijk, Uilenstede 66, 1183 AK AM
STELVEEN (020-474230) politiek:
Mark Aalders, V Meékerenstr 74/d, 
3034 GD ROTTERDAM (010-4141366/- 
4082259); Roo Batten, Gravestein 7,
1103 BH AMSTERDAM (020-952479) en 
Jolanda Hekman, Statioosstr 12/d7, 
9711 AS GRCNM32N (050-144823).

Reactie JO V D  op concept-verkiezingsprogramma W D

WD-COIMCEPT-PROGRAMMA  
IS GEZICHTSLOOS
HILVERSUM, 9 maart 1989 - Het concept-progranma Een kansvolle toekomst, is gema
tigd van toon, en daardoor onvoldoende. De discussie rond het ranzig rechtse Libe
raal besték heeft dit concept sterk beïnvloed. Het is een stuk waarin veel proble
men worden gesignaleerd, zonder daarbij de oplossingen te geven. Een verhaal zonder 
elan voor de jaren negentig. Een verhaal van een partij die jonge mensen onvoldoen
de inspiratie biedt.

De komende regeerperiode vereist radi
cale keuzes, vooral op milieu-gebied. De 
conmissie Toxopeus beeft getracht het 
traditionele financieel-econcmische 
beleid met "leuke dingen voor rechtse 
mensen" te contineren met een adequaat 
milieubeleid. Dat is mislukt.
De W D  moet durven kiezen voor onze 

toekomst, kiezen voor een schone leefom
geving. De miljarden guldens die daar 
jaarlijks voor nodig zijn moeten ook ten 
koste gaan van eventuele belastingverla
ging. Een milieu-pleidooi zonder de 
daarvoor noodzakelijke financiële offers 
te brengen is niet meer dan lippendienst 
bewijzen aan de publieke opinie. Anno 
1989 is die stellingname onverantwoord.

VOÏM EN TAAL
Het program van de Volkspartij is om
vangrijk, gevat in atbtelijk en acade
misch taalgebruik en daardoor voor de 
meerderheid van het electoraat onlees
baar. Te vaak vlucht de conmissie - waar 
uitstel van keuzes onaanvaardbaar is- < 
in ruim te interpreteren begrippen 
("'wenselijk", "nader onderzoek", "eist 
voortdurende aandacht", "waar mogelijk 
bevorderen"...) of verschuilt zich ach
ter door derden geproduceerde adviezen 
en rapporten, zonder daarbij aan te 
geven welke politieke keuzes die irihou- 
den. Voor de duidelijkheid in de poli
tiek, en daarmee de democratie, is dat 
schadelijk. De JOVD vindt dat politieke 
partijen een globaal, niet te gedetail
leerd karakter moeten hebben. Een pro- 
granma moet door de kiezer gelezen en 
begrepen kunnen worden zonder nadere 
toelichting. De politieke partijen, moe
ten tot een uniforme code voor opstel
ling van verkiezingsprogranna' s komen.

INHOUD
Allereerst het goede nieuws. Over de 
onderwij sparagraaf zijn wij zeer enthou
siast. De W D  kiest principieel voor 
bescherming' van de academische vrijheid,

Itegen toepassing van het rendementscri- 
teriun in wetenschappelijk onderwijs en

voor selectie cm de kwaliteit van het 
onderwijs te beschermen. De JOVD is 
bovendien blij met het pleidooi voor de 
"topuniversiteit" en uitbreiding van de 
postdoctorale studiemogelijkheden.
Op het gebied van de democratie komt 

de W D  als altijd mager uit de hoek. Ten 
aanzien van referenda en de monarchie 
draait de ccmnissie een grijsgedraaide 
deun. Daarnaast worden sedert 1848 gel
dende staatsrechtelijke open deuren 
(ministeriële verantwoordelijkheid, 
dualisme, rol parlement) onbeholpen 
ingetrapt. Waarom geen uitbreiding van 
het aantal Kaaerleden en/of bestaffing 
van het parlement, zoals Liberaal bestek 
voorste1de?

Zeer opvallend is het ontbreken van 
een aantal in het oog springende "imna- 
teriële punten", zoals de euthanasie en 
de gelijke behandeling. Ontvlucht de W D  
hier de maatschappelijk discussie?

STRA3EGIE
De coomissifc Toxopeus heeft een program
ma gepresenteerd waarmee de kiezer en de 
gekozene alle kanten uit kunnen. Het is 
een vaag, soms ontwijkend, zelden inspi
rerend produkt. Onvoldoende als antwoord 
op de problemen van de jaren negentig. 
De W D  moet haar electorale winst in 
deze tijden van weinig charisnatisch 
leiderschap halen uit een duidelijke 
verkiez ingsboodschap, afwijkend van CDA, 
PvdA en D66. Hoe de W D  zich gaat profi- * 
leren op dit gezichtsloze program» is 
ons JOVD'ers vooralsnog een raadsel.
Het beleid van de kabinetten-Lubbers 

was - vooral op economisch terrein
verdienstelijk, maar is waar het inmat er- 
riële punten, milieu en media betreft 
niet voor prolongatie vatbaar. Voortzet
ting van het gevoerde beleid mag voor de 
W D  geen inzet van de verkiezingen zijn. 
De door de JOVD sedert jaren voorgestane 
coalitie tussen sociaal-democraten en 
liberalen is ook met een pricipiëler 
liberaal geluid van WD-zijde in 1990 
binnen handbereik. De kiezers zijn er 
klaar voor. Nu de politiek nog.

ISSN 0167-0786
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EUROPA: ER IS 
NOG VEEL TE DOEN!
S GRAVENHAGE, 22 maart 1989 - Het voorjaarscongres van onze vereniging stond in het teken van Europa. 
Aan de hand van een resolutie werd gediscussieerd over het Europese defensie- en cultuurbeleid, alsmede 
over het democratische gehalte van Europa.

Met de democratie in Europa is het 
slecht gesteld. De bevoegdheden van 
het Europees Parlement zijn vol
strekt onvoldoende. Dit heeft grote 
gevolgen, nu de taken en bevoegdhe
den van andere Europese instanties 
(zoals de Conmissie), fors uitge
breid worden. Het is een feit dat 
nationale regeringen zich in toene
mende mate verschuilen achter be
sluiten uit "Brussel", die niet door 
de nationale parlementen getoetst 
kunnen worden.
Als liberalen staan wij voor een 

verregaande democratisering van de 
maatschappij. Binnenlands betekent 
dit dat we de verwerpelijke trend 
naar corporatisme moeten tegenhou
den . Zo is het CDA warm voorstander 
van het verregaand overhevelen van 
bijvoorbeeld de loon- en prijspoli
tiek naar overlegorganen waar het 
parlement nauwelijks invloed op kan 
uitoefenen. Deze structuren worden 
bovendien niet zelden door christen
democraten gedomineerd. Europees 
moeten wij werken aan een forse 
uitbreiding van de taken en moge
lijkheden van het Parlement. De 
Europese Conmissie moet het vertrou

wen krijgen van het Parlement en het 
Europees Parlement moet voortaan 
daadwerkelijk invloed hebben op de 
samenstelling van de Conmissie. Het 
enthousiasme van de burger voor 
Europa zal veel groter zijn, wanneer 
hij weet dat ook op Europees niveau 
de democratie serieus genomsn wordt.
De JOVD bouwt niet alleen mee aan 

Europa. Ook op het vlak van de ge
meentepolitiek is de JOVD actief. 
Maar nog niet genoeg. Daarom heeft 
de secretaris vorming & scholing de 
aanstaande gemeenteraadsverkiezingen 
aangegrepen om afdelingen te helpen 
bij het verkrijgen van tennis over 
de gemeenteraad. Er is ondermeer een 
beroep gedaan op liberale raadsleden 
om JOVD-afdelingen daarbij terzijde 
te staan.
Er gebeurt erg veel op gemeente

lijk gebied. Denk aan het plaatse
lijk milieu- en cultuurbeleid of het 
gemeentelijk minderhedenbeleid. Niet 
alleen nationaal heeft de JOVD een 
waakhondfunctie voor de liberale 
beginselen. Ook in de plaatselijke 
politiek moet die naar voren komen. 
Zodat buitenstaanders zullen conclu
deren dat de JOVD op alle terreinen

en op alle niveaus vanuit een libe
rale invalshoek invloed uitoefent.
Tot slot van deze coluim: de

grootste ledenwerfactie uit de ge
schiedenis van de JOVD is van start 
gegaan. De organisatiehoek binnen 
het hoofdbestuur zal de komende

maanden tachtigduizend deur-, fiets
en aanmeldingskaartjes verspreiden. 
Afdelingen en districten organiseren 
introductiecursussen om de nieuwe 
leden op te vangen. Juist nu zo'n 
actie nu de JOVD veertig jaar be
staat en om aandacht schreeuwt!

-------------------------------------- \
De'afdeling 's-Gravenhage viert 

op 27 mei haar veertig jarig bestaan 
in Theater Taveerne, L Houtstr 25 te 's-Gravenhage.

LUSTRUM
'S-GRAVENHAGE

De viering, die om 15.30 uur van start gaat, 
bestaat uit lezingen van politieke prominenten 

(Tweede Kamerlid Van der Vaart, 
wethouder Duijvenstein, gemeenteraadslid Meijer 

en landelijk voorzitter Mark Rutte), 
een buffet (f 30,00) en een...

GRANDIOOS
FEEST

Geef je voor 10 mei op bij de lustrumccnmissie:
A. Geelhoed (070-682911), E. Gerrits (070-616404) 

of E. Koster (070-657560).

" OOST/WEST '
De projectgroep Oost/West kent eens in de vier k 
zes weken bijeen en discussieert over de ontwikke
lingen tussen de NAVO en Warschaupact-landen. Gaan 
bijvoorbeeld de veranderingen in de Sovjetunie wel 
zo snel? Heb je belangstelling? Meld je aan bij Ron 
Batten (020-952479)1 Reiskosten worden vergoed.

<____________________________________ 4

/-------------------------------------- \

VLUCHTELINGEN
De projectgroep Vluchtelingen wil in het kader van 
de najaarsactiviteiten iets bijzonders organiseren 
(bijvoorbeeld een rollenspel of themadag). Er wor
den leden gezocht die interesse hebben voor het 
vluchtelingenbeleid. Meld je aan bij Ron Batten 
(020-952479)! Reiskosten worden vergoed.

S____________________________________ 4V,
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Europese verkiezingen:

DE GROTE PARTIJEN 
ZIJN HET EENS?
TUIN ER NIET IN!
Terwijl de Europese verkiezingen van 15 juni net haastige spoed naderbij kanen, reizen de kandidaten het 
land door om nietsvermoedende kiezers voor de houden dat zij liberaal, christen-democratisch, socialis
tisch, zeer socialistisch, zeer christen-democratisch of anderszins moeten stemmen. Gewone stervelingen 
als zij zijn zullen die kiezers er nog een harde dóbber aan hebben om onderscheid tussen de verschillen
de partijen te ontdekken. Want met uitzondering van de Staphorster varianten van klein rechts en klein 
links, die Nederlanders nu al zo groot vinden (laat staan dat we een kilometer over de grens moeten 
kijken!), zijn de grote partijen voor "Europa". Voor meer invloed van het Europees Parlement, voor ver
dergaande eenwording, voor een effici&ter landbouwbeleid, voor het milieu en tegen criminaliteit. Ligt 
Straatsburg zo ver weg dat we ons als Nederlanders daar weer eensgezind achter gelijke standpunten kun
nen scharen? Kruipen we in het Europees Parlement, net als in de TWeede Kamer, allemaal gezellig naar 
het politieke midden (waar dat ook wezen mag)?

HET IS DE SCHIJN DIE BEDRIEGT. WANT 
ook al verschillen de grote partijen 
nu slechts door de accenten die zij 
in hun verkiezingsprogramma's leg
gen, de achterliggende toekomstvisie 
blijft natuurlijk een fundamenteel 
andere. Want de mening van een soci
alist over de rol van de centrale 
overheid wijzigt niet in de trein 
van Den Haag naar Straatsburg. De 
mening van een liberaal over de 
sociaal-economische ordening even
min. En de mening van een christen

democraat over de positie van de 
overheid ten opzichte van bijvoor
beeld gelijke behandeling van homo
seksuelen of de vrije keuze van de 
vrouw inzake abortus ook al niet. 
Nu het centraal gezag in de Europese 
Gemeenschap daadwerkelijk gezag aan 
het verwerven is en ook de invloed 
van het Europees Parlement in de 
kanende zittingsperiode ongetwijfeld 
verder zal toenemen zal ook de be
moeienis van de Europese politici 
met ons dagelijks leven toenemen.

ZET ERGENS EEN FOLTTIOJS NEER MET 
macht, en hij (of zij) zal die macht 
gebruiken. En dan is het nogal we
zenlijk of die politicus zal uitgaan 
van een vastgelegde visie op wat 
goed is voor de mensen, zoals socia
listen plegen te doen. Of dat die 
politicus beleid baseert op "een 
christelijk mensbeeld en de verant
woordelijkheid van de mens tegenover 
God" (eerste regel van het Europese 
programs van de chr isten-democra- 
ten). Of dat die politicus ervoor 
kiest het besluit te laten nemen op 
het laagst mogelijke niveau - dus 
misschien helemaal niet in Straats
burg, Brussel of luxenburg maar 
juist in Den Haag, in de provinciale 
staten of in de gemeenteraad - zoals 
een liberaal in veel gevallen zou 
(behoren te) doen. Geen mening kan 
ook een (heel goede) mening zijn!

ZOLANG ER NOG ZOVEEL VOOR DE HAND 
liggends moet gebeuren om tot vol
waardig Europees bestuur te kunnen 
komen blijven de fundamentele ver
schillen op de achtergrond, maar ze 
zijn er wel. De strijd om Europa is 
geen andere dan de strijd om Den 
Haag. Het gaat uiteindelijk cm de
zelfde verschillen van mening, maar 
dan met grotere consequenties. Het 
zou goed zijn als de politici die 
strijd meer voor het voetlicht 
brachten. En het zou goed zijn als 
de kiezers massaal partij kozen. 
Europese eenwording is geen probleem 
dat even pragmatisch kan worden 
opgelost. Op een maatschappijvisie 
zijn de politici aanspreekbaar. Als 
zij doen alsof ze het eens zijn: 
tuin er niet in!
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"Ik geloof, zonder te willen opscheppen, dat ik een zeker charisma heb in mijn optreden voor televisie 
en in interviews. Ik doe geen enkele moeite om populair te zijn, maar het curieuze is dat ik het wel 
ben, zeker ook in het buitenland. Het land waar ik de grootste populariteit geniet is de Bondsrepubliek 
Duitsland. Ik heb honderden foto's van mijzelf aan Duitsers gestuurd. Volwassenen, maar ook kinderen 
vroegen mij daarom. In straten word ik aangehouden en ga zo maar door. En niet alleen in de Bondsrepu
bliek Duitsland, maar ook in Turkije ben ik gezien. Tijdens mijn bezoek aan dat land in 1985 kwam ik met 
mijn gezelschap terecht in een restaurant boven op de Bosporus. Daar zaten ongeveer tweehonderd eenvou
dige lieden koffie te drinken. Toen vond ik het toch aardig dat zij allemaal opstonden en begonnen te 
applaudisseren. Ik constateer dat ik nogal aardig overkom. Dat constateer ik gewoon."

Joseph Luns in gesprek met de journalisten Renó Steenhorst en Frits Huis.

Gesprek met mr. dr. J.M.A.H. Luns

„AGRESSIVITEIT SOVJETUNIE 
NIET VERMINDERD" .
BRUSSEL, 22 maart 1989 - Veertig jaar NAVO en oud-secretaris-generaal Joseph Luns heeft dat mogen mer
ken. De afgelopen weken stond hij weer herhaaldelijk in de schijnwerpers; de vaderlandse pers weet hem 
nog steeds te vinden zodra daar een aanleiding voor is. Het leek op een komen en gaan van personages 
die wel 'iets' met de journalistiek van doen hebben en de vroegere topman van de NAVO wilde het betref
fende tijdschrift of de betreffende omroep best te woord staan om daarmee het jubileum van 'zijn' orga
nisatie extra op te luisteren. Driemaster was slechts één van de vele die gebruik maakten van, zo scheen 
het, het 'open huis' aan de Franklin Roosevelt Avenue te Brussel. De Nederlander is neergestreken in een 
flat, dichtbij de statige universiteit van de Belgische hoofdstad en tussen diverse ambassades, waarvan 
menigeen streng wordt bewaakt.

DE VERWELKCMUG IS, ZOALS IK DIE, 
na het lezen van Gelooft u mij, het 
was een genoegen (Pierre Huyskens in 
gesprek met Luns), had mogen ver
wachten: de heer Luns, met een 
Schotse kilt om zijn pantalon gesla
gen, die de gast bij de lift op
wacht. De 'living room' wordt over
geslagen; direct wordt het studeer
vertrek gewezen en daar staan of 
hangen beschreven foto's: Luns met 
Carter (Reagan zond de foto toe, 
zodra hij het Witte Huis voor acht 
jaar ging bewonen), penvriend Kis- 
singer in de boekenkast, Luns met 
ega - de baronesse Van Heemstra - in 
vol ornaat, enzovoort. De door hem 
gewaardeerde ex-president Nixon kon 
ik niet vinden. In de vensterbank 
een miniatuur van een oorlogsbodem.
We gaan snel van start. Over zes

tig minuten dienen zich weer volgen
de verslaggevers aan.

WELKE FESTIVITEITEN GAAT DE OUD- 
secretaris-generaal zoal bijwonen in 
de 'NAVO-feestmaand' april?
"Op 4 april is er een herdenking 

en een zitting van de NAVO-raad met 
dejeuner. Ik denk dat de NAVO-ambas- 
sadeurs zullen aanzitten, de hoge 
militaire functionarissen... Nee, ik 
zal daar geen openingsspeech houden. 
Dat doet de huidige secretaris-gene
raal, lijkt mij. Lord Carrington en 
ik zijn de enige nog in leven zijnde 
oud-secretarissen-generaal. Wij

zullen er zeker zijn."
"Wat doet mij veertig jaar NAVO... 

Het is de best functionerende en 
belangrijkste vredebevorderende 
organisatie die de wereld kent. De 
solidariteit tussen den lidstaten 
kent zijn weerga niet en dat al vier 
decennia lang. Daarbij komt ook nog 
eens dat deze organisatie de banden 
tussen Noord-Amerika en West-Europa 
goed in stand houdt. De NAVO moet 
een grote waardering hebben voor de 
Verenigde Staten. Er zijn al zó lang 
Amerikaanse militairen aanwezig in 
West-Europa... Onze veiligheid is 
daardoor al jóren lang gewaarborgd. 
Het fenomeen van ant i-amerikan isme 
is onvergeeflijk. Als ik alleen al 
memoreer aan de Marshallhulp na de 
Ttoeede Wereldoorlog... Somnigen 
zeggen dan: 'Deze hulp was puur 
Amerikaans eigenbelang.' Dan zeg ik: 
'Uiteraard, politiek is geen filan
tropie, maar dit plan heeft ons wél 
geholpen!'"
De boodschap die Luns op dit ge

bied heeft, is overbekend. Zodra de 
waarden van het Westen verdedigd 
moeten worden en gewezen wordt op 
het gevaar uit het Oosten, is Luns 
nadrukkelijk aanwezig. Hoe vaak hij 
zijn mening ock weergeeft, zijn 
'rechtsdenkende' landgenoten kunnen 
er iedere keer weer van smullen. De 
landgenoten met een andere politieke 
oriëntatie walgen en kunnen niet 
vaak genoeg wijzen op het 'gevaar

Luns'. Hoewel, van een anbteloos 
burger hebben ze niet zo heel veel 
meer te vrezen en dus blijft het de 
laatste tijd vooral bij walging. 
Ach, in Brussel is dót Nederland 
toch ver weg.
De anekdotes gaan er eveneens in 

als koek. Deze verhalen gaan van 
boek tot boek. Zo is de 'kaviaar- 
story' bijna een eigen leven gaan 
leiden.

LUNS HEEFT ZIJN TAAK ALTIJD MET EEN 
gemakkelijke manier van optreden 
uitgevoerd. Door al die luchtigheid 
en grappen en grollen - al dan niet 
alleen naar buiten toe - zou men 
haast de ernst van het ambt dat hij, 
na negentien jaar ministerschap, 
heeft mogen bekleden min of meer uit 
het oog verliezen. De NAVO heeft een 
oorlogvoorkottende taak en daarin 
speelt de secretaris-generaal een 
tamelijk belangrijke rol.
Als de NAVO in haar missie faalt 

en alle stoppen slaan door, dan 
kunnen we ons maar beter bergen. Dat 
de nucleaire raketten realiteit zijn 
en niet zomaar een smeerseltje om 
een pittige militair-politieke dis
cussie lekker te laten lopen, dient 
men uiteraard nooit uit het oog te 
verliezen. Eónmaal per jaar wordt 
een crisis naar zijn climax gevoerd. 
Dat is, gelukkig, gefingeerd. Deze 
"papieren oorlog" moet de gevechts
kracht van het bondgenootschap tes-
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(Foto: Johan Brandsen).Joseph Luns.

ten. Zodra het onderwerp wordt aan
geroerd, leeft Luns op: "Och ja, die 
papieren oorlog... De regeringen 
gaan dan zelfs in een bunker zit
ten!" De secretaris-generaal is de 
enige die het volledige scenario van 
een dergelijke oefening kent. Luns 
heeft dus in zijn loopbaan al menig 
naderende Derde Wereldoorlog mogen 
meemaken. Wanneer breekt het klamme 
zweet tijdens deze 'Götterdönraerung' 
uit?
"De NAVO-autoriteiten hebben geen 

last van klam zweet. Tijdens een 
dergelijke crisis neet men het hoofd 
koel houden. Bij een kritieke situa
tie heerst verhoogde waakzaanheid. 
Ik wil hier nu direct weer aan toe
voegen dat het nucleaire wapen de 
oorlog heeft voorkomen. Dit wapen 
heeft een vredebevorderende functie. 
Wat de Nederlandse vredesapostelen 
destijds rondbazuinden was oorlogbe- 
vorderend. Zij werkten op de emotio
nele gevoelens van het volk in... 
Kijk, als zij zeggen 'Wij zijn tegen

oorlog', dan is dat overbodig om 
mede te delen, want ieder weldenkend 
mens is tegen oorlog. En dan die 
angstpsychose: er wis en ls helemaal 
geen sprake van oorlog, want wij 
leven niï in een tijd van vrede. Maar 
die is dan wel gewaarborgd door een 
sterke defensie. Door op voet van 
gelijkheid met de tegenstander te 
onderhandelen kun je tot wapenbeper- 
kende stappen komen. Kijk maar naar 
het INF-akkoord..."
Luns kan niet geloven dat de stra

tegische nucleaire wapens ooit ge
bruikt zullen worden om een conflict 
te beslechten.
"Dat is gewoon ondenkbaar! Die 

wapens zijn zó verschrikkelijk, dat 
ze niet bruikbaar zijn... Het kan 
gewoon niet... Ze staan er alleen 
ter afschrikking van een potentiële 
vijand en zijn daardoor vredebevor- 
derend."
"Als ik naar de gevoerde papieren 

oorlogen kijk, dan constateer ik dat 
tijdens die crises wel eens is be

sloten om het tactische nucleaire 
wapen in te zetten. Dat gebeurde au 
de geloofwaardigheid kracht bij te 
zetten; dus, dat de NAVO wilde tonen 
dat we wel degelijk tot het gebruik 
van atoomwapens zullen overgaan 
indien de vijand zijn agressie niet 
zal beteugelen. Overigens zijn de 
tactische nucleaire wapens te verge
lijken met de zwaarste conventionele 
wapens. Jamner trouwens, dat de 
Verenigde Staten destijds hebben 
besloten niet over te gaan tot de 
produktie van de neutronenbom. Daar
mee kan men heel effectief vijande
lijke tankformaties onschadelijk 
maken. Er zijn mensen die zeggen dal 
het tactische nucleaire wapen niet 
bruikbaar is, omdat tijdens een 
indammen van de vijand op eigen 
grondgebied het Westen zichzelf moei 
bestoken. Maar goed, kijk dan eens 
naar de Tweede Wereldoorlog: ook 
toen hebben de Geallieerden niet 
getwijfeld aan het bestoken van 
grondgebied dat behoorde aan bondge
noten. De vijand moest immers worden 
teruggedrongen.''

LUNS HEEFT TE KENNEN GEGEVEN DK 
jongste politieke ontwikkelingen op 
het internationale vlak dermate 
interessant te vinden, dat hij hoopl 
nog een tijdje op de planeet aarde 
te vertoeven, om te zien hoe een en 
ander zich gaat ontwikkelen. De 77- 
jarige vindt hetgeen momenteel 
plaatsvindt aan de andere kant van 
de muur boeiend, maar oordeelt niet 
al te positief: "De agressiviteit 
van de Sovjetunie is de laatste 
jaren niet verminderd. Onder Gorbat
sjov zijn enkele dissidenten vrijge
laten die in het Westen een bekende 
naam hebben; zoiets doet 't altijd 
goed. De Sovjetrussische troepen 
hebben zich teruggetrokken uit Af
ghanistan omdat de oorlog aldaar 
toch niet meer echt te winnen was. 
En dan die wapenakkoorden... Bij het 
INF-akkoord heeft de Sovjetunie haar 
superioriteit op het nucleaire vlak 
automatisch erkend, want zij moest 
drie- & viermaal zoveel wapens méér 
vernietigen dan de NAVO. De Sovjet
unie kan de kosten van de bewapening 
niet meer aan. Zij wenst vandaag de 
dag die kosten te verminderen, maar 
dan op een dergelijke wijze dat haar 
machtspositie blijft gehandhaafd. 
Het Oostblok is nog steeds een 
'blok', ondanks de veranderingen die 
de Oosteuropese landen hier en daar 
doorvoeren. Er is immers géén veran
dering gekomen in de constructie vai 
het Warschaupact. Nee, kijk dan maar 
eens naar onze NAVO; hoe democra
tisch worden de zaken daarbinnen
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tussen de lidstaten onderling niet 
geregeld? In het Oostblok is en 
blijft het de Sovjetunie die de 
lakens uitdeelt."
Het moet de oud-secretaris-gene- 

raal dan absoluut niet lekker zitten 
dat Gorbatsjov met zijn voorstellen 
tot wapenvennindering zulke hoge 
ogen gooit in, bijvoorbeeld, Neder
land. Voor de NAVO is het inmiddels 
een zorg(je) geworden hoe zij de 
defensie-uitgaven kan verkopen aan 
een steeds kritischer wordende pu
blieke opinie, terwijl in het kamp 
van de tegenstander een vredeswon- 
derdokter lijkt te zijn neergestre
ken.
Luns: "Hmm, Alle voorstellen tot 

wapenvennindering uit het Oosten 
worden in de NAVO diepgaand bespro
ken. Dit soort zaken legt men daar 
zeker niet naast zich neer. Zonder 
ons eigen NAVO-dubbelbesluit uit 
1979 zou een stap als het INF-ak
koord er overigens niet gekomen 
zijn. Het gaat om de machtsfactor. 
Ik kan daar maar niet vaak genoeg op 
wijzen. Als je zwak staat, ben je 
voor je tegenstander geen geloof
waardige gesprekspartner. Nee, ik 
zou niet willen zeggen dat het omar
men van Gorbatsjov en dergelijke 
door de publieke opinie in Nederland 
wordt veroorzaakt doordat de pers er 
zo'n cultus van zou maken. Het houdt 
verband met de mentaliteit van veel 
Nederlanders... Hun zuinigheid... Ze 
zijn daarom allang blij als ze kun
nen gaan denken dat het niet zo 
nodig neer hoeft, al die defensie- 
uitgaven. Ach, het is wat dat be
treft een soort situatie & la de 
jaren dertig..."
Luns noemt de Sovjetunie een "reus 

op lenen voeten", die zich 'super
macht' kan noemen, omdat zij kan 
bogen op een gigantisch militair 
apparaat. Na deze oersterke schil 
komt alleen nog lucht: de samenle
ving is verder niet vruchtbaar. 
President Gorbatsjov tracht, door 
middel van zijn omvangrijke her
structurering, zijn land tevens op 
andere punten bij te spijkeren. In 
het Westen worden de hervormingen 
positief gade geslagen en gooit de 
lachende partijchef hoge ogen. Maar 
o wee, straks heeft deze man de 
Sovjetunie daadwerkelijk tot een 
supermacht genaakt, ook in economi
sche zin, en zullen we dan niet 
terugverlangen naar de stagnatiepe- 
riode onder zijn drie voorgangers? 
Toendertijd konden we imners een 
zwakkere tegenstander in de ogen 
kijken...
Luns: "Men kan zich afvragen of 

het Gorbatsjov Überhaupt lukt om

zijn staat tot de status van super
macht te brengen. Zoiets vergt enorm 
veel tijd. Indien het Gorbatsjov 
niet lukt om verbeteringen door te 
voeren die zichtbaar zullen zijn 
voor de Sovjetrussische bevolking, 
dan is het nog maar de vraag óf... 
In principe kan men helemaal niets 
zeggen over de ontwikkelingen die 
staan te gebeuren in de komende 
periode. We moeten gewoon afwachten. 
Misschien zal de Sovjetunie vel niet 
gevaarlijker zijn zodra zij een 
échte supermacht is geworden... 
Politiek is de kunst van het nege
lijke..."

LUNS BETREURT HET DAT DE WESIEURD- 
pese eenwording lang duurt en ook na 
1992 niet bepaald bereikt zal zijn. 
"Het is erg moeilijk om voorspellin
gen te doen. Maar ik denk dat West- 
Europa in de nabije toekomst geen 
eenheid zal zijn, zoals het de 
'founding fathers' in de jaren vijf
tig voor ogen heeft gestaan. Zij 
wensten een echte nieuwe superstaat 
te creëren. Het is toch wel voor een 
groot deel aan Frankrijk te wijten 
dat die eenheidsgedachte zozeer is 
aangetast... Dit land erkent geen 
supra-nationaal orgaan boven zich,
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dus de Europese Conmissie zou, bij
voorbeeld, nooit die status kunnen
verkrijgen_ Ook heeft Frankrijk
zijn vetorecht misbruikt. Nee hoor, 
in 1992 komt er echt geen verenigd 
Europa, alleen maar een economisch 
blok. Ach, een eenwording wordt 
eigenlijk ook wel wat moeilijk nu 
landen als Ierland en Griekenland 
zich bij de Europese Gemeenschap 
hebben aangesloten... West-Europa 
zal in 1992 niet sterker worden. 
Toch jarmer dat zo'n eenheidsstaat 
niet van de grond wil komen. De 
Europese Gemeenschap heeft een hoger 
nationaal inkanen, meer reserves, 
meer inwoners en een grotere han
delsvloot dan de Sovjetunie; dus u 
kunt wel nagaan wat een mogelijkhe
den het in huis heeft."
En dan wordt Nederland als ge

spreksonderwerp nog even aangesne
den. "Het is dankzij de NAVO dat 
Nederland nog in enigermate een 
defensie heeft. Wat onze zeemacht nu 
heeft, is zeer de moeite waard", 
aldus de ex-matroos-seiner eerste 
klas.
"Onze zeemacht is het enige 

machtsmiddel waarover wij zullen 
beschikken na een eventuele overrom
peling door- het Warschaupact. De 
nieuwste ideeën van de PvdA zijn 
héél gevaarlijk. En dan bedoel ik op 
alle punten aangaande onze defensie, 
onze positie binnen de NAW) en onze 
relaties met de Verenigde Staten. 
Het gewicht van de machtsfactor in 
de buitenlandse politiek wordt in 
Nederland niet erkend. Er vindt een 
enorme scheefgroei plaats in de 
uitgaven voor de sociale voorzienin
gen en die voor de defensie..."
"Maar goed, nu moet ik er echt mee 

ophouden, want na u komen wederom 
mensen om mij te interviewen. Ik 
weet geen eens meer waarvoor; ik 
geloof voor een of ander Belgisch 
blad of zo..."
Bij de lift aangekomen: "Ik ben de 

komende periode echt druk..." Luns 
noemt enkele landen waar hij pas 
geweest is en die hij binnenkort 
weer gaat bezoeken. Zuidafrika en de 
Verenigde Staten worden onder neer 
genoemd. "Toch erg interessant om op 
deze wijze bezig te blijven", zeg 
ik. Luns begint te lachen: "Jaa! Dat 
mag u gerust zo zeggen! Welnu, het 
ga u goed!..."

BENEDEN IN DE HAL AANGELAND, ZIE IK 
hen, die na mij komen, zitten. Een 
praatje. Ze zijn niet van een Bel
gisch blad, maar toevalligerwijs 
van een huis-aan-huis-blad uit mijn 
eigen Eemlandse regio. Wat is de 
wereld toch klein...
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C O LLEG EG ELD  O M H O O G ? door Jessica Larive

BRUSSEL, 29 maart 1989 - Via de landelijk internationaal secretaris van de JOVD ben ik op de hoogte 
gebracht van een vervelend incident tijdens het voorjaarscongres op 18 en 19 maart te Amersfoort. Daar 
circuleerde een uitnodiging voor mijn spreekbeurt op 21 maart voor de afdeling Kernland. Daarin stond 
een hoogst ongelukkige stelling vermeld, die ik zou verdedigen: "Als de grenzen in 1992 wegvallen, zul
len de collegegelden drastisch moeten worden verhoogd, willen we een grote toestroom van buitenlandse 
studenten voor wie het studeren in ons land zeer goedkoop is, voorkomen."

IK BBGRUP HEEL GOED DAT EEN AANTAL 
districten dermate verontwaardigd 
was over een dergelijke uitspraak k 
la Le Pen, dat zij een motie van 
afkeuring wilden indienen. Ik zou 
hetzelfde hebben gedaan. De JOVD- 
afdeling die deze ongelukkige formu
lering had gekozen bleek echter zo 
geschrokken te zijn dat zij tijdens 
het congres nog de gewraakte tekst 
introk en schriftelijk te kennen gaf 
dat het nooit de bedoeling was ge
weest te suggereren dat zij mijn 
opvattingen weergaf. Waarop de motie 
van afkeuring in de prullenmand

verdween.
Maar waar rook is, is vuur. Daarom 

ben ik blij in de gelegenheid te 
zijn gesteld in Driemaster tekst en 
uitleg te geven. Het misverstand is 
ook een goede gelegenheid wat meer 
informatie te verschaffen over Euro
pese onderwijsontwikkelingen.
Hoe zit het dan met de gewraakte 

stelling dat na 1992 "de collegegel
den drastisch moeten worden ver
hoogd"? Deze stelling is naar mijn 
mening te klasseren onder het hoofd
stuk "losse flodders". Als ooit de 
Nederlandse collegegelden cnhoog

gaan, om welke reden dan ook, moet 
u bij de Nederlandse minister van 
Onderwijs en Wetenschappen zijn. 
Brussel oefent daar geen invloed op 
uit. Dat wil Brussel niet, dat mag 
Brussel niet en dat kan Brussel 
niet. Iedere lidstaat bepaalt zélf 
zijn eigen onderwijsbeleid, dat door 
de door het Europees Parlement ge
stimuleerde samenwerking, coördina
tie en uitwisseling van ervaringen 
en informaties op den duur meer op 
elkaar zal zijn afgestemd.
Zal er "een grote toestroom van 

buitenlandse studenten" komen? Ik 
verwacht dat niet. Door de weinig 
verspreide kennis van de Nederlandse 
taal zullen veel jongeren (jannier 
genoeg) ervan weerhouden worden in 
ons land te studeren. Nu al zien we 
dat te weinig buitenlandse studenten 
bereid zijn in het kader van het 
ERASMUS-progranma tijdelijk in Ne
derland te komen studeren. En dan 
gaat het nog maar om een deel van 
de studie. Veel Nederlandse jongeren 
daarentegen kunnen en zullen (en 
doen dat al) aan topuniversiteiten 
elders volledige studies volgen. 
Onze keus is inners ruimer, omdat we 
vergeleken met anderen, onze talen 
redelijk beheersen. We moeten wel.

ALS LIBERAAL EN ALS RAPPORTEUR NA
mens het Europees Parlement over 
het Europese onderwijsbeleid (samen
werking en stimulering van nieuwe 
positieve ontwikkelingen dus) heb ik 
krachtig aangedrongen op uitbreiding 
van Europese uitwisselingsprogram
ma's als ERAMJS, CCMETT en YES for 
Europe. Ik pleit voor wederzijdse 
erkenning van alle school- en be- 
roepsopleidingsdiploma's, naast het 
inmiddels goedgekeurde Stelsel van 
erkenning van hoger onderwijsdiplo- 
ma's. En op erkenning van toela
tingscriteria tot hoger onderwijs. 
Dit met het oog op een zo groot 
mogelijke mobiliteit van de Europese 
jongeren. En dan zou ik buitenlandse 
studenten willen weren met hoge 
collegegelden?
Buitenlandse studenten (dus ook u 

elders) moeten wat betreft de toela
tingscriteria net zo worden behan
deld als studenten van het gastland.



D R IEM A S TER  9

Gewoon zelf collegegeld betalen, 
niet meer en niet minder (België is 
door het Europese Hof van Justitie 
afgestraft toen het aan buitenlan
ders meer collegegeld vroeg); meel
oten als er een numerus clausus 
bestaat (bij ons dus binnenkort (?) 
niet meer); toelatingsexamens doen, 
als dat de regel is, enzovoort.
En is het studeren in Nederland 

wel zo goedkoop voor buitenlandse 
studenten? Voor een Portugees, die 
in eigen land 120 gulden aan colle
gegeld betaalt is Nederland (te) 
duur. Voor een Ier die afhankelijk 
van de studie tien- tot twintigdui
zend gulden moet betalen is het 
spotgoedkoop.

BEHALVE COLLEGEGELD BEHALEN EÏ3ET JE 
ook aantonen in je eigen levenson
derhoud te kunnen voorzien, ongeacht 
of dat nu met eigen middelen, of met 
studiegeld uit het land van herkanst 
gebeurt. Je krijgt als onderdaan uit 
een andere lidstaat van de Europese 
Gemeenschap alleen Nederlandse stu
diefinanciering als de ouder(s), of 
bij een Europese instelling, of in 
Nederland werkzaam is/zijn. En de
zelfde regels gelden voor u als u 
elders een studie wilt volgen.
Studiefinanciering blijft dus een 

gunst van het land van herkomst. Dat 
is niet verplicht cm blijvende fi
nanciering te verstrekken aan land
genoten in den vreemde. Zo stelt 
minister Deetman in artikel 9 lid 3 
van de Wet op de studiefinanciering, 
dat de in het buitenland te volgen 
studie vergelijkbaar moet zijn qua 
inhoud en duur met de studie in 
Nederland en dat deze in alle lid
staten neet zijn erkend. Daarom is 
hij ook van mening dat Nederlandse 
tolkenstudenten in België niet voor 
studiefinanciering in aanmerking 
komen. Amsterdam heeft namelijk een 
universitaire vertalersopleiding, en 
Maastricht een hoger beroepsonder
wijs tolkenopleiding, maar er is 
geen vergelijkbare vertalersoplei
ding! En wat niet bestaat kun je 
niet over en weer erkennen... Waar
schijnlijk zal minister Deetman deze 
kortzichtige visie na het van kracht 
worden van het Algemeen stelsel 
erkenning hoger onderwijsdiploma's 
moeten herzien. Want u beseft toch: 
na 1 januari 1990 kunt u zich overal 
in de Europese Gemeenschap vestigen 
met een diploma van minimaal drie 
jaar hoger beroepsonderwijs.
Terzijde: wat betreft het volgen 

van een erkend gedeelte van een 
studie in het buitenland krachtens 
de Europese uitwisselingsprogranma's 
ERASMJS of CdMETT: de student be

taalt het collegegeld in eigen land 
en behoudt recht op studiefinancie
ring uit eigen land.

IK JUICH ALS LIBERAAL INTERNATIONALE 
uitwisselingen en studeren in het 
buitenland toe. De steeds internati- 
onaler wordende arbeidsmarkt vraagt 
om mensen die flexibel en mobiel 
zijn, vreemde talen spreken, andere 
(bedrijfs)culturen begrijpen; om 
mensen met een Europese mentaliteit. 
We stinuleren daarom zoveel mogelijk 
jonge wensen oen hun neus over de 
nationale grenzen te steken en ken-

Frank van Dalen, regisseur, is 
initiatiefnemer van de film: "Jeroen 
Nijpels, die nou onze geluidsman is, 
heeft ook ooit eens met het idee 
rondgelopen. Dat hoorde ik van mijn 
afdelingsbestuur. Met hem heb ik 
contact opgenomen. Hij vond het leuk 
cm het nu eens écht te gaan realise
ren. Dries van Berge ijk heb ik ver
volgens benaderd omdat-ie fotograaf 
is, waardoor hij gemakkelijk met 
cameraspullen kan omgaan. Daarna 
hebben we een uitgebreid plan ge
maakt en dit gepresenteerd aan het 
bestuur van onze afdeling. Dat was 
behoorlijk enthousiast. Ik heb het

nis op te doen in het buitenland. 
Ons bedrijfsleven zal na 1992 meer 
dan ooit zulke mensen nodig hebben.
Iedere poging tot negentiende 

eeuws protectionisme wijzen we af. 
Liberalen voelen meer voor de menta
liteit van student Erasnus die in de 
zestiende eeuw door Europa doolde op 
zoek naar kennis. Ons meest succes
volle uitwisselingsprogramna hebben 
we dan ook naar hem genoemd!

Voor meer informatie: Mevrouw mr. 
J.E.S. Larive, Europees Parlement, 
Belliardstr 97-113, B-1040 BRUSSEL.

nog verder uitgewerkt en opgestuurd 
naar het hoofdbestuur. Dat heeft van 
ons een soort commissie gemaakt en 
ons vrij spel gegeven."
Dankzij een bedrag van vierduizend 

gulden, dat door het hoofdbestuur 
ter beschikking is gesteld, is de 
filmcrew uitgerust met professionele 
opnane-apparatuur. Nieuwslezer Hans 
van Zijl spreekt de film in. Medio 
mei dient alles gereed te zijn cm de 
film op het lustrumcongres in pre
mière te laten gaan. Naast hét pro
moten van de JOVD zal de film ook 
voor vorming- en schol ingsdoele inden 
gebruikt worden.

PROMOTIEFILM
EINDHOVEN - Op het najaarscongres kwam AVRO-Karel met een cameraploeg bin
nenstormen. Hij moet een diepe indruk achtergelaten hebben. Drie JOVD'ers, 
Frank van Dalen, Jeroen Nijpels en Dries van Bergeijk - allen lid van de 
afdeling Eindhoven - maken nu hun eigen film. Met als doel: promotie van de 
JOVD. En als hoofdrolspelers: landelijk voorzitter Mark Rutte, algemeen 
secretaris Ferry van Dijk en minister Ed Nijpels.
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BACKBENCHERS
Portret van een Limburgs liberaal. Naam: 
Joseph Franciscus Bemard van Rey, geboren 15 
april 1945 te Roermond. Was aldaar - deep 
dcwn in CDA-county - sinds '74 respectieve
lijk WD-gemeenteraadslid en wethouder van 
sociale zaken. Tot hij in '82 op de golven 
van het Ed-effect lid werd van de Tweede 
Kamer der Staten Generaal.
Heeft een katholieke achtergrond, maar maakte 
furore als instigator van vendetta's tegen 
het CDA. Was vice-voorzitter van de Parlemen
taire Enquete-ccnmissie Bouwsubsidies. Onder
neemt naast het Kamerwerk professioneel in 
het assurantiewezen. Voert namens de Joris- 
fractie het woord over het midden- en klein
bedrijf plus de rijksuitgaven.
Van Rey is geen visionair politicus. Van het 
type handen-uit-de-mouwen-gas-op-de-plank. 
Geen abstracties, maar acties. En anekdotes. 
We troffen hem in de meest exclusieve horeca
gelegenheid met de minst exquise gerechten- 
het Kamerrestaurant. Gesprek met een liberaal 
missionaris, every inch een Limburger: "Wij 
zeggen hier in de Kamer precies waar het op 
staat - in de wandelgangen."

Jort Kelder en Jeroen Princen

"IK WERD OP HEEL JONGE LEEFTIJD LID 
van de WD. Later pas, midden jaren 
zeventig, van de JOVD - dat was er 
niet in Limburg. Ik vond dat er iets 
moest gebeuren. De plaatselijke 
voorzitter van de Katholieke Volks
partij (KVP JK/JP) zei: 'Jos, wat 
jij doet begrijp ik niet. Als je 
lid van ons was geworden, had je 
hier je carrière kunnen maken.' Je 
kon de maatschappelijke instellingen 
in Limburg alleen maar in als je 
donateur of lid was van de KVP. Voor 
mij was dat reden te meer cm te 
zeggen: jullie kunnen de pot op. De 
gemeenteraadsvergadering in Roermond 
was zoiets als een besloten vergade
ring van de KVP - afschuwelijk. Van 
de 25 waren er 23 lid van de KVP. De 
socialisten en liberalen zijn de 
missionarissen in Limburg geweest.

DE WERKWIJZE VAN EEN LIMBURGS KAMER
lid is anders. Flexibeler. Vanmorgen 
reed ik weg uit Roermond, met vijf 
zaken die in het weekend zijn aange
dragen. Variërend van een operette- 
vereniging, waarop de inspecteur 
beslag heeft gelegd, tot een school
bestuur van een montessorischool die 
onder het juk van het CDA doorgaat. 
Daar ga ik dan achter aan. De belas
tinginspecteur ten koste van wie ik 
ingrijp, naait uk straks bij m'n 
aanslag natuurlijk wel een oor aan.

Zo werkt dat in Linburg. Iedereen 
zegt altijd dat het niet zo is, maar 
het is zo: in Limburg zijn veel 
mensen die geen kleur bekennen, 
vanwege represailles van het CDA.
In het begin zeiden ze hier: 'Wat 

doe jij nou?' Nou gewoon; open staan 
voor problemen, zei ik dan. Pas 
geleden werd ik zo'n vijf keer in de 
week gebeld door iemand met een zaak 
waarmee veel Limburgse werkgelegen
heid gemoeid is. Dus ik deed dit, ik 
deed dat en belde Rudolf de Korte op 
EZ. Zegt die Limburger: 'Ik heb je 
zoveel lastig gevallen, 't Hoeft 
niet voor niks hoor!' Die man dacht 
goed te doen. Ik zeg dan: meneer, 
dat is corruptie, ik praat niet meer 
met u. De belastingbetaler betaalt 
mij.
Een Limburger wordt eerder aange

zet om zo te reageren. Vroeger moest 
je in Limburg alles vragen. M'n 
vader was slager en wilde aan het 
ursulinenklooster leveren. Dan moest 
je dus wél op de eerste rij in de 
kerk zitten en vrégen. Dat gebeurt 
nog - dingen vragen waar je recht op 
hebt. Een Limburger denkt snel dat 
iets een gunst is. Nee, zeg ik dan: 
het is een wettelijke regeling.

DE VOORZITTER VAN DE WDHKAMERCEN- 
trale zei: 'Jos, je hebt altijd 
zoveel kritiek. Wil je kandidaat

zijn voor de Tweede Kamer?' Ik ver
dien in m'n eigen bedrijf wel vijf 
keer zoveel, maar geld is onbelang
rijk.
Zit ik hier veertien dagen in de 

Kamer, komt er een brief van een 
groot hotel in Amsterdam. Ze betaal
den voor 150 kamers 150 maal omroep
bijdrage. Ik bel op: meneer, u bent 
knettergek, dat kan toch niet waar 
zijn? Nou, 't was wel waar. Dus ik 
zeg: binnen zes weken zullen we dat 
veranderen. Vertel ik dat verhaal 
tegen een collega. Zegt-ie lachend: 
'Jos, over anderhalf jaar is het nog 
niet veranderd.'
Heeft twee jaar geduurd. De uit

eindelijke oplossing is dat de pot 
toerisme van EZ ieder jaar de helft 
van het aantal TV-toestellen over
maakt naar WVC. Dat hotel betaalt 
dus voor 75 toestellen!

HET IS WERKELIJK ONGELOOFLIJK HOE 
anders de samenleving loopt dan ze 
hier op het Binnenhof denken. Het 
parlement trekt zich weinig aan van 
waar de mensen daadwerkelijk behoef
te aan hebben. En het wordt alleen 
maar erger. Al die academici, al die 
deskundigen. Zo van de universiteit, 
geschiedenis gestudeerd en dan nog 
nooit hebben gehoord van een BIW- 
formulier. Ik zeg dan: collega's, 
jullie weten absoluut niet wat er in
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dit land gaande is.
Je bent als volksvertegenwoordiger 

gekozen om de regering te controle
ren. Af en toe ga je flink op je 
bek. Die brutale hond van een Brokx 
heeft me een keer vreselijk afge
blaft. Je bent onervaren, dus laat 
je de zaak rusten. Later is daar de 
bouwrenquete uit voort gekanen. Kijk, 
je constateert gewoon dingen in de 
samenleving en je werkt er hier aan 
mee die dingen niet te wijzigen. Dat 
is teleurstellend. Daar word je 
harder van.

ER ONTSTAAT HIER OCK VRIENDSCHAP, 
door de partijen heen. Met een aan
tal CDA'ers voer ik prima - en met 
de PvdA altijd goed overleg. In '82 
zijn we met een stel jongeren in de 
fractie gekomen. Die groep trekt nog 
steeds met elkaar op. Voorhoeve laat 
de mensen goed tot hun recht komen. 
We hebben veel ruimte. Nijpels gaf 
ook ruimte, maar anders. Dan zat je 
te praten met Ed, keek je samen naar 
buiten naar een lekker wijf. Maakte 
je een grapje - kneep-ie in je bil. 
Begrijp je? Zo is Voorhoeve niet. 
't Is niet aan de orde, maar ik denk 
dat de WD van mening is dat Voor
hoeve een goede lijsttrekker is.
Ik rook niet en drink weinig. 

Zeker niet tijdens het werk - en 
dat is in dit Huis een uitzondering. 
Ik vind: hard werken, din ook goed 
leven. Dus ik rijd in een BMJ uit de 
7-serie. Nee, niet zo een als Huib 
Eversdijk (de vice-fractievoorzitter 
van het CDA JK/JP). Dat was een 
tweedehands, werd gestolen en was 
niet verzekerd tegen diefstal. 
Vroeg-ie mij nog: 'Jos, is daar nog 
iets aan te doen?' Maar goed, het 
belangrijkste voor mij is gezond
heid. Vanavond eet ik dus niet in 
het Kamerrestaurant.

WU ZEGGEN HIER IN IE KAMER PRECIES 
waar het op staat - in de wandelgan
gen . Zodra ze achter het groene 
gordijn vandaan komen, staat er 
ineens iemand anders. Alles wordt 
eerst in de wandelgang besproken, 
daarna pas in de grote zaal. Slecht
- een groot probleem hier.
Je moet natuurlijk niet denken dat 

er in dit Huis altijd logisch gehan
deld wordt. Neem nou de hulp voor 
Suriname. We hebben net honderd 
miljoen voor medicamenten gegeven. 
In de wandelgang lachen we dan. Zo 
van: dat geld is zo weg! Je kan het 
niet bewijzen, maar de zaak wordt 
verkocht of omgezet in cocaïne. Moet 
je natuurlijk wel hard kunnen maken
- anders ben je weg. Ander voor
beeld: de langdurig werklozen. In de

grote zaal wordt het niet gezegd, 
maar ik vertel het wel op spreek
beurten: al het geld dat je naar die 
groep brengt is weggegooid geld.

PUBLICITEIT IS VOOR EEN REGIONAAL 
Kamerlid het belangrijkste in de 
regio zelf. Ik sta liever in het 
Limburgs Dagblad dan in De Tele
graaf. In '86 had ik ruim zevendui
zend voorkeurstemen. Tien procent 
daarvan benadert mij met een pro
bleem. Dus, dat praat zich toch wel 
rond. De Limburger weet dat je bezig 
bent, die trekt zich minder van De 
Telegraaf aan. Als je een landelijk 
opererend Kamerlid bent en je staat 
erbij De Telegraaf op als Jan Lui, 
sta je er slecht op.
De politiek moet zich minder gele

gen laten liggen aan wat de pers 
wil. Dan hoor je: 'De Volkskrant 
vindt dat we het anders moeten 
doen.' Ja, wat kan mij de Volkskrant 
verrekken? Ik heb niets tegen vrije 
nieuwsgaring hoor, maar wij moeten 
ons daar niets van aantrekken..
Die journalisten zitten in het 

systeem. Daar verderop zit een jon
gen van CDA-voorlichting. Die leest 
om 8.00 uur de krant, brengt om 9.00 
uur verslag uit en om 9.30 uur wordt 
afgesprdken welke vragen ze de mi
nister, met de krant in de hand, 
gaan stellen. Er zijn genoeg journa
listen die in dat circuit meedraaien 
en overstappen naar de overheid. Dat 
lees je nergens.
Eén journalist heeft meer invloed 

dan honderdduizend kiezers. We zit
ten met 250 man in het parlement: 
150 Kamerleden en honderd journalis
ten. Ze moeten feitelijk weergeven 
wat hier gebeurt. Dat ze er een 
eigen mening op na houden, prima. Je 
ziet hier dat de politiek zich aan
past aan de hoofdredactionele com
mentaren. Ik maak ze heel boos, die 
journalisten. Dan zeg ik tegen Kees 
Lunshof van het CDA, éh, van De 
Telegraaf: en Kees, wat heb je van
daag weer van het CDA gekregen? 
Wordt-ie enorm boos om, maar ik zie 
's ochtends of er een CDA'er de 
eindredactie van De Telegraaf heeft 
gedaan.

POLITICI ZIJN GEEN SAAIE MENSEN. 
Als je een paar dagen van huis bent 
creëer je je eigen nestje. Ik woon 
bij een vriendin die net, zo jong is 
als jullie in een appartement op 
Scheveningen. We zijn als alle ande
re mensen; je rijdt te hard en doet 
andere dingen die niet deugen. Ka
merleden mogen van mij ook naar de 
hoeren. Mij een zorg, breng ze maar 
het Kamergebouw binnen. Zou in het

kader van de AIDS-voorlichting niet 
gék zijn. En ik kom er eerlijk voor 
uit: ik rijd geregeld 160 km/uur. 
Daar ontstaan nog wel eens problemen 
door. Laatst zat ik in de auto met 
een aantal collega's op weg naar een 
WD-bijeenkomst. Zegt Frits Bolke- 
stein: 'Jos, rijdt dat ding echt 200 
km/uur?' Dat hebben we toen gedaan. 
Vermoedelijk zijn we onderweg een 
burgemeester voorbij gereden. Kwamen 
we 'm even later tegen: 'Ik had je 
zo op de bon kunnen slingeren!' Zeg 
ik: dan moet je bij Bolkestein zijn. 
Die vroeg erom.
Bij de stemming over de 120 heb ik 

niet meegedaan. Wim Keja en ik zijn 
achter het groene gordijn gaan 
staan. Ik - en met mij vele anderen 
- vond het hypocriet dat we 120 
leisuur afspreken, terwijl je weet 
dat we ons daar toch niet aan hou
den. Natuurlijk rijd ik te hard. Ik 
zeg dus gewoon: jongens, maak er 140 
van. Daar wil ik me eventueel wel 
aan houden.

IK HEETTE HET ENFANT TERRIBLE VAN 
de WD-fractie omdat ik nogal erg 
hard tegen het CDA tekeer ben ge
gaan. De collega's vonden dat niet 
plezierig. Het CDA heb ik uitgemaakt 
voor 'mafia'. Dat kwam in de Kamer 
aan de orde en daar ben ik toen 
nogal over onderhouden. Als je je 
positie daardoor verzwakt is het 
vervelend. Want Kamerwerk blijft 
teamwork.
Het gaat allemaal om de macht. De 

macht van het CDA, niet alleen hier, 
maar ook aan de overkant en bij de 
werkgeversorganisaties. PvdA en WD 
komen dichter bij elkaar. Op media- 
gebied zijn zaken te doen met de 
PvdA. Daar zit Van der Sanden van 
het CDA. Die man heeft alleen ver
stand van antennes op daken plaatsen 
en is daarom mediawoordvoerder ge
worden. PvdA en WD moeten proberen 
die macht van het CDA te breken. Het 
heeft tijd nodig. In het Des Indes 
overleg wordt maar wat gefreewheeld. 
Een PvdA/WD-coalitie zou zeker veel 
stemnen kosten, totdat de burger 
werkelijk ziet dat er dingen van de 
grond komen. TWee jaar geleden zei
den we: begin jaren negentig. Nu 
denk ik dat die coalitie er na of 
halverwege de volgende periode komt.

ALS EE PARXU EN I® KIEZERS HET 
willen doe ik nog één periode. Daar
na terug naar m'n bedrijf en mis
schien provinciale staten. Voor mij 
geen burgemeesterschap - ik hoef 
niet de hele dag boven m'n bureau te 
hangen."

JK/JP
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KRETOGOLOGIE

door
Ronald

Niemeijer

"VOLKSKRANT? NEE, DIE LEES IK 
niet. Laat ik het anders zeg
gen: 'Nooit van gehoord.' De 
Tijd? Ach, hou toch op: 'Veel 
te links.' Telegraaf? Ja..., 
fijn krantje. Elsevier? Uit de 
kunst!"

WIE EEN DOORSNEE JOVD'ER VRAAGT 
naar wat voor (dag)blad hij 
leest, zal ongetwijfeld één van 
deze antwoorden kunnen verwach
ten. Lekker liberaal, sigaar
tje, wijntje en NRC'tje. Op 
een congresje kenen en luid 
roepen (iedereen moet het per 
slot van rekening horen): "Zeg 
kerel, hoe lopen jouw aandelen? 
Mijn Fokkertjes gaan goed."

DE KRETOLOGIE HEEFT WILD CM 
zich heen geslagen. Van pils 
('zo, en dan nu een Bavaria') 
tot dagblad toe ('nee, ik lees 
het AD!'). Verschijnselen die 
echter veel verder gaan dan de 
opinie-, dag- en weekbladen. 
Voorbeeld? Menig JOVD'er wordt 
tegenwoordig al doodgegooid met 
de kreet: "HET ECHTE KADER 
LEEST LEF!"

DAT EERGELUKE LEUZEN WEL DEGE
lijk invloed hebben op indivi
duen bewijst de praktijk. "A 
man's got to do what a man's 
got to do", sprak Rad» in zijn 
film, zijn lippen nauwelijks 
bewegend. In de harde realiteit 
schiet een malloot een dozijn 
schoolkinderen met een machine
geweer neer. Op de bank van de 
psychiater probeert hij zich 
weerloos te verdedigen: "Ja... 
eh..., ik ben een man en moest 
het doen. Toch?!"

TERUG NAAR DE JOVD. ROG MAAR 
kort geleden werden zwarte 
stickers verspreid met als 
opschrift: "De JOOT) gebruikt 
ze! Als zij van de vrijheid 
geniet..." Gebruiken? Wat ge
bruiken? De adressenvraagbaak 
of zo iets?

KRETOLOGIE: IN DE HUIDIGE MAAT
schappij..., het hoort etbij. 
"HET ECHIE KADER LEEST LEF!" cm 
daar nog maar eens even op 
terug te komen. Kader? Welk 
kader? Tweehonderd leden is dat 
hét kader. Tja...

«"-“SS?1
ALLES!

In het kader van de Europese verkiezingen 
organiseren W D  en JOVD een debattenredstrijd 
op zaterdag 10 juni om 10.00 uur te Amsterdam. 
Thema's zijn de Europese eenwording en het milieu.

DEBATTENWEDSTRIJD
Voor opgave dien je contact op te nemen 

met Ward van Dijk (020-474230) 
of het algemeen secretariaat (020-242000).

B u iten  b a n kb ilje tte n  ku n t u
b ij ons te re ch t voor
al u w  w ensen  op d rukgeb ied

PRINTASS Dinky
Druk

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466  
Postbus 330. 1780 AH Den Helder

Hulzenseweg 10-20 6534 AN Nijmegen-HoUand 
P -jtl us 217 K500 AE Ngmega 
.-■■1.060 561344' iSIiimo)
Telex 48694 Telefax 080-668631

s kantoorleverancier!
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GEWOON DOEN! door Constantijn Dolmans

MSIERDAM, ]] april 1989 - Organisatie. Volgens velen wordt er veel te veel over gepraat, vooral als het 
wat minder gaat met de JOVD. Krijgt organisatie te veel aandacht? Nee, dat is een misvatting. Het "spel 
met de poppetjes", wie wel of niet in een bestuur komt, heeft niets met organisatie te maken. Ik noem 
het voor het gemak maar verenigingspolitiek. Het hoort thuis in een politieke jongerenorganisatie, maar 
het is nonsens dat het "spel met de poppetjes" ook maar iets met organisatie van doen heeft.

ORGANISATIE, WAT IS DAT DAN? ORGANI
satie is een noodzakelijke voorwaar
de voor het functioneren van de 
JOVD. Een gebouw, de JOVD, welk op 
drie pijlers rust (politiek, vorming 
& scholing en organisatie), stort in 
als één van de drie pijlers verbrok
keld. Dat is het belang van organi
satie. Daarom mag er best veel over 
gepraat, maar ook gedacht, worden.
Nouja, misschien klopt de tweede 

zin van dit verhaal wel. Misschien 
wordt er wel te veel over gepraat, 
maar te weinig gedaan. Nu het weer 
beter gaat met de JOVD, moeten we 
niet achterover leunen en zeggen: 
"Dat praten heeft zin gehad, het 
gaat weer beter." Nee, we moeten 
keihard aan het werk! Gebruik maken 
van de mogelijkheden die we hebben 
om onze club te verbeteren. En "we" 
zijn niet alleen de besturen, maar 
ook de leden.

HOEVELEN ONDER DE LEZERS VAN DIT 
artikel, wonen in een afdeling waar
van zij de activiteiten niet inte
ressant genoeg vinden, of waar niet 
veel gebeurd? Ik hoop weinig, maar 
als het zo is bel dan naar je afde
lingsbestuur. Dat is vaak blij met 
een lid dat daadwerkelijk meedenkt 
of -doet. Weet je het telefoonnummer 
niet of is het bestuur foetsie? Bel 
dan naar het algemeen secretariaat 
(020-242000).'Ik beloof je dat je 
wordt teruggebeld!
Heb je een leuk idee of iets 

nieuws voor de JOVD qua activitei
ten, geef het dan door. Dat geldt 
ook voor afdelingsbesturen. Gaarne 
willen we in elke Driemaster een 
pagina vullen met ideeën en geslaag
de activiteiten, zodat het wiel niet

elke keer opnieuw hoeft te worden 
uitgevonden.

OOIT STOND ER IN DE DRIEMASTER EEN 
oproep aan alle leden cm een nieuw 
lid te werven. Leuk voor herhaling. 
Ook goed voor ondersteuning van de 
huidige ledenwerfactie. Tachtigdui
zend deur-, fiets- en aanmeldings- 
kaartjes zijn gedrukt om nieuwe 
leden te werven. Afdelingen en dis
tricten kunnen een deel daarvan 
krijgen voor een zeer geringe prijs 
als zij een ledenwerfplan indienen 
bij het hoofdbestuur. Help mee aan 
de grootste ledenwerfactie uit de 
geschiedenis van de JOVD! District 
West was de eerste afnemer, we wach

ten gespannen op de resultaten.
Daarnaast is nog een ander oud 

idee uit de kast gehaald: de vlie
gende brigade. Een commissie om 
districten te ondersteunen in de 
afdelingsbegeleiding. Want er is 
zoveel te doen en vele handen maken 
licht werk.

MAAR VLIEGENDE BRIGADE, IDEEENPAGI- 
na, ledenwerfactie of niet, alles 
valt of staat bij de inzet van jul
lie: de leden. Help mee! Werf nieuwe 
leden, sta open voor veranderingen 
en denk, creatief mee. Opdat over 
veertig jaar de JOVD nog steeds de 
oudste en grootste politieke jonge
renorganisatie is!

---------------------------------------<

VORM ING & SCHOLING 
DISTRICT UTRECHT

zaterdag 20 mei besturen Utrecht
za/zo 17/18 juni VDS 1 Austerlitz
za/zo 16/17 september VDS 2 Austerlitz

Meer informatie: Sander van Hoorn (030-947309).

S____________________________________ >

/--------------------------------------

W D -C O N C E P T-
VERKIEZINGSPROGRAMMA

Belangstellenden kunnen 
op het algemeen secretariaat 

een uitgebreide reactie van de JOVD 
op het concept-verkiezingsprogranma van de WD 

verkrijgen (020-242000).

<____________________________________________>
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Nederlands jongste raadslid:

„JOVD WERD VECHTEN 
TEGEN DE BIERKAAI"
TERSCHUUR, 26 maart 1989 - Soms lukt het JOVD'ers om, reeds in een vroeg stadium van hun leven, door te 
dringen in de echte politiek. Gedreven door ambities en/of enthousiasme weten ze uiteindelijk hun doel 
te bereiken: een fel begeerde zetel in gemeenteraad, provinciale staten of Tweede Kamer. Menigeen ziet 
hetgeen waar hij of zij op had gehoopt in rook opgaan, zodra de verkiezingsuitslagen bekend zijn; de 
plaats op de kandidatenlijst waar de persoon in kwestie op stond, bleek naderhand nét niet hoog genoeg. 
Frustraties zijn veelal het gevolg en een toekomst moet volledig anders worden uitgestippeld...

JAN-WILLEM VAN DEN BORN, TELG UIT DE 
Van den Bom-dynastie die al decen
nia lang een veevoeder-imperivxn in 
de regio leidt, had nergens op ge
hoopt, tijdens die laatste gemeente
raadsverkiezingen in 1986. Op de 
Bameveldse WD-lijst stond de JOVD- 
'er nunmer acht. Nee, op acht zetels 
of meer hoefden te liberalen in dit 
CDA/SGP-bolwsrk zeker niet te reke
nen. Uiteindelijk wisten ze er nog 
vier binnen te halen. Jan-Willem 
ging gewoon verder met het 'runnen' 
van de afdeling Nijkerk van de JOVD, 
dat in die komende periode de meest 
actieve zou worden van district 
Gelderland. Jan-Willem was lange 
tijd voorzitter van deze afdeling en 
heeft een fors stempel gedrukt op 
haar (kortstondige) geschiedenis.
Op 21 maart werd de inwoner uit 

Terschuur alsnog beëdigd in de Bar- 
neveldse raad. Fractielid J. Koch 
trad af om gezondheidsredenen en de 
nunmers vijf, zes en zeven op de 
WD-lijst van destijds hadden hun 
plannen gewijzigd of waren inmiddels 
verhuisd. De beurt was nu aan de 22- 
jarige, die daarmee Nederlands jong
ste gemeenteraadslid is!
De vertegenwoordiger van Denkavit 

Nederland BV ontmoet ik in Terschuur 
en ik laat hem praten over zijn 
nieuwe 'job', over Bameveld en de 
JOVD en ook over het waarom van het 
opzeggen van zijn lidmaatschap per 1

januari van dit jaar...

"EIND DECEMBER VORIG JAAR KREEG IK 
een telefoontje van de fractievoor
zitter van de WD. Voor mij was een 
plaats vrijgekanen in de raad. Het 
was erg plotseling om dat zo te 
horen. Het kwam als een 'overval', 
't Is iets dat je op deze leeftijd 
niet verwacht. Je overdenkt of je 
het in principe wel aankunt om zit
ting te nemen in de raad van een 
gemeente die niet bepaald klein is. 
je mag 'ja' of 'nee' zeggen en ik 
heb voor het eerste gekozen.
Politiek is een hele grote hobby 

van mij. Ik kwam al jèren op het 
gemeentehuis om de meest uiteenlo
pende cannissievergaderingen bij te 
wonen. Meestal was ik de enige op de 
publieke tribune; dat liep echt in 
de gaten. Toen ik zitting nam in de 
raad was ik dus al erg goed 'bij de 
les' betrokken. Ik was aardig inge
werkt en kende tamelijk veel mensen.
Gemeentepolitiek vind ik persoon

lijk zo boeiend, omdat daarbij be
sluiten worden genomen die je zéér 
direct aangaan. En ik vind dat je 
daar dan ode bovenop moet zitten. 
Ja, ik vind dit soort politiek echt 
mooi. Het aflopen van al die vergas 
deringen kostte mij al zo'n drie k. 
vier uur in de week. Het is inder
daad opvallend dat ik dit leuk vind. 
Maar anderen hebben bijvoorbeeld

voetbal of basket-ball als hobby en 
zijn dan ook behoorlijk wat uren in 
de week kwijt aan training en derge
lijke. Die tijd steek ik in de poli
tiek. Wat ik nu doe is eigenlijk een 
uitgegroeide hobby.
Je moet niet uit prestige op zo'n 

lijst willen staan, want daar prikt 
het publiek al snel doorheen. Als je 
in dat geval ook nog wordt geroepen 
voor het echte werk, ga je al gauw 
op je bek. Eerlijk gezegd heb ik het 
in de Bameveldse VVD niet zo ge
merkt , maar ik ken verhalen vai 
afdelingen waar ze elkaar in de 
haren vliegen om zelf zo hoog moge
lijk op de verkiezingslijst te kanen 
staan. Ja, soms alleen uit prestige.
Hier in mijn gemeente is er een 

jonge WD-fractie. Er zit iemand in 
die maar drie jaar ouder is dan ik. 
Het is best even moeilijk om tijdens 
een vergadering door te bijten, om 
te laten horen dat je er bent. Oude
ren hebben misschien het idee van: 
'Gunst, wat grappig dat hij het ook 
wil proberen', en gaan vervolgens 
over tot de orde van de dag. Maar, 
zoals gezegd, kende men mijn gezicht 
toen ik in de raad kwam en dat 
scheelde veel. Ik denk dat ik aardig 
zal kunnen meekomen; ik word vanzelf 
wel ouder. Jongeren kunnen best hun 
mondje roeren. Er zijn veel stemners 
in de leeftijd van achttien tot en 
met 22 jaar. Die groep is echter

zou jij je s T E M GEVEN AAN
Het magazine CHOICE zet scholieren aan het denken over maatschappelijk re levante  
onderwerpen. Beeld en tekst geven in fo rm a tie  over versch illende invalshoeken, op basis 
waarvan zij hun standpunt kunnen bepalen. Met het oog op de Europese verkiezingen  
die op 15 jun i aanstaande worden gehouden neem t CHOICE 4 het Europa van vroeger, 
van nu en van straks onder de loep. Ter ondersteun ing van de educatieve verwerk ing  
van het magazine CHOICE is een docen tenhand le id ing samengesteld, die per uitgave ver-
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slecht vertegenwoordig in de Neder
landse politiek.
Ik ben nooit vies geweest van 

knokken in figuurlijke zin. Er wordt 
in de politiek veel te weinig ge
knokt. Het wordt een eenheidsworst. 
De partijen profileren zich niet 
meer, bang als ze zijn om mensen, en 
dus potentiële stemmers, af te 
schrikken. Bameveld kent tergend 
veel invloed van de christelijke 
partijen. CDA tien zetels, SGP vijf, 
RPF één en GPV één. De WD zit in 
het college met CDA en SGP. Dat is 
dus best een wonderlijke combinatie. 
Wij moeten dan ook behoorlijk wat 
concessies doen. Dat is de enige 
manier om toch nog wilt invloed te 
kunnen uitoefenen. Binnen het colle
ge is de collegialiteit hartstikke 
goed, dat kan ik best zeggen. Ieder
een doet wel wat water bij de wijn. 
Soms moet je er meer water bij doen 
dan je lief is, maar doe je dat 
niet, dan sta je helemaal buiten 
spel. Ik zou meer leven in Bameveld 
willen hebben. Doe die Veluwehal van 
mijn part open op zondag en laat er 
activiteiten in plaatsvinden.
Ik denk dat ik zitting ga nemen in 

de conmissie voor onderwijs en kust- 
zaken, maatschappelijke zaken en 
volksgezondheid. Dat zijn eigenlijk 
de 'soft-cannissies', het rustige 
werk. Kijk, financiën, planologie en 
dergelijke zijn moeilijker. Daar 
moet je meer ervaring voor hebben. 
Financiën zou ik overigens erg graag 
willen doen. De stukken die ik nu 
moet lezen zijn soms best droge 
koek, maar het moet gewoon gebeuren. 
De kiezers verwachten dat je je goed 
voorbereid en inzet voor de zaak. En 
dat doe ik dan ook!
Bameveld is een héle rijke ge

meente. Een goede gemeente. We heb
ben een nuchtere raad en dat is een 
echt Veluws trekje.

OP MIJN ZESTIENDE WERD IK LID VAN 
WD én JOVD. Ik had toen al liberale 
gevoelens, haha, wat klinkt dat! Ik

maakte bij de JOVD enkele vergade
ringen mee. Praten met jongeren in 
pak en sigaren rokend. Ik schrok me 
eerst rot en dacht: 'Waar ben ik nó 
in terecht gekomen?' Maar buiten de 
formele gelegenheden werd het best 
leuk en ik ging mij thuis voelen bij 
die club. Dat hele rechtse gedoe 
heeft mij nooit aangetrokken. In die 
periode, zo van '83 en verder, lie
pen er leden met OSL-neigingen rond.
Je kijkt aanvankelijk best op 

tegen een afdelingsvoorzitter. Later 
denk je: 'Jongen, doe gewoon en wees 
jezelf.' Binnen de JOVD gaan sonmige 
personen zich anders gedragen dan 
dat zij daarbuiten doen. Ik onder
scheid drie groepen binnen die club. 
Ten eerste de rijkelui-zoontjes, 
gestuurd door vader en moeder. Ten 
tweede de idealisten, die zich echt 
inzetten voor de organisatie. Ten 
derde de studenten, die ik verder 
moeilijk kan omschrijven. Ik reken 
mijzelf tot de idealisten. Vertegen
woordigers van de eerste groep blijf 
je binnen de JOVD continu tegen het 
lijf lopen.
Binnen de JOVD heb ik een ontzet

tend leuke tijd gehad. Mijn beste 
avond was het voorzitten van CFN'er 
Marcus Bakker. Dat was in '85. Een 
echt hoogtepunt. Die man kon bepaal
de vragenstellers zó mooi in een 
hoek drijven, dat ik angstzweet had 
om niet steeds in hard lachen uit te 
barsten. Ik heb veel sprekers voor
gezeten. Ik herinner mij Maarten 
Engwirda van D66. Het leuke van die 
avond was, dat de Nijkerkse afdeling 
van het CDJA een zaaltje naast dat 
van ons had gehuurd. Ze vertoonden 
dia's over Nijkerk en alleen het 
bestuur was aanwezig. Hahahaha! Het 
CDJA is in die gemeente niets gewor
den. De JOVD blijft overal veel 
langer actief doordraaien, omdat 
jongeren binnen deze organisatie 
helemaal zélf de baas zijn en initi
atieven nemen. Toen het CDJA-Nijkerk 
werd opgericht, gingen wij hen, als 
JOVD-bestuur, feliciteren. Daarmee

vulden wij kolomnen van het nieuws
blad. Daarover waren ze toen boos.

IK BEN GEEN LID MEER VAN DE JOVD. DE 
vernielzucht op de congressen vind 
ik héél erg. Ik ben mij gaan afvra
gen in hoeverre dit soort zaken 
'eenmalige excessen' waren, want 
deze taferelen herhaalden zich zo af 
en toe. Nee, ik zal maar niet in 
details treden, dat wordt te pijn
lijk. Dat de JOVD niet overal meer 
we Ikon is, spreekt voor zich.
De druppel die de entner deed over

lopen was het congres waar de land- 
bouwresolutie zou worden behandeld. 
De conmissie die deze resolutie had 
opgesteld, had goed werk geleverd. 
De opstellers hadden er hard aan 
gewerkt. Door pure losbollige amen
dementen werd hun werk te niet ge
daan. Ik kreeg gewoon het idee dat 
het werk werd vernield. Het ergste 
moest toen nog kamen: Rob Tazelaar 
van het produktschap voor vee en 
vlees zou komen spreken, doch tij
dens zijn speech was de zaal zó met 
zichzelf bezig, dat hij kwaad weg
liep. Dat heeft ook verscheidene 
dagbladen gehaald. Een blamage voor 
de JOVD! Veroorzaakt door een stuk 
arrogantie , en gekwek. Vervolgens 
kwam voorzitter Annette Nijs met 
plannen voor een WD/PvdA-coalitie. 
Malle ideeën. Vier jaar geleden was 
de JOVD zeer anti-PvdA. Plotseling 
werd dit plannetje gelanceerd omdat 
het wel leek aan te slaan; het was 
populair om zoiets te gaan roepen.
Stuk voor stuk waren dit allenaal 

afknappers. Ik heb best veel werk 
verzet voor de JOVD. Fietsen naar 
Nijkerk om bestuursvergaderingen bij 
te wonen en dingen te organiseren. 
Maar dit werd vechten tegen de bier
kaai. Op deze manier knappen mensen 
af op de JOVD en de hele verdere 
politieke en liberale zaak.

...ZEG, WAT DENK JE, WORDT DIT ALLE
maal geplaatst of worden jouw stuk
ken soms gecensureerd?"

EUROPA?
krijgbaar is. CHOICE is een in it ia t ie f van de veren ig ing  
M50, een ins te lling  voo r algemene po litieke en maat
schappelijke vo rm ing van jongeren. CHOICE is g r a t i s  en 
kan bij beste lling , tegen vergoed ing van de verzendkos
ten worden verzonden. R A  C f )  Telefoon (030) 33 34 94

Stuur mij tegen betaling van de verzendkosten 

....... exemplaren van CHOICE 4 over "Europa".

Naam...........................................................................

Adres...........................................................................

Postcode...................................................................

Plaats ........................................................................

Stuur deze bon in een ongefrankeerde open enveloppe naar M50, 

antwoordnummer 9039,3500 ZA Utrecht.

B O N
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Otterloo sluit zich op

CENTENTELLER door Ronald Niemeijer

Onder de veilige vleugels van landelijk voorzitter Mark Rutte streken dit jaar twee nieuwe vogels neer. 
Te weten Jolanda Hekman (26), een gehaaide vrouw en politiek secretaris, én Joost Otterloo (20), die als 
landelijk penningmeester de JOVD financieel onder zijn hoede neemt.

Een nadere introductie van Hekman 
is niet meer nodig. Daarvoor hebben 
we het congresboek, waarin iedereen 
zijn persoonlijk zegje, ditje en 
datje zelf mag schrijven. (Geboren 
op 14 september 1963 te Ter Apel, 
erg actief geweest, met een aantal 
klasgenoten een JOVD-afdeling op 
poten gezet, enzovoort. Met andere 
woorden: het is maar goed dat jullie 
mij gekozen hebben.) Maar wie is nu 
die Joost Otterloo? Op het congres 
was-ie wel te vinden, maar in het 
bijbehorende groene boekje? Nee.
Alhoewel Joost nog maar pas deel 

uitmaakt van het eensgezind hoofdbe
stuur hebben de J.O.V.D.'ertjes, 
(lees: Jonge Olijke Vrolijke Damet
jes), hem al een bijnaam gegeven: 
Joost Shit. Otterloo: '*Ija, de se
cretariaat medewerkster wilden siga
retten hebben. En die ben ik toen 
gaan halen bij de coffeeshop Future, 
vlak onder het algemeen secretari
aat . Ik kom daar binnen en haal eens 
diep adem, maar daar werd zo ontzet
tend veel geblowd, dat ik bijna 
high boven kwam. Op het secretariaat 
werd toen gepraat over bijnamen. 
Toen ik zat te typen en riep: 
'SHIT!' Ja..., toen werd het dus 
Joost Shit - in combinatie met de 
coffeeshop." Conclusie: nooit ver
keerde dingen zeggen als de 
J.O.V.D.'ertjes aan het denken zijn. 
Dat pakt verkeerd uit...
Otterloo is van plan om zich een 

tijdje op te gaan sluiten. De 
staartdeling moet hij weer recht 
onder elkaar zien te krijgen. Daar

bij krijgt hij overigens wel hulp 
van een PC én oud-penningmeester

Cententeller Otterloo 
telt bij voorkeur oren. 

(Foto: Dries van Bergeijk).

Antoon Huigens. "Ik ga echt aan het 
werk en kijken wat er allemaal moet 
gaan gebeuren. Verder heb ik veel 
contact met Jan van der Laag (Jan 
van der Laag is de oude oud-perming- 
meester van de JOVD RN), die heeft 
gezegd dat hij nog wel eens keer 
langs kont", aldus de heao-student 
Joost Otterloo.
Joost wil wel meer zijn dan alleen 

maar "een man van de cijfers". Een 
tweede Jort Kelder kunnen we echter 
niet verwachten: "Ik ben een wel 
beetje een losbol, maar Jort is een 
heel ander type. Ik wil veel meer 
doen dan alleen maar mijn jaarcij
fers presenteren. Ik wil niet de man 
zijn van: 'Dit moet betaald worden 
en doe dat even.' Als penningmeester 
kun je overal redelijk buitenstaan. 
Je kunt al functioneren door alleen 
maar te betalen. Ik wil me ook nog 
op een andere manier met de JOVD 
gaan bezighouden." Wat dat "anders 
bezighouden" precies inhoudt is nog 
niet helemaal duidelijk.
Wel kunnen we in de toekomst een 

flinke stunt van Otterloo verwach
ten: "Ik wil op het lustrumcongres 
de cijfers gaan presenteren als een 
echte ouderwetse cententeller. Met 
zo'n klep op, een overhemd en een 
vestje met van die mouwophouders. 
Net zo als in de cowboyfilms."
Tja, die Otterloo komt er wel. Eén 

voorsprong heeft-ie in ieder geval: 
een antwoordapparaat. Want dat 
schijnt naast Van Barrels en LID- 
kaartjes een vereiste te zijn binnen 
yuppie- JOVD.

De afdeling Hart van Brabant organiseert 
op vrijdag 19 mei een promotiefeest 

(inclusief koud buffet, entree f 7,50). 
Verder zullen M. Rutte (JOVD) 

en ir. L. Sterk (WD) een spreekbeurt houden.

PROMOTIEFEEST
AANVANG 20.30 UUR 

I» MATOHEr 
TILBURG

Voor meer informatie: Karin Marmers (013-432775) 
of Astrid Kersing (013-432062).

( ---------------------------------------------------------------------------------O O S T E L I J K E  M I J N S T R E E K

ONDERNEMERS 
IN DE STARTBLOKKEN

Wat? Forumavond met medewerking van de Heerlense 
Kaner van Koophandel en Fabrieken 

over het opzetten van een eigen bedrijf.
Waar? Hotel Baron Heerlen,
Wilhelminapln 17 te Heerlen.

Wanneer? Op vrijdag 12 mei om 20.30 uur.

Voor meer informatie: Ralf Jansen (045-259108).

<____________________________________________ *
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EEN  KONINGSFEEST
ZATERDAG 24 EN ZONDAG 25 JUNI 
is het zover. De JOVD resideert 
in de Koningshof te Veldhoven. 
Het belooft aldaar een grandi
oos feest te worden met een 
gevarieerd programma. Zcwel 
politiek als amusement. Alles 
toekomstgericht in een histo
risch perspectief.

WAT HEEFT IE LOSMMHNGKES TE 
bieden? Nou, de spits wordt 
afgebeten door Joris Voorhoeve, 
's Middags is er een politieke 
markt. Je kunt dan de workshop 
uitkiezen die je het meest 
interesseert. Bijvoorbeeld de 
economie in de jaren negentig 
(met Eduard Bonhoff en Greetje 
Liibbi), liberale filosofie of 
onderwijs.

'S AVONDS WORD JE, NA DE FEES
telijke inhuldiging van drie 
leden van verdienste, toege
sproken door minister Deetman 
en ere-lid Erwin Nypels. Na

tuurlijk barst vervolgens de 
disco los en verder is er een 
heuse Dixieland-band, die bij 
mooi weer buiten op het terras 
van zich laat horen.

ZONDAGOCHTEND KUN JE NATUURLIJK 
uitslapen, maar je kunt ook 
gaan zwemmen of de voetbalwed
strijd tussen het hoofdbestuur 
van de JOVD en de Tweede Kamer
fractie van WD aanschouwen.

OUD-VOORZITTERS VAN CE JOVD 
vertellen op zondagmiddag over 
de gezellige geschiedenis van 
de veertigjarige JOVD. Het 
gebeuren wordt afgesloten met 
een toespraak van minister 
Nijpels.

JE ZIET, HET BELOOFT WERKELIJK 
een groots gebeuren te wor
den. .. maar dit is lang niet 
alles... er zijn namelijk een 
heleboel activiteiten die nog 
een verrassing moeten blijven!

Koningshof
Veldhoven

Joris Voorhoeve 
Erwin Nypels 
Ed Nijpels 
Gree^e Lubbi 
Wim Kok 
Molly Geertsema 
Wim Deetman 
Eduard Bomhoff



18 D R IEM ASTER

WANDELGANG AMERSFOORT
Zaterdag en zondag 18 en 19 maart 1989. De JOVD in gemene vergadering bijeen te Amersfoort. De feiten: 260 bezoe
kers, 163 bona fide ovemachters (waarvan 38 in jeugdhonk Herbergh de Grasheuvel), kosten per JOVD'er + f 120,- en 
schadepost hoofdbestuur + f 1500,-. En dan nu de meningen...

Tekst: Jort Kelder Foto's: Gérard Drost

A A
Nicht nur qua tussenoorse verwierf JOVD-voor- 
zitter De Vries de koosnaam Gladde Gijs. De 
liberale Euro-MP trekt nu ten strijde tegen 
de criminaliteit en D66-Snor J.W. Bertens. 
Grijze regelaars die Rijnmondianen. Cor Scha- 
gen, Wouter Keersemaker en Martijn Sjoorda.

Ermeloos Esther 
Oskam. Scholieren- 
act iviste, talent
vol mini-politica.
Doucht graag samen 
met jongens. Gou- 
vemesse Van der 
Laak weet: politiek 
- kwestie van goed 
liggen! Arro-Wasti- 
aux in de Robin Lui 
Linschoten-look.

Drs. Dijkhuis ruilt het JÖVD-bestuur in voor een 
middenstandsbank. Dom hé? Noemen ze meedenken.

Victim 
of pu
blic ity 
Mol. 
Feiten 
van deze 
"beaux 
yeux":
ZE IS 
LID.
Rest is 
gossip.

’ Exit-kassier Huigens 
met vriendin Charlot- 
te. Bij-de-handjes 
Marjolijn van Leeuwen 
(bj. '74) en Imca 
Jonker. Classicus Den" 
Hartog deed het die 
nacht met Virgilius. Geen Haagse volkstribunen, dis: 

oud-voorzitters van CDJA, JS en 
JOVD in debat. Hans Huibers, 
Michiel Zonneveld en Annette Nijs 
bewezen: HET debat is morsdood.

Utrechts wo, do 
bankier Adriaan 
Vos en viezert je 
Paul Moltmaker. 
Jo en Do M. weten 
welk duo dit is!

Lijntje bonne bouche met Ronnie. 
Tamara van Boxtel en Astrid Ker- 
sing likken zich de politiek in.

Na het debat was er debat. Op * 
veler verzoek: Huibers en
JS'er Zonneveld luisteren half 
naar het egoïstische narcisti
sche, racistische, pseudo-
intellectuele, labiele, mon
stertje - 't manneke Kelder.
JOVD-Couture. De lijn van het Huis Swart/Den Ottelander. 
Efficiency bij MARTIJN® en de broek-look van MARC AALDERS®.

1 Gijs-ega Laurie 0'Neill 
k deux met WD-Ankie. 
Denkend aan dichter AP 
Dekker, ruik ik een 
uitlaatloze M3 GTB '65. 
Van voorste rij zaal tot 
voorste rij lijst. Ver
dienstelijk lid Jules 
Maaten, adviesraadslid, 
ir. Guy Kerpen en mr. 
Jan van Zanen voerden de 
Acte de Présence op.

Als Lien Loen nee 
is, wordt hij the 
JOVD'er in charge: 
Connie "nu word ik 
even heel bot" 
Dolmans. Serieus.

Bakker hamert. Batten "jonge 
snordragende jurist", scans 
contactadvertenties. De rond
vraag was ronduit saai. Alleen 
Princen scoorde pijnlijk.
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FRISSE, HOCKEYENDE
door Rene Wijninga

DEVENIER, 28 maart 1989 - Tot mijn grote verbazing trof ik in de laatste Driemaster niet alleen op de 
cover maar ook op pagina 17 een foto van de lieftallige secretaris van de afdeling Doetinchem e.o. aan. 
Hoogstwaarschijnlijk heeft een virus zich meester gemaakt van de voltallige conmissie voorlichting. De 
foto's zijn van FOTO KELDER in plaats van NATO PHOTO, maar het kan zijn dat de plaatjes van de fotore
portage die in de lustrum-Driemaster verschijnen zal nog explosiever zijn dan die van de NAVO...

Nou meen ik me te herinneren dat 
ik Jort en Marjolijn 's avonds als 
bijzonder intieme vrienden op kamer 
69 tegenkwam. Dat geeft toch te 
denken. Zeker als ik op pagina 12 
van de laatste Driemaster lees dat 
Marjolijn, volgens de woorden van de 
heer Schraver, onder het hockey-type 
valt (plooirokje, pumps en een 
staartje in het haar) en dus een 
typisch jong Nijpeltje is. Wanneer 
ze dan ook nog met Ed op de voorpa
gina staat, dan geeft me dat hele
maal te denken!
Maar om op de travestiete samenle

ving terug te konen, er zit nog 
altijd een groot verschil tussen 
een secretaris en een secretaresse. 
Het grootste verschil is wel dat de 
een man is en de ander een vrouw. 
Niet dat ik iets over vrouwen wil 
zeggen, alhoewel...
Nu dacht ik dat Marjolijn een 

geëmancipeerd-type was. Toch wil zij 
dat er rekening mee gehouden wordt 
dat zij een vrouw is. Dit blijkt uit 
haar visie dat aan functies "vrouw
vriendelijke tintjes" verleend moe
ten worden. Maar je geeft aan deuren 
toch ook geen vrouwvriendelijke 
tintjes? Dus waarom moet een vrouwe
lijke secretaris dan secretaresse 
genoemd worden? Het is niet logisch, 
niet noodzakelijk en helemaal niet

Algemeen secretaris Van Dijk. 
Een kaalgeplukte kip? 

(Foto: Dries van Bergeijk).

verduide1i jkend!
Ook is een secretaresse volgens 

Marjolijn een "ordinaire typ-Miep". 
Nou wil het geval dat mijn vriendin 
meao secretariële richting doet. En 
om haar nu ordinair te noemen vind 
ik bijzonder stuitend. Bovendien heb 
ik mogen ondervinden dat ze veel 
meer kan dan alleen maar typen.
Volgens Koenens Verklarend Hand

woordenboek der Nederlandse Taal 
(ISBN 90 01 96822 8) is er nog een 
betekenis voor het woord secretaris. 
Namelijk: "een soort van gier met 
lange veren aan het achterhoofd, in 
Afr. (Lat. Serpentarius serpentari- 
us)". Nou willen secretarissen (en 
ook secretaresses) zich wel eens als 
gieren gedragen, maar ze hebben geen 
veren aan hun achterhoofd. Nee, ze 
hebben figuurlijk meer weg van een 
door hun bestuur kaalgeplukte kip.
Het lijkt me dus het beste om 

vrouwelijke secretarissen voorlopig 
nog maar gewoon secretaris te blij
ven noemen. En, Marjolijn, wat be
treft dat "mijnheer" genoemd worden, 
je moet maar denken: ze zeiden 
"mijnheer" tegen me.

Naschrift Marjolijn van Leeuwen: 
"Rene Wijninga moet eerst eens goed 
mijn stukje lezen alvorens tot te
genactie over te gaan."

PRIVÉ door Ingrid de Jonge 
en Ingrid van den Biggelaar

VOCHT, 2 april 1989 - Je kunt van de laatste Driemaster zeggen wat je wilt, de indeling is erg logisch. 
Van voor naar achter, van vroegere naar recentere exemplaren, begint Driemaster steeds meer op Privé te 
lijken. Daar zullen we eens wat over schrijven.

Wat zijn namelijk de onderwerpen 
die besproken worden? Een type-Miep 
uit de Achterhoek wil "secretaresse" 
in plaats van "secretaris" genoemd 
worden. Doen we, onder het motto: 
een kinderhand is gauw gevuld!
Oh, wat zouden ze bij Privé en

thousiast zijn over die twee blad
zijden over Cuba. Niet vanwege bet 
artikel, maar alleen omdat de foto 
mooie kinderkopjes toont. Dat ziet 
er meelijwekkend uit. Knap gedaan 
overigens: net zoals Privé een ver
haal geschreven naar aanleiding van

een foto...
Dromen, ook zo'n populair onder

werp. Net als in Privé af en toe wat 
onsmakelijk. De candlelight gedicht
jes aan het begin zijn ook è la 
Privé. Alleen ontbreken de gedicht
jes en de dromen van gedetineerden 
nog.
Ode de roddelrubriek is geheel in 

Privé-stijl, met bijbehorend 06- 
numner. De meest vulgaire opmerkin
gen, volledig uit hun verband ge
rukt, met als onderwerp: vrouwen.
Daarom volgen hier enige sugges

ties. Werk de vorige voorkant 'Veer
tig jaar JOVD! Politieke kweekvijver 
of huwelijksbureau?" nog wat uit. 
Neem nog wat grotere foto's, meer
kleurendruk en nog inhoudslozere 
artikelen. En vooral... kruiswoord
puzzels, horoscopen, "Lieve Mona", 
'Van de hoofdredacteur", recepten, 
strips, contactadvertenties, mode- 
tips en een moppentrommel!
Rest ons nog de laatste overeen

komst tussen Driemaster en Privé: we 
hebben geen zin om die onzin te 
lezen!
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PRIKBORD PRINS HENDRIK
* "Leuk hé, dat de lustrumccmmissie 

zo’n informeel clubje is?" "Ja, 
maar bereiden ze nu dat feest te 
Veldhoven voor, of zijn ze al met 
1994 bezig?"

* Kelder gemold, Mol gekelderd.

* Rekenkundig benaderd kun je stel
len dat het succes van de JOVD (S) 
samerihangt met de kwaliteit van 
het politieke werk (K) en het aan
tal leden (L): S = K * L. Dat wil 
zeggen: zonder leden heeft de JOVD 
geen succes, zonder kwaliteit even
min. Sn als je moet kiezen welke 
van beide je moet verbeteren om het 
succes te vergroten, dan is dat de 
factor waar je het zwakst in bent. 
(Bron: T'42-rapport).

* Ferry van Dijk: "Je kunt tegenwoor
dig je pik niet meer oprichten of 
je staat in Prikbord Prins Hen
drik." (Op het moment dat Bas Klein 
een erectie heeft spréken we van 
"opgeblazen lucht").

* Jeroen Pr ineen: "Het ledental van 
de JOVD is net zo onzeker als de 
koffieprijs," Kelder: "Het enige 
verschil is dat er altijd wel kof

fie zal worden gedronken."

* Uit de praktijk blijkt dat zéker 
tweederde van de leden lid is gewor
den via persoonlijke contacten. Dit 
betékent dat ledenwerving vooral 
bestaat uit het leggen van persoon
lijke contacten met potentiële le
den. Een slecht afdelingsbestuur zit 
op bijeenkomsten met veel belang
stellenden in zijn geheel bij elkaar 
achter de tafel, zodat persoonlijk 
contact met de potentiële leden 
moeilijk wordt. Een goed bestuur 
verspreid zich over de zaal en be
vordert zo dat belangstellenden zich 
spoedig thuisvoelen. (Bron: T'42- 
rapport).

* Kelder over Batten: "Batten heeft 
werkelijk alles tegen. Hij is de 
ideale schoonzoon, maar dan onge
keerd."

* Het is eindelijk duidelijk waarom 
Jolanda Hekman (pa niet onbemiddeld) 
politiek secretaris is geworden. 
Rutte: "Ik wil later een rijke vrouw 
trou^n."

* Rutte over de districtsvoorzitter 
van West: "Joost Manipulana."

* Jan Wéijers na de zelfanalyse van
Constantijn Dolmans gelezen te
hebben: "Zijn échte psychologisch
probleem is dat je hem alles ver.., 
wel driemaal moet vragen voor het 
gebeurt."

* "Onze ex-pemningpeester, Antoon 
Huigens, de nieuwe financieel-di- 
recteur van de OGEM?" "[fee, die 
zijn al failliet."

* Constant ijn Dolmans (zoon van een 
accountant) denkt in procenten, 
want hij heeft geen centen.

* Wat is het verschil tussen de 
boxershorts van de afdeling Leiden 
en die van district Utrecht? In 
Utrecht hebben ze een gulp aan de 
achterkant. Hoe luidt het opschrift 
van deze shorts? "Vrij opwindend."

* Prikbord Prins Hendrik bestaat bij 
de gratie van zijn bezoekers. Stuur 
daarom wetenswaardigheden en cita
ten in een gesloten enveloppe naar; 
Algemeen secretariaat JOVD, T.a.v. 
exploitanten Prikbord Prins Hen
drik, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ 
AMSTERDAM. Bijdragen zijn welkom! 
Zij worden met bron vermeld!

BON LUSTRUMCONGRES
Bon voor het lustrumcongres van de JOVD op 24 en 25 
juni 1989 in de Koningshof te Veldhoven.

Ik, M / V

naad : ...............................

adres : ...............................

postcode: ................................

plaats : ...............................

telefoon: ...............................

afdeling: ...............................

Koningshof
Veldhoven

o 1 overnachting, brunch, diner, feest en lustrum
bundel (f 100,00).

o 2 overnachting, brunch, feest en lustrumbundel 
(f 85,00).

o 3 feest (f 7,50).

o 4 lustrumbundel (f 7,50).

kom naar het lustrumcongres van de JOVD.

Handtekening: ............................

Afknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat
JOVD, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ AMSTERDAM.

Kruis je keuze aan! En maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekeningnr. 5467270 (jOVD-activiteiten- 
rekening) te Amsterdam. De bon en het bedrag dienen 
vóór 02/06/89 op het algemeen secretariaat binnen te 
zijn. Indien je vóór 16/06/89 afzegt, wordt het 
bedrag minus f 7,50 teruggestort. Na deze datum 
blijf je het gehele bedrag verschuldigd.
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Veertig ja a r J O V D

Zuidlaren heeft 
de smaak te pakken!

Alleen geld maakt een 
mens gelukkig

„Populariteit is vijf 
seconden leuk"

O p  stap in de natuur

Verleden, heden en 
toekomst

Promotiefilm

Mijlpaal aan de Maas

H et meest luxe 
verdomhoekje

De Sovjetunie onder 
Gorbatsjov

„Europa ist unsere 
Heimatl"

Doetinchem: stevige 
basis voor (politieke) 
carrière!

Bij het afscheid van 
de nar

„A n tw o o rd  paraat"

Veertig ja a r het 
ja -w oo rd

V.. en nog veel meer!

„PO PU LA R ITEIT IS 
VIJF SECONDEN LEUK"

jaargang 41 nummer 4
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ALG0EEN SECRETARIAAT JOVD 
Pr Hendrikkd 104 
1011 AJ AMSTERDAM 

020-242000

REDACTIEADRES

DRIEMASIER 
P/a U. Römelingh 
Lottingln 10 
9451 KM RCLEE

Redactie - Walter Rtimelingb (hoofd
redacteur), Ernest Landheer, Ronald 
niemeijer en Edwin Pol.

DRIEMASTER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tiemaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exemplaren. Leden van de 
JOVD ontvangen Driemaster gratis. 
Voor niet-leden bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaargang, te 
voldoen op bankreken ingnr. 
39.46.40.640 of girorékeningnr. 
953500.

KOPU
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Wanneer je kopij hebt die je 
graag in een van deze nunners wil 
plaatsen, stuur je bijdrage dan 
voor de bijbehorende deadline naar 
het redactieadres. Driemaster ver
schijnt over het algemeen binnen
een nwanH na de deadline.

runner deadline
5 89 vr 16/06/89
6 89 vr 14/07/89
7 89 vr 25/08/89

Nttf N  EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het algemeen secretari
aat (+ f 4,25).

: ... : ..... .... \

H O O FD PU N TEN  P O LIT IEK  
KERN  PROGRAM M A

* Nederland dient een voort rekker srol te spelen bij het treffen van miliemaat-
regelen. Het uitgangspunt bij het nemen van maatregelenbehoort het principe 
van "de vervuiler betaalt” te zijn..

* Er dient een maatschappelijke dienstplicht ingevoerd te worden. Zolang er 
geen maatschappelijke dienstplicht bestaat, moet de militaire dienstplicht 
ook voor vrouwen gelden.

* Spoedig dient er een wettelijke regeling inzake euthanasie te kenen langs de 
lijnen van het D66-ontwerp. Dat staat euthanasie toe, tenzij...

* Soft drugs dienen te worden gelegaliseerd.

* Er mag geen legitimatieplicht worden ingevoerd.

* Het moet mogelijk worden een wetsvoorstel in te dienen door middel van een 
petitie, die ondertekend is door een aantal kiesgerechtigden dat ten minate 
gelijk is aan de kiesdeler.

* De Itaeede Kamer benoemt de (in)formateur.

* Het beperken van het financieringstekort heeft voorrang hoven belastingverla
ging- .

* De uitkeringen dienen de welvaartsstijging te volgen.

* De minimumjeugdlonen mogen niet worden verlaagd. Ook de leeftijd waarop recht 
bestaat op het volledig mininunloon mag niet worden verhoogd. Uitkeringen en 
studiebeurzen moeten door hetzelfde ministerie worden betaald.

* Op termijn dient een basisinkomen ingevoerd te worden. De 1990-vBatregel 
(economische zelfstandigheid van vrouwen) is daartoe een goede aanzet.

* De basisvorming voor het voortgezetonderwijs dient niet ingevoerd te worden.

.............................................■ ■ ' .................................. ^

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168, 2509 AD S 
GRAVENMAK (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, Htg Jan 1 In 58, 
5615 SG EINDHOVEN (040-516029) 
penningmeester: Joost Otterloo,
Ceresstr 21, 4811 CA. BREDA (076
215632) wp: Bas Bakker, KooLstr 
42/a, 9717 KE GRONINGEN (050
732793) wo: Constantijn Dolmans, 
Molenstg 10, 2311 KB LEIDEN (071
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TECH N O LO G IEBEU RS
De technologische vooruitgang slaat overal in de maatschappij toe. De technolo
gische ontwikkelingen hebben positieve kanten: het automatiseren van gevaarlijk 
en geestdodend werk. of bijvoorbeeld betere hulpmiddelen voor gehandicapten. De 
technologische vooruitgang heeft ock veel negatieve effecten: verlies van werk
gelegenheid en bedreiging van privacy om er maar eens twee te noemen.

ZA TERD A G  11 N O VEM BER
Op zaterdag 11 novenber wordt in het RAI Congrescentrum te Amsterdam een groot
se technologiebeurs gehouden. Bedrijven en instellingen die zich met hoogwaar
dige technologie bezighouden zijn uitgenodigd om presentaties te verzorgen. 
Voorts worden de positieve en negatieve kanten van de technologische vooruit
gang belicht door een aantal sprekers en een forum.

Noteer nu al vast in je agenda: zaterdag 11 novenber, technologiebeurs, RAi 
Ccngrescentnm te Amsterdaa. Het belooft werkelijk een groots gebeuren te wor
den!

... ... a
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VEERTIG  JA A R  JO VD  door mr. W.J. Geertsema
Wat is prettiger voor een erevoorzitter van de JOVD dan in alle oprechtheid bij het veertigjarig be
staan van "zijn" organisatie een zeer positief stuk te kunnen schrijven over de JOVD? Over het heden en 
het verleden en naar mijn vaster overtuiging ook ten aanzien van de toekomst. Er is namelijk geen enkele 
reden om aan te nemen dat de uiterst positieve rol, die de JOVD in de maatschappij speelt en heeft ge
speeld, in de toekomst zou gaan afvlakken.

HET IS EE GROTE VERDIENSTE VAN DE 
JOVD dat zij steeds weer kans ziet 
een zeer groot deel van de jeugdige 
liberalen in één organisatie te 
bundelen. Een organisatie, die ener
zijds bij haar leden de kennis over 
de ware inhoud van de liberale idea
len vergroot en anderzijds ook haar 
bijdrage levert om waar dat nodig is 
de maatschappij om te buigen in 
liberale richting.
Allereerst de Nederlandse maat

schappij, maar door haar deelname 
aan IFLKY (International Federation 
of Liberal and Radical Youth) ook de 
internationale samenleving. Het 
liberalisme wordt er door vele ande
re politieke stromingen om benijd 
dat zijn ideologie door een zo ac
tieve groep jongeren wordt uitgedra
gen.

IK ACHT HET MIJN TAAK EN TEVENS MIJN 
voorrecht om al diegenen die gedu
rende zoveel jaren hun aandeel heb
ben geleverd in het welslagen van 
de JOVD daarvoor hartelijk dank te 
zeggen.
Voor buitenstaanders die daaraan 

mochten twijfelen wil ik met nadruk 
zeggen dat al het werk dat in de 
JOVD wordt verricht volstrekt belan
geloos geschiedt. Wel is het natuur
lijk zo dat het werken in en vóór de 
JOVD voor de jongeren zelf een uit
stekende voorbereiding is op de 
taak, die ze later in de maatschap
pij moeten gaan vervullen. Zo fun
geert de JOVD tevens als kweekplaats 
voor verdienstelijke Nederlanders. 
Nét zoals trouwens - laat daarover 
geen enkel misverstand bestaan - ook 
andere jongerenorganisaties en met 
natie politieke jongerenorganisaties.

MAAR ER IS OOK NOG EEN ANDERE, Bij
zonder nuttige, functie van de JOVD 
waar ik de aandacht op zou willen 
vestigen, en dat is de rol die zij 
kan vervullen en gelukkig ock daad
werkelijk vervult met betrekking tot 
de WD. In de eerste plaats natuur
lijk als leverancier van actieve 
leden en bestuursleden, maar tevens 
als aandrager van plannen, die de 
WD op lokaal, regionaal, provinci
aal, landelijk en internationaal 
gebied moet helpen waarmaken. Een

taak, die de WD gedurende haar 
gehele bestaan met groot succes 
heeft verricht juist mede dankzij de 
steun van de JOVD.
Ik ben mij ervan bewust dat ik met 

het vorenstaande de suggestie heb 
gewekt, dat de JOVD een organisatie 
zou zijn binnen de WD, maar dat is 
absoluut niet waar. Gelukkig niet 
waar, durf ik te stellen. De JOVD is 
een volstrekt onafhankelijke organi
satie en behoort dat ook te blijven 
wil zij haar taak waar kunnen maken. 
De JOVD moet vrijelijk kritiek kun
nen uitoefenen op het doen en laten

ZUIDLAREN ZOCHT HET IN DE BREEDTE EN 
de lengte. Zij fuseerde met de afde
ling De Hunze (Hoogezand).

ACnvrrEITEN WERDEN GEORGANISEERD

en met name ook het niet doen van 
de WD.

MAAR HET GAAT NATUURLIJK NIET ALLEEN 
om kritiek. Ook een stimulering in 
de goede richting kan van het aller
grootste belang zijn.

EN WAT IS NU MOOIER DAN DAT INVEN
tieve en idealistische jongeren 
ideeën aandragen, die door ervaren 
ouderen in werkelijkheid worden 
ongezet? Daarom! Moge de JOVD groei
en en bloeien, dan zal het ook de 
WD goed gaan!

en Zuidlaren kon in no time vijf 
nieuwe leden bij schrijven.

DE FOTO ZEGT GENOEG: HET GAAT GOED 
met de Zuidlaren!

ZUIDLAREN  H EEFT  
DE SM AAK  
T E PAKKEN I
2ÏTIIXAREN/B0QGEZAM) - De afdeling Zuidlaren heeft de smaak te pakken. Het 
bestuur is actief bezig tast het werven van nieuwe leden. Maar hoe moet dat 
dan als je gebied erg klein is?
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A LLEEN
GELD
M AAKT
EEN
MENS
GELUKKIG

(Foto: Amsterdamse Effectenbeurs) door Jean-Paul Frisherl

EEN BEURSSPEL BU DE JOVD? VELEN 
zullen vreemd opkijken bij dit idee. 
Maar politiek en beleggen gaan heel 
goed samen. Praktijkvoorbeelden zijn 
er genoeg. Denk maar aan het recente 
aftreden van premier Takeshita van 
Japan. Bovendien herinnert iedereen 
zich nog wel de beurskrach van okto
ber 1987 en de invloeden daarvan op 
de economische politiek.

CMDAT VELEN GRAAG WIL WETEN HOE JE 
veel geld kunt verdienen, leek het 
de commissie beursspel een goed idee 
om de leden van de JOVD door middel 
van een spel wegwijs te maken in de 
beleggingswereld. Het JOVD-beursspel 
zal in de maanden september tot en 
met december plaatsvinden. Voorken
nis is niet vereist. Maar wie van

jullie slaagt erin om met honderd
duizend gulden het beste rendement 
te behalen?

IEDERE RONDE ZIJN ER PRUZEN IE 
winnen. Daarnaast wordt er een to- 
taalklassement bijgehouden waar nog 
veel meer is te verdienen. De beste 
rendementen worden beloond met geld
prijzen ter waarde van aandelen 
Philips, Robeco of bijvoorbeeld 
Unilever.

ER KAN ZOWEL INDIVIDUEEL ALS IN 
groepsverband worden meegedaan. De 
deelname is gratis. Beleggingen zijn 
mogelijk in de aandelen op de Am
sterdamse Effectenbeurs, de CBS- 
stemningsindex, de Dow Jones-index, 
staatsobligaties, goud en dollars.

Uitleg van deze, voor velen van 
jullie nog onbekende, termen zal 
samen met de spelregels in de vol
gende Driemaster uitvoerig aan dn 
orde komen. Bovendien zal op hel 
lustrumcongres nog aandacht aan hel 
beursspel worden geschonken. (Let op 
de rode truien van de ccmnissic 
beursspel).

HOEWEL ALLEEN GELD EEN MENS GELUKKIG 
maakt, kan deelname aan het JOVD- 
beursspel ook veel plezier opleve
ren! Aanmeldingen door middel van de 
onderstaande bon dienen plaats te 
vinden vóór vrijdag 10 augustus bij 
de voorzitter van de conmissie 
beursspel: Jean-Paul Frishert, 
Struisenburgdwstr 153/b, 3063 BT 
ROTTERDAM (010-4333950).

AANMELDINGSBON JOVD-BEURSSPEL
Naam : ........................................................................

Adres : ........................................................................

Plaats : ........................................................................

Telefoon: ........................................................................

Afdeling: ................................................ INDIVIDUEEL / IN GROEPSVERBAND
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„PO PU LA R ITEIT  
IS V IJF
SECONDEN LEUK" door Jeroen Princen en Jort Kelder

Lustrum van de JOVD en dus terugkijken met kopstukken. Een interview met drs. E.H.Th.M. Nijpels, geboren 
op 1 april 1950, voorzitter van de JOVD in 1974, TWeede Kamerlid sinds 1977, politiek leider van de 
senioren-politici partij, de WD, tussen 1982 en 1986. Daarna geparkeerd als milieuminister. Groot ge
worden in camavallend Bergen op Zoom, doorgestoten naar het Binnenhof en gewapend met ambitie - "ik 
stotterde vroeger en had last van astma" - idealisme en tomeloze energie. De uitvinder van het strate
gisch monisme, Ed Raket met de trouwe honde-ogen en nu demissionair vakminister in de luwte als bescher
mer van het Nationaal Milieubeleidsplan (NMP). Over spelletjes, de val van een fractievoorzitter, Voor
hoeve, milieu, de JOVD en het pijnlijkste moment in zijn leven.

ALS WE HET TERREIN VAN HET MTNISTE- 
rie van Volkshuisvesting, Ruimtelij
ke Ordening en Milieu (VRCM) op
draaien, blijken alle milieuambtena
ren per auto naar het departement te 
komen. In arren moede zetten we de 
auto maar op een "niet parkeren" 
plek. Als ze ons zoeken, zijn we bij 
de minister. Tussen de barakken - de 
Canadezen gebruikten deze kort na de 
TVwede Wereldoorlog als paardestal- 
len - scharrelen kippen. Voor de 
ingang houden grote zwarte auto's 
met telefoonsprietjes elkaar gezel
schap. Zonder ambtelijk gesputter 
staan we in no time voor de kamer 
van de minister. De gang er naar toe 
hangt vol met de originele cartoons, 
die in de loop der tijd over "Edje 
Nijpels" in de media zijn versche
nen. Op de oudste cartoon staat hij 
als stout JOVD-voorzittertje in de 
hoek na een uitbrander van de WD. 
Wat is er veranderd?

"POLITIEK HEEFT ME VAN JONGSAFAAN 
getrokken, eigenlijk al vanaf de 
lagere school. Op de middelbare 
school ben ik veel organisatorisch 
bezig geweest. We zetten allerlei 
acties op touw ten behoeve van de 
democratisering in het voortgezette 
onderwijs. We hebben eens net behulp 
van een notaris en een stel melkbus
sen een referendum over het nieuwe 
schoolreglement georganiseerd, van 
een school waar de leerlingen dat 
zelf niet durfden. De jaren zestig 
en zeventig stonden in het teken van 
de democratisering."
Voor Nijpels stonden de jaren 

zestig in het teken van de politiek. 
Zijn leraar Nederlands nodigde hem 
uit voor een lezing van D66 - "ik 
heb de posters nog, die ik voor die 
avond gemaakt heb" - en in 1968 werd 
Nijpels actief binnen de JOVD in 
Bergen op Zoom. "Wij bemoeiden ons 
toen overal mee, variërend van brie

ven aan de gemeenteraad over de 
regeling dat gemeenteraadsleden 
staande dienden te spreken, tot het 
opstellen van een eigen milieunota 
voor Bergen op Zoom. We waren daar 
actief met een heel hechte vrienden
club. We gingen samen op vakantie, 
naar de film in Antwerpen. Later 
hebben we ook de derde wetswinkel, 
een bureau waar mensen gratis juri
disch advies kunnen krijgen, in 
Nederland opgezet. Naar congressen 
gingen we niet, dat was te duur voor 
scholieren. Pas in 1972 gingen we 
voor het eerst naar een congres, 
omdat we het oneens waren met het 
JOVD-standpunt over boycotacties 
tegen Angola. Bert van der Stoel (de 
broer van het huidige Amsterdamse 
gemeenteraadslid en TV-personality 
Annelize van der Stoel JP/JK) en ik 
zijn toen naar Angola gereisd. Aan 
de hand van onze film- en diabeelden 
hebben we daarna eindeloos veel 
presentaties bij JOVD-afdelingen 
gegeven, met als thema het nut van 
boycotacties."

"IN 1973 KWAM IK BIJNA ALS TEGENKAN
didaat het hoofdbestuur in. Tot 
schrik van het hb werd ik met 21 
tegen negentien stenmen net niet tot 
vice-voorzitter organisatie gekozen. 
Dat was duidelijk tegen de gevestig
de orde in. De hoofdbestuursleden 
waren toen een stuk ouder, maar als 
middelbare scholier hadden we daar 
niet zo'n boodschap aan. Die hb- 
kandidaat is later trouwens mijn 
voortreffelijke algemeen secretaris 
geworden."
"In het begin van de jaren zeven

tig zaten in het hoofdbestuur naast 
leden van de WD en niet-leden van 
de WD, ook leden van andere poli
tieke partijen. Dat werkte heel 
verfrissend. De laatste jaren is 
ruim tachtig procent van de hb-leden 
lid van de WD en leden van andere

partijen zijn er niet meer in te 
vinden."
Op het lustrumcongres in 1974 werd 

Nijpels tot landelijk voorzitter 
gekozen. Na dat jaar bleef hij nog 
een jaar actief als internationaal 
secretaris.
"In 1975 ging ik zo'n beetje weg 

bij de JOVD. Mijn kandidaatstelling 
voor de Kamer kwam eraan. Ik was 
inmiddels gekozen in de gemeenteraad 
van Bergen op Zoom. Mijn vader zat 
daar ook al in en toendertijd moch
ten familieleden dan niet in de raad 
plaatsnemen. Er moest worden geloot. 
Toen spraken we af dat, zo gauw ik 
afgestudeerd was, mijn vader de 
gemeenteraad uit ging en ik mijn 
zetel voor de WD innam. Dat is in 
1976 gebeurd. Daarnaast zat ik in 
het bestuur van de AVRO. In 1977 
kwam ik als maner 27 van de lijst 
de TWeede Kamer in voor de WD."

"DE JOVD KOSTTE ME NAAST EEN HELE
boel tijd, ook veel geld. Eigenlijk 
studeerde ik rechten in Utrecht, 
maar ik deed ervan alles naast. We 
organiseerden concerten, rotmeiden 
met antiek en we hadden zelfs plan
nen de licentie voor Quickynette te 
kopen. Dat was een soort chemisch 
reinigen & la Palthe. Daarmee zouden 
we een winkelketen gaan opzetten. De 
BV is nog opgericht. Verder heb ik 
om mijn JOVD-activiteiten te finan
cieren, onderricht gegeven aan meis
jes van zes gymnasium en vijf mus 
(middelbare meisjes school JP/JK) Ik 
heb de laatste mns-lichting gehad. 
Het waren jaren dat ik met mijn Eend 
veertig- tot vijftigduizend kilome
ter per jaar reed. Van studeren kwam 
toen niets terecht. Ik was wel lid 
van het corps, maar een echt actief 
studentenleven heb ik niet gehad."

ALS NIJPELS IN 1977 DE KAMER IN
draait, heeft hij het politieke spel
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al geleerd. "In de JOVD leer je 
alles. Je leert amendementen en 
moties opstellen, maar ook conces
sies doen en meerderheden forceren. 
Je leert op de juiste momenten de 
koppen bij elkaar te steken. Op 
politiek gebied merk je dat oud- 
JOVD'ers als De Grave, Hermans en 
Linschoten een gevoelsmatige band 
hebben. Je begrijpt elkaar intuï
tief, je standpunten liggen heel 
dicht bij elkaar. Soms denk je wat 
anders over de te voeren strategie 
of tactiek, maar op fundamentele 
punten ben je het met elkaar eens. 
Je komt uit dezelfde school.
Je leert bij de JOVD risicoloos 

onafhankelijke standpunten in te 
nemen. Het is een vereniging van 
onafhankelijke denkers. Onafhanke
lijk van de gevestigde ideeën. Dat 
blijf je in oud-JOVD'ers herkennen. 
Het zakt misschien wat als de jaren 
vorderen.
Natuurlijk leer je ook het comple

te politieke handwerk bij de JOVD. 
Echter zonder al te grote risico's. 
Je kunt genadeloos op je gezicht 
gaan, zonder dat het enorm veel 
schade net zich meebrengt. Zoiets 
kun je natuurlijk pas achteraf ana
lyseren . Want op het moment dat je 
op je gezicht gaat, vind je dat 
natuurlijk verschrikkelijk. Nét zo 
vreselijk als je dat nu zou vinden, 
als senior-politicus."

DE EX-JUNIOR-POLITICIJS KRIJGT IN DE 
fractie van voorzitter Rietkerk 
(1977—f81 JP/JK) alle ruimte. "Ze 
zeggen wel eens dat Rietkerk ons 
kort hield. Wat mij betreft was dat 
absoluut niet waar. Ik hield me 
bezig met minderhedenbeleid, politie 
en justitie en nam soms standpunten 
in, die bij de achterban minder goed 
lagen. En dat mocht."
In zijn eerste Kamerperiode was 

zijn ster rijzende. Hij herinnert 
zich, dat Haya van Someren tijdens 
een werkbezoek tegen hem zei: "Ik 
houd je in de gaten." "Ik heb geen 
heilig voorbeeld gehad, wel mensen 
die in mij geloofden en mij steun
den."
Na het vertrek van "de jongeheer 

Wiegel" wordt Nijpels in 1982 lijst
trekker. Het haar net iets te lang. 
Begin dertig, maar nog een echte 
jongenskop. Het land door in een 
snelle Alfa Romeo, maar nu zeggend: 
"Ik heb een hekel aan autorijden, 
een auto moet puur functioneel 
zijn." Het werkt aanstekelijk op de 
jeugd. Met tien zetels winst wordt 
de WD groter dan ooit. De duimpjes 
gaan cnhoog en Nijpels wordt frac
tievoorzitter en politiek leider.

En... hoewel het misschien gemakke
lijk leek, wordt het een zware 
kluif. Misschien wel een te zware 
kluif voor een jonge hond. Of zoals 
Geertsema later zou opmerken: "Hij 
is net een fles hele goede wijn, 
alleen iets te vroeg opengemaakt." 
Hiermee geconfronteerd reageert 
Nijpels onverstoord. "Lang terugkij
ken heeft weinig zin. Ik kan het 
niet meer overdoen. Maar van de 
twaalf incidenten, konden we aan 
tien incidenten absoluut niets doen. 
Metz, Terpstra tegen een paaltje, 
foto's in de Playboy. Het overscha
duwde te veel het beleid, dat we in 
de Kamer en in de regering als WD 
maakte. Maar nogmaals, ik kan er 
niets meer aan veranderen."

MAAR ER WAS WEL MEER AAN IE HAND IN 
die tijd. Zijn fractie was onervaren 
en de WD-ministers hadden niets in 
te brengen bij Lubbers. Nijpels

h e r g e b r u ik

SLOOPBETON
S GRAVENHAGE, 5 juni 1989 - 
Minister Nijpels heeft ingestemd 
net het gebruik van betongranu- 
laat als gedeeltelijke vervan
ging van grind in beton, voor de 
bouw van het nieuwe ministerie 
van VfÜM.

MET HET GEBRUIK VAN BEIDNGRAMJ- 
laat geeft Nijpels direct uit
voering van één van de milieu
doelstellingen die op het gebied 
van de bouw in het Nationaal 
Milieubeleidsplan staan. Die 
doelstelling is namelijk "ver
dubbeling van het hergebruik van 
bouw- en sloopafval van drie 
miljoen ton in 1986 tot zes 
miljoen ton in 2000."

HET BETONHUN «AARUIT HET GRANÜ- 
laat wordt vervaardigd, is af
komstig van sloopwerken uit de 
regio. Door een speciaal broek
en reinigingsproces, wordt het 
betonpuin verwerkt tot bruikbaar 
betoogranulaat,

T O R  I» RLJKSGEBQUWENDIENSr IS 
liet nieuw dat op deze wijze 
bouwafval wordt gebruikt. De 
toepassing op zich is niet 
uniek. Bij de bouw van het nieu
we ministerie van VRCM is echter 
voor het eerst sprake van ge
bruik op grote schaal.

...... ..............................

moest alles regelen. Moest van Aar- 
denne vertrekken na het R S V-debacle  

of als "aangeschoten wild" blijven 
zitten? Minister Brinkman weigert ile 
P.C. Hooftprijs te overhandigen en 
Nijpels vindt dit niet in strijd niet 
de liberale beginselen. Staatssecre
taris Henk Koning helpt in het ge
niep AVRO-directeur Wibo van der 
Linde ("een bijzonder goede avond, 
dames en heren") met zijn belasting
aangifte. "Het moet uit zijn met dat 
gedonderjaag. We moeten regeren", 
zegt Nijpels in november 1984.
Nijpels was inmiddels een zou 

bekende Nederlander geworden. Intcr- 
viewverzoeken van gossipbladen wor
den ingewilligd. Iedereen wist bot 
toen Nijpels trouwde en vader werd. 
Maar het verzetten van honderd uur 
werk per week, de negentigduizend 
kilometers per jaar, brachten Nd 
Raket geen succes.
Bij de verkiezingen in 1986 ver

liest de WD negen zetels. Voor 
Nijpels valt het doek. Lijkt het. De 
Grave en Linschoten, twee oud- 
JOVD'ers, zouden als eersten Voor
hoeve gepolst hebben voor het frar- 
tievoorzitterschap. Is dat nou sym
pathiek van oud-JOVD'ers? "Over die 
periode moet ik nog eens mijn memoi
res schrijven, als ik uit de pol i- 
tiek stap. Er doen zoveel Indianen
verhalen de ronde. Maar op dit mo
ment voel ik me niet geroepen cm 
hierover mededelingen te doen."

NA IE VEFKIEZINSEN MAG NIJPELS NIK 
wel de formatiebesprekingen namens 
de WD voeren. Tijdens een nachte
lijk beraad op het ministerie van de 
toenmalige miss-auto, Nee1ie Smit- 
Kroes, oordeelt de fractie drie 
weken na de verkiezingen, dat Nij
pels geen fractievoorzitter mag 
blijven. De rol van de voorzitters 
van de kamercentrales blijft ondui
delijk en het volk wardt getracteerd 
op verhalen over Ed Nijpels, die een 
rood lampje bij zijn deur had en 
nooit tijd had voor zijn fractiele
den. Gedurende zes weken voert Nij
pels de besprekingen. Het CDA is na 
de verkiezingen tweemaal zo groot 
geworden als de WD. Lubbers wil 
zijn karwei afmaken met een kleiner 
aantal WD'ers in de regering.
Naast programmatische ook persone

le problemen. Winsemius wil na het 
milieu vice-premier worden, maar de 
Korte is vastbesloten zich te profi
leren als de "industrieminister" van 
Lubbers. Nijpels doet zijn werk. "Ik 
vond dat ik aan de partij verplicht 
was, om de onderhandelingen zo goed 
mogelijk te voeren. Wie die partij 
is? Tja, de leden en het kader." Die
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(Foto: Ministerie VRCM)

partij, ofwel het Sweelinck-beraad 
tussen vier Zuidhollandse kamercen- 
tralevoorzitters, eiste naast Nij
pels meer slachtoffers. En kort na 
zijn vertrek trad partijvoorzitter 
Kanminga af en werd de fractievoor
zitter in de Eerste Kamer, Zouten
dijk, gewipt.

NIJPELS WORDT VAKMINISTER IN HET 
tweede kabinet-Lubbers. Edje Raketje 
wordt Edje Milieuwetje in de luwte. 
Bij zijn aantreden in september 1986 
spreekt hij de profetische woorden: 
"Milieu is de luis in de pels van 
het kabinet, vanwege de spanning 
tussen het milieubeleid en het kabi
netsbeleid." Hij onthoudt zich van 
kritiek op de fractie en op Voorhoe
ve. Een week voor de val van het 
kabinet vertelt hij ons: "Ik zou 
best mee willen doen met zo'n debat 
in de partij over de te voeren 
koers, maar ik heb mijn handen vol 
aan dit departement. Het is ook niet 
aan mij om daarover een oordeel te 
geven. Zeker als zittend bewindsman 
geef ik geen oordeel. Dat is niet 
prettig voor mijn opvolger. Vergeet 
ook niet, dat personen en hun manier 
van leidinggeven verschillen." De 
waterval van woorden hapert, Nijpels 
schuift op zijn stoel onrustig heen 
en weer. Dan komt bij de partijman 
de aap uit de mouw: "Het zcu niet

goed zijn voor de partij, als ik me 
in de discussie zou mengen." De 
conclusie is simpel. Alleen als 
Nijpels een andere opvatting heeft 
over de te voeren koers en het be
leid van Voorhoeve, is zijn mening 
slecht voor de partij.
De links-liberaal voelt zich wat 

unheimisch binnen zijn partij. De 
WD zwalkt van sociaal-liberaal 
binnen enige waken naar "de grote 
beschermer van het reiskostenfor
fait" en "vijfhonderd miljoen extra 
voor de criminaliteitsbestrijding in 
het volgende regeeraccoord". Staat 
de oudere jongere Ed Nijpels, boor
devol energie, plannen en ervaring, 
dan niet te trappelen om het poli
tiek leiderschap weer over te nemen? 
"Nee, nee, ik sta absoluut niet te 
trappelen, juist het tegenoverge
stelde. Ik heb vier jaar de kar 
getrokken, twee verkiezingen gedaan, 
ik heb mijn verantwoordelijkheden 
genomen. Er zit nu een ander. Over 
mijn opvolger zeg ik niets. Ik kan 
hier niet objectief over zijn. Mijn 
woorden kunnen als rancune worden 
uitgelegd. Of: 'Nijpels zegt dat nu 
wel, maar waarom is het dan niet 
gebeurd?' Er wordt in de pers meteen 
weer te veel gewicht aangehecht. Ik 
wil mijn opvolger niet voor de voe
ten lopen. Zelf zou ik het ook enorm 
vervelend vinden, om de hele tijd

van die wijze woorden te moeten 
horen. Ik heb zelf ook helemaal niet 
meer de behoefte om die rol binnen 
de partijtop te spelen, die ik heb 
gespeeld. Ik heb geen zin om als een 
Heintje Davids in dat opzicht bezig 
te blijven. Ik wil nu graag mijn 
energie richten op het milieubeleid. 
Als ik mag kiezen, wil ik in het 
volgende kabinet weer graag minister 
van VRCM worden. Dan aarzel ik geen 
moment. Maar als partij dat niet 
wil, dan ga ik weer de Kamer in. Ook 
als de WD in de oppositie terecht 
kont." We.begrijpen de hint. Nijpels 
weet alles, herinnert zich alles, 
heeft altijd prima geslapen, is niet 
rancuneus en zegt dus niets.

MILIEU EN HET NMP, DAT IS PAS BE
langrijk. Waarom blijft iemand na 
al die klappen in de politiek? Wat 
drijft hem? "Het is de vraag naar de 
drijfveren van een politicus. Dat is 
denk ik, iets van anbitie, veel 
energie hebben en idealisme. Het is 
steeds een verschillende combinatie 
hiervan voor elke functie. Ik wil 
hard werken, voortdurend nieuwe 
dingen doen. Het zuivere professio
nele besturen zou mij niet bevredi
gen. Zonder een stuk idealisme vind 
ik het niet leuk." Idealisme vind je 
wel binnen de milieubeweging. "Ei
genlijk moeten we zeggen, dat we
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veel eerder naar die milieugroepe
ringen hadden moeten luisteren. Zij 
hadden tien jaar geleden al gelijk. 
(De huidige WD-voorzitter Leendert 
Ginjaar was destijds milieuminister 
JP/JK). Ik ben voortdurend met ze in 
overleg. De toestand van het milieu 
is namelijk écht zorgwekkend. We 
kunnen eigenlijk heel weinig doen om 
te zorgen dat het milieu weer beter 
wordt. Daarom moeten al mijn wets
voorstellen blind door de Kamer 
aangenomen worden. Ik krijg gelukkig 
vaak de steun van het CDA en de PvdA 
voor mijn plannen." Al voor de dek
king van het NMP, het reiskostenfor
fait en René Froger/Voorhoeves hit 
Een eigen huis, ontbrak nogal eens 
de steun van de WD voor de wets
voorstellen van hun eigen minister.
"Je ziet dat mijn plannen soms 

ondergeschikt worden gemaakt aan 
belangen van kleine groeperingen en 
aan politieke spelletjes. Dat is erg 
jammer en kortzichtig." Op 2 mei 
1989 besluit de WD-fractie, dat 
een schoon milieu de burger geen 
geld mag kosten. De populaire minis
ters Nijpels en Smit-Rroes, beiden 
bekeerd tot het geitewollen-sokken- 
idee dat de auto stout is, mogen hun 
ministerssteek inleveren. De coali
tie kan gelijmd worden, als zij 
vervangen kunnen worden. Bittere 
Bert de Vries piekert er niet over.

IN DE POLLS WAS NIJPELS VLAK VOOR DE 
nacht van Voorhoeve en zijn souf
fleur Frank de Grave, de op Lubbers 
na, populairste minister. He did it 
again! "Die populariteit is dus vijf 
seconden leuk. Wat voor nadelen dat 
met zich meebrengt heb ik wel ge
leerd in de afgelopen negen jaar. 
Het bericht kwam op de ochtend voor
dat we 's middags in de ministerraad 
het NMP zouden gaan bespreken. Nou, 
dan denk ik: dat is nooit goed voor 
de behandeling in het kabinet. Dat 
soort cijfers zijn leuk, als ze maar 
niet openbaar gemaakt worden. Ik 
weet te goed hoe betrekkelijk het 
allemaal is. Ik heb het in 1982 
allemaal al eens meegemaakt."
Wim Kan zou over Nijpels zeggen: 

"Zeer gewaardeerd door de vijand, 
maar niet zo door de vriend." Weder
om beslissen de voorzitters van de 
kamercentrales, wat er met Nijpels 
moet gaan gebeuren. Er gaan stemmen 
op "het probleem-Nijpels" nu eens 
afdoende op te lossen. Maar binnen 
de WD is een stroming aanwezig, die 
Nijpels al naar nunmer twee van de 
kandidatenlijst, opgesteld voor de 
val van het kabinet, had gepusht. 
Nimmer drie, kordate Neelie, is 
inmiddels exit. Dit keer kan Voor

hoeve niet opmerken dat hij zo ach
ter "de persoon" staat, na een wei
nig kiese trap in de rug van Smit- 
Rroes. Nijpels heeft "geen commen
taar" en blijft bereid als kandidaat 
voor de Tweede Kamer. Zeker als de 
partij dat wil. Als een kat met 
negen levens, tracht Nijpels ook 
deze klap te boven te komen.

WAT WAS EIGENLIJK HET VERVELENDSTE 
moment gedurende de afgelopen vijf-

HET RAPPORT ZORGEN TOOR MJRCÏN GEEFT 
deze tragische ontwikkeling aan. 
Zorgen voor morgen is weliswaar geen 
opwekkende lectuur, maar werkt al
lerminst demotiverend. Het spoort 
aan tot gerichte aanpak van de grote 
en acute problemen. Zorgen voor 
morgen is een zorg voor vandaag. 
Volumemaatregelen en een sterke 
vergroting van de milieu-investerin
gen zijn alleen mogelijk als er een 
breed politiek draagvlak is voor 
omvorming van de huidige samenleving 
tot een ecologisch duurzame maat
schappij. Het streven naar een eco
logisch duurzame samenleving dient 
dan ook een kernpunt te worden in de 
partijprogramma's voor de TWeede 
Kamerverkiez ingen.

DE MAAND OKTOBER ZAL TN HET TEKEN 
staan van het milieu. Voor elk dis

tien jaar? Het wordt stil. Na een 
doodstille minuut kijken we naar de 
voorlichter. Hebben we iets ver
keerds gezegd? "Mijn antwoord zal 
je waarschijnlijk verbazen", begint 
hij eindelijk. "Het allervervelend 
ste vond ik al die negatieve verha
len rondom mijzelf in de formatiepe- 
riode. Weken lang werd ik gevolgd en 
ondervraagd. Ingrid was toen juist 
in verwachting. Ik was zo graag meer 
bij haar geweest."

trict wordt dan een excursie georga
niseerd naar een natuurgebied. Onder 
leiding van een (ex-ktlliecminister 
en deskundigen kun je kennismaken 
met de ernst van de situatie in onze 
bossen en natuurgebieden. Na de 
wandeling zal het beleid ten aanzien 
van natuur en milieu in de jaren 
negentig ter discussie staar. De 
middag zal besloten worden met een 
maaltijd naar de traditie van het 
gebied waar de excursie plaatsvindt. 
Te denken valt aar een. Brabantse of 
Drentse koffietafel.

VANAF HALF JUNI KAN IEDEREEN ZICH 
voor een dergelijke excursie opgeven 
bij de vicervoorzitter organisatie 
van het district of via het algemeen 
secretariaat. Dan zal ook bekend 
zijn op welke datum, in jouw district 
de excursie plaatsvindt.

(Foto: Ministerie VRCM)

O P STAP IN DE NATUUR
Het gaat slecht met natuur en milieu. Plant- en diersoorten verdwijnen van 
de aardbal met een snelheid van tientallen per dag. Verschillende vormen 
van luchtverontreiniging hebben wereldwijde effecten, zoals afbraak van de 
ozonlaag en opwarming van het klimaat. Meer dan de helft van de bossen is 
niet meer vitaal, een groot deel van de heide is vergrast en de meeste 
vannen zijn verzuurd.
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Veertig jaar JOVD

V ER LED EN , HEDEN  
EN TOEKOM ST door Adriaan Geelhoed en Mark Rutte

De geschiedenis van de JOVD vastleggen in een aantal M-tjes is ónmogelijk. Bij het 35-jarig bestaan 
slaagden we daar eveneens niet in, ook al hadden we toen de beschikking over een complete almanak. In
middels hebben we alweer vijf turbulente jaren achter de rug. Daarom in dit korte bestek alleen een paar 
krenten uit de pap, gevolgd door een vooruitblik.

BEGIN
Het begon op zaterdag 20 februari 
1949 in de Pulchri Studio te Den 
Haag. Een voorbereidingscaimissie 
was al enige tijd bezig geweest. De 
oprichtingsvergadering werd dan ook 
een groot succes. Er werd een (voor
lopig) hoofdbestuur gevormd. Naast 
alle politieke vorming zouden ook de 
sociale contacten en de gezelligheid 
een belangrijk onderdeel van de 
vereniging moeten zijn. Naast de 
oprichting van de landelijke vereni
ging werden min of meer gelijktijdig 
een aantal afdelingen opgericht 
(Amsterdam, Assen, Den Haag, Hoekse 
Waard, Leeuwarden, Leiden en Rotter
dam) . Het algemeen secretariaat werd 
in Amsterdam gevestigd.
Na de oprichting werd de volgende 

maanden hard gewerkt aan de organi
satie van de club. Het eerste con
gres vond plaats in november 1949. 
Van 22 tot 20 juli vond het eerste 
zomerkamp in een boerderij bij Hol
ten plaats. Dat kostte (voor een 
hele week) f 32,50. Het doel van 
dit soort kampen was "de onderlinge 
verbondenheid te vergroten en een 
ééndrachtige JOVD te scheppen", iets 
waaraan toen veel waarde werd ge
hecht .

G0N3RESSEN
De congressen in de jaren vijftig 
werden gekenmerkt door een bal en 
een cabaret op zaterdag alsmede een 
morgenwijding op zondag. Congressen 
werden nogal eens gehouden in De 
Paasheuvel van de Nieuwe Koers 
(voorloper van de Jonge Socialis
ten). De kosten bedroegen tien gul
den.
In de jaren zestig werden tal van 

sportieve activiteiten georganiseerd 
zoals voetbalwedstrijden en boslo
pen. In de jaren zeventig verdwijnt 
het bal en in 1972 is er voor de 
eerste keer een drive-in-show van 
Radio Luxemburg.
Vast discussieonderwerp: moeten de 

congressen rouleren door het land of 
op één vaste plaats gehouden worden? 
Sinds 1982 wordt op de congressen

gewerkt met zogenaamde werkgroepen.

DRIEMASTER

Het schip der vrijheid, voortgestuwd 
door verdraagzaamheid, sociale ge
rechtigheid en verantwoordelijkheid, 
werd in 1949 door G. Stempler aan de 
vereniging geschonken. Hij was der
tien jaar lang hoofdredacteur. De 
kosten voor niet-leden bedroegen 
twee gulden per jaar. Zo oud als 
Driemaster, zo oud is de discussie 
over de vraag of het nu een kader- 
blad met positieve inhoud moet zijn 
of een leuk blad met veel vereni- 
gingsnieuws.
De eerste Driemaster verscheen in 

krantvorm. Daarna is veelvuldig 
gewisseld van krant- naar magazine- 
vorm en omgekeerd. Door de jaren 
heen daalt helaas het aantal adver
teerders (in het bijzonder de 
scheepvaartadvertenties verdwijnen) 
en stijgt de prijs fors.
Ondanks alle problemen en conflic

ten tussen hoofdbestuur en redactie 
bleef en blijft het oorspronkelijke 
doel voorop staan: het zijn van een 
communicatiemiddel tussen de leden.

CENTEN IN DE JOVD
Geld heeft altijd een belangrijke

rol in onze vereniging gespeeld. 
Financiële afgronden hebbén nooit 
ontbroken. In 1949 bedroeg de con- 
tributiehoogte een kwartje per 
maand. De totale begroting bedroeg 
tussen de twee- en drieduizend gul
den. Eindeloos zijn de discussies 
geweest of afdelingen nu zelfstandig 
mochten innen of juist niet. De 
eerste helft van de jaren zeventig 
was rampzalig voor de JOVD. Het 
boekjaar 1970—'71 werd afgesloten 
met een nadelig saldo van f 4700,00. 
Na 1975 draait de vereniging groten
deels op een subsidie van het minis
terie van CM (nu WVC) en heeft anno 
1989 een begroting van ongeveer drie 
ton.

ONAFHANKELIJKHEID
De onafhankelijkheid heeft voortdu
rend een belangrijke rol gespeeld 
binnen de vereniging en daarmee 
samenhangend in de relatie met de 
WD. Reeds in 1951 was er volgens de 
toenmalige voorzitter sprake van een 
"kille verhouding" imet de WD. In 
1954 werd een open brief gestuurd 
naar de WD, waarin werd aangedron
gen op een meer sociaal gezicht voor 
de WD. De oprichting van het Libe
raal Democratisch Centrum in 1962 en
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PROMOTIEFILM
Nadat een groot aantal leden ons reeds op het laatste congres in Amersfoort 
bezig heeft gezien, is er in de vorige Driemaster voor het eerst écht gewag 
gemaakt van de op komst zijnde JOVD-promotiefilm. Op het lustmncongres zal 
de film gepresenteerd worden. Hoogste tijd om dus eens een nadere toelich
ting te geven op dit volstrekt unieke project in de geschiedenis van de 
politieke jongerenorganisaties.

Frank van Dalen

N3G MAAR EEN HALF JAAR GELEGEN WERDEN 
de eerste plannen op papier gezet en 
een maand of vijf terug aan het 
hoofdbestuur gepresenteerd. Dankzij 
de besluitvaardigheid van het hoofd
bestuur en de grote inzet van zo'n 
dertig betrokkenen, zijn w  in staat 
gebleken cm de promotiefilm voor het 
lustmncongres af te krijgen.

VAN DEZE PROCOTEFILM ZUILEN TWEE 
versies beschikbaar zijn. Een korte 
versie die vooral een wervend karak
ter heeft, en gebruikt kan worden als

doorlopende trekpleister bij info- 
stands. En een lange versie die een 
voorlichtend karakter heeft, en 
daardoor goed te gebruiken is voor 
activiteiten waar alleen JOVD'ers 
aanwezig zijn. Hierbij valt te den
ken aan congressen of pauzes in 
forumavonden.

IN DE FRCMjU'IEFILM WORDT BOVENAL DE 
vraag beantwoord waarom het zo be
langrijk is dat jongeren zich actief 
bezighouden met politiek. En waarom 
de JOVD nou de politieke jongerenor
ganisatie bij uitstek is om zelf 
actief bezig te zijn met politiek. 
In de lange versie worden daarbij 
nog allerlei aspecten belicht zoals 
het belang van congressen, de plaats 
die de JOVD in de landelijke poli
tiek inneemt en JOVD als kweekvij
ver. Dat laatste wordt bevestigd 
door de vele pol it idee prominenten 
in de film naast de mensen uit de 
huidige vereniging.

DE POLITIEKE PKMLNENTIE IN DE PRD- 
motiefilm (Ed Nijpels, Joris Voor
hoeve, Frank de Grave, Annelize van 
der Stoel en Jan-Kees Wiebenga), be
schrijven de JOVD van een harde 
leerschool tot waakhond van het 
liberalisme. Een waakhond met af en 
toe een geheel eigen mening, die 
meestal gehoor veet te vinden bij 
(onder andere) de WD. Het geheel is 
aan elkaar gepraat door Hans van 
Zijl, de bekende nieuwslezer.

DE JOVD IS HEEREEE CE EERSIE PCLI- 
tieke jongerenorganisatie met een 
geheel in eigen beheer gemaakte 
promotiefilm. Zoals bij zoveel zaken 
heeft de JOVD ook nu weer het voor
touw genomen. Het voortouw tot pro
fessionalisering van de pol it idee 
jongerenorganisat ies!

Voor afdelingen en districten is de promotiefilm op videoband 
te huur of te koop. Neem voor meer informatie contact op met 

Eduard van der Biezen (030-334343). Doen!
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B IJZO N D ER  IN IT IA TIEF door Mark Rotte
De pagina's die nu voor u liggen gaan over een zeer bijzonder initiatief: 
het produceren, regisseren en monteren van een JUVD-prcmotiefilm. Het is 
een volstrekt uniek gegeven dat een politieke jongerenorganisatie beschikt 
over een eigen film. Dat is dan ook alleen mogelijk geworden doordat enige 
enthousiaste JOVD'ers dit idee op zeer overtuigende wijze presenteerden. 
Maar enthousiasme en inzet zijn niet voldoende. Er moet ook sprake zijn van 
specifieke deskundigheid. Die bleken deze heren óók in huis te hebben. Het 
plan kon dus uitgevoerd worden.
IK HER HET GENOEGEN GEHAD ENIGE 
opnanen persoonlijk bij te wonen. 
Eenmaal was ikzelf het slachtoffer. 
De heren waren van mening dat ik te 
weinig van mijn handen gebruik maak
te tijdens het spréken. Gevolg: af 
en toe kunt u een hand door het 
beeld zien zweven, hoewel ze er

misschien in geslaagd zijn die eruit 
te monteren.
DE APPARATUUR DIE GEBRUIKT WERD WAS 
professioneel. Frank van Dalen, 
Jeroen Nijpels en Dries van Bergeijk 
hebben de JOVD met deze film weer 
iets professioneler gemaakt!

TREIN EN D  O P  D E
V O O R G R O N D  door Ferry van Dijk

Op een mooie lentedag werd ik op een van mijn vele trein
reizen naar het algemeen secretariaat vergezeld door de 
leden van de conmissie promotiefilm. Hoewel ik de commis
sieleden al enige tijd persoonlijk ken heerst er toch een 
sfeer van ontspannen gespannenheid. Vooral ntndar dit voor 
mij de eerste keer is om op een dergelijke manier iets 
over de JOVD te vertellen. De zelfverzekerdheid van Dries 
de cameraman en het ontwapenende enthousiasme van Frank 
de regisseur, hielpen me door het begin heen.

v y i J  d r u k k e n

B u iten  b a n kb ilje tte n  ku n t u
b ij ons te re ch t voor
al u w  w e nsen  op drukgeb ied

MIJN TAAK WAS CM IETS OVER 
de organisatie van de JOVD 
te vertellen. Een aantal 
dagen voor de opnamen had 
ik met Frank al bespreken 
welke details niet mochten 
worden vermeld, en hoe de 
grote lijnen wél aan bod 
zouden komen.

IN CE TREIN HAHEN WE EEN 
vierzitshoek nodig. Na een 
bezield betoog van Dries

over "televisie"-opnamen, 
was er spoedig eentje vrij.

TERUG3EKEND AAN OE BEWUSTE 
reis en de vele malen dat 
opnamen over moesten ben ik 
er helemaal niet treurig 
over dat een algemeen se
cretaris vaker Achter de 
schermen bezig is, dan dat 
hij zich er voor moet ver
tonen. Ik ben wel een erva
ring rijker, ja dAt wel.

PRIMTASS
P / £ \ [ g T T [ f «

Dinky
Druk

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466  
Postbus 330, 1780 AH Den Helder
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de betrokkenheid van veel JOVD'ers 
bij de oprichting van D66 waren niet 
bevordelijk voor de verhouding met 
de WD. In 1969 werd besloten dat er 
geen exclusieve band zou bestaan 
tussen WD en JOVD en in 1977 werd 
de resolutie onafhankelijkheid aan
genomen. Sinds 1984 bestaat een 
samenwerkingsovereenkomst met de 
WD.

JAREN TACHTIG
Het laatste decennium is er veel met 
de JOVD gebeurd. Onze vereniging is 
de grootste en de oudste politieke 
jongerenorganisatie van Nederland 
geworden. De ledengroei was enorm, 
al nam het aantal leden eind jaren 
tachtig weer iets af. Ook organisa
torisch is veel veranderd. Het 
hoofdbestuur is uitgebreid van zeven 
naar vijftien leden, en bestaat in 
1989 uit twaalf personen. De vereni
gingsraad is omgezet in een advies
raad met vertegenwoordigers van alle 
districten en enige door de algemene 
vergadering gekozen leden. Het hele 
land is bedekt geraakt met distric
ten. Het aantal afdelingen is fors 
uitgebreid. Driemaster heeft de zo

fel begeerde onafhankelijke status 
verkregen. De hoofdredacteur wordt 
nu door de algemene vergadering 
benoemd.
Het mag gerust gezegd worden dat 

de JOVD in deze jaren een volwassen 
organisatiestructuur heeft gekregen 
met goede statuten en reglementen. 
Ook op politiek terrein is in de 
jaren tachtig veel gebeurd. Extern 
is de JOVD onder meer blijven plei
ten voor een blauw/rode-coalitie en 
een democratischer Nederland. Intern 
is de projectmatige aanpak doorge
voerd en is de politieke poot nauw 
verweven met vorming & scholing. De 
uitbreiding van het hoofdbestuur 
heeft het mogelijk gemaakt veel meer 
politieke problemen onder de loep te 
nemen en uit te spitten. Het aantal 
gesprekken met Kamerleden en instan
ties is fors toegenomen, wat de 
pressiefunctie versterkt heeft. 
Internationaal heeft de JOVD onder 
meer een uitwissel ingsprogranma net 
de Sovjetunie op poten gezet en is 
de rol in de internationale koepel 
IFLRY versterkt (de huidige presi
dent is oud- JOVD internationaal 
secretaris Jules Maaten). De tweede 
helft van de jaren tachtig werd de 
aandacht tevens gericht op het Mid- 
den-Oosten, de Verenigde Staten, 
Latijns Amerika en (sinds kort) het 
Verre Oosten.

BREUKVLAK VAN TWEE DECENNIA 
Het lustrumjaar is aangegrepen om 
een grondige herziening van het 
functioneren van de vereniging door 
te voeren. In de eerste maanden van 
het jaar is gespreken over de toe
komst van de JOVD. De gesprekken 
zijn geëvalueerd, waarna aan de 
adviesraad in april twee notities 
zijn voorgelegd. Eén over de algeme
ne opzet van de vereniging en één 
over de organisatorische begeleiding 
van afdelingen in het kader van 
ledenwerving en -opvang. Kern van 
deze notities: de JOVD zal zich in
de toekomst langs twee sporen moeten 
ontwikkelen.
De huidige JOVD is het eerste

spoor. Tal van verbeteringen staan 
op stapel ten aanzien van de con- 
gresopzet, de rol van de afdelingen 
(op het gebied van politieke be
leidsvoorbereiding en de gemeentepo
litiek) en de districten. Het tweede 
spoor is erop gericht totaal nieuwe 
activiteiten te organiseren en langs 
die weg nieuwe groepen jongeren aan 
te spreken die wel in de JOVD ge
ïnteresseerd zijn, maar afgeschrikt 
worden door het vergadereultuurtje.
Iedere jongere in Nederland zou 

een bijdrage aan het democratisch 
proces moeten leveren. Het is de 
taak van politieke jongerenorganisa
ties de eigen club zó in te richten 
dat jongeren kunnen toetreden, en 
daadwerkelijk meebouwen aan de poli
tiek.
De JOVD die voor ogen staat is een 

pluriforme organisatie die op alle 
mogelijke terreinen actief is. Een 
vereniging waar de leden zélf kunnen 
uitmaken aan welke activiteiten ze 
willen deelnemen, of wat ze willen 
organiseren. Een politieke jongeren
organisatie waar besturen geen doel 
op zich is, maar een middel om enorm 
veel van te leren!

| K  HEB DIE R O T Z O O I  NIETGEMAAKT!

Het magaz ine CHOICE zet schol i eren aan het denken 

over  maa tsch appel i jk  re levan te  ond e rw e rp en .  Beeld 

en tekst  geven in fo rm a t ie  over ve rsch i l l ende  in val s 

hoeken, op  basis wa arva n  zij hun s tandpunt  kunnen 

bepalen. CHOICE 3 gaat over  de ve ra n tw o o rde l i j khe id  

die ook jonge re n  hebben t.a.v.  de "A fva lp rob le m a- 

t iek".  Ter ond e rs teu n ing  van de educat ieve  v e rw e r 

king van het magaz ine  CHOICE is een docen te nhand  

le id ing samenges te ld ,  d ie per ui tgave  ve rk r i jg baa r is. 

CHOICE is een in i t ia t ie f  van de ve re n ig in g  M50, een 

instel l ing  v o o r  a lgemene  pol i t ieke  en maa ts ch a pp e 

l ijke v o rm in g  van jo ngeren.  CHOICE is g r a t i s  en kan bij 

beste l l ing ,  tegen ve rg oe d ing  van de verzendkos ten 

w o rd en  verzonden . M 50 Telefoon (030) 33 34 94

BON
Stuur mij tegen betaling van de
verzendkosten ............. exemplaren van
CHOICE 3, over" Afvalproblematiek"

Naam......................................................

Adres....................................................

Postcode............................................

Plaats................................................

Stuur deze bon in een ongefrankeerdn open 

enveloppe naar M50, antwoordnummer

9039, 3500 ZA  U trecht.
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M IJLPAAL A A N  DE MAAS
De afdeling Rijnmond viert dit jaar, evenals een aantal andere afdelingen dat aan de basis van de ver
eniging heeft gestaan, haar veertigjarig bestaan. Het lustrum van Rijnmond zal op grootse wijze gevierd 
worden in de eerste week van oktober. Het progranma zal in een van de komende Driemasters bekend gemaakt 
worden.

HELAAS IS HET HUIDIGE BESTUUR Bij
zonder weinig bekend over het onge
twijfeld roemruchte verleden van de 
JOVD-Ri jnmond. Het archief heeft 
ook bij in Rijnmond de gesel des 
tijds nauwelijks overleefd. Wat 
rest, heeft slechts betrekking op de 
afgelopen vijf jaar.

IK ZAL DE BLIK DAN OOK NIET (KUNNEN) 
richten op wat achter ons ligt. Geen 
opmerkelijke prestaties of smakelij
ke anecdotes uit de geschiedenis van 
de JOVD-Ri jnmond.

HET PAST RUNM3NDIANEN ECHTER OOK 
niet om vol melancholie te blijven 
hangen in het verleden. Eerder dan 
door het verleden worden Rijnmondia- 
nen, als alle Rotterdammers geken
merkt door een no nonsens mentali
teit, geboeid door mogelijkheden in 
de toekomst.

DIE TOEKOMST WORDT BEPAALD DOOR EEN 
beleid, dat gericht is op het aan
bieden van een zo gevarieerd moge
lijk programma van activiteiten. 
Met name bij het organiseren van 
excursies wordt het begrip "politie
ke activiteiten" ruim uitgelegd. 
Deze lijn wordt binnen Rijnmond 
sedert 1987 gevolgd. En... met goed 
gevolg. De unieke excursie naar de 
NAVO-oefening Free Lion in de Bonds
republiek Duitsland ligt nog vers in 
het geheugen.

JUIST EEN JOVD-AFDELING IN EEN STU
dentenstad heeft te maken met grote 
concurrentie door andersoortige

verenigingen. Een breed scala aan 
activiteiten is nodig om die concur
rentieslag in het voordeel van de 
JOVD te beslechten. Activiteiten 
waarbij politiek natuurlijk altijd 
een belangrijke pijler moet zijn.

DE JOVD ALS LANDELIJKE ORGANISATIE 
zal alleen sterker kunnen worden via 
de afdelingen. Zij moeten mensen 
interesseren in de vereniging en

mensen motiveren zich in te zetten 
voor die vereniging. De afdeling 
Rijnmond zal zich hiervoor ook in de 
toekomst inspannen.

GENOEG OVER. DE TOEKCMT. WE STAAN AAN 
de vooravond van de landelijke vie
ring van het achtste lustrum van de 
JOVD. Geen betere stimulans om weer 
hard aan het werk te gaan dan een 
geslaagd lustrumcongres!

H u lzen saw e j 10-20
6534 AN Nijmegen-HoHand

\ P ostbus 217 - 6500 AB NijmegenB T ri üSh 561 OH* (B Im tni)

w ] Telex 48694 Telefax 080-566631

Om onze Nederlandse defensie eens van nabij te be
zien bestaat de mogelijkheid cm mee te gaan met een 
werkbezoek aan De generaal-majoor De Ruiter van 
Steveninck kazerne te Oirschot.

D EFEN SIE
Op dinsdag 17 oktober wordt de mobilisatie van een 
selecte groep JOVD'ers afgekondigd, om nader kennis 
te maken met onze Dertiende pantserbrigade. Belang
stellenden kunnen zich Barmeiden bij Ro t Batten 
(020-952479) of Paul Moltmaker (023-311715).
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Internationaal werk in de JOVD:

H ET M EEST LUXE
VERD O M H O EKJE door Jules Maaten

De wereld waarin zo weinigen zo veel doen. Dat is het internationale politieke jongerenwereldje. Inter
nationaal secretarissen die first class de wereld rondvliegen als onderdeel van een reizend vergadercir
cus zonder dat een gewone jongere er iets van merkt. Dat is de beeldvorming. Kennis opdoen van andere 
belevingswerelden en denkwijzen, lang en vermoeiend reizen en veel wachten, veel vergaderen en amper 
vrije tijd, gebrek aan waardering in eigen land. Dat is hoe de internationaal secretarissen het zien. 
Internationaal werk: een tak van het politieke jongerenwerk die soms wel in het verdenhoekje lijkt te 
staan, maar die ook zijn nut heeft bewezen en waar de JOVD goed in blijkt te zijn. Is internationaal 
politiek werk troetel- of stiefkind in de JOVD? Internationale politiek is in elk geval al vele jaren 
een van de meest succesvolle terreinen van de JOVD. Tegelijkertijd blijft er overigens een permanente 
roep om "meer" en "beter", en ook dat is niet ten onrechte.

ACTIVITEITEN
De belangrijkste activiteiten van 
Nederlandse jonge liberalen in het 
internationale jongerenwerk liggen 
op het terrein van vrede en veilig
heid, ontwikkelingssamenwerking en 
internationale liberale samenwer
king. Veel van die activiteiten 
onderneemt de JOVD zelf, voor andere 
activiteiten wordt samengewerkt met 
buitenlandse liberalen jongeren (in 
de wereldfractie van liberale jonge
renorganisaties IFLRY en Europese 
organisatie LYMEC). Op deze gebieden 
en op andere heeft de JOVD zich in 
Nederland en ook internationaal een 
goede naam verworven. En dat schept 
verplichtingen.

GROOT BELANG
Waarom internationaal bezig zijn? 
Een aantal redenen ligt direct voor 
de hand. Ten eerste omdat voor Ne
derland (als klein, exporterend 
land) het buitenland van groot be
lang is, begrip voor internationale 
ontwikkelingen aan de basis moet 
liggen van het bepalen van bestuur

lijke strategieën. Ten tweede omdat 
de JOVD een pressiefunctie heeft: 
als het gaat om minimum jeugdlonen, 
als het gaat om de staatsinrichting, 
en ook als het gaat om ontwapening, 
om ontwikkelingssamenwerking, om 
Europese eenwording. Ten derde: 
buitenlandse politiek heeft in het 
algemeen weliswaar geen directe 
gevolgen voor jongeren, maar houdt 
net name politiek geïnteresseerde 
jongeren wel heel erg bezig, ook 
leden van de JOVD. Ten vierde moeten 
in een wereld waarin internationale 
samenwerking steeds meer beleidsbe
palend wordt (de Verenigde Naties, 
de Raad van Europa, de Europese 
Gemeenschappen, enzovoort) ook poli
tieke jongerenorganisaties trachten 
hun invloed bij die samenwerking aan 
te wenden, hoe moeilijk dat bij tijd 
en wijle ook moge zijn.

TOONAANGEVEND
De JOVD heeft door de jaren heen 
actieve internationale ccmnissies 
gehad, en internationaal actieve 
afdelingen en districten. Is toon

aangevend binnen de IFLRY. Had als 
eerste Nederlandse politieke jonge
renorganisatie contacten net jonge
renorganisaties in de Sovjetunie, en 
speelt nu op het gebied van contac
ten met Latijns Amerika een soortge
lijke rol. Heeft het initiatie! 
genomen tot de oprichting van een 
liberale stichting voor ontwikke
lingssamenwerking (IDEALS), omdat 
internationale politiek niet alleen 
in theorie maar ook in de praktijk 
bedreven moet worden. Organiseert 
congressen en cursussen over inter
nationale onderwerpen. Kortom: een 
serie activiteiten en wapenfeiten om 
trots op te zijn. Dat ontslaat niet 
van de plicht om, zoals gezegd, 
"meer" en "beter" te doen: meer 
jongeren van de resultaten van in
ternationaal jongerenwerk laten 
profiteren, effectiviteit van het 
werk vergtoten, ook in dat soort 
zaken schuilt een uitdaging. De JOVD 
is hierin, zeker als we een verge
lijking met andere jongerenorganisa
ties maken, een eind op de goede 
weg!

Verandering en perspectief

DE SO VJETU N IE ON DER  
GO RBATSJO V door Bas Klein en Mark Rutte

Op uitnodiging van de KM) (de koepelorganisatie van jongerenclubs in de Sovjetunie) bracht eind april 
een delegatie van de JOVD een bezoek aan de Sovjetunie. Met de KM) bestaat sinds 1983 een uitwisselings- 
progranma. Een impressie.

ZONDAGAVOND 23 AFRIL. DE DELEGATIE 
van de JOVD is in Moskou aangekomen 
voor een bezoek van een week aan de 
Sovjetunie. Aanwezig: Bas Bakker, 
Eric Balemans, Bas Klein en Mark 
Rutte. Het is schoon in Moskou. Bij

ieder metrostation en ieder openbaar 
gebouw wordt door oude vrouwtjes de 
wacht gehouden. Niemand durft een 
sigarettenpeuk weg te gooien. Het 
betreden van het Rode Plein is een 
indrukwekkende gebeurtenis. Het

steeds doorgaande geroezemoes van de 
internationaal secretaris voorkant 
dat onze gedachten écht wegdrijven.
De meesten van ons zijn eerder in 

de Sovjetunie geweest. Vergelijkin
gen met "vroeger" worden al snel
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gemaakt. Het wegdek is erop achter
uit gegaan, de auto's rijden nóg 
sneller en gevaarlijker, maar de 
Sovjetrussen zijn opener geworden, 
spreken openhartig over de stagnatie 
(het tijdperk van Brezjnjev cum 
suis) en geven hun mening over de 
hervormingen. Eén ding wordt tijdens 
deze reis zeer duidelijk: de peres
trojka zal falen, indien de economi
sche situatie niet verbetert. De 
winkels zijn leger dan ooit. En wat 
betreft de mode: Mark Aalders zou 
hier beslist niet opvallen.

IN HET HOTEL WORDT ONS HET PROGRAMMA 
van deze week geopenbaard. Gesprek
ken met politieke en culturele in
stellingen. Een greep: het ministe
rie van Buitenlandse Zaken, de eco
nomische afdeling van de Academie 
van Wetenschappen, het centraal 
comité van de Connunistische Partij 
van de Sovjetunie (CPSU) en de baas 
van de Komscmol (de connunistische 
jongerenorganisatie). Verder zal een 
bezoek aan een autonene republiek 
gebracht worden: Dagestan, ongeveer 
tweeduizend kilometer ten zuiden van 
Moskou, met als hoofdstad Machatsj- 
kala.
We spreken af iedere avond vóór 

het slapen delegatievergadering te 
houden. Hopelijk zijn deze evalua
ties niet afgeluisterd, want de 
sfeer was nogal "ongedwongen". Het 
was tijdens een van deze samenkom
sten dat Bas Klein (met de nodige 
drank op) bekendmaakte voorzitter 
van de Wereldraad (wat dat ook moge 
zijn) te willen worden. Reactie van 
Bas Bakker: "Koop je dan ook een 
nieuwe jas?" Vandaar.

MAANDAG 24 APRIL. HET EERSTE GESPREK 
stond in het teken van samenwerking 
tussen de CPSU en de Liberale Inter
nationale. Gorbatsjov legt voor wat 
betreft de toekomst van Europa graag 
de nadruk op een "gezamenlijk Euro
pees huis". Van onze kant zijn rea
listische nuanceringen aangebracht. 
Opvallend was de zakelijkheid tij
dens het gesprek. Het was in het 
verleden gebruikelijk urenlang te 
praten alvorens tot de eigenlijke 
kwestie door te dringen. Tijdens dit 
gesprek ging onze gastheer direct in 
op het geagendeerde probleem.
De gesprekken in de middag en de 

vooravond behandelden de buitenland
se politiek van de Sovjetunie en de 
economische s ituat ie. Gorbat sjov 
moet vechten tegen vele tienduizen
den bureaucraten die alle vooruit
strevende besluiten van de partijtop 
smoren in procedures en technische 
problemen.

DINSDAG 25 APRIL. OOK HET GESPREK OP 
de dinsdagmorgen ging over de econo
mische problemen. We spraken met zes 
wetenschappers van de economische 
afdeling van de Academie van Weten
schappen. Er werd gepraat over de 
noodzaak de roebel op de internatio
nale geldmarkt te introduceren en de 
bezwaren van het apparaat daartegen. 
Ander probleem: de besparingen van 
de gemiddelde Sovjetrussische burger 
zijn enorm, omdat hij nauwelijks 
iets kan kopen. Ook de huren zijn 
belachelijk laag. Er wordt nu hard 
gewerkt aan het produceren van con
sumptiegoederen. Officiële koers 
van de roebel: f 3,50. Maar de ei
genlijke waarde is f 0,35.

WOENSDAG 26 TM VRUDAG 28 APRIL. 
Drie uur vliegen, aan de noord-west- 
kust van de Kaspische Zee ligt een 
van de autonome republieken binnen 
de Republiek Rusland: Dagestan. Het 
is hier in de zomer gemiddeld 40 
graden. Nu ongeveer 25. De ontvangst 
is buitengewoon hartelijk. Ook voor 
onze Moskouse gastheer en Larissa, 
onze tolk, is dit het eerste bezoek 
aan Dagestan. De hoofdstad Machatsj- 
kala lijkt in veel opzichten op 
Moskou (grote avenue en standbeeld 
van Lenin), maar aan de mensen en de 
etenswaren zie je dat je ongeveer in 
Azië bent. Eén vervelend probleem: 
stromend water is maar een paar uur 
per dag beschikbaar.
Het hoogtepunt van deze uitstap 

vormde ongetwijfeld de woensdaga
vond. We werden ontvangen door een 
plaatselijke kunstschilder en zijn 
vrienden. Deze man maakt prachtige 
moderne doeken en blijkt alle tech
nieken te beheersen. Het is doodzon
de dat dergelijke talenten niet in 
het Westen bewonderd kunnen worden. 
Wij beloven in ieder geval ons best

te doen hem in Nederland bekendheid 
te geven. Onder meer met vele foto's 
en een klein kunstwerkje dat hij 
speciaal voor ieder van ons gemaakt 
heeft. We praten over de verschillen 
tussen Stalin en Hitler, over de 
vrijheid in de Sovjetunie anno 1989 
en over de toekomst. Koffie, cognac, 
doorgroefde gezichten: het is bijna 
Italiaans, een scène van Fellini.
Donderdag brengen we een bezoek 

aan Derbin, de tweede stad van de 
Autonome Republiek Dagestan. Wij 
praten onder meer met vertegenwoor
digers van de Islamitische gemeen
schap en horen dat zij meer bewe
gingsruimte hebben gekregen voor hun 
godsdienst. Verder bezichtigen we 
het prachtige fort dat uit de vroege 
middeleeuwen stamt. De stad Derbin 
blijkt een van de steden langs de 
zijderoute geweest te zijn.
Vrijdagochtend vindt een gesprek 

plaats met de plaatselijke leiding 
van de Komscmol en bezichtigen we 
nog een marktplaats, waar de op
brengsten van de privé gronden ver
kocht worden. Deze laatste dag in 
Dagestan moet Eric doorbrengen met 
resten shampoo in zijn haar: even 
vergeten dat het water was afgeslo
ten. Na een kort interview met het 
plaatselijke TV-station vliegt de 
delegatie terug naar Moskou.

ZA3ERDAG 29 APRIL. IN NEDERLAND 
wordt nu koninginnedag gevierd. In 
de Sovjetunie is het de vooravond 
van het Paasfeest van de Orthodoxe 
Kerk. Zeer indrukwekkend is het 
bezoek aan een kerkcomplex in de 
omgeving van Moskou, waar grote 
aantallen Sovjetrussische vrouwtjes 
hun Paasbrood laten heiligen. Een 
gesprek met een professor, verbonden 
aan deze kerkelijke academie, leert 
ons dat ook zij het gemakkelijker
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gekregen hebben. De patriarch zal 
binnenkort zelfs weer terugkeren 
naar zijn oude zetel in Moskou.
Deze middag praten we met de eer

ste secretaris van de Komsanol. Een 
van de machtigste mensen in de Sov
jetunie. Wij praten over de nieuwe 
rol van de Komsanol in een plurifor
me Sovjetunie, met vele verschillen
de jongerenorganisaties. Het is een 
ambitieus man, deze eerste secreta
ris. Hij doet denken aan Gorbatsjov 
en heeft ongetwijfeld te kampen met 
dezelfde problemen als de algemeen 
secretaris van de partij.

Voor deze avond is het afscheids
diner gepland een restaurant in de 
omgeving van Moskou. We kijken terug 
op een vermoeiende, maar boeiende 
week in dit enorme land. Sommige van 
onze gastheren zijn wij als vrienden 
gaan beschouwen. We hebben leren 
toasten en gemerkt wat het is om 
driemaal achtereen een glas cognac 
ad fundum leeg te drinken. Wat be
treft die toast, in Dagestan vertel
de men ons dat de Russische toasten 
nog niets zijn vergeleken met die 
uit Georgië: "Die zijn zo lang be
zig, dat er een spinnareb groeit

onder hun armen."

HET IS TE HOPEN DAT GORBATSJOV ZAL 
slagen. De meeste functionarissen 
die we ontmoet hebben werkten onder 
Gorbatsjov. Sovjetrussische burgers 
voor wie de terugkeer van de stagna
tie een ramp zou zijn. Een periode 
die door steeds meer mensen als fout 
wordt bestempeld. Er is een tendens 
voelbaar die een abrupte beëindiging 
van de politiek van "glasnost", 
"perestrojka" en "democratia" met de 
dag onwaarschijnlijker maakt. En dat 
is maar goed ook.

„EU R O P A  IST
UN SERE HEIM AT!" -----
In het weekend van 6 en 7 mei hebben vier bestuursleden van de af del ing Oost-Groningen een bezoek ge
bracht aan hun liberale collega's van de FDP in het Westduitse FrHndenberg (Sauerland). Deze ontmoeting 
was gearrangeerd in het kader van het partnerschap tussen de steden Winschoten en FrHndenberg. Driehon
derd Oostgroningers reisden samen met de vier JOVD'ers naar het fraaie stadje aan de Ruhr. Na de offici
eel e ontvangst maakten ze kennis met hun liberale gastheren en -vrouwen. Ter informatie: de FDP in FrMn- 
denberg is een vereniging met veertig leden op een bevolking van 22 duizend inwoners.

ONZE DUITSE COLLEGA'S WAREN VERBAASD 
dat Winschoten, met net zoveel inwo
ners als FrHndenberg, een actieve 
JOVD-afdeling met vijftig en een 
WD-afdeling met ongeveer honderd 
leden bezit.

'S MIDDAGS WERD ONS EEN DINER AANGE
boden, waarbij natuurlijk volop over 
allerhande politieke zaken werd 
gediscussieerd. Daarbij viel op dat 
de Westduitsers zich vooral zorgen 
maakten over de toenemende invloed 
van ultra-rechts in de Bondsrepu
bliek Duitsland. De forse winst van 
de Republ ikaner in West-Berlijn en 
de deelstaat Hessen heeft ook haar 
effect gehad op de bevolking in 
Sauerland. Vooral onder de traditio
nele aanhang van de SPD kent men 
vele sympathisanten van de Republi- 
kaner en andere ultra-rechtse par
tijen.

De bevolking in de Bondsrepubliek 
iXiitsland reageert nogal lauw en 
ongeïnteresseerd betreffende deze 
zaak, aldus de FDP'ers. Frappant was 
te horen dat de na-oorlogse West
duitsers weinig of niets van de 
verschrikkingen van de TWeede We
reldoorlog weten, door het zwijgen 
daarover door de oudere generaties.

'S AVONDS WAS FE EEN GROOTS SCHUT- 
zenfest. Korte inpressie voor de 
niet-kenners: Bier, Bratwurst, veel 
uniformen en weinig sfeer. Hier 
maakten we kennis met een FDP-parle-

mentslid van de deelstaat Nordrhein- 
Westfalen. Op het feest hadden we 
ook gesprekken met andere Westduitse 
jongeren. Enkele daarvan hadden 
werkelijk fascistische ideeën. Een 
griezelig gevoel. Discussie met deze 
mensen was werkelijk onmogelijk. Ken 
van hen vroeg zich af waarom wij op 
4 mei onze gevallenen van de oorlog 
herdachten. Holland had in 1940 toch 
maar vijf dagen gevochten...?!

ZONDAG HEBBEN WE, NA DE FRUHSOBP- 
pen, opnieuw met een aantal FDP'ers 
gedineerd, waarbij ook een liberale 
kandidaat voor de aanstaande Europe
se verkiezingen aanwezig was. Onze 
FDP-collega's waren bijzonder ge
ïnteresseerd in onze meningen over 
het beleid ten aanzien van buiten
landers en soft drugs in Nederland.
Na het diner dankte onze voorzit

ter, Mariëtte Meulraan, onze FDP- 
vrienden voor hun werkelijk grote 
gastvrijheid en hoopte dat de con
tacten tussen onze verenigingen 
verder zullen groeien. Als synfcool 
van vriendschap overhandigde Mari- 
ette de plaatselijke FDP-voorzitter 
Friedrich Westhelle een JÖVD-strop- 
das.

De FDP-voorzitter van FrHndenberg 
was zeer lovend over onze komst en 
sprak de hoop uit spoedig met een 
delegatie naar Winschoten te komen, 
om kennis te maken met de actieve 
JOVD-afdel ing. Dat zal zeker de 
moeite waard zijn, gezien de vele

activiteiten die Oost'Groningen 
ontplooit.

I® CONTACTEN EET DE FDP, DIE DE 
Europese gedachte sterker maken, 
krijgen op 8 juli een vervolg. Dan 
zal het tegenbezoek van onze West
duitse liberale vrienden plaatsvin
den.

DE JQVD-AFDELDG OTST-GEPNINaEN 
heeft met dit contact laten zien 
haar blik op het verenigd Europa van 
1992 te richten. Als de eenwording 
eenmaal daar is, kunnen we, zoals 
een FDP'er uit FrHndenberg opmerkte, 
echt zeggen: "Europa ist unsere
Heimat!" Dat gevoel hebben we in 
FrHndenberg alvast mogen proeven.

EUROPA
s in d w ira l le !  5:..

F.D.RDie liberalen
Stadtvwband Fröndenbarg



D R IEM A S TER 17

DOETINCHEM : STEV IG E  
BASIS VO O R (PO LITIEKE)

door Marjolijn van Leeuwen

TERBORG - Ach ja, de afdeling Doetinchem. De afdeling waarin ik ben "grootgebracht" en "opgevoed". Maar 
als zovelen, verlaat je na je middelbare school zo'n plattelandsafdelinkje. Je gaat op kamers, een grote 
stad... Het betere leven?

NEE, WAT MIJN EERSTE JOVD-ERVARINGEN 
'betreft, ben ik heel blij juist bij 
deze gezellige afdeling te zijn 
begonnen. Wat is daar namelijk het 
leuke aan? Altijd een nijpend tekort 
aan capabele bestuursleden, waardoor 
je als veertienjarige al in het 
bestuur wordt gesleept! Dat zou in 
een studentenstad gewoonweg onmoge
lijk zijn: "Veertien jaar? Mond 
houden kleintje!" Je hoort het die 
bravoure studentjes gewoon zeggen!

MAAR IN DOETINCHEM BEN IK ALTIJD (OF 
beter, vaak) serieus genomen. Ze 
moesten wel: eindelijk weer eens 
een nieuw lid! Vasthouden die hap.

Oh, heeft Marjolijntje een tekstver
werker? Wat dacht je van ons afde
lingsblad, niet iets voor jou? Na 
één maand lidmaatschap dus hoofdre
dactrice. En kun je slijmen? Nou, 
dan word je toch gewoon voorzitster 
van onze PR-comnissie! Mogelijkheden 
genoeg dus om je in de afdeling 
Doetinchem te ontplooien. En zolang 
je als jong, nieuw lid maar goed 
door hogerhand begeleid wordt, is er 
toch ook niets aan de hand?!

MAAR ALLE KLEINE PLAATSJES BLIJVEN 
kweekvijvers voor de grote steden. 
Waar het beslist niet minder gezel
lig door wordt! Want naast politieke

forums en de gebruikelijke sprekers 
natuurlijk gezellige borrels en 
feesten. Een bestuursweekend? Ja 
hoor, met z'n allen in een tentje op 
de hei! En als je wat spectaculairs 
wilt, dan plan je toch gewoon een 
bestuurscrisis? Niemand zal je ervan 
weerhouden, als je zelf maar weet te 
overleven!

ZOLANG HET DÜUR NATUURLIJK. DIFLCMA 
op zak, kamer gevonden en Doetinchem 
is verleden tijd... Je hebt er veel 
geleerd, ervaring opgedaan en leuke 
herinneringen aan overgehouden. Je 
"plattelandsafdeling", een stevige 
basis voor een (politieke) carrière!

BIJ H ET AFSCH EID
VAN DE NAR door Jort Kelder

Het voelt als te laat vertrekken van een feestje; mijn heengaan uit het hoofdbestuur van de JOVD. Want, 
op het gevaar af in regel twee al tot pedanterie te vervallen, na vijf jaar lidmaatschap is het meer van 
hetzelfde. Een dreigend déjé vu van ligt op de loer.
In strijd met de tradities is besloten mij de enige zekerheden te ontnemen die de hoofdbestuursstatus 
biedt - de ten congresse uitgesproken afscheidsspeech en pen met inscriptie.
Een pijnlijk wijs besluit. Het is imners niet mijn taak als verbaal gehandicapte een feestcongres van de 
JOVD te versjteren met raillerie aangaande een bij dogma's persisterende jonge liberale coterie.
Wie schrijft die blijft. Ik doe mijn zegje dus liever in Driemaster. Veel memorabels zal een 24-jarige 
zelden uit de pen vloeien. Een A4-tje moet voldoende zijn.
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DE HOOFDKEDACTEUR VAN DIT BLAD DRONG 
er op aan het 'Vlijmscherp" te hou
den. Journalistiek bloed vloeit 
kennelijk door de redactionele ade
ren, want ook noordelijk correspon
dent Niemeijer bezwoer mij: "Ja 
Kelder, een afscheidsinterview kan, 
maar dan wel schoppen hè?"
Een voorlichter past een zeker 

bestuurlijk verantwoordelijkheidsge
voel. Ik permitteerde mij als be
stuurslid steeds veel vrijheid. "Te 
veel", zullen verkrampten van geest 
oordelen. En ik geef toe: mijn mars 
door de instituties had de subtili
teit van de spreekwoordelijke oli
fant in de porceleinkast. Mijn beeld 
van deze politieke kinderclub is 
niet onderhevig aan de hier te lande 
zo populaire terreur van "smalle 
marges", "haalbaarheden" en "nuan
ces". Wie écht iets wil veranderen, 
zet radicaal in. Minder is voor 
later.
Daarenboven was, ben en blijf ik 

de gedoodverfde derde. Een buiten
staander, opererend vanuit journa
listiek perspectief. Een jacobin 
ministre, kritisch vanonder de warme 
vleugels van de macht. Ik was gene
raal geïnteresseerd in politiek en 
encanailleerde mij met de JOVD. 
Hoewel van nature toeschouwer, liet 
ik mij in een keurslijf dwingen. Het 
was loyaliteit met club en collega's 
versus de mij door het lot toegeken
de kritische zin en anderszins on
hebbelijke karaktereigenschappen.
Kortom (Pathos spuugt de tekstver- 

werk), het was een leuke en leerzame 
tijd. Mijn agenda er op naslaand, 
oogde het meer een verslaving. Een 
politiek drugmiddel, waarvan ik snel 
hoop af te kicken. Maar dat niet 
nadat ik nog een paar feitjes en 
opinies het licht toevertrouw.

HET EERSTE ERGERNISJE DAT ZICH AAN
dient betreft - cliché! - het vak- 
jesdenken. Laat ik dicht bij huis 
blijven en refereren aan "de zaak 
Rutte". Ofwel, hoe het hoofdbestuur 
op het idee kwam een middelmatig 
consensusdenker tot voorzitter te 
bonbarderen. Die mechanismen werken 
onrustbarend simpel. Mark was - en 
is - een aardige, cultureel ange- 
hauchte knul die anderen ruimte 
laat. Een voorzitter zonder vijan
den. Een man die andermans porte
feuille niet aanrandt. Een plooibare 
jongen. Nu hebben we in de contempo
raine JOVD-geschiedenis al een boer, 
een Limburger en een vrouw tot het 
hoge ambt geroepen, dus een Rutte 
overleven we ook wel, zal menigeen 
opmerken. Kneusjes houd je altijd, 
en het Rutte-bestuur is een beter 
bestuur dan de JOVD dezer dagen 
verdient. Toch zou ik - voor alle 
functies - willen pleiten voor meer 
creatieve types, oorspronkelijke 
geesten die niet alleen nieuw roe
pen, maar ook nieuw doen. Een hele 
speurtocht.
In de categorie geconditioneerd 

denken valt eveneens de waslijst met 
dingen die je "niet doet" in het 
politieke. Of iets "not done" ver
klaard wordt dicteert veelal de 
grote-mensen politiek (lees: de 
WD). Ingegeven uit ambtsdragers- 
angst zich kwetsbaar en met achting 
voor democratische procedures op te 
stellen. Democratie is lastig onze
ker.
Een bekend en afschrikwekkend 

voorbeeld is het niet bekennen van 
ambities. Tot 6 september wordt geen 
kandidaat-bewindsman in het Haagse 
moe te verklaren "ook veel te zien 
in het Kamerwerk". In de JOVD werkt 
het, excepties daargelaten, net zo.

ILLUSTRATIEF IS EE STOELENDANS DIE 
zich de kenende maanden in de hoofd- 
bestuursgelederen gaat voltrekken. 
Waarmee we overigens meteen in een 
andere "not done"-categorie belan
den: het "lekken uit hoofdbestuurs
vergaderingen". Het lekken Über
haupt.
In novenber zal een aantal colle

gae, al dan niet om "gezondheidsre
denen", de gelederen verlaten. Ward 
van Dijk, Ernst van Splunter, Bas 
Bakker en Bas Klein zijn de kandida
ten. In de periferie van de hoofdbe
stuursvergadering voltrekt zich een 
perestrojka die u in het najaar 
officieel ter ore zal komen.
Constantijn Dolmans valt tegen als 

wo en gaat B.B. als wp opvolgen. 
Joost Otterloo schuift door naar 
het wo-schap en laat het kassabe-

heer over aan de ooit gepasseerde 
Jean-Paul Frishert. Dat houdt zijn 
onmisbare vriend Aalders binnen de 
gelederen. (Helaas voor Dojera Manu- 
sama die een hoofdbestuursfunctie 
ontbeert - 't is je impopulaire 
broertje Joost!)
Bemadette van den Anker is de 

volrijpe oogappel van Rutte voor 
vorming & scholing. Als Lien Loen 
niet wil, en Dolmans uitgestresst is 
mag ze eventueel Rutte opvolgen. 
Weliswaar een politiek analfabete, 
maar alles went. Voorts onmiskenbaar 
een vrouw.
Het lekkerste voor het laatst: is 

er leven na internationaal secreta
ris Basje Klein? Beetje stijf, fout 
pak - Ron Batten maar. Kan Mirjam 
Mol op zijn stoel? Prima, so far so 
good.
De kneep zit 'm in het wegpromove

ren van Klein naar de internationale 
club IFLRY. Keurig had Bas aan het 
handje van IFLRY-president Maaten 
wereldse seminars afgevlogen. Belo
ning: een functie in het IFLRY-be- 
stuur. Everybody happy, vooral het 
hoofdbestuur dat op zijn vergadering 
van 28 mei eendrachtig verzuchtte: 
"Dit is de enige kans om Klein net
jes weg te werken." Klein was absent 
(not done: over mensen praten waar 
ze bij zijn - alleen doen als ze weg 
zijn). Want broederschap voor alles.
Bijna zou ik onze Michelin-ster 

vergeten: Ward van Dijk. Het post- 
Ward tijdperk baart zorgen. Na hem 
is er nog slechts een groot gat met 
leegte.

IK ZAL GEEN POGING WAGEN IN DIT 
bestek het leugentjes-lijstje van de 
JOVD-limitatief op te samen. Nu 
even niet over de WD-jongerenorga- 
nisatie (elf van de twaalf hoofdbe
stuursleden is WD-lid en wil meer), 
het slappe monistische optreden vai 
de districten en het coöptatiesys
teem bij velerlei fake verkiezingen. 
Want die JOVD van politieke zuiver
heid en democratisering laat het bij 
prediking.
Tussen droom en daad staan niet 

alleen praktische bezwaren en het 
CDA. Het is door persoonlijke anbi- 
ties ingegeven angstgedrag, die de 
partijculturele JOVD-Alltag sonber 
kleurt.

ONDER AANROEPING VAN CDA-DUIVEL PONS 
"wat nodig is, is lef" van der Stee 
en een wijsheid uit het legioen vai 
de Koningin der Aarde - de pers- 
sluit ik een vijfjarige aha-Erlebnis 
af: een goed journalist, die houdt 
geen vriend over. Kortom: ik wil een 
goed journalist worden.
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„AN TW O ORD PARAAT" door Ronald Niemeijer

'Nou ja, zo'n antwoordapparaat is best wel handig. Regelmatig belden er mensen op, en lulden die bandjes 
vol met obscene taal. Wist ik eindelijk hoe ze over me dachten..." landelijk penningmeester Joost Otter
loo heeft wel degelijk profijt van zijn telefoohbeantwoorder. De rest van het hoofdbestuur? Tja.., dat 
ligt een stik moeilijker.

EEN DING WETEN WE IN IEDER GEVAL 
zeker: politiek secretaris Ron Bat
ten gebruikt hem cm de vereniging 
duidelijk te maken hoe we zijn naam 
moeten uitspreken. "U bent verbonden 
met het automatische antwoordappa
raat van Ron Batten..." (Spreek uit: 
Betten). Waar we dus achter zijn 
gekomen is, dat die jongen Betten 
heet en niet Batten. Ach ja, een 
leuke wetenswaardigheid...

INTERNATIONAAL SECRETARIS BAS KLEIN 
gebruikt zijn antwoordapparaat om de 
vereniging te laten horen hoe ge
brekkig Engels hij spreekt: '*Ihis 
is the automat ic answering machine 
of Bas KLain. I an not at hcme at 
this moment, but I will call you 
back as soon as possible..." Tja, 
die bellen dus nooit terug...

EN DAN SECRETARIS ORGANISATIE WAO B 
van Dijk. Hij, die op congressen

iedereen voorziet van broches; 
stropdassen en LID-kaartjes met 
eigen naam, doet alsof hij een om- 
roepster is op Schiphol. "Ping poog! 
U spreekt met het antwoordapparaat 
van Wachd van Dijk?!", klinkt het 
zeurderig door de telefoon. ''Op dit 
moment kan ik u helaas niet te woord 
staan?! Indien u terug gebeld wilt 
worden?! Laat dan n 4 M  de tweede 
pieptoon uw naam, telefoonnummer en 
eventueel uw boodschap achter?!" Die 
mensen laten dus nóóit hun bood
schap, laat staan hun timmer, ach
ter.

LANDELIJK VOORZITTER MARK HOTTE PAKT 
het aan met style. Deze oud-colutn- 
nist en beginnend pianist laat ons 
èón of ander concert op zijn bandje 
horen. De geruchten gaan zelfs dat 
men hem alleen nog maar helt cm te 
weten te komen welk liedje hij nu 
weer moest instuderen...

EN DAN DE EENSEN DIE NIET IN EET 
hoofdbestuur zitten..., móór wél 
ambities hebben. Het antwoordappa
raat van Cor Schagen en Wouter Keer- 
semaker, van de afdeling Rijnmond, 
is een absolute uitblinker in deze 
categorie. Deze twee corpsleden 
proberen op En» telefoonbeantwoor- 
der, die ze waarschijnlijk samen met 
een stel Van Bommels en UD-kaarten 
goedkoop op de kop hebben getikt, 
fatsoenlijk Engels te spreken bijge
staan door een "je t'aiae"-liedje. 
Maar ja, drop-outs heb je altijd...

HENK KUIPERS, OJD-DISmCISVOORZIT- 
ter van Gelderland, is weer zo lék
ker gewoontjes. Die jongen heeft 
geen aobities meer, laat staan dat- 
ie iets te melden heeft...

VAN KEMELS, UD-KAARTEN EN TELE- 
foonbeantwoorders: what cames next? 
We houden u wel op de hoogte...

VEERTIG  JA A R
H ET JA-W OORD door Jort Kelder

Waar mensen elkaar ontmoeten ontstaat oorlog of vriendschap. Neem de kerk, de studentenvereniging, de 
politiek. NEIM IE JOVD.

OVER ONZE MEEST NATUURLIJKE TOE
stand, de oorlog, berichten we me
nigmaal. In dit lustrunnunmertje 
gaat het over dat andere: JOVD- 
vriendschappen, om niet te zeggen 
'Verhoudingen". Relaties die dik
wijls ontaarden in meer of - God 
zij dank evenzeer - minder door het 
CDA geaccepteerde samenlevingsvor
men. (Liberalen pakken het CDA op 
iedere tere plaats. Zelfs in bed.)

OOIT VERTROUWDE OUD-VOORZITIER JULI- 
us Remarque de lezers van de Volks
krant toe, de JOVD te beschouwen als 
"een huwelijksbureau". Daarmee bena
derde de toenmalige voorzitter een 
deeltje van de vaak surrealistisch

aandoende JOVD-werkelijkheid. Het 
congres evenwel riep zijn leidsman 
tot de orde. Imners, ook in de kin- 
derpolitiek is de waarheid een door 
de opportuniteit bepaald begrip.
Remarque sprak de waarheid. Hij 

staat dan ook in onderstaande lijst 
van JOVD-relaties. Evenals vele van 
zijn toenmalige kritikasters.

GEZEGD ZU DAT DE ARTIKELEN 30 (HET 
burgelijk hutrelijk) en 33 (het mono
gamie gebod) van boek 1 van het 
Burgerlijk Wetboek enigszins altmo- 
disch aandoen. Bij het opstellen van 
de lijst zijn vre dan ook uitgegaan 
van het - niettemin calvinistisch 
aandoende - begrip "duurzaanheid".

Overbodig te vermelden dat wij ons 
onttrekken aan iedere aansprakelijk
heid betreffende inmiddels aan tur
bulenties ten gronde gegane rela
ties, benevens 's-anderennacht s 
gegroeide liaisons.

CURIEUS WEETJE UIT IE DOOPCELEN VAN 
de dames en heren jonge liberalen: 
het laatste decennium JOVD-voorzit- 
ters - negen in getal - leverde 
zeven duurzame JOVD-relaties op. Bij 
één kwam het er niet van, de tweede 
- de huidige - is nog vrij. Dat u 
dat maar weet, dames en - niets is 
voorzitters vreemd - heren. Een 
greep uit veertig jaar jong & libe
raal, vrij & gebonden.

ik de Grave-Oorienke Verkerk/Eric Brinckmam-Edwina Rouffaer/Marco Swart-Ada den de Laet-Lilian Verhagen/Bert Meulman-Marjan de Boer/Wilfried DerkserrMarlies Vis/Jc 
ladder/Jules Maaten-Liesbeth Weehuizen/Leo Pieter Stoel-AIet Dcombos/Jchan Felius-Maricn Vos/Wim Hcving-Geert je van der Werf/Rob Scholte-MarlieS Roosen/ 
enga-Annette Nijs/Ton Mertens-Caroline Loen/Jaap Burger—Anneke Tebbens Visaer-Corinne Vennik/Joost Otterloo-Karin Moraners/Ferry van Dijk-Netty Robaard/E 
•inga/üigo Broekman-Mariëlle van der Pers/Constantijn Dolmans-Nicole Koetsier/Louis Pieter Vlaanderen-Liliane Langfrout/Jan Willem van EsHElse Mariska Scholten/Jan 
irasz-Hester Brugman/Joost van Gilse-Caroline Boutens/Henk Kuipers-Bemadette van Gilse-Saskia van der Laak-Jeroen Princen/Adriaan Vos-Nicoline Mes/Roy Lantain-1 
Anker/Julius Remarque-Linda Bakhuis/Eddie Habben Jansen-Eduard van der Kersten/Amo luyten-Mirjam Mol/Bote de Boer-Helma Naarding/Georges la Porte-Bai 

•.en/Ant oen Huigens-Giarlotte van Sluis/Ernest Landheer-Jodi van Wijk/Jan Willem Tersteeg/Sander van Hoorrt-Har jolein Wilheoy Damsté/Bob Nei jenhuis-Harmeke Broos/E 
diuis-Mariëtte Meulman/Harion Lijten-Gidecn Kivoets/Eric Balanans-Anne Else Wiertsema-Anne van der Biezen/Gabri van der Toom-Klaaien Wamders/Huub Hieltj 
filgaard/Herman Vermeer-Carin de Boer/Roel van Goudoever-Talien Willems/Mark Esther van Bergen/Addie van Geel-Wirian van Dorst/Allard Goldsdmeding-Ki 
ïrus-Pascal Everaardt/Wander BlautHCarin Venema/Harold Makaake-Corinne Jansen/Bart Verkerk/Bert Wijbenga-Marjolijn Reynders/Bemard Tilman-Annelien HuppeldeflupA 
lamar-Annette Schijvenaars/Erik de Weerd-Scnja Jansen/Hans Sytsema-Korrie Mannes/Ad Deden-Marie Pereboan



D R IEM A S TER

Mark Rutte tete-A-tete met Betuwse 
Marieke de Wit. Such things happen. 
Else Mariska Schotten en ing. Jan 
Willem van Es bezochten eind augustus 
een JOVEHdoostersessie in het Gelder
se Lievelde. Onderwerp: emancipatie. 
Wonen inmiddels keurig samen, zijn 
zojuist getrouwd. Hij doet de centjes, 
zij doet de afwas.

Onze "ministre de milieu" - zoals 
oud-PvdA-minister Irene Vorrink het 
milieuministerie ooit op een Frans 
werkbezoek noemde - is nog inner 
ongemeen populair bij het niet- 
kiesgerechtigde vrouwelijk deel der 
natie. Ziehier Edje-fan Lijntje van 
Leeu</ren die - geruchten, geruchten 
- het eveneens met een JOVD'er 
doet. Nijpels heeft geen JOVtHhuwe- 
lijk, maar hield het politiek. Hij 
vergreep zich aan een D66-medewerk- 
ster. Zeldzaam: de inter-hoofdbe- 
stuursrelatie. Mr. "Denis" Buitenga 
en drs. "Margaret" Nijs zagen el
kaar als algemeen secretaris en 
politiek secretaris in het hoofdbe
stuur wel zitten. Aanvankelijk was 
het nog business first, privé kreeg 
deze Leids/Haagse lAT-relatie pas 
later kansen.

Liesbeth Weehuizen steunt haar 
Jules in voor- en tegenspoed. 
Hij kon het hebben, dezer da
gen . Maaten stond kandidaat 
voor het Europees Parlement. 
Het bleef bij een kandidatuur, 
want zijn partijtje, de WD, 
degenereert als eenheid en 
koersvast tot conservatieve 
splinterpartij. Hebben veel met 
elkaar, gemeen: Utrechts Ernst 
Visser en Rijnmonds hoofdbe
stuurslid drs. Mark Aalders.

Oud-kassier Antoon Huigens doet 
het met Veluwse Charlotte van 
Sluis. Hij doet de boodschappen, 
zij het geld. En ze weten dat dit 
het beste is. (Linksonder): Regel 
dat even, kaerel. Groninger drs. 
Jan-Willem Dijkhuis regelde voor 
vriendinnetje Jolanda Hekman een 
hoofdbestuurspost. De jonge eco
noom liep eerst figuurlijk en 
later letterlijk afdelingsvoorzit
ter Mariëtte Meulman tegen het 
lijf. Tengevolge waarvan mevrouw 
Hekman still single is. (Rechtson
der) : Anneke Tebbens Torringa en 
oud-oud-oud-hoofdbestuurslid Jaap 
Burger boeren goed, zo saampjes 
net. z'n twee.
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ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD 
Pr Hendrikkd 104
1011 AJ AMSTERDAM 

020-242000 VORMING & SCHOLING
REDACTIEADRES DISTRICT UTRECHT
DRIEMASTER dinsdag 12 septenher Gongresvoorbereiding Utrecht

P/a W. Rfhelingh zaterdag 16 septenher Redactie UtrechtLoet ing In 10 za/zo 14/15 oktober VDS 2 Austerlitz9451 KM REDE zaterdag 21 oktober Liberalisme Utrecht
zaterdag 25 novenber Liberalisme Utrecht

Redactie - Walter Römelin̂ i (hoofd
redacteur), Emest Landheer, Ronald za/zo 9/10 decenher Onderhandelen Austerlitz
Niemeijer en Edwin Pol. Voor meer informatie Sander van Hoorn (033-947309).

DRIEMASIER
Drienaster ie het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tienmaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exemplaren. Leden van de 
JOVD ontvangen Driemaster gratis. 
Voor niet-leden bedraagt de abocne- 
mentsprijs f 17,50 per jaargang, te 
voldoen op bankrekeningnr. 
39.46.40.640 of girorekeningnr. 
953500.

KDPLJ
Hieronder tref je de desllines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Wanneer je kopij hebt die je 
graag in een van deze ruimers wil 
plaatsen, stuur je bijdrage dan voor de bijbehorende deadline naar 
het redactieadres. Driemaster ver
schijnt over het alganeen binnen
een maand na de deadline.

rumoer deadl i np
5 89 vr 16/06/89
6 89 vr 14/07/89
7 89 vr 25/08/89

NAMEN EU ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het algemeen secretari
aat (+f4,25).

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168, 2509 AD S 
GRAVEHTAGE (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, M Bauerstr 307,
1062 am amsierdam (020-176947)
penningmeester: Joost Otterloo,
Ceresstr 21, 4811 CA BREDA (076
215632) wp: Bas Bakker, Koolstr 
42/a, 9717 KE GKMEEN (050
732793) wo: Constant ijn Dolmans, 
Molenstg 10, 2311 RB IEKEN (071
141293) v&s: Ernst van Splunter, 
Gelkingestr 39-35, 9711 NB GRONIN
GEN (050-180775) internationaal: 
Bas Klein, (Xjdraadtwg 37 , 2612 SL 
DELFT (015-147324) voorlichting: 
Eduard van der Biezen, Parkstr 45, 
3581 PE UTRECHT (030-334343) orga
nisatie: Ward van Dijk, Uilenstede 
66, 1183 AK AMSTELVEEN (020
474230) politiek: Mark Aalders, V 
Meekerenstr 74/d, 3034 CD ROTIERr 
DAM (010-4141366/4082259); Ron 
Batten, Gravestein 7, 1103 BH
AMSTERDAM (020-952479) en Jolanda 
Bekman, Stationsstr 12/d7, 9711 AS 
GRONINGEN (050-144823).

P U B LIEK  STR A FT W D  
M EED O G EN LO O S A F

WAKEÏUM, 27 juni 1989 - De WD heeft voor mij als liberaal de laatste tijd veel 
synpathie verspeeld. Het betreft de opstelling naar kabinet en publiek en de inter
ne gang van zaken.
DE WD HEEFT LANS TIJD VERZUIMD ZICH 
eens principieel op te stellen. Ze heeft 
de warboel op het ministerie van Onder
wijs en Wetenschappen gedoogd. Ze heeft 
minister Deetman niet naar huis durven 
sturen. Ode mocht minister Van den 
Broek, die hoofdzakelijk verantwoorde
lijk was voor de paspoortaf faire, blij
ven zitten. Daarentegen moest de eigen 
minister Van Eékelen het veld ruimen.
In het kabinet heeft het CDA elk prin

cipieel punt gewonnen. Ze hébben WD- 
standpunten vertaald in CDA-beleid. De 
WD heeft zich daardoor onvoldoende 
geprofileerd. Uit boosheid heeft frac
tieleider Voorhoeve het kabinet laten 
vallen over het reiskostenforfait. Voor 
het publiek is dat onbegrijpelijk. In 
deze zorgelijke tijd voor het milieu is 
het onaanvaardbaar dat honderdduizenden 
alléén in hun auto naar hun werk rijden. 
Tevens wordt het uitstékende beleid van 
de populaire ministers Nijpels en Snit- 
Kroes doorkruist.
Waarschijnlijk heeft de invloed van 

enkele conservatieve partijbonzen (voor
zitters van kamercentrales van de WD) 
meegespeeld, die samen met partijvoor
zitter Ginjaar, Voorhoeve onder druk 
hebben gezet. Ook Wiegel heeft zijn 
steentje bijgedragen.
Verder is de WD weer een conservatie

ve koers ingeslagen. De pogingen om een 
soc iaal-1 iberale koers voor de WD te 
ontwikkelen, heeft Voorhoeve door de 
interne machtstrijd moeten staken.
EB HUIDIGE GANG VAN ZAKEN VIND IR NIET 
erg liberaal. De WD had het kabinet

moeten laten vallen op de Wét gelijke 
behandeling. Ze had gelijke behandeling 
van mensen boven godsdienstvrijheid 
moeten plaatsen. Dat had meer synpathie 
bij het publiek opgeleverd.
De WD zit nu weer op de lijn van 

Wiegel. De PvdA is in de ogen van de WD 
weer potverteerder geworden, terwijl de 
WD zelf, het Nationaal Milieubeleids
plan uit economische groei wil financie
ren en daarnaast belastingverlaging 
bepleit.
HET PUBLIEK STRAFT EEZE GANG VAN ZAKEN 
meedogenloos af. De lijn Wiegel blijkt 
niet aan te slaan. De partijbonzen moe
ten zich liberaler opstellen. Verder is 
het kansrijke verkiezingsprogranma van 
de WD een lege huls, zolang de politici 
in de WD alleen voor zichzelf lopen te 
voetballen en daarbij nog meer op de 
persoon dan op de bal spelen.
Volgens mij moet Voorhoeve de sociaal- 

liherale draad weer oppakken. De WD zou 
bijvoorbeeld moeten pleiten voor koppe
ling van lonen en uitkeringen. Daar moet 
dan tegenover staan, dat meer werklozen 
aan werk worden geholpen. Solidariteit 
en gelijkwaardigheid zijn belangrijk in 
een liberale samenleving. Dat is iets 
wat veel liberalen verwaarlozen.
Een sociaal-liberale koers ontwikkelen 

duurt jaren. Begeren voor de WD lijkt 
me voorlopig dan ook uitgesloten. Boven
dien is de WD te klein geworden om echt 
invloed uit te oefenen. In de oppositie 
kan de WD zich veel beter profileren. 
Het nu aan de kiezer om dat uit te ma
ken.ISSN 0167-0786
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6 SEPTEMBER door Mark Rutte
Deze zotter kent geen konkamertijd. Deze zomer staat in het teken van de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer. Gezegend waren zij, die een lange vakantie in verre oorden hadden geboekt. Hoewel, het politieke 
debat staat deze dagen volop in de schijnwerpers. En dat is wel zo aardig, voor de verandering. Laten we 
even terugkijken...

2 MEI. "DE AVOND VAN VOORHOEVE" 
leidt tot de val van het tweede 
kabinet-Lubbers. Aanleiding is het 
reiskostenforfait, maar de oorzaak 
ligt (zoals zo vaak) dieper. Lubbers 
II was al enige tijd uitgeregeerd. 
Het kabinet was in 1986 onevenwich
tig samengesteld en de gemeenschap
pelijke vijand (de economische ma
laise) was verdwenen. De JOVD liet 
weten ook vast te willen houden aan 
het reiskostenforfait, maar het te 
betreuren dat de WD ter dekking van 
het financiële gat de,economische 
groei aanvoerde. Het was voor de 
beeldvorming bovendien beter geweest 
Lubbers II te laten vallen op de 
euthanas ieproblemat iek, d ie kort e 
tijd later in behandeling zou komen. 
Een zuiver principiële stellingname 
van de grootste liberale partij zou 
het liberalisme buitengewoon goed 
hebben gedaan.

JUNI. IN IE IOOP VAN DE MAAND JUNI 
wordt het steeds duidelijker dat er 
een groot verschil bestaat tussen 
de letter van het sociaal-liberale 
verkiezingsprogramna van de WD en 
de toon van diverse speeches van 
politiek leider Voorhoeve. De WD- 
lijsttrekker gaat in op de verschil
len tussen socialisten en liberalen 
en benadrukt rechtse issues. Het 
verkiezingsprogramna van de WD 
daarentegen (hoewel vaag, vaak ver
wijzend naar rapporten van deren en 
omvangrijk) is "een progranma van 
het midden" dat samenwerking met de 
socialisten zeer goed mogelijk 
maakt. Blijkbaar overheerst bij de 
WD-campagneleiding de angst dat de 
traditionele conservatieve kiezer 
zich van de WD afkeert. In ieder 
geval betreurt de JOVD de lijn van 
Voorhoeve en heeft dan ook duidelijk 
laten weten. De JOVD acht het de 
taak van de WD en PvdA een blauw/- 
rode-coalitie na 6 september niet 
onmogelijk te maken.
Beide partijen kunnen samen oplos

singen bereiken voor tal van vraag
stukken, die met het CDA steeds zijn 
blijven liggen. Maar ook sociaal, 
financieel en economisch kunnen WD 
en PvdA vanuit een creatieve invals
hoek veel tot stand brengen.

politieke ontwikkelingen op de voet 
gevolgd. Op 16 juni is het eigen 
concept politiek kernprogramma in 
een persconferentie openbaar ge
maakt. Dit stuk zal ter discussie 
staan tijdens het najaarscongres en 
de vereniging in de gelegenheid 
stellen de standpunten van de JOVD 
in samenhang met elkaar te bekijken 
en zonodig bij te stellen.
Tijdens het lustrumcongres is de 

reactie van de JOVD bekend geworden 
op de verkiezingsprogramna's van de 
vier grote partijen en door middel 
van een notitie ter beschikking

HET BIJZONDERE VAN DIT FESTIVAL WAS 
dat het in Noordkorea plaatsvond. De 
Democratische Volksrepubliek Korea 
is een voor Westerlingen vrijwel 
gesloten land, dat geleid wordt door 
de 77-jarige grote leider Kim II 
Sung. Van Noordkorea wordt beweerd 
dat de maatschappij die Orwall in 
zijn Nineteen eigjity-four beschreef, 
realiteit is.

IN HET WLGENDE NUPMER VAN DRUMAS-

gesteld aan leden en belangstellen
den.
Voorts is in voorbereiding een 

eigen JOVD-plan voor de aanpak van 
het enorms milieuprobleem.
En ten slotte: een werkgroep is 

bezig met een notitie over het maat
schappelijk middenveld en de verant
woordelijke samenleving. Een ant
woord op het CDA en de verachtelijke 
concepten van deze partij voor de 
toekomst. Ook politieke taboes als 
de gelijkschakeling van openbaar en 
bijzonder onderwijs blijven in dit 
stuk niet onbesproken!

ter verschijnt een uitgebreid ver
slag over het 13de Wereld Jeugd- en 
Studentenfestival en een impressie 
van de Democratische Volksrepubliek 
Korea.

OP DE FOTO: NA EEN PARADE DOOR HET 
centrum van Pyongyang, "marcheren" 
tijdens de openingsceremonie de 
Nederlandse delegatie en leden van 
de taekwon-do-sportploeg het Mei 
Dag-stadicn binnen.

DE WERELD VAN ORWELL7
Van 1 tot 9 juli werd het 13de Wereld Jeugd- en Studentenfestival gehouden. 
Het is een festival dat eens in de vier jaar plaatsvindt en oorspronkelijk 
is opgezet voor jongeren uit communistische landen. Tegenwoordig nemen ook 
jongeren uit de Westerse wereld deel.

DE JOVD HEEFT NIET ALLEEN DE LAATSTE
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KANSEN door Adrie van Dijk

Hoe vaak zeggen we niet: "Als ik de kans krijg, zal ik die zeker aangrijpen om dit of dat te doen." Of: 
"Als ik toen de kans had gekregen, had ik dat kunnen bereiken."

ZD KUNNEN WE OOK ECHTE VRIENDEN 
maken, door de ander de kans te 
geven een vriend van cns te worden. 
Dit kunnen we doen door hem of haar 
te laten zien en horen wie en wat we 
zijn, waardoor hij of zij de kans 
krijgt om op een passende manier met 
ons om te gaan.
Dit zijn allemaal kansen waar we 

nog wel een poosje mee door kunnen 
gaan. En het geven van kansen is nu 
ook wat nodig is voor het beëindigen 
van honger in de wereld, wat we in 
dit artikel kunnen lezen.

MAAR EERST WAT MEER INFORMATIE OVER 
honger in de wereld. Honger vergt 
elk jaar dertien tot achttien mil
joen levens. Dat zijn 35 duizend 
doden per dag. Dag in, dag uit. 24 
duizend van deze doden zijn kinderen 
jonger dan vijf jaar. Dit is te 
vergelijken met honderd junfoo-jets 
met elk 240 kinderen aan boord, die 
iedere dag neerstorten.

MAAR WAARCM BLIJFT HONGER BESIAAN? 
Honger blijft bestaan, omdat ons 
denken veelal niet juist en verou
derd is. Met onze acties pakken we 
vaak niet de echte problemen aan en 
zij blijken onvoldoende om het werk 
gedaan te krijgen. Albert Einstein 
zei eens: "De problemen van de we
reld van vandaag kunnen niet worden 
opgelost als we op hetzelfde niveau 
blijven denken als het niveau waarop 
die problemen zijn ontstaan." Dat is 
duidelijk het geval met hongersnood 
en chronische ondervoeding.
Wanneer de meesten van ons 'denken 

aan honger, denken we aan hongers
nood door eermalige materiële rampen 
als gevolg van oorlogen, droogten of 
overstromingen. Maar negentig pro
cent van alle honger is geen hon

gersnood, maar chronische ondervoe
ding. Die honger wordt niet veroor
zaakt door een tekort aan voedsel, 
maar door een tekort aan kansen.

HET CREEREN VAN KANSEN VOOR HONGERI
ge mensen, is de doorbraak die ver
eist is om honger te beëindigen. 
Kansen betekenen: mogelijkheden voor 
onderwijs en gezondheidszorg, voor 
zuiver water en goede sanitaire 
voorzieningen, voor preventieve 
vaccinatieprogranma's en voorlich
ting op het gebied van gezinsplan
ning. Kansen betekenen: toegang tot 
kredieten die nodig zijn om boerde
rijen te verbeteren en cm kleine 
ondernemingen te starten. Kansen 
betekenen: mogelijkheden om produk
ten op markten aan te bieden voor 
redelijke prijzen.
President Robert Mugabe van Zim

babwe heeft vorig jaar de Afrika- 
prijs voor leiderschap gekregen voor 
de manier waarop hij de ondervoeding 
in zijn land heeft bestreden. Mugabe 
werd onderscheiden omdat hij erin 
slaagde de boeren te motiveren, 
vrouwen bij de produktie te betrek
ken en voor zijn pragmatisch beleid 
voor landbouw en economie. Sinds 
Mugabe in 1981 met zijn anti-honger 
project begon, is Zimbabwe erin 
geslaagd meer dan voldoende voedsel 
voor eigen gebruik te produceren. 
Het land exporteert nu zelfs voed
sel.

IN HET GEVAL VAN HONGERSNOOD HEBBEN 
we geleerd snel en effectief te 
reageren. Enige tijd geleden mobili
seerde de wereld zich om een hon
gersnood in Etiopië te verhinderen. 
Zo'n zelfde wereldwrijde mobilisatie 
voor het beëindigen van chronische 
ondervoeding moet nu worden gestart.

De taak om te zorgen voor kansen 
is ingewikkelder, maar heel goed te' 
doen. Het bieden van kansen aan 
hongerende mensen moet nu tot de 
hoogste prioriteit worden verheven.
Wanneer hongerende mensen in staat 

gesteld zijn de hulpmiddelen voort 
te brengen die zij nodig hebben cm 
hun eigen honger te beëindigen, 
zullen zij bijdragen aan een meer 
levensvatbare wereldeconomie en een 
duurzamer milieu. Dit vraagt cm 
intelligentie, moed en doorzettings
vermogen. Het is een zware uitda
ging, een taak die in essentie de 
hoogste expressie is van wat het 
betekent om mens te zijn. En afge
zien daarvan is het een taak die 
gedaan kén worden.

HET HONGER PROJECT, EEN INIERNATIO- 
nale organisatie die zich inzet voor 
de beëindiging van honger in de 
wereld voor het jaar 2000, gaat 
mondiaal een intensieve opiniecam- 
pagne voeren opdat het beëindigen 
van honger een van de prioriteiten 
op de politieke en economische agen
da wordt.
Cruciaal in die campagne is het 

onderscheid tussen hongersnood en 
chronische ondervoeding tot leven te 
brengen. Ook in Nederland willen wij 
dit onderscheid tevoorschijn laten 
komen, omdat mensen met honger geen 
stem hebben. Jij en ik zijn hun 
stem. Laten wij, hen en onszelf de 
kans geven vrienden van elkaar te 
worden.

VOOR MEER INFORMATIE (DEELNAME IN 
het conversatienetwerk, vrijwilliger 
voor werkzaanheden of financiële 
ondersteuning): Nederlands kantoor 
Het Honger Project, Postbus 94, 3500 
AB UTRECHT (030-312315).

I K “  R O T Z O O I NIET GEMAAKT!

Het m agazine CHOICE zet sch o lie ren  aan het denken 

over m aa tsch a pp e lijk  re levan te  o nd e rw e rp en . Beeld 

en teks t geven in fo rm a tie  o ve r v e rs c h ille n d e  in v a ls 

hoeken, op basis w a a rvan  zij hun s ta n d p u n t kunnen 

bepalen . CHOICE 3 gaat over de v e ra n tw o o rd e lijk h e id  

d ie ook jo n g e re n  hebben t.a.v. de "A fv a lp ro b le m a - 

tie k ". Ter o n d e rs te u n in g  van  de e duca tieve  v e rw e r

k ing  van het m agazine CHOICE is een d oce n te n h a n d 

le id in g  sam engeste ld , d ie  per u itga ve  v e rk rijg b a a r is. 

CHOICE is een in it ia tie f van de ve re n ig in g  M50, een 

in s te ll in g  v o o r a lgem ene  p o litie ke  en m a a tschappe 

lijke  v o rm in g  van jo ng e re n . CHOICE is g r a t i s  en kan b ij 

b es te llin g , tegen  v e rg o e d in g  van de verzendkosten  

w o rd e n  verzonden . M 5 0  Te .e foon (030) 33 34 94

BON
Stuur mij tegen betaling van de

verzendkosten ..............  exemplaren van

CHOICE 3, over" Afvalproblematiek".

N aam ................................................................

A dres................................................................

Postcode..........................................................

P la a ts ..............................................................

Stuur deze bon in een ongefrankeerdo open 

enveloppe naar M50, antwoordnummer

9039,3500 ZA Utrecht.
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Dit artikel is het vierde en laatste van een speciale serie ter viering van het veertigjarig bestaan van 
de NATO. Na de interviews op het NATO-hoofdkwartier te Brussel en het gesprek met mr. dr. J.M.A.H. Luns 
in vorige nunmers, sluit USAF colonel Francisco de rij. Getracht is een beeld te schetsen waar het bond
genootschap concreet toe heeft geleid.

Interview met USAF colonel Francisco

FREEDOM IS NOT FREES
HUIS TER HEIDE, 18 april - TUssen Zeist, Soesterberg en Bilthoven ligt Camp New Amsterdam Air Force 
Base. Hier waakt het Amerikaanse 32nd Tactical Fighter Squadron (32nd TFS) over een belangrijk gedeelte 
van het Nederlandse luchtruim. Vierduizend Amerikanen neergestreken in het kneuterige Hollandse land
schap. Gelukkig ook iets van thuis; vlakbij de poorten van de 'Base’ verrees enkele jaren geleden het 
eerste 'drive-in'-Mc Donalds restaurant van De Lage Landen. De directe onwonenden moet het teveel gewor
den zijn. Bóven hen dalende en stijgende 'Eagles' en nMst hen ronkende motoren van auto's in de rij 
voor 'fast food' van de vreetgigant. Tegen het laatste werd geprotesteerd. Het vrolijke eethuisje uit de 
Nieuwe Wereld is overeind gebleven. En sinds kort kunnen we de vraag stellen: wat zal op korte of lange
termijn sneller sluiten, de basis

DE 'YANKEES' KWAMEN IN 1954. OFTEWEL 
in de periode van Amerika's echte 
toppositie, toen Nederland superloy
aal NATO-bondgenoot was en het 
grootste en beste op defensiefgebied 
bijna niet groot en goed genoeg leek 
om in stelling te brengen tegen de 
communistische Sovjetunie, die in de 
komende jaren nog enkele krasse 
demonstraties van staatsterrorisme 
zou opvoeren.
Op 1 novenber vertrokken zij in F- 

86 Sabres uit Manston, Verenigd 
Koninkrijk. In de 'fact sheet': "De 
verhuizing van het 512th Fighter Day 
Squadron vormde het begin van een 
nieuwe en effectieve relatie met de 
mensen, luchtmacht en regering van 
Nederland welke tot op deze dag 
voortduurt." Toenmalig burgemeester 
van Amsterdam, Amoud H. d'Ailly, 
woonde op 16 november de ceremonie 
en parade bij. Op die dag werd het 
officiële contract getekend op de 
vliegbasis Soesterberg.
Van alles hadden de Nederlanders 

jéren geleden zelf op poten gezet, 
daar, op en rond Manhattan: Nieuw- 
Holland, Haarlem, Breukelen... Nu 
herhaalde de geschiedenis zich met 
terugwerkende kracht: het vliegveld 
zou New Amsterdam heten.

DE AMERIKAANSE VLIEGEENHEID KREEG 
weldra de naam van '32nd Fighter Day 
Squadron', omdat men dit een juiste
re naam vond, gezien de banden die 
er wet Nederland waren ontstaan in 
de TWeede Wereldoorlog. Toen was er 
een squadron met dezelfde naam dat 
vloog vanaf Aruba en Curaqao. In 
1943 verliet het de twee eilanden om 
te dienen nabij het Panamakanaal. 
Daarna werd het squadron ontbonden.
Op Soesterberg zag het opnieuw het 

levenslicht. Taak en benaming evolu
eerden verder van '32nd Fighter 
Interceptor Squadron' tot '32nd

of de eettent? Holland, your

Tactical Fighter Squadron' in 1969. 
Het kwam onder bevel van de Tweede 
Geallieerde Tactische Luchtmacht.

HET EME1EEM VAN HET 32ND TFS STELT 
de kop van een wolfshond met open 
nuil voor. De achtergrond is een 
turkooisblauwe schijf met een geel- 
oranje rand, die op zijn beurt een 
zwart randje heeft. Als de wolfshond 
daadwerkelijk aangeeft met welk een 
onverbiddelijke agressie en meedo
genloze kracht de Amerikanen bereid 
zijn om zich in te zetten voor de 
veiligheid van ons luchtruim, dan 
kan het Nederlandse volk rustig gaan 
slapen.
Wie in de wolfskop een kruising 

ziet tussen een opgeschrikte Goofy 
en een alerte Pluto heeft goed ge
gokt: de tekening is ontworpen door 
Walt Disney-studio's in Burbank, 
Califomia. De fantasiewereld ver
dwaald in de harde realiteit.
De commandant-generaal van de 

Amerikaanse land- en luchtmacht 
heeft dit enbleem op 2 augustus 1945 
- toen 'Little Boy' en 'Fat Man' 
klaarlagen voor gebruik in Japan- 
goedgekeurd voor squadron-gebruik. 
Aan het belang daarvan moet men niet 
te licht voorbij gaan; in de 'fact 
sheet' wordt er uitvoerig op inge
gaan. Daarin heet het ook: "Het

ïfenders have landed...!

enbleem stelt een gevechtseenheid 
voor, hongerig voor actie en gretig 
om welke vijand dan ook aan te val
len."
En de 'yankees' ontdekten de Oude 

Wereld. Daar, waar moderne staten 
worden geleid door gekozen presiden
ten en de inwoners opgroeien met 
Walt Disney, kent men koninginnen 
met paleizen en koetsjes alleen uit 
sprookjes. Maar in Nederland bestond 
en bestaat het allemaal echt. In het 
embleem moest zoiets uiteraard nader 
worden uitgewerkt. De 'fact sheet': 
"In 1959 werd de kroon en krans 
geïntegreerd in dit embleem on dui
delijk te maken dat het squadron 
deel uitmaakte van de Nederlandse 
luchtmacht op de vliegbasis Soester
berg. De kroon is een symbool van 
het koninklijke, terwijl de krans 
met sinaasappelen een boom voorstelt 
- het van oudsher daterende synbool 
van de koninklijke Nederlandse fami
lie (Het Huis van Oranje)." Einde
lijk hadden de Amerikanen hun échte 
'magie kingdom' gevonden om te ver
dedigen. Maar de brave Mickey-achti- 
ge inwoners bleken al gauw ondankba
re , snaterende Donalds...

DE TAAK VAN HET 32ND TFS IS HET 
voorbereiden tot en het onderhouden 
van een luchtverdedigingstaak onder 
alle weersgesteldheden ter onder
steuning van tactische luchtvaartta- 
ken. Heel belangrijk hierbij is het 
onderscheppen en identificeren van 
onbekende vliegende objecten en het 
afsluiten en tegenhouden van nade
rende vliegende objecten op lucht
vaartroutes waarvoor het verantwoor
delijk is.
De Amerikanen hebben hier weer 

zo'n typische naam voor: 'scramble'. 
Nog zo een is het 'Quick Reaction 
Alert'. Dat wordt gevormd door 
vliegtuigen, vliegers en onderhouds-
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personeel, die 24 uur per etmaal 
paraat staan cm genoemde taak te 
waarborgen.

COLONEL FRANCISCO IS DE BEVELHEBBER 
van Camp New Amsterdam Air Force 
Base. Het is ongebruikelijk dat 
dergelijke hoge pieten van de Ameri
kaanse luchtmacht zich laten inter
viewen. De camnjnicatie stopt bij de 
FR-afdeling van de basis. Voor 'de 
jonge honden' van de JOVD werd deze 
keer een uitzondering gemaakt. Het 
gesprek mocht niet als thema 'poli
tiek' hebben. Een Amerikaanse FR- 
medewerkster schoof tijdens het 
onderhoud aan en zou de gehele ver
dere vijftig minuten als een terriër 
over de gespreksonderwerpen waken en 
verwees voor het antwoord op somnige 
vragen naar het NAVO-hoofdkwartier 
in Brussel. Het maakte eens te meer 
duidelijk dat het beleid in de Wes
terse wereld wordt gemaakt door 
vrije burgers; Francisco is slechts 
één van de vele militairen die dat 
beleid uitvoeren.
Colonel Francisco is een Texaan. 

Volgens ex-senator William Fulbright 
zijn dat "grote, sterke kerels met

grote hoeden en laarzen"; mensen die 
veel pret hebben als ze kleintjes op 
hun lazer kunnen geven 1). Hoe het 
ook zij, de verschillen tussen de 
Amerikaanse staten slaat Francisco 
zelf niet zo hoog aan: "We are all 
Americans!" En een echte Amerikaan 
is de colonel beslist. Ook een Ame
rikaan die al het nodige van Neder
land gezien heeft en die weet waar 
hij "the Dutch liberals" moet plaat
sen in hun politieke spectrum. Van 
1982 tot '85 vloog hij al op Soes
terberg. Daarna volgde een functie 
in het Pentagon, dat heilige der 
heilige van militair-Amerika. "It 
was faseinating", zegt de terugblik
kende Francisco, "maar vraag me 
verder niet of ik het 'leuk' 
vond..." Het bureaubaantje in het 
vijfhoekige gebouw even buiten Was
hington, dat de buitenstaander al
leen van binnen kent via de film No 
way out, vond hij best een eer, doch 
de colonel is meer een 'veldwerker' 
en zeer tevreden met zijn nieuwe 
functie in Soesterberg, die hij 
vorig jaar aanvaardde. In de meeste 
gevallen blijft een bevelhebber zo'n 
vijftien maanden in New Amsterdam.

"I LOVE HOLLAND!", ZEGT FRANCISCO EN 
om deze woorden kracht bij te zet 
ten, duikt hij een flink stuk naar 
voren. "Het waardesysteem van de 
Nederlanders lijkt veel op dat van 
mij. Eigenlijk delen onze twee we 
relden een gemeenschappelijk waarde 
systeem. In Nederland leven erg, 
vriendelijke mensen, een mooi land
schap met veel bloemen. Het regen! 
hier wel heel veel, maar daar kun je 
gewend aan raken en zo ga je zonnig 
weer des te meer waarderen. Dit land 
is overigens ook erg schoon." De 
colonel heeft vast Amsterdam nog, 
niet bezocht? "Nou ja, New York is 
ook geen Amerika."

VEERTIG JAAR NAVO. FRANCISCO DAAR
over: "Ik ben geen politicus, maar 
ik kan wel zeggen dat deze organisa- 
tie succesvol is geweest in hel 
verenigen van veel soorten mensen. 
Deze mensen hebben zich allemaal 
verbonden rondom dezelfde waarden. 
Wat er voor deze samenleving op 
politiek gebied uitrolt, kan door 
het gemeenschappelijke militaire 
apparaat worden verdedigd."
"De NAVO moet alert blijven. Hel 

32nd TFS vervult als zodanig een 
belangrijke functie in deze sector. 
Het afschrikkingselement in de NAVO 
verdediging moet steeds blijven 
werken en mag niet verslappen. We 
moeten steeds in staat zijn om rich
ting het Oosten te zeggen: 'Nie! 
vandaag, Iwan!'"
"Ik kan mij geen gebeurtenissen 

van acute spanning, specifiek ge
richt op deze basis, herinneren. Er 
zijn natuurlijk perioden van span
ning geweest tussen de NATO en het 
Warschaupact, dat kunnen we allemaal 
nalezen in de geschiedenisboeken. 
Maar een soort lokale alarmfase 
alléén in deze verdedigingssector is 
er nooit geweest. Het gebeurt wel 
eens dat er vliegende objecten zijn, 
die wij nader willen identificeren. 
In de meeste gevallen blijken dat 
dan toch toestellen van bevriende 
landen te zijn."

HEEFT DE COLONEL NOG WEL EENS LAST 
van de 'Yankee go home'-hetze? De 
Amerikaanse PR-medewerkster is er 
als de kippen bij om te zeggen: "He 
doesn't see that sort of things."
Francisco: "Ik merk inderdaad niet 

veel van dat soort dingen. Dit squa
dron dient het bondgenootschap en 
zit er niet alleen voor Amerika's 
eigenbelang. Wij zijn geïntegreerd 
in de Nederlandse luchtverdediging. 
Overigens kun je je afvragen hoe de 
Nederlandse autoriteiten het vinden 
als ze plotseling deze verdedigings-
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taak van de F-15 zélf moeten gaan 
financieren. Een basis als deze 
sluit je nu eetmaal niet zo snel. 
Verder wil ik eraan toevoegen dat de 
directe omgeving een flinke economi
sche schade ondervindt bij het plot
selinge vertrek van duizenden Ameri
kanen die hier hun inkopen en derge
lijke doen. Nee hoor, van enig anti- 
Amerikanisme merk ik persoonlijk 
heel weinig."

DE DUIZENDEN /MEKKANEN WAAR FRAN- 
cisco op doelt, leven niet op de 
basis zelf (afgezien van een groepje 
van driehonderd man). Zij vinden een 
woning in de regio en gaan volledig 
op in de plaatselijke bevolking, die 
over het algemeen geïnteresseerd is 
in de nieuwkomers van overzee.
Een van die 'gewone' Amerikaanse 

basismedewerkers is captain Eady, 
die zijn carrière begon in Louisiana 
(zo'n kleintje in de buurt van 
Texas). Waarom koos hij voor een 
baan bij de Air Force?
"Een baan bij deze tak van de 

landsverdediging gaf mij de moge
lijkheid wat van de wereld te zien. 
Ik verbleef niet alleen op verschil
lende plaatsen in de Verenigde Sta
ten zelf, maar zag Hawaii - overi
gens is dat wel een Amerikaanse 
staat - en zit nu dus in Nederland. 
Ik verdien bovendien genoeg geld om 
een leuk leven te leiden." Eady 
diende in 1971 ook vier maanden 
achter de linies in Vietnam.
"Ik heb veel contacten met de

mensen hier in de angeving. Ik heb 
veel meer contacten met Nederlanders 
dan de andere Amerikaanse gezinnen 
in mijn woonplaats. Ik ken hen ei
genlijk niet eens goed. Er zijn 
zoveel Amerikanen werkzaam op de 
'Base' dat ik ze niet allemaal bij 
naam ken."
Eady over Nederlanders: "Nederlan

ders zijn tamelijk formeel in zelfs 
informele situaties. Veel zaken zijn 
hier aan de klok gebonden: als het 
voor iets nog geen tijd is, laten de 
meeste Nederlanders - zo heb ik het 
idee - de zaken rusten totdat het er 
wel de tijd voor is."
Sinds 1986 is Eady met zijn gezin 

in Nederland. Binnenkort gaan ze 
weer naar de Verenigde Staten. Eady 
wil niet langer blijven, omdat hij 
bang is dat zijn 'kids' anders ver
vreemd raken van 'the American way 
of life' 2).

TEN SLOTTE EEN LAATSTE VRA/G AAN DE 
colonel, geïnspireerd door het boek 
van de Amerikaan Paul Kennedy over 
de opkomst en ondergang van de 'su- 
perpowers' sinds 1500 (waarin heel 
wat regels zijn gespendeerd aan 
Nederlands eigen glorieuze periode 
ten tijde van de Republiek), dat in 
Washington is ingeslagen als een 
bom.
Beknopt en simplistisch geformu

leerd komt Kennedy's boodschap erop 
neer dat de Verenigde Staten ver
plichtingen in de wereld blijven 
claimen, die hun eigen krachten

volledig te boven gaan. De boodschap 
is: doordacht inbinden indien de 
Verenigde Staten een rol van beteke
nis in de wereld willen blijven 
spelen.
Hoe kijkt Francisco als Amerikaan

se staatsburger aan tegen de enorme 
inspanningen van zijn land in de 
wereld (vertaald met: 'imperial 
obligations'), terwijl in eigen huis 
de financiën op zoveel andere ter
reinen een vruchtbare rol kunnen 
spelen? De colonel en zijn PR-mede- 
werkster moeten even hard lachen, 
waarna Francisco begripsvol, doch 
onderwijzend zegt: "'Well, imperial 
is not the right word for it!' Ik 
zit hier omdat de Amerikaanse volks
vertegenwoordiging heeft geoordeeld 
dat onze huidige buitenlandse poli
tiek op het juiste pad zit. Het geld 
spenderen we aan defensie en wij, 
als Amerikanen, staan daar achter. 
Voor de verdediging van onze demo
cratische verworvenheden moet je 
iets over hebben. Laat ik het zo 
zeggen: 'Freedom is not free!

1) Ben Knapen, Het radicalisme van 
J. William Rilbright, NRC Handels
blad, 15 april 1989.

2) Edwin Pol, De stad Nijkerk, BDU, 
4 juli 1988.

Met dank aan Mieke Boon, PR-Camp New 
Amsterdam Aar Force Base, voor het 
geduldig arrangeren van het gesprek 
met bevelhebber Francisco.

CONGRES AFDELING TWENTE
OP 23 EN 24 SEPTEMBER IS HET ZOVER: 
voor het eerst in de geschiedenis 
zal (te afdeling Ttoante een eigen 
congres houden. Het congres is al
lereerst bedoeld voor alle Ttoente- 
leden, maar natuurlijk zijn ook 
anderen van harte welkom. .

TIJDENS HET CONGRES STAAN DRIE CN- 
derwerpen centraal: emancipatie, 
milieu en regio. Alle deelnemers 
ontvangen van tevoren een congres
boek met informatie en stellingen 
(mini-resoluties) over de genoemde 
onderwerpen. Tevens zijn enkele zeer 
interessante sprekers uitgenodigd om 
een en ander toe te lichten.

OP ZATERDAG ZAL BINNEN WERKGROEPEN 
over deze onderwerpen een discussie 
plaatsvinden. Op zondag worden tij
dens de plenaire vergadering stand
punten ingenomen. Naast deze poli

tieke activiteiten is er natuurlijk 
ook volop gezelligheid.

HET CONGRES ZAL PLAATSVINDEN IN IE 
Buririkshof te Buurse (nabij Ensche
de) . Dit schitterende complex is 
gelegen in een zeer rustiek en mooi 
deel van TWente.

B U  VOORAANMELDING BEDRA/G EE PRUS 
van het hele congres slechts dertig

gulden. Hierbij inbegrepen zijn het 
diner op zaterdag, de overnachting 
met ontbijt en de lunch op zondag 
alsmede het congresboek.

ALS JE WILT MEEDOEN AAN DIT CONGRES, 
vul dan gauw de bon is en stuur deze 
naar: Penningmeester JOVD-TWente, 
Postbus 3671, 7500 IE ENSCHEDE. 
Voor meer informatie: Han Markslag 
(053-333558).

Ik kom op 23 en 24 septenher naar het congres van de afdeling TWente!

Naam : .....

Adres : ......

Postcode: .....
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D E V ER B EELD IN G  VA N  
PVD A 'ER HANS A LD ER S
Hans Alders (36), sedert 11 novenber 1982 TWeede Kamer
lid voor de Partij van de Arbeid, chanbreert op Binnen
hof 7. Den üyls laatste parlementaire werkplek. Het 
pittoreske Torentje van de minister-president domineert 
achter de vitrage. Den Uyl wendde er z'n bureau van af. 
Voor Alders lijkt het uitzicht meer een vooruitzicht. 
Partijganger Alders legde zijn mars door de instituties 
in rap tempo af. In 1975 verbond de toen 22-jarige- 
detailhandelsgeschoolde - Alders zich als medewerker 
met de PvdA. Het fractievoorzitterschap van de Gelderse 
staten volgde in 1978.
Binnenhof-watchers speculeren Hans Alders een grote 
toekomst toe als minister of fractieleider. De politiek 
secretaris van de PvdA-fractie kent het gerucht en legt 
een geroutineerd stilzwijgen aan de dag: "Daar zeg ik 
dus niets over."
Etiketjes als "fundi" of "realo" - inhoudende een fun
damentalistische of realistische exegese van het rooie 
erfgoed - laat Alders zich niet aankleven. Gesprek met 
een excellente sociaal-democraat, in search of power.

Jort Kelder en Jeroen Princen

IK VOLDOE AAN ALLE \OORWAARDEN- 
ouders KVP en lid van het NKV, een 
Nijmeegs katholiek arbeidersgezin. 
Van jongs af aan ben ik geconfron
teerd met een dominante kerkgemeen
schap die mensen afhankelijk maakt.
Het CDA romantiseert dat steeds 

maar - de tijd van Sint-Vincentius 
en de armenzorg, hand op houden, 
driemaal dankjewel zeggen en knik
ken.
Indelen kan niet meer. Iemand uit 

een arbeidersgezin kijkt niet altijd 
VARA, is niet lid van de FNV en 
kiest niet automatisch PvdA. Het is 
een zegen dat die tijd voorbij is.
Ik woonde in een arbeidersbuurt. 

De school leverde mensen af voor de 
ulo, de nulo of de ambachtschool. 
Ging iemand naar een andere school, 
dan was dat "een opmerkelijk feit". 
Die bestempeling kan niet waar zijn. 
Het heeft er toe geleid dat ik in 
1972 lid werd van de Partij van de 
Arbeid. Negentien was ik.

Een roerige tijd. Ik ben in dienst 
gegaan. Lang haar, dat mocht, mits 
je een haarnetje droeg. Iemand die 
niet echt lui is kun je geen grotere 
ellende aandoen dan in dienst zit
ten. Ik heb gesneekt: alsjeblieft 
laat me iets doen! Komplete maffig- 
heid. Mensen die iedere dag hun auto 
wasten en een keer in de week schil
derden. Na een jaar vertrek ik - die 
auto's waren een centimeter dikker.
Zo beïnvloedt dienst ock het een 

en ander. Dat de dingen zo gaan, dat 
kèn niet kloppen.

NA DIENST BEN IK BETROKKEN GERAAKT 
bij het gemeenteraadswerk in Nijme
gen. Op 1 mei 1975 ben ik bij de 
Partij van de Arbeid begonnen - dat 
was meteen m'n eerste vrije dag.
In 1977 werd ik door het geweste

lijk bestuur benaderd: "We zetten je 
op vier." Plaats vier was het frac
tievoorzitterschap van de staten. 
Als je in een partij actief bent wil 
je een rol spelen. Na een week na
denken heb ik dus "ja" gezegd.
De politisering sloeg op alle 

niveau's toe. Het was niet meer 
vanzelfsprekend dat er met het CDA 
werd samengewerkt. De teneur daar
voor was: een conprcmis is heilig. 
Nu zei je in de staten: dit willen 
we, we hebben hard onderhandeld, het 
conpromis is om die en die reden 
aanvaardbaar.

M'N OUDERS WAREN ERG TROTS TOEN IK 
de Kamer inging. Het is zo relatief. 
Je wordt actief bij de gemeenteraad 
en zit ineens bij de wethouder op 
z'n kamer. Vervolgens ga je naar de 
provincie en zit je met Mblly Geert- 
sema te eten. Een bekende man. Dan 
ben je Kamerlid, doe je debatten, 
gaat de telefoon: "Met Pieter." 
Winsemius dus. Ten slotte ga je bij 
de koningin op theevisite - dat had 
je toch ock nooit verwacht. Anderen 
beoordelen of je in een bepaald 
kringetje zit. Relativeer het - je 
positie verandert zonder dat je zelf 
verandert.

WE HEBBEN 52 FRACTIELEDEN EN MEER

dan honderd personeelsleden. Het 
zijn 52 zelfstandigen met een geza
menlijke verkooporganisatie.
Met een nieuwe fractieleider moet 

iedereen z'n nieuwe plaats vinden. 
Joop (Den Uyl JK/JP) was er erg 
lang. Je wist wie er wel en niet bij 
Joop kwamen. De verhoudingen waren 
duidelijk. Gelijkwaardig, niet ge
lijk. Onder Joop was ik tweede se
cretaris, in deze periode zorg ik 
voor het politieke management. Af- 
stenmen, problemen voorzien, brand
jes blussen. We doen dat met een 
groep, het Klein Bureau, die elke 
ochtend van half tien tot tien bij— 
eerikant.
De secretaris behoort tot de 

machtsstructuur. Inhoudelijk kom ik 
aan m'n trekken, voor de publiciteit 
moet je het niet doen. Het kost 
zoveel tijd dat ik weinig debatten 
doe. Ik werk achter de schermen. Dat 
vind je dus niet in de krantekolom- 
men.

ALS IEMAND EEN AFWIJKEND STANDPUNT 
naar buiten brengt, lig ik daar niet 
wakker van. Je moet nuchter zijn. Ze 
moeten wel de dingen op de juiste 
plaats aan de orde stellen - in de 
fractievergadering. Er zijn geen 
sancties. Als iemand zegt "ik ver
trek als het niet zo gebeurt", denk 
ik: goh joh, da's heel aardig wat je 
daar beweert. Ga door.
Intellectuele twijfel zou meer 

deel uit moeten maken van dit werk. 
Dat doet het niet altijd. Maar het 
is grote onzin als er gezegd wordt



Politiek Kern Program m a 1990-1994

Voorwoord.
Voor U ligt het concept van het 

nieuwe Politiek Kern Programma. 
Een lijvig stuk, samengesteld door 
het Politbureau (Mark Aalders, Bas 
Bakker, Ron Batten en Jolanda Hek
man).

Wat is de bedoeling met het PKP?
1. U vindt, net als wij, dat er niets 

meer op het stuk valt aan te merken. 
In dat geval hoeft U niets te doen.
2. U bent wat kritischer en vindt dat 

de tekst hier en daar wat verbeterd 
kan worden. In dat geval kunt U 
amendementen opstellen. Zorgt U 
er wel voor dat deze uiterlijk op 
DINSDAG 3 OKTOBER op het Alge
meen Secretariaat zijn aangekomen.

Het PKP is voornamelijk een com
pilatie van reeds bestaande JOVD- 
standpunten. Slechts hier en daar 
zijn nieuwe standpunten ingeno
men, en wel op die terreinen waar de 
JOVD nog geen standpunt had inge

nomen, of waar wij vonden dat het 
bestaande standpunt verouderd 
was. Wij hebben er echter voor ge
kozen, alles voor amendering open 
te stellen, om zo oeverloze discus
sies over wat wel en wat niet amen- 
deerbaar is te voorkomen.

Het PKP is vrij lang. We willen U 
daarom verzoeken U met amende
ren te beperken tot hoofdzaken. 
Doet U dat niet, dan zal het U duide
lijk zijn dat 1 congres niet voldoende 
is om het PKP te behandelen.

Voor redactionele amendementen 
hanteren wij dezelfde procedure als 
bij de landbouwdag. In principe wor
den die niet op het congres behan
deld, maar vooraf bekeken. Op die 
manier hopen wij veel tijd te bespa
ren.

Wij wensen U veel wijsheid en ple
zier bij de amendering van het PKP 
toe.

Namens het Politbureau,

Bas Bakker
(Vice Voorzitter Politiek)



INHOUD

1. Burger en democratie
a) democratisering staatsinstel
lingen
b) burgerlijke ongehoorzaam
heid
cjprivacy-bescherming 
djgelijke behandeling en 
emancipatie

2. Binnenlands bestuur
a) preambule
b) regelgeving en deregulering
c) decentralisatie 
djcollectieve actie overheids
personeel
ejminderhedenbeleid

3. Justitie en Politie
a) preventie criminaliteit 
bjdecriminalisering 
cjrechtspositie verdachten
d) rechtspositie slachtoffers 
ejstrafvorm en strafmaat
f) overbelasting handhavings- 
systeem
g) krankzinningenwet
4. Media
5. Volksgezondheid 
ajgezondheidszorg
bjaids
cjdrugsbeleid
djeuthanasie

6. Kunst en cultuur
7. Defensie

ajpreambule 
bjmaterieel beleid 
cjpersoneelsbeleid 
djdienst plicht

8. Internationale politiek
ajpreambule
bjveiligheidsbeleid
cjterrorisme
d) Europa
e) Arabisch-lsraelisch conflict

9. Ecologie
ajpreambule
b) milieu
cjruimtelijke ordening en 
volkshuisvesting 
djenergievoorziening 
ejlandbouw 

10.Onderwijs 
ajpreambule 
bjbasisonderwijs 
cjvoortgezet onderwijs 
d) hoger onderwijs

11.Economie
ajpreambule
bjtaak van de overheid
cjfunctioneren economie
djindustriebeieid
ejmededingingsbeleid
f) inkomensbeleid

gjdirecte belasting en sociale 
zekerheid
hjindirecte belasting en subsi
dies
ijdecentralisatie belastinghef
fing
jjbegrotingsbeleid 
kjmonetair beleid 

12.Internationale Econo
mische Betrekkingen

ajexport
bjontwikkelingssamenwerking

1. BURGER EN DE
MOCRATIE

a. Democratisering staatsin
stellingen

Preambule

1. Liberalen streven naar een 
optimale realisering en invul
ling van vrijheid voor en door 
individuelen. Hiervoor is een 
verdeling van macht noodza
kelijk. Daar een onbeperkte 
en ongecontroleerde vrijheid 
leidt tot machtsconcentraties 
die de individuele vrijheid aan
tasten erkennen wij de nood
zaak van het bestaan van een 
overheid. Deze heeft een ac
tieve zorgplicht om de forme
le vrijheid van de burgers te 
realiseren en te waarborgen. 
Hiertoe dient de overheid de 
burgers een voldoende uit
gangspositie te verschaffen.

2. De macht van deze noodza
kelijke overheid wordt gelegiti
meerd door de wijze waarop 
zij georganiseerd is. Daarbij 
dient in elk geval aan de vol
gende voorwaarden voldaan 
te zijn:
a- de overheid dient de vrij
heid van het individu niet ver
der te beperken dan in het al
gemeen door de samenleving 
noodzakelijk wordt geacht

om de optimale vrijheid van 
alle burgers te realiseren; 
b- de uitoefening van de over
heidsmacht is onderworpen 
aan democratische controle

3. De overheidsmacht verliest 
niet zijn legitimiteit wanneer 
door het optreden van de 
overheid de grondrechten op 
onaanvaardbare wijze worden 
aangetast. De legitimiteit van 
een individuele overheids
handeling vermindert echter 
wel naarmate niet aan de 
voorwaarden wordt voldaan.

4. Er dient altijd gestreefd te 
worden naar een zo mogelij
ke legitimatie van de over
heid. opdat men de overheids
macht kan accepteren. Indien 
er geen sprake is van een ge
legitimeerde overheid behoeft 
de overheid ook niet erkend 
te worden.

5. Een liberaal democratiebe
grip gaat uit van de individu
ele vrijheid en is gebaseerd 
op het recht en de mogeklijk- 
heid van het individu om in de 
democratie te kunnen partici
peren.

6. Van democratische besluit
vorming is eerst sprake wan
neer een bij meerderheid ge
nomen besluit het resultaat is 
van gemeenschappelijk over
leg, waarbij zoveel mogelijk 
met de wensen en belangen 
van de minderheid wordt reke
ning gehouden. Hierbij dient 
zoveel
mogelijk naar consensus te 
worden gestreefd.

7. De JOVD kiest voor een 
stelsel van representatieve de
mocratie, aangevuld met vor
men van directe democratie, 
omdat in een dergelijk stelsel 
de participatiemogelijkheden 
van het individu het grootst 
zijn.

Staatshoofd

8. Een openbare functie, dus 
ook die van staathoofd, mag 
niet verkregen worden op 
grond van geboorte. Een 
openbare functie dient verkre
gen te worden op grond van 
persoonlijke kwalificaties.



9. In de concrete Nederland
se situatie is sprake van een 
populaire koningin uit een vor
stenhuis dat in staat is geble
ken gevoelens van genegen
heid bij grote delen van het 
Nederlandse volk op te roe
pen en samenbindend te wer
ken. Daarom acht de JOVD 
een modern constitutioneel 
koningschap vooralsnog aan
vaardbaar. Daarbij dient poli
tieke invloed van de ko- 
ning(in) te worden uitgeslo
ten. Daarom dient de ko
ningin) geen deel uit te ma
ken van de regering.

Parlement

10. De parlementaire demo
cratie kan slechts functione
ren indien er een pluriform 
partijenstelsel kan bestaan. In 
dit kader waardeert de JOVD 
de rol van kleine partijen posi
tief. Wijzigingen van het con
stitutioneel kader die een be
perkt partijenstelsel bevorde
ren wijst de JOVD dan ook af.

11. De Tweede Kamer dient te 
bestaan uit 200 leden, waarbij 
de zetels volgens het systeem 
van evenredige vertegenwoor
diging over de partijen zijn 
verdeeld. Vijftig kamerleden 
worden verkozen in enkelvou
dige districten (één persoon 
per district) volgens het rela
tief meerderheidsstelsel ("first 
past the post", het Britse sys
teem). De overige kamerle
den worden gekozen in één 
landelijk kiesdistrict via het lijs
tensysteem (per partij één uni
forme lijst in heel Nederland).

12. De Eerste Kamer wordt 
rechtsreeks gekozen door 
een personenstelsel in de 
vorm van de enkelvoudige 
overdraagbare stem onafhan
kelijk van de verkiezingen van 
de Tweede Kamer.

13. Het parlementaire enqüe- 
terecht is het recht van 
gekwalificeerde minderheid 
van één derde van de leden 
van beide kamers afzonderlijk.

Kabinet

14 Om de invloed van de

Tweede Kamer op de kabi
netsformatie te vergroten 
dient de gang van zaken tij
dens de formatie onderwor
pen te zijn aan de ministeriële 
verantwoordelijkheid van een 
minister-formateur, die door 
de Tweede Kamer wordt be
noemd en ontslagen.

15. De minister-formateur 
wordt van rechtswege minis
terpresident, tenzij de Twee
de Kamer anders besluit, en 
benoemt in die hoedanigheid 
de overige ministers. Hij is be
voegd tussentijds de samen
stelling van het kabinet te wij
zigen.

16. De functie van staatssecre
taris dient te worden opge
waardeerd tot die van onder
minister, die bevoegd is zijn 
minister in de ministerraad te 
vervangen.

Directe democratie

17. De JOVD is voorstander 
van een volksinitiatief, waarbij 
een wetsvoorstel door middel 
van een petitie, ondertekend 
door een aantal kiesgerechtig
den gelijk aan de kiesdeler bij 
de laatste Tweede Kamerver
kiezingen, kan worden inge
diend bij de Tweede Kamer.

18. Eike vorm van referendum 
op nationaal niveau wordt als 
inbreuk op de representatieve 
democratie beschouwd en 
daarom afgewezen.

b. Burgerlijke ongehoor
zaamheid

19. Uitgangspunt van politie
ke besluitvorming is de parle
mentaire democratie. De de
mocratische besluitvormings
processen worden verdiept 
door buitenparlementaire ac
ties. De JOVD acht burgerlijke 
ongehoorzaamheid dan ook 
toelaatbaar indien er sprake is 
van gewetensbezwaren of 
door de maatschappelijke ont
wikkeling achterhaalde norm.

20. Een actie van burgerlijke 
ongehoorzaamheid dient aan 
de volgende voorwaarden te 
voldoen:
a- de actie dient openlijk te

zijn, waarmee men demon
streert de legitimiteit van de 
overheid wél te erkennen 
maar niet de legitimiteit van 
de individuele norm of beslis
sing;
b- de actie dient geweldloos 
te zijn;
c- er moet voldaan zijn aan 
de proportionaliteitsvereiste: 
de actie moet in redelijke ver
houding staan tot het doel dat 
men ermee wil bereiken; 
d- er moet voldaan zijn aan 
de subsidiariteitsvereiste: alle 
minder vergaande middelen 
zijn reeds gebruikt of staan 
niet meer open

c. Privacybescherming
21. Het recht op bescherming 
van de persoonlijke integriteit 
en de persoonlijke levens
sfeer omvat tenminste het 
recht op onaantastbaarheid 
van het menselijk lichaam in
clusief de geestelijke integri
teit; het recht op eerbiediging 
van de woning, het communi
catiegeheim, iedere samenle
vingsvorm, eer en goede 
naam en het recht op informa- 
tionele zelfbeschikking.

22. Het recht op privacy kan 
door een ieder tegen de over
heid en tegen elke natuurlijke 
en rechtspersoon worden in
geroepen.

23. Bij het oordeel over de ge
rechtvaardigheid van een in
breuk op de privacy behoort 
een afweging gemaakt te wor
den tussen het belang van de 
betrokkene om niet in zijn pri
vacy aangetast te worden en 
het belang dat met de inbreuk 
op privacy gediend wordt. Bij 
deze belangenafweging dient 
getoetst te worden aan de 
beginselen van proportionali
teit en subsidiariteit.

24. Iedere registratie van per
soonsgegevens, met uitzon
dering van bij de wet ingestel
de registraties door de over
heid, behoort afhankelijk te 
zijn van toestemming van de 
geregistreerde. Daarnaast 
dient zij van een reglement 
voorzien le zijn en aan contro-



le door een Inspectie Per
soonsregistraties onderwor
pen te zijn.

25. De houder van een per
soonsregistratie dient aan
sprakelijk te zijn voor de even
tuele uit de registratie voort
vloeiende schade aan de ge
registreerde.

26. Het verstrekken van per
soonsgegevens uit een regis
tratie aan derden dient afhan
kelijk te zijn van expliciete toe
stemming van de geregistreer
de. De registratiehouder dient 
een protocol bij te houden 
over de derden verstrekking.

27. Als de registratie beëin
digd wordt moeten de gege
vens vernietigd worden.

28. De controle van de samen- 
levingssituatie van 
uitkeringsgerechtigden door 
de Sociale Recherche is in 
strijd met het recht op eerbie
diging van de persoonlijke le
venssfeer en dient dan ook 
onmiddellijk gestaakt te wor
den.

29. De zgn. 'Voordeurdelers- 
regeling" en de 
‘Tweeverdienersregeling" zijn 
in strijd met het recht op eer
biediging van de privacy en 
dienen dan ook afgeschaft te 
worden.

30. Een algemene legitimatie
plicht is een onaanvaardbare 
inbreuk op de privacy en de 
vrijheid van de burger en zal 
aanleiding geven tot willekeur 
en discriminatie. De JOVD is 
dan ook tegenstander van 
een algemene legitimatie
plicht.

d. Gelijke behandeling en 
emancipatie

31. De emancipatiegedachte 
ligt in het verlengde van het li
beralisme als levenshouding 
en theorie. Beide gaan uit van 
de gelijkwaardigheid van ie
der individu.

32. Mensen moeten in vrijheid 
kunnen beslissen over de ma
nier waarop zij hun leven wil
len inrichteo Voor het creë
ren van de mogelijkheid om in

deze vrij te beslissen is een ie
der zelf mede verantwoorde
lijk.

33.De overheid kent iedere 
burger, ongeacht sexe, dezelf
de rechten toe. Daarmee 
heeft zij ook de plicht alle ma
teriële en immateriële belem
meringen, die het verwezenlij
ken van deze gelijke rechten 
in de weg staan, op te heffen 
en een actieve rol te spelen in 
het scheppen van randvoor
waarden, waardoor verwezen
lijking van die rechten voor ie
der individu gelijkelijk moge
lijk wordt.

34.In het stelsel van sociale 
zekerheid, belastingheffing, 
personen-en familierecht 
dient niet de economische 
eenheid maar het individu tot 
uitgangspunt te worden geno
men.

35. Roldoorbreking in het on
derwijs en vervolgens sexe- 
neutraal onderwijs zijn belang
rijk om onafhankelijke, zelfred- 
zame individuen te vormen.

36. Volwasseneneducatie en 
tweede kans onderwijs zijn 
middelen bij uitstek om te ko
men tot verdere individuele 
ontwikkeling en zodoende tot 
een grotere maatschappelijke 
zelfredzaamheid. Deze educa
tie dient voor iedereen toegan
kelijk te zijn.

37. Betaalde arbeid is veelal 
een noodzakelijke voorwaar
de om te kunnen komen tot 
zelfredzaamheid. Daarom 
moet de kans op betaalde ar
beid voor een ieder gelijk zijn.

2. BINNENLANDS 
BESTUUR

a. Preambule
38. Om de invloed van de bur
ger zo groot mogelijk te ma
ken kiest de JOVD voor een 
gedecentraliseerde eenheids
staat.

39. De structuur van zowel 
het binnenlandse bestuur als
van de regelgeving dient her
kenbaar en doorzichtig voor

de burger te zijn.

b. Regelgevingen deregule
ring

40. Alle regelgeving dient te 
voldoen aan in een liberale 
samenleving geldende alge
mene beginselen van behoor
lijke regelgeving. Wanneer be
staande regelgeving niet aan 
die beginselen voldoet dient 
zij daaraan te worden aange
past of te worden afgeschaft.

41. Willekeurige regelgeving 
is verboden.

42. De overheid mag geen 
misbruik maken van haar 
regelgevingsbevoegdheid.

43. Regelgeving dient te vol
doen aan het rechtzekerheids- 
beginsel en het vertrouwens
beginsel; gewekt vertrouwen 
mag niet worden beschaamd 
en de burger moet van de 
overheid kunnen verwachten 
dat de regels die zij heeft ge
maakt blijven gelden totdat zij 
zijn ingetrokken of vervangen.

44. Alle regelgeving dient 
openbaar, vindbaar, duidelijk 
leesbaar en begrijpelijk te zijn.

45. Terugwerkende kracht 
van regelgeving dient alleen 
toegestaan te zijn buiten de 
sfeer van het strafrecht wan
neer sprake is van zeer klem
mende redenen, wanneer het 
tijdsbestek van beperkte duur 
is en wanneer niet onevenre
dig veel burgers door de te
rugwerkende kracht in hun be
langen worden geschaad.

46. Alle regelgeving dient gelij
ke gevallen gelijk te behande
len. Daarnaast eist het begin
sel van individuele rechtsbe
deling dat zoveel mogelijk 
voorzien moet worden in de 
mogelijkheid recht te doen 
aan de omstandigheden van 
het bijzondere geval.

47. Met regelgeving tracht de 
overheid de maatschappij te 
beïnvloeden. Regelgeving 
dient dan ook de door de 
overheid beoogde effecten te 
k-j-ner oev.'e'vs.'.e*: «ge~ en. 
dient geen ongewenste neven-



effecten te hebben. Alvorens 
een maatschappelijk 
verschijnsel wordt geregu
leerd is een zorgvuldige analy
se van de achtergrond, de 
aard en de omvang ervan dan 
ook noodzakelijk.

48. De handhaafbaarheid is 
bij regelgeving van groot be
lang. Door nieuwe regelge
ving dient de druk op het be
stuurlijke en justitiële handha- 
vingsapparaat zo min moge
lijk te worden vergroot.

49. Bij regelgeving dient de 
overheid zorg te dragen voor 
met voldoende waarborgen 
omklede rechtsbescherming. 
De drempel tot rechtsingang 
dient zo laag mogelijk te zijn. 
Daartoe dient terughoudend
heid te worden betracht met 
het stellen van vage normen, 
het geven van niet genormeer
de bestuursbevoegdheden en 
cumulatie van beslissingsmo
menten en preventieve 
rechtsbescherming.

50. Het functioneren van re
gelgeving dient regelmatig ge
ëvalueerd te worden en indien 
mogelijk te worden verbeterd. 
Hiertoe dient de regelgeving 
zoveel mogelijk "horizon-re- 
gelgeving" te zijn die slechts 
tot een bepaald tijdstip geldt.

51. Op grond van de beginse
len van rechtszekerheid en 
openbaarheid van bestuur die
nen alle op schrift gestelde be
leidsregels op doelmatige wij
ze algemeen bekend gemaakt 
te worden. In verband met het 
primaat van de wet dient te 
worden nagegaan of deze re
gels niet behoren te worden 
verheven tot regels met een 
(grond) wettelijke basis.

c. Decentralisatie
52. De centrale overheid heeft 
teveel taken en bevoegdhe
den naar zich toegetrokken, 
die doeltreffender en doelmati
ger door de lagere overheden 
kunnen worden uitgevoerd.

53. Het bestuur dient zo dicht 
mogelijk bij de burger gestal
te te krijgen. Indien taken en 
bevoegdheden naar lagere 
overheden worden gedecen

traliseerd is de burger beter in 
staat het gevoerde beleid te 
overzien en te controleren.

54. Voor het goed uitoefenen 
van hun taken hebben de la
gere overheden meer beleids- 
en beslisruimte nodig, zodat 
ze die naar eigen wensen en 
inzichten kunnen volbrengen. 
De centrale overheid dient er
voor te waken dat de toegeno
men beleidsruimte van de la
gere overheden niet leidt tot 
onaanvaardbare rechtsonge
lijkheid tussen burgers.

55. Decentralisatie van rijksta
ken en bevoegdheden dient 
gepaard te gaan met de over
heveling van de desbetreffen
de financiële middelen.

56. Het toezicht van hogere 
overheden op de gemeenten 
dient zo mogelijk niet vooraf 
maar achteraf te geschieden 
op basis van het beginsel van 
de marginale toetsing. Deze 
toetsing dient ervoor te wa
ken dat het gemeentelijk be
leid niet in strijd komt met het 
beleid van de hogere overhe
den.

57. Aan het gebruik van be
stuursinstrumenten zoals het 
toezicht, het geven van speci
fieke uitkeringen en voorschrif
ten dient een wettelijke basis 
ten grondslag te liggen.

d. Collectieve actie over
heidspersoneel

58. Alle werkgevers en werk
nemers hebben recht op col
lectieve actie, daar dit recht 
onlosmakelijk verbonden is 
met de vrijheid van vakvereni
ging en het recht op collectief 
onderhandelen. Dit recht is 
beperkt tot belangengeschil- 
len in het kader van collec
tieve onderhandelingen.

59. Bij het gebruik maken van 
hun recht op collectieve actie 
dienen de fundamentele vrij
heidsrechten en economi
sche belangen van anderen 
geen onevenredige schade te 
worden berokkend. Daarom 
moet er sprake zijn van een 
dringende maatschappelijke

en/of sociale noodzaak tot 
het voeren van actie en moet 
zijn voldaan aan de eisen van 
proportionaliteit en subsidiari
teit.

e. Minderhedenbeleid
60.De vorming en de uitvoe
ring van het minderhedenbe
leid dient grote prioriteit te krij
gen.

61.Om etnisch-culturele min
derheden goed te kunnen in
tegreren in onze samenleving 
is het noodzakelijk dat genera
le voorzieningen, zoals ook 
voor Nederlanders, onverkort 
en gelijkelijk openstaan voor 
alle minderheidsgroepen. Een 
uitzonderingspositie in het le
ven geroepen door specifieke 
voorzieningen mag slechts in 
zeer urgente situaties moge
lijk blijven.

62.lntegratie betekent niet as
similatie. Naar onze mening 
moeten etnisch-culturele min
derheidsgroepen de vrijheid 
en de ruimte hebben voor ei
gen culturele beleving en ont
wikkeling.

63.Remigratie dient een vrije 
beslissing te zijn van een bui
tenlander. Er dienen mogelijk
heden te worden geschapen 
om een buitenlander, die een 
maal heeft besloten te remi
greren, financiële middelen te 
verscharffen, afhankelijk van 
het aantal jaren dat men werk
zaam is geweest in Neder
land, om een bestaan op te 
bouwen in het land van her
komst

3. JUSTITIE EN PO
LITIE

a. Preventie criminaliteit
64. Bij de preventie van crimi
naliteit spelen overheid en bur
gers een belangrijke rol.
Naast de afschrikkende wer
king van strafbaarstelling kan 
de overheid ook op bestuur
lijk gebied preventief werken, 
namelijk door:
a- de ontwikkeling van een be
bouwde omgeving die qua



planologische en bouwtechni
sche kenmerken zo min mo
gelijk gelegenheid biedt tot 
het plegen van delicten; 
b- de versterking van de bin
ding van de opgroeiende ge
neratie met de maatschappij; 
c- de versterking van het func
tionele toezicht door conduc
teurs, conciërges, winkelper
soneel, sporttrainers, jonge
renwerkers etc.; 
d. het ontwikkelen van crimi- 
nalitettsbestrijdingsprogram- 
ma's op wijk- en buurtniveau.

65. Elke burger heeft inzake 
criminaliteitspreventie een 
individuele verantwoordelijk
heid. Deze kan door middel 
van een gecoördineerde indi
viduele misdaadsignalering in 
samenwerking met de wijkpo- 
litie worden gestimuleerd. 
Daarnaast speelt voorlichting 
een belangrijke rol.

66. Een kleinschalige in de sa
menleving geïntegreerde poli
tiezorg zal de burgers een 
groter gevoel van veiligheid 
geven en heeft tevens een 
preventieve werking.

67. De JOVD is terughoudend 
t.a.v. burgerwachten omdat 
het gevaar van eigenrichting 
groot is. Burgerwachten zijn 
slechts aanvardbaar indien zij 
buurtgebonden, geweldloos, 
zuiver signalerend (geen op
sporing) en in samenwerking 
met de politie opereren. Daar
naast dienen zij de privacy 
van elke burger te respecte
ren.

b. Decriminalisering
68. Een belangrijke rol bij de 
bestrijding van criminaliteit 
kent de JOVD toe aan decrimi
nalisering van feiten die door 
de maatschappij niet meer als 
strafwaardig worden be
schouwd, maar formeel nog 
wel strafbare feiten zijn. Te
vens dient decriminalisering 
plaats te vinden op het vlak 
van wetgeving waarin een 
minderheid van de Nederland
se bevolking haar religieuze
of ethische overtuiging oplegt 
aan een meerderheid. Te den
ken valt aan de euthanasie
wetgeving, de aanstoot van

de eerbaarheid en de versoe
peling van de wet op de Kans
spelen.

r„ Rfiri-itspositie verdachte
69. De rechtsbescherming 
van de verdachte dient in de 
Nederlandse rechtsstaat on
verkort gehandhaafd te blij
ven. Van het feit dat “profes
sionele criminelen’’ van hun 
rechten misbruik maken 
behoeven de overigen niet de 
dupe te worden.

cl Rechtspositie slachtoffer
70. De positie van het slachtof
fer dient te worden verbeterd. 
Daartoe stelt de JOVD de vol
gende maatregelen voor:
a- het slachtoffer en eventuele 
belanghebbenden dienen de 
mogelijkheid te hebben tij
dens het strafproces zonder 
maximumbedrag vorderingen 
tegen de verdachte in te stel
len. Hiermee wordt hen de lan
ge, pijnlijke weg van een civiel 
proces na afloop van de straf
zaak bespaard; 
b- de mogelijkheid van scha- 
devergoeding/schadeloosstel- 
ling van het slachtoffer of de 
belanghebbende, te voldoen 
door de dader, dient een bij
komende straf in het Wetboek 
van Strafvordering te zijn; 
c- het Openbaar Ministerie 
dient verplicht te worden het 
slachtoffer te informeren over 
het verloop van de proce
dure; wanneer het besluit een 
zaak te seponeren dient dat 
gemotiveerd aan het slachtof
fer of de belanghebbenden te 
worden meegedeeld.

e. Strafvorm en strafmaat
71. Straf vindt zijn rechtvaardi
ging in haar rechtsgrond 
(vergelding: er wordt gestraft 
omdat er een wettelijke norm 
is overtreden) en haar doelein
den (nl. conflictoplossing, ge
nerale en speciale preventie, 
bescherming van de maat
schappij). Vooral in het geval 
van lichtere vergrijpen is een 
vrijheidsstraf (gevangenisstraf 
of hechtenis) echter ondoel
matig: hij stigmatiseert, stelt 
de dader bloot aan een priso- 
nisatieproces en brengt zijn

eventuele gezin in de proble
men. Daarom dienen de alter
natieve strafvormen van 
dienstverlening en schade
loosstelling aan het slachtof
fer als hoofdstraffen in het 
Wetboek van Strafrecht te 
worden opgenomen, naast de 
andere hoofdstraffen (gevan
genisstraf, hechtenis en geld
boete).

72. Aan 'professionele crimi
naliteit" ligt een rationele afwe
ging (kosten-baten analyse) 
ten grondslag en geen geeste
lijke afwijking of noodzaak.
De maatschappelijke schade 
ervan is groot, vooral in de 
verschijningsvormen van ille
gale giflozing, misbruik van, 
fraude met en crimineel ge
drag van rechtspersonen, 
computercriminaliteit en han
del in hard-drugs. Daarom 
dient de maximale geldboete 
die in het huidige strafrecht 
kan worden opgelegd (één 
miljoen gulden) aanzienlijk te 
worden verhoogd.

73. De bijkomende straf van 
ontnemen van h e t wederrech
telijk verkregen voordeel (arti
kel 36e HvSr) dient te worden 
afgeschaft, daar zij in de prak
tijk gebleken is vrijwel onbruik
baar te zijn. Het bepalen van 
de omvang van het weder
rechtelijk verkregen voordeel 
vertraagt nl. de strafzaak, be
last de rechterlijke macht ex
tra en is veelal niet met enige 
nauwkeurigheid te doen.

I. Overbelasting handha- 
vinossvsteem

74. De opsporing van strafba
re feiten, de vervolging van 
verdachten, hun berechting 
en de tenuitvoerlegging van 
de straf of een maatregel be
horen zodanig op elkaar aan 
te stutten dat in geen van de 
genoemde stadia capaciteits
problemen leiden tot grote 
vertraging of vermindering 
van de kwaliteit van het 
Strafrechtelijk systeem. Een 
planmatige uitbreiding van de 
capaciteit van het justitieel ap
paraat is dan ook geboden.

75. In verband met de demo
cratische controle, het



geweldsmonopolie van de 
overheid en een vertroebeling 
van de doelstellingen van het 
systeem door een winstdoel- 
stelling dient geen van de on
derdelen van het justitieel sys
teem te worden geprivati
seerd. Particuliere bewakings- 
en veiligheidsdiensten dienen 
dan ook onder overheidstoe
zicht te worden geplaatst.

g. Krankzinnigenwet
76. Het Wetsvoorstel Bijzon
dere Opneming Psychiatri
sche Ziekenhuizen uit 1971 
geelt psychiatrische patiënten 
een aanzienlijk betere rechts
positie dan de uit 1884 date
rende Krankzinnigenwet. De 
BOPZ dient de Kranzinnigen- 
wet dan ook zo spoedig mo
gelijk te vervangen.

4. MEDIA

77. Het uitgangspunt voor het 
mediabeleid in Nederland 
dient te zijn de vrijheid van 
meningsuiting en de vrijheid 
van informatie.

78. Een veelzijdige en juiste in
formatievoorziening vormt de 
basis voor democratische me
ningsvorming.

79. Een weloverwogen media
beleid voor de verschillende 
media dient op elkaar afge
stemd te zijn en benut de 
technische mogelijkheden.

SO.Door de technische ontwik
kelingen o.a. op het gebied 
van de kabel, sattelietbouw 
en mlcro-electronica is niet 
langer sprake van ether- 
schaarste, waardoor er een 
minder restrictief beleid nodig 
is.

81 .De ontwikkeling binnen de 
media dient gebaseerd te zijn 
op de consumentenvoorkeur.

82.Het overheidsbeleid dient 
gericht te zijn op het realise
ren van een zo groot mogelij
ke aanbodsverruiming. Het 
moet dan ook worden toege
staan alleen programma’s te 
leveren aan dat deel van het 
publiek dat daarom vraagt.

83. Elke wettelijke regeling die 
dient tot beperking van de ont- 
vangstmogelijkehden van 
ether-signalen d.m.v. ene pri- 
vé-antenne is ontoelaatbaar.

84. De JOVD acht commercia
lisering van het omroepbestel 
onvermijdelijk; wel dient de 
overheid randvoorwaarden te 
stellen die het behoud van 
een zekere mate van plurifor
miteit waarborgen.

85. Zendtijdverdeling voor het 
landelijk niet-commerciêle 
deel van het omroepbestel 
dient te geschieden op basis 
van omroepverkiezingen. Fi
nanciering van de zendtijduit- 
breiding gebeurt zoveel moge
lijk uit reclame-inkomsten, in 
overleg met de schrijvende 
pers.

86. Het bedrijven van abonnee- 
televisie is voorbehouden aan 
commerciële organisaties.

87. Niet-commerciële omroe
pen zullen niet langer gebon
den zijn aan een volledig pro- 
gramma-voorschrift en een 
representatie-vereiste. Om te 
garanderen dat toch wordt 
voorzien in de programma’s 
waarin deze omroepen niet 
kunnen of willen voorzien, 
worden deze programma's 
verzorgd door de NOS, even
als de programma's waar de 
omroepen gezamenlijk om 
vragen.

B8.lndien er behoefte aan is 
en er mogelijkheden voor zijn, 
dient er gestreefd te worden 
naar een bedekking van heel 
Nederland met locale en re
gionale omroepen.
5. VOLKSGEZOND

HEID

a. gezondheidszorg
89. Het systeem gezondheids
zorg dient gebaseerd te zijn 
op de volgende uitgangspun
ten:
a- zorg naar behoefte en op 
maat;
b- gewaarborgde kwaliteit en
toegankelijkheid;
c- beheersbaarheid en be

taalbaarheid;
d- doelmatigheid van de aan
geboden diensten.
De maatschappelijke dienst
verlening dient in dit systeem 
ingebed te zijn.

90. Elke patiënt dient behan
deld te worden als een mon
dig individu met recht op pri
vacy en respect voor zijn 
zelfbeschikkingsrecht over 
zijn eigen lichaam.

91. De eerste-lijns gezond
heidszorg dient zich op een 
zodanig kwaliteitsniveau te be
vinden dat verwijzing naar 
tweede-lijns instellingen zich 
alleen voordoet wanneer dat 
noodzakelijk is.

92. Uitgangspunten voor een 
rechtvaardig systeem van 
ziektekostenverzekering zijn 
de solidariteit met de minder 
bevoorrechten in de samenle
ving per persoonlijke vrijheid 
en verantwoordelijkheid van 
ieder individu.

93. Voor iedereen in Neder
land dient er een volksverze
kering met een basispakket te 
komen, met daarnaast een 
particuliere verzekering voor 
verdere voorzieningen. Daar
toe dienen de plannen van de 
Commissie Structuur en Fi
nanciering Gezondheidszorg 
(cie. Dekker) in hun geheel te 
worden gerealiseerd in sa
menhang met de plannen van 
de Commissie Oort.

94. Concurrentie kan de effi
ciency en kwaliteit van de 
gezondheidszorg bevorderen. 
Indien het kwaliteitsniveau ver
laagd wordt dienen daarom 
commerciële gezondheids
centra in beginsel te worden 
toegestaan.

95. ieder individu dat organen 
wil afstaan dient dit duidelijk 
kenbaar te maken. Aan de 
zelfstandig door een individu 
genomen beslissing ten aan
zien van orgaandonatie mag 
geen afbreuk gedaan worden 
door bezwaren van nabe
staanden. De overheidsvoor
lichting dient gericht te zijn op 
stimulering van orgaandona
tie. Daar nu niet of nauwelijKS



inzicht te krijgen is in de 
vraag wanneer er een tekort 
aan donororganen zal optre
den dient er een centrale re
gistratie van donoren te ko
men.

96. Draagmoeders hebben 
het recht op een vergoeding 
van dokter- en bijkomende 
kosten. Tevens hebben zij 
recht op een redelijke vergoe
ding voor de uitvoering van 
hun taak, waabij ervoor ge
waakt dient te worden dat 
het draagmoederschap geen 
commerciële activiteit mag 
worden ten koste van het 
kind. De wetgever dient duide
lijkheid te verschaffen omtrent 
de rechtspositie van draag
moeder, kind en toekomstige 
ouders.

b. AIDS
97. AIDS is geen kwestie van 
sexuele moraal, maar een do
delijke virusinfectie die de na
tuurlijke immuunsystemen 
van mensen aantast en wordt 
overgedragen via bloed, 
bloedprodukten en sperma.
De ziekte grijpt verontrustend 
snel om zich heen. Een 
internationaal gecoördineerd 
onderzoek naar geneesmidde
len en vaccins dient dan ook 
te worden gestimuleerd.

98. De voorlichting over AIDS, 
gecoördineerd door de over
heid in samenwerking met de 
medische wetenschap, dient 
een verbreding van kennis 
over AIDS en preventieve mid
delen te beogen. Een landelij
ke voorlichtingscampagne ge
richt op de risicogroepen, 
dient evenwichtig aandacht te 
besteden aan preventie en 
hulpverlening.

99. Een HlV-test, een onder
zoek naar de aanwezigheid 
van anti-stoffen tegen het HIV 
(AIDS-virus), mag aan nie
mand worden opgelegd in ver
band met de privacy van het 
individu. Alleen bloedbanken 
dienen hun donoren verplicht 
een HlV-test af te nemen. Toe
passing van de HlV-test bui
ten medisch kader moet wor
den tegengegaan.

90. Op grond van gelijkheids
beginsel is discriminatie van 
AIDS-patiënten en (vermoede
lijk) met het HIV besmette per
sonen verboden. Niemand 
mag op grond van zijn sero
positiviteit uitgesloten worden 
van een sollicitatieprocedure 
of belemmerd worden in zijn 
vrijheid om te gaan en te 
staan waar hij wil.

91. Wanneer een geneeskun
dige een geval van de infectie
ziekte AIDS of een geval van 
seropositiviteit vaststelt dient 
de overheid daarvan in kennis 
gesteld te worden. Deze aan
gifte is van belang om het epi- 
demologisch patroon van de 
ziekte te kunnen volgen. Daar
bij is de identiteit van de per
soon niet van belang en aan
gifte dient dan ook niet te lui
den ten name van een bepaal
de persoon.

c. Drugsbeleid.
92. leder individu heeft de vrij
heid om over zijn eigen li
chaam te beschikken. Deze 
vrijheid wordt beperkt wan
neer de wijze waarop hij/zij 
over zijn lichaam beschikt de 
vrijheid van anderen aantast. 
Centrale doelstelling van het 
drugsbeleid dient dan ook te 
zijn het voorkomen of opvan
gen van de nadelige gevolgen 
die druggebruik heeft voor de 
gebruiker zelf, zijn/haar on
middellijke omgeving en de 
maatschappij.

93. Hennepprodukten dienen 
gelegaliseerd te worden. LSD, 
cocaine, wekaminen en opia
ten dienen voorlopig niet gele
galiseerd te worden. Aan de 
hand van proefnemingen met 
vrij verkrijgbare heroine dient 
dit echter opnieuw overwo
gen te worden. Het eventueel 
vrij verkrijgbaar stellen dient 
in internationaal verband te 
geschieden.

94. Daar de verslaafde gezien 
kan worden als slachtoffer 
van de drug(s) dient bezit van 
niet gelegaliseerde drugs tot 
een hoeveelheid benodigd 
voor één dag een overtreding 
te zijn. geen misdrijf.

95. Opsporing en vervolging 
van producenten van en han
delaren in niet gelegaliseerde 
drugs dient een hoge prioriteit 
te hebben. Daarbij dient de 
strafmaat aanzienlijk ver
zwaard te worden; tevens 
dient de strafmaat gedifferenti
eerd te worden naar de posi
tie die de handelaar in de han
delsketen bekleedt en de hoe
veelheid drugs die hij/zij bezit. 
Produktie van drugs en bezit 
van een hoeveelheid drug gro
ter dan de hoeveelheid beno
digd voor een dag dient een 
misdrijf te zijn.

96. Herziening en uitbreiding 
van uitleveringsverdragen en 
rechtshulpverdragen is drin
gend gewenst.

97. Een ieder is in Nederland 
vervolgbaar voor delicten die 
verband houden met niet gele
galiseerde drugs, ongeacht 
waar deze delicten plaatsvin
den. Wel zal Nederland zich 
bij de vervolging moeten be
perken tot die gevallen waarin 
geen ander land de ver
volging aan zich trekt. Daar
naast geldt de eis van weder
zijdse strafbaarheid, daar 
geen enkel land bevoegd is te 
bepalen wat elders strafbaar 
is.

98. De hulpverlening aan 
drugsverslaafden dient erop 
gericht te zijn te komen tot 
een verbetering van het maat
schappelijk, geestelijk en li
chamelijk functioneren van de 
verslaafde, alsmede het ver
minderen van de overlast die 
de verslaafde voor zijn omge
ving oplevert.

99. Hulpverlening dient laag
drempelig te zijn en uitslui
tend op basis van vrijwillig
heid te worden ingezet. De 
JOVD is principieel tegenstan
der van gedwongen afkicken.

100. Om een goede preventie
ve werking te hebben dient 
voorlichting over drugs het in
dividu In een zo vroeg moge
lijk stadium te bereiken, via bij
voorbeeld scholen en buur
thuizen. Een feitelijke en per- 
soonsgenchte aanpak ver
dient de voorkeur. Het accent



bij de voorlichting dient te lig
gen op de vergroting van de 
kennis over drugs, de sociale 
en maatschappelijke aspec
ten van druggebruik, de risi
co's ervan en - waar het ver
slaafden betreft - de afkickmo- 
gelijkheden.

d. Euthanasie
101. Euthanasie is het opzette
lijk levensverkortend hande
len of nalaten door een ander 
dan de betrokkene op diens 
verzoek. Wanneer de patiënt 
zijn wil niet uitdrukkelijk ken
baar heeft gemaakt of heeft 
kunnen maken is sprake van 
zgn. "onvrijwillige euthanasie".

102. Wetgeving die ertoe 
strekt de strafbaarheid van 
vrijwillige euthanasie op te hef
fen is een maatschappelijke 
noodzaak die voortvloeit uit 
de in de kloof tussen wetge
ving en praktijk gegroeide 
rechtsonzekerheid en rechts
ongelijkheid voor hulpverle
ners en hulpvragenden.

103. De strafbaarstelling van 
euthanasie dient te worden 
opgeheven. Uitgangspunten 
daarbij zijn het zelfbeschik
kingsrecht van het individu 
over het eigen leven en dood, 
respect voor het menselijk le
ven, de waardigheid van het 
menselijk bestaan en de hu
manisering van het sterven.
Uit deze uitgangspunten 
vloeit een aantal eisen ten 
aanzien van de omstandighe
den waaronder euthanasie 
plaatsvindt voort en levens 
een aantal eisen ten aanzien 
van de zorgvuldige hulpverle
ning en de controleerbaar
heid van levensverkortend 
handelen.

104. De omstandigheden 
voor straffeloze euthanasie 
zijn:
a- er is sprake van een duur
zaam, ernstig psychisch of 
lichamelijk lijden dat door de 
patiënt als ondraaglijk wordt 
ervaren en uitzichtloos is; 
b- er dient een mondelinge of 
schriftelijke wilsuiting van de 
patiënt, gericht op levensbe
ëindiging, te zijn; 
c- deze wilsuiting dient wel

overwogen, duurzaam en vrij
willig te zijn en voor zover het 
een schriftelijke wilsuiting be
treft, neergelegd te zijn in een 
notariële akte;
d. de euthanasie is door een 
arts gepleegd.

105. Wil sprake zijn van straf
feloze euthanasie dan dient te
vens voldaan te zijn aan de 
volgende eisen van zorgvuldi
ge hulpverlening, die er te
vens toe strekken levensver
kortend handelen controleer
baar te maken:
a- de beslissing tot levensver
kortend handelen wordt geno
men door een arts; 
b- deze arts heeft tenminste 
één andere, onafhankelijke 
arts geraadpleegd; 
c- deze tweede arts woont ais 
getuige de uitvoering van het 
levensverkortend handelen bij 
en ondertekent mede de 
overlijdensverklaring; 
d- de behandelend arts houdt 
in een medisch dossier nauw
keurig bij welke feiten en om
standigheden hebben geleid 
tot het verzoek om euthana
sie, zijn beoordeling van dat 
verzoek en de wijze waarop 
hij zijn beslissing heeft geno
men en ten uitvoer gebracht; 
e- de behandelend arts meldt 
de euthanasie aan de Inspec
tie Volksgezondheid onder 
overlegging van het medisch 
dossier en maakt de overlij
densverklaring naar waarheid 
op;
f-overigens dient de behande
lend arts de grootst mogelijke 
zorgvuldigheid in acht te heb
ben genomen.

106. Elke arts heeft het recht 
te weigeren te voldoen aan 
een verzoek tot euthanasie, 
maar hij heeft in dat geval ook 
de plicht de patiënt te verwij
zen naar een arts die het prin
cipe van euthanasie wel on
derschrijft.

107. Onvrijwillige euthanasie 
is ontoelaatbaar, tenzij sprake 
is van zinloos medisch hande
len. Desalniettemin is onvrijwil
lige euthanasie nooit toelaat
baar indien door de patiënt is 
vastgelegd dat dit voor hem 
onaanvaardbaar is.

6. KUNST EN CUL
TUUR

108. De vrijheid van menings
uiting impliceert het recht om 
kunst te produceren, te ver
spreiden en te consumeren. 
Het overheidsbeleid ten aan
zien van kunst en cultuur 
dient voorwaardenscheppend 
te zijn; de overheid mag zich 
niet met de inhoud van 
kunstuitingen bemoeien en 
ook geen preventieve beper
kingen opleggen.

109. Liberaal kunstbeleid be
helst stimulansen vanuit de 
overheid, het bedrijfsleven en 
particulieren. De vier pijlers 
van liberaal kunstbeleid zijn 
vernieuwing, behoud, plurifor
miteit en toegankelijkheid.

110. Staatsprijzen op het ge
bied van kunst en cultuur die
nen te worden afgeschaft.

111. Het geheel van landelijke 
adviesorganen en subsidiere
gelingen binnen de kunstsec
tor dient te worden vervangen 
door één commissie per 
kunstvorm. Deze adviseert 
omtrent subsidieverlening en 
controleert de besteding daar
van. De Kunstraad houdt toe
zicht op de naleving van de 
beleidsintenties door de com
missies. De leden van de com
missies en de Kunstraad wor
den voorgedragen door de 
Tweede Kamer en benoemd 
door de minister.

112. Arthoteken, kunstuitleen- 
centra en bibliotheken vervul
len een belangrijke rol bij het 
verspreiden en toegankelijk 
maken van kunst onder alle 
bevolkingsgroepen en verdie
nen daarom overheidssteun.

113. De fysieke toestand van 
veel cultuurgoederen is zorg
wekkend. Naast verbetering 
van museale depots verdient 
de conserverlngs- en restaura- 
tieprobiemaiek een gerichtere 
aanpak en meer aandacht 
van de overheid.

114. Cultuurschatten in het 
verleden op onwettige wijze 
verworven, dienen uit hooide



van het volkenrechtelijke be
ginsel dat uit onrecht geen 
recht geboren kan worden 
aan het land van herkomst te 
woren teruggegeven, indien 
dat land in staat is 
cultuurschatten onder verge
lijkbare omstandigheden te 
bewaren. Daarbij dient de der
de verkrijger te goeder trouw 
beschermd te worden en 
dient een verjaringsregelig te 
worden opgenomen in een 
over deze matérie te sluiten 
VN-verdrag.

7. DEFENSIE

a. preambule
115. Verdediging door middel 
van een krijgsmacht is het be
ste middel voor de verdedi
ging van Nederland. De maat
schappij dient de lasten die 
daaruit voortvloeien te dragen.

116. De regering heeft de poli
tieke leiding over de krijgs
macht om de democratische 
controle door het parlement 
te waarborgen en om te voor
komen dat de krijgsmacht 
een autonoom beleid gaat 
ontwikkelen.

117. Teneinde de betrokken
heid van de maatschappij bij 
de krijgsmacht te waarborgen 
en vice versa prefereert de 
JOVD de huidige kader-militie 
krijgsmacht boven een be
roeps- of vrijwilligers krijgs
macht.

b. Materieelbeleid
118. Een goede exploitatie 
van reeds aanwezig en nog 
aan te schaffen materieel 
dient op nationaal niveau ge
waarborgd te zijn. Daartoe 
dient de krijgsmacht daadwer
kelijk een lange termijn beleid 
te voeren.

119. Beslissingen omtrent het 
aanschaffen van materieel die
nen niet te worden beïnvloed 
door de nationale 
werkgelegenheidssituatie, 
maar slechts door de nationa
le veiligheidssituatie.

120. De 1:2:1 budgetverdeling 
tussen de Koninklijke Lucht

macht, de Koninklijke Land
macht en de Koninklijke Mari
ne dient doorbroken te wor
den. Niet de concurrentie tus
sen de wapenen dient de bud
getverdeling te bepalen, maar 
de nationale defensiebehoefte 
in NAVO-verband.

121. Bij de keuze van militaire 
oefenterreinen dienen meer
dere alternatieven in binnen- 
en buitenland in ogenschouw 
te worden genomen. Van alle 
alternatieven dienen milieu-ef- 
fectrapportages gemaakt te 
worden. Bij de uiteindelijke be
slissing dienen milieu
belangen en belangen van na
tuur en landschap zorgvuldig 
te worden afgewogen tegen 
defensiebelangen, waarbij re- 
creatiebelangen en landbouw
belangen ook een rol kunnen 
spelen.

c. Personeelsbeleid
122. De bezoldiging van mili
tair beroepspersoneel dient 
zoveel mogelijk gerelateerd te 
worden aan ambtenarensala
rissen voor vergelijkbare func
ties en ervaring, mede om 
aan de behoefte aan voldoen
de gekwalificeerd personeel 
te kunnen blijven voldoen.

123. Militair personeel dient in
zake arbeisvoorwaarden en - 
omstandigheden geïnstitutio
naliseerde medezeggenschap 
te hebben. Militair personeel 
krijgt geen stakingsrecht om
dat dat ten koste zou gaan 
van de onmiddellijke inzet
baarheid onder alle 
omstandigheden van de 
krijgsmacht.

124. Het militair strafrecht 
dient ingepast te worden in 
het commune strafrecht, waar
bij de strafzaken ten aanzien 
van militaire verdachten be
handeld worden door militare 
kamers van de rochtbank en 
het gerechtshof, die bestaan 
uit twee burgerrechters en 
een militair die geen lid van 
de rechterlijke macht is. Ho
ger beroep en cassatie die
nen open te staan bij de com
mune strafrechter.

125. Het militaire tuchtrecht

dient ingrijpend herzien te 
worden om te komen tot 
rechtsgelijkheid en een verbe
tering van rechtszekerheid. Mi- 
litair-tuchtrechtelijke beslissin
gen dienen in summier-schrif- 
telijke vorm gegeven te wor
den en er dient een met vol
doende waarborgen omkleed
de beroepsprocedure te ko
men.

126. Gewetensbezwaren van 
beroepsmilitairen die weige
ren aan kernbewapening gere
lateerde werkzaamheden te 
verrichten dienen in een posi
tie gebracht te worden waarin 
hun gewetensbezwaren hen 
zo min mogelijk belasten. 
Wanneer daardoor echter de 
eis van onmidddellijke inzet
baarheid onder alle omstan
digheden van de krijgsmacht 
of de individuele militair one
venredig geweld wordt aange
daan dient, als uiterste mid
del, ontslag te volgen.

127. Aangezien de krijgs
macht deel uitmaakt van de 
maatschappij dient de integra
tie van de vrouw daar, net als 
elders in de maatschappij, zo 
spoedig en zo soepel moge
lijk te geschieden.

128. Arbeidsduurverkorting in 
de krijgsmacht leidt tot een 
verzwakking van de operatio
nele sterkte. De sterkte van 
de krijgsmacht dient gerela
teerd te zijn aan de nationale 
veiligheidssituatie en niet aan 
de nationale
werkgelenheidssituatie. Ar
beidsduurverkorting in de 
krijgsmacht is dan ook niet 
wenselijk.

d. Dienstplicht
129. Tegenover de door de 
overheid gewaarborgde rech
ten van het individu staat on
der andere de plicht van het 
individu tot het vervullen van 
een maatschappelijke dienst
plicht. De militaire dienstplicht 
dient te worden geïntegreerd 
in het scala van moge
lijkheden van maatschappelij
ke dienstplicht, waarbij de 
operationele sterkte van de 
krijgsmacht niet mag worden 
aangetast.



130. Binnen het scala van mo
gelijkheden van vervulling van 
maatschappelijke dienstplicht 
dient een zo groot mogelijke 
keuzevrijheid te bestaan door 
invoering van een systeem 
van variabele dienstplicht. 
Daarbij dient de dienstplichti
ge zelf te kunnen kiezen uit 
voor hem passende functies 
met de daaraan gekoppelde 
diensttijden.

131. Maatschappelijke dienst
plicht dient over het geheel 
genomen zo kort mogelijk te 
duren, waarbij de eisen van 
goede opleiding, voldoende 
geoefendheid en ruime inzet
baarheid van dienstplichtige 
militairen geen geweld mag 
worden aangedaan. Functies 
waarin men langer moet die
nen dan de verplichte dienst
tijd dienen slechts op basis 
van vrijwilligheid te worden 
vervuld.

132. De beloning van dienst
plichtigen dient op afstand ge
koppeld te zijn aan die van be
roepskrachten met een verge
lijkbare ervaring en functie en 
aan de leeftijd van de dienst
plichtige.

133. Dienstplicht zuiver op 
grond van geslacht wijst de 
JOVD af. Zolang de militaire 
dienstplicht nog niet is geïnte
greerd in een stelsel van maat
schappelijke dienstplicht 
dient militaire dienstplicht ook 
voor vrouwen te gaan gelden. 
Onrechtvaardigheden die ont
staan door de vervulling van 
militaire dienstplicht (zoals 
studiebreuk en achterstand 
op de arbeidsmarkt) dienen, 
zolang de militaire dienst
plicht nog niet is geïntegreerd 
in een systeem van maat
schappelijke dienstplicht, zo
veel mogelijk in materieel en 
immaterieel opzicht te wor
den gecompenseerd.

134. De verplichte kazerne
ring dient te worden afge
schaft. Wanneer van kazerne- 
faciliteiten geen gebruik wordt 
gemaakt dient daarvoor ook 
geen inhouding op de wedde 
plaats te vinden. De kazernes 
dienen te voldoen aan de ei

sen die elders in de maat
schappij aan behuizing ge
steld worden, voor zover dit 
de inzetbaarheid van het on
derdeel niet in gevaar brengt.

8. INTERNATIONA
LE POLITIEK

a. Preambule
135. Het uitgangspunt van het 
internationaal-politiek beleid 
is het Internationalisme, waar
binnen de samenwerking van 
volkeren en naties centraal 
staat. Voor de stabiliteit in de 
internationale betrekkingen 
van volkeren en staten Is nale
ving van het volkenrecht, dat 
de relaties van staten, volke
ren en andere entiteiten be
heerst, onontbeerlijk.

136. Een belangrijk doel van 
de samenwerking is het weg
nemen van onevenwichtighe
den en onrechtvaardige onge
lijkheden. Immers, werkelijke 
vrijheid kan slechts bestaan 
binnen politieke onafhanke
lijkheid en economische onge
bondenheid. Wanneer dat ont
breekt is ook verwezenlijking 
van de mensenrechten een il
lusie.

137. Een ander belangrijk 
doel is het voorkomen en op
lossen van internationale con
flicten en het streven naar vre
de tussen volkeren en staten, 
aangezien al wat met oorlog 
van doen heeft de vrijheid be
perkt en derhalve vrede onlos
makelijk verbonden is met vrij
heid.

138. Elk internationaal conflict 
dient overeenkomsig de 
beginselen vastgelegd in het 
Handvest van de Verenigde 
Naties geweldloos te worden 
opgelost, waarbij de Verenig
de Naties het meest aange
wezen forum is. De JOVD ver
oordeelt dan ook agressie te
gen de soevereiniteit en terri
toriale integretelt van staten 
en acht het gebruik van ge
weld slechts geoorloofd in het 
geval van zelfverdediging en 
volkenrechtelijke geoorloofde 
repressailes van staten Daar
bij dienen alle partijen het hu

manitaire oorlogsrecht te res
pecteren.

139. Hoge prioriteit geeft de 
JOVD aan respect voor, waar
borgen van en uitvoeren van 
de rechten van de mens zoals 
die met name zijn vastgelegd 
in de Universele Verklaring 
van de Rechten van de Mens, 
Het Internationaal Verdrag In
zake Burgerrechten en Politie
ke Rechten, het Internationaal 
Verdrag Inzake het Economi
sche, Sociale en Culturele 
rechten en het Verdrag tot Be
scherming van de Rechten 
van de Mens en de Funda
mentele Vrijheden, daar deze 
een belangrijk fundament 
voor vrijheid, rechtvaardig
heid en vrede in de wereld 
zijn.

140. Voor een vruchtbare sa
menwerking tusen de volke
ren is gelijkwaardigheid der 
volkeren en erkenning van het 
recht van elk volk op zelfbe
schikking essentieel.

141. Vanuit hun gelijkwaardig
heid en onafhankelijkheid en 
met wederzijds respect voor 
een ieders opvattingen is een 
intensieve dialoog tusssen vol
keren mogelijk. Daardoor kun
nen mogelijke vijandbeelden, 
ingegeven door emoties, voor
oordelen en onjuiste informa
tie worden weggenomen en 
kan wederzijds begrip ge
kweekt worden. Dit vormt een 
essentieel element bij het ver
minderen van spanningen en 
het voorkomen en oplossen 
van conflicten.

142. De JOVD streeft naar 
meer begrip voor en verwe
zenlijking van pluriforme de
mocratie in alle delen van de 
wereld, daar in die staatsvorm 
de mensenrechten het best 
verwerkelijkt kunnen worden.

b. Veiligheidsbeleid
143. Het Nederlandse veilig
heidsbeleid dient gebaseerd 
te zijn op een brede consen
sus in de Nederlandse samen
leving; het mag niet afhanke
lijk worden van regeringswis
selingen en wisselende parle
mentaire meerderheden.



144. Doet van het veiligheids- 
stelsel is voorkoming van oor
log, bevordering van vrede en 
veiligheid, wapenbeheersing, 
wapenvermindeing, ontwape
ning, ontspanning, verdedi
ging van de vrijheid en onaf
hankelijkheid van de staat en 
bescherming van de burgers 
en hun culturele erfgoed.

145. Gezien het fundamentele 
Europese veiligheidspro
bleem van een geostrategi- 
sche situatie die West Europa 
bijzonder kwetsbaar maakt 
voor de superieure strijdkrach
ten van het Warschaupact, 
kan de veiligheid van de Wes- 
teuropese staten alleen verze
kerd worden door nauwe sa
menwerking onderling en met 
de Verenigde Staten van Ame
rika en Canada in de Noordat- 
lantische Verdragsorganisatie 
(NAVO).

146. De NAVO dient de vrij
heidsidealen centraal te stel
len en daarom niet open te 
staan voor staten die geen 
pluriforme democratiën zijn. 
Het ondersteunen door de 
NAVO van dergelijke staten 
tast haar geloofwaardigheid 
aan.

147. De beginselen van "risk- 
sharing” en "burden-sharing" 
zijn onmisbaar voor de cohe
sie van het Noordatlantisch 
bondgenootschap. Een meer 
verenigd West Europa zal in 
staat zijn een betere bijdrage 
aan het Noordatlantische vei- 
ligheidbeleid te leveren, waar
door de veiligheid van het 
hele bondgenootschap wordt 
vergroot. Versterking van de 
Europese pilaar van het bond
genootschap is dan ook nood
zakelijk.

148. Wapenbeheersing, wa- 
penvermindering en ontwape
ning zal via een geleidelijk pro
ces van ombuiging van de be
wapeningswedloop en inper
king van de wapenarsenalen 
moeten plaatsvinden. Het 
belangrijkste middel hiertoe is 
bi- en multilaterale onderhan
delingen met als doel verdra
gen. Daarnaast kunnen eenzij
dige initiatieven, mits zij bin

nen een geloofwaardige ver
dediging passen, van belang 
zijn.

149. Om bij onderhandelin
gen tussen Oost en West tot 
overeenstemming en wezenlij
ke resultaten te komen is ge
structureerd, regelmatig en di
rect contact tussen de Ver
enigde Staten en de Sovjet 
Unie op hoog niveau noodza
kelijk. Een goede terugkoppe
ling naar de bondgenoten is 
daarbij essentieel.

150. Wapenberheersings- wa- 
penverminderings- en 
ontwapeningsover- 
eenkomsten dienen te leiden 
tot een stabiel overwicht op 
een zo laag mogelijk niveau 
van bewapening zonder dat 
de veiligheid vermindert, zij 
dienen verenigbaar te zijn met 
het behoud van de strategi
sche eendracht van het Atlan
tisch bongenootschap en de 
uitvoering en naleving ervan 
dient verifieerbaar te zijn.

151. Spionage- en surveillan- 
cesateliieten vervullen een nut
tige functie bij de verificatie 
van wapenbeheersings-, 
wapenverminderings- en ont- 
wapeningsverdragen en zijn 
als zodanig aanvaardbaar.

152. Er dient een actief ont- 
spanningsbeleid gevoerd te 
worden waarin het stimuleren 
van wederzijds begrip en het 
wegnemen van vijandbeelden 
centraal staat. Een construc
tieve dialoog is hierbij van 
eminent belang.

153. Ontspanning is het best 
gediend met samenwerking 
en een vrije uitwisseling van 
informatie tussen Oost- en 
West Europa op economisch, 
technisch, humanitair, sociaal- 
cultureel en milieugebied. 
Daarnaast zijn vertrouwen
wekkende maatregelen, met 
name ten aanzien van militai
re oefeningen en materieelbe
leid, van groot belang.

154. Iedere verdere prolifera
tie van kernwapens en 
kemwapentechnologie dient 
door verdieping en verster
king van hel Non-Proliferatie

Verdrag voorkomen te wor
den. Vanwege het onont
koombare karakter van een 
uit een nucleaire oorlog voort
komende massale vernieti
ging is de JOVD principieel te
genstander van kernwapens.

155. Om geloofwaardig en ef
fectief te zijn dient de Westeu- 
ropese defensie gebaseerd te 
zijn op een combinatie van nu
cleaire- en conventionele 
strijdkrachten. Afschrikking 
met behulp van kernwapens
is in de huidige situatie onont
koombaar. Immers alleen het 
nucleaire element kan een po
tentiële agressor afschrikken 
door hem te confronteren met 
een onacceptabel risico.

156. Binnen de verdedigings- 
strategie van de NAVO dient 
de rol van kernwapens zoveel 
mogelijk te worden terugge
drongen ten gunste van mede 
door toepassing van "Emer- 
ging Technologies" verkregen 
conventionele wapens, zodat 
de atoomdrempel verhoogd 
wordt.

157. Produktie, bezit en ge
bruik van biologische- chemi
sche, klimaatveranderende- 
en milieuveranderende wa
pens dient verboden te wor
den. Slechts het onderzoe
ken, produceren, bezitten en 
gebruiken van beschermende 
voorzieningen tegen deze wa
pens is toegestaan.

158. Produktie, bezit en ge
bruik van uit nieuwe technolo
gische ontwikkelingen voort
gekomen wapens die de ge
loofwaardigheid van de verde
diging van mogelijke tegen
standers fundamenteel aan
tasten dienen bij verdrag ver
boden te worden.

159. Onderzoek naar bewape- 
ningstechnologiêen kan niet 
effectief bij verdrag verboden 
worden. Derhalve dient bij de 
vraag naar participatie in zulk 
onderzoek de wenselijkheid 
van de daaruit voortkomende 
bewapeningstechnologiëen 
van doorslaggevende beteke
nis te zijn.

160. De hemellichamen en oe



ruimte mogen alleen voor 
vreedzame doeleinden wor
den gebruikt. Militaire bases 
en dergelijke dienen verbo
den te zijn om een wapenwed
loop in de ruimte te voorko
men.

161. De export van wapens, 
munitie, militair materieel, de 
voor produktie daarvan beno
digde machines en onderde
len en aan wapens gerela
teerd materieel naar landen 
buiten de NAVO dient verbo
den te zijn wanneer het land 
waarnaar geëxporteerd wordt 
in een spanningsgebied ligt.

162. Bevordering van vrede 
en veligheid brengt de bereid
heid mee om in beginsel op 
ad-hoc basis deel te nemen 
aan vredesmachten van de 
Verenigde Naties. Criteria 
voor deelname van Neder
land aan VN-vredesmachten 
zijn: voldoende bewegingsvrij
heid en faciliteiten alsmede 
een voor de taak van de vre
desmacht voldoende ruim 
mandaat.

163. Crises bulten Europa 
kunnende veiligheid van Euro
pa beïnvloeden. Wanneer het 
inzetten van miliaire eenhe
den in - of in de buurt van - 
een crisishaard het beheersen 
of oplossen van de crisis kan 
bevorderen dient zulks pri
mair binnen VN-kader te wor
den gedaan. Wanneer pogin
gen tot vorming van VN-vre
desmachten mislukken mag 
pas overwogen worden of mi
litaire operaties van Westeuro- 
pese strijdkrachten buiten Eu
ropa (zgn. "out of area opera- 
tions'1) een bruikbaar alterna
tief zijn.

c. Terrorisme
167. Terrorisme is het gebruik 
maken van moord, doodslag, 
mishandeling, onrechtmatige 
vrijheidsberoving en zaakbe- 
schadiging en de bedreiging 
daarmee, om individuen, groe
pen, gemeenschappen of re
geringen angst aan te jagen 
met als doel hen tot politieke 
concessies te bewegen. De 
JOVD rekent agressie van

een staat tegen een andere 
staat niet tot terrorisme.

168. De JOVD ziet terrorisme 
als meer dan een uiting van 
gevoelens van sociale onvre
de, onderdrukking, onrecht 
en psychopathie: het is een 
morele misdaad tegen de 
mensheid, tegen de veiligheid 
van de burgers en de maat
schappij. De JOVD veroord
eelt elke vorm van terrorisme 
omdat het inherent indiscrimi- 
natoir, arbitrair en onvoorspel
baar is in haar effecten op de 
slachtoffers, het publiek en de 
maatschappij en omdat het 
een ontkenning van alle re
gels van het humanitaire oor
logsrecht impliceert. Ook elke 
vorm van steun aan terroris
ten, ongeacht of dit geschiedt 
door individuen of staten, is 
verwerpelijk.

169. Elke staat heeft de plicht 
af te zien van het berusten in 
georganiseerde activiteiten 
die op het plegen van terroris
tische acties gericht zijn.

170. De JOVD acht het weige
ren te onderhandelen met (po
litieke) groeperingen die ge
bruik maken van terroristi
sche tactieken over hun poli
tieke wensenpakket de meest 
efectieve methode om terro
risme in de toekomst te voor
komen.

tf. Europg
171. Verdergaande Europese 
eenwording is in het kader 
van internationalisme wense
lijk teneinde de vrede In Euro
pa te handhaven en verster
ken en de welvaart van de Eu
ropese staten en de welvaart 
en het welzijn van de burgers 
te vergroten.

172. De Europese eenwor
ding dient via economische, 
politieke en militaire samen
werking uit te monden in een 
federale staat, gebaseerd op 
de beginselen van de demo
cratische rechtsstaat en de 
pluriforme parlementaire de
mocratie alsmede het begin
sel van culturele pluriformiteit. 
De in dit proces participeren
de staten dienen lid te zijn

van de raad van Europa, de 
mensenrechten in voldoende 
mate te respecteren en ook 
overigens in deze samenwer
king te passen.

173. De JOVD is voorstander 
van rechtstreekse verkiezing 
van het Europese Parlement 
volgens een uniform systeem 
van evenredige vertegenwoor
diging met regionale kiesdis
tricten en de mogelijkheid van 
internationale lijsten.

174. De wetgevende en con
trolerende bevoegdheden van 
het Europese Parlement die
nen te worden uitgebreid. Het 
advies- of medewetge- 
vingsrecht van het EP dient te 
worden uitgebouwd naar een 
volledige amendements- en 
toestemmingsrecht. Dit geldt - 
binnen een maximaal stij- 
gingspercentage - ook voor 
de Europese begroting. De in
vloed van de nationale rege
ringen op de samenstelling 
van de Commissie dient te 
worden verminderd ten gun
ste van het Europese Parle
ment. Het Parlement dient be
voegd te zijn moties van af
keuring ook voor andere za
ken dan het beleid van de 
Commissie aan te nemen.

175. De invloed van de Raad 
van Ministers op het commu
nautaire beleid dient vermin
derd te wórden ten gunste 
van die van de Commissie, zo
dat het constitutioneel even
wicht wordt hersteld. Hiervoor 
is een volledige invoering van 
meerderheidsstemmingen in 
de Raad essentieel.

176. Het doel van de economi
sche integratie is een econo
mische unie. Voltooiing van 
de gemeenschappelijke markt 
op korte termijn, middels de 
voorstellen uit het witboek 
"1992", is daarbij noodzakelijk.

177. De scheiding tussen de 
nationale markten dient ver
der beperkt te worden door 
een monetaire unie. Hiertoe 
dienen alle EG-lidstaten volle
dig aan het Europees Monea- 
tair Stelsel deel te nemen.
Een onafhankelijke Europese 
Centrale Bank dient een munt



uit te geven die in ieder EG- 
land naast de bestaande valu
ta als wettig betaalmiddel 
wordt geaccepterd. De natio
nale valuta moeten worden 
gekoppeld aan de Europese 
munt, met een geringe fluctua
tiemarge.

178. De Europese Centrale 
Bank dient te streven naar 
een stabiele interne en exter
ne waarde van de Europese 
munt. Zij dient naast de voor
zitter van de Commissie verte
genwoordigd te zijn in het G-7 
overleg, als volwaardige part
ner.

179. Het nationaal begrotings
beleid van de EG-lidstaten 
dient niet te worden gedecen
traliseerd, maar met behulp 
van macro-economische indi
catoren te worden gecoördi
neerd. .

180. De EG-lidstaten dienen 
te komen tot een uniforme op
stelling binnen internationale 
organisaties waarvan zij lid 
zijn.

181. Voltooiing van de ge
meenschappelijke markt eist 
harmonisatie van de directe 
belastingen en uniformering 
ten aanzien van de indirecte 
belastingen. Dubbele (on)be- 
lastbaarheid dient te worden 
voorkomen. De BTW dient via 
twee bandbreedte’s geünifor
meerd te worden tot uiteinde
lijk twee tarieven.

182. Het sociaal beleid van de 
EG-lidstaten dient aan een be
paalde minimumvoorwaarden 
te voldoen, maar dient door 
de lidstaten te worden uitge
voerd. Om concurrentieverval
sing te voorkomen, de mobili
teit van arbeid te verhogen en 
het welzijn van de burgers te 
bevorderen dienen de arbeids
omstandigheden en -voor
waarden en het ontslagrecht 
te worden geharmoniseerd. 
Tevens dient er één Europees 
ontslagrecht te komen.

183. De Westeuropese Unie 
(WEU) dient te worden uitge
bouwd, verdiept en versterkt 
tot een supranationale Euro
pese Defensie Gemeenschap

(EDG), die als één stem op
treedt binnen de NAVO en de 
Independent European Pro
gram Group. Door een fusie 
met de overige Europese Ge
meenschappen dient het eind
doel, de Europese Unie, be
reikt te worden.

184. De EGD heeft als doel 
een zo volledig mogelijke inte
gratie van personeel en mate
rieel van de nationale strijd
krachten en dient dan ook ge
meenschappelijke instellin
gen, een gemeenschappelijke 
begroting en gemeenschap
pelijke strijdkrachten te heb
ben.

185. De gemeenschappelijke 
strijdkrachten staan onder de 
EGD-opperbevelhebber en 
worden gevormd door homo
gene nationale basiseenhe
den van verschillende nationa
liteiten samen te voegen bin
nen hogere eenheden.

186. Door middel van een Eu
ropees cultuurbeleid dient de 
culturele pluriformiteit te wor
den behouden c.q. versterkt, 
terwijl daarnaast meer begrip 
tussen de Europese volkeren 
dient te worden gekweekt.
Een gedwongen culturele inte
gratie wijst de JOVD af.

e. Het Arabisch-lsraëlisch 
conflict

187. De JOVD respecteert de 
historische en geestelijke 
band van het Joodse en Pa
lestijnse volk met het voorma
lig Britse mandaatgebied Pa
lestina. Beide volkeren heb
ben het recht op zelfbeschik
king, met dien verstande dat 
bij de tenuitvoerlegging van 
het Palestijnse recht op zelfbe
schikking rekening moet wor
den gehouden met het Jood
se recht op zelfbeschikking 
zoals dat uitdrukking vindt in 
de staat Israël.

188. De JOVD ondersteunt 
elk streven naar een recht
vaardige en duurzame vrede 
dat is gebaseerd op de begin
selen die zijn neergelegd in 
de resolutie 242 van de Veilig
heidsraad van de Verenigde 
Naties en het beginsel van

zelfbeschikking

189. Ter verwijdering van ob
stakels op de weg naar een 
oplossing van het Arabisch-ls
raëlisch conflict en ter vergro
ting van het wederzijds ver
trouwen tussen Israël ener
zijds en de Arabische staten 
en het Palestijnse volk ander
zijds, acht de JOVD de vol
gende maatregelen noodzake
lijk:
a- de PLO dient terrorisme 
buiten, maar ook binnen het 
voormalige Britse mandaatge
bied Palestina onomwonden 
af te zweren en te veroorde
len;
b- de PLO dient haar streven 
naar vernietiging van Israël, 
zoals vastgelegd in haar 
Handvest, op te geven en het 
bestaansrecht van Israël expli
ciet te erkennen; Tegelijkertijd 
dient Israël de PLO te erken
nen als een geloofwaardige 
vertegenwoordiger van het 
Palestijnse volk, naast andere 
vertegenwoordigers die door 
democratische verkiezingen 
onder alle Palestijnen gevon
den kunnen worden; 
c- Israël dient een moratorium 
in te stellen op de vestiging 
van nieuwe burgernederzettin- 
gen en de uitbreiding van be
staande op de Westelijke 
Jordaanoever, de Gazastrook 
en de Golan-hoogvtakte.

190. Door middel van een in
ternationale vredesconferen
tie, waaraan tenminste Israël, 
Egypte. Jordanië, Syrië, de 
PLO, de Verenigde Staten en 
de Sovjet Unie deelnemen, 
dient het vredesproces op
nieuw op gang gebracht te 
worden.

191. De opties van de Jor- 
daans-Palestijnse associatie 
en van een onafhankelijke Pa
lestijnse staat zijn in overeen
stemming met het Palestijnse 
recht op zelfbeschikking. Ge
zien het bestaansrecht van Is
raël kunnen deze opties ech
ter alleen op de Westelijke 
Jordaanoever en de Gaza
strook worden uitgevoerd, 
waarbij kleine correcties ten 
opzichte van de wapenstil- 
standslijnen van 1967 aan
vaardbaar zijn. Daarbij zullen



de Westelijke Jordaanoever 
en de Gazastrook gedemilitari
seerd moeten worden. Gedu
rende een overgangsperiode 
zijn enkele militaire enclaves 
voor het Israëlische leger 
noodzakelijk.

192. De door Israël sedert juni 
1967 op de Westelijke 
Jordaanoever, de Gazastrook 
en de Golan-hoogvlakte ge- 
stichtte burgernederzettingen 
die in de periode van het Bris- 
te mandaat niet bestaan heb
ben zijn in strijd met het inter
nationale recht en dienen dan' 
ook in beginsel te worden ont
ruimd; ontmanteling van die 
nederzettingen wijst de JOVD 
af.

193. De Golan hoogvlakte is 
Syrisch territorium, dat aan 
Syrië moet worden teruggege
ven. In verband met Israël’s le
gitieme recht op een veilig be
staan dient hier een VN-vre- 
desmacht gestationeerd te 
worden en moet het gebied 
gedemilitariseerd worden.

194. Een stap-voor-stap bena
dering van het Arabisch-lsraë- 
iisch conflict is de meest effec
tieve. Nadat voor de Palestijn
se kwestie en de Golan-hoog
vlakte een regeling is getrof
fen kan, in het daardoor ge
schapen gunstige klimaat, ge
werkt worden aan de meest 
controversiële kwestie, name
lijk de status van Jeruzalem.

195. Een definitieve regeling 
van de status van Jeruzalem 
zal tenminste moeten voldoen 
aan de volgende randvoorwar- 
den:
a- binnen Jeruzalem moet 
een vrij verkeer van personen, 
goederen en diensten moge
lijk zijn;
b- vrije toegang tot alle heilige 
plaatsen;
c- elke heilige plaats staat on
der beheer van vertegenwoor
digers van de godsdiensten) 
waarvoor het een heilige 
plaats is.

9.ECOLOGIE

a.preambule
196. Hel leefmilieu is van het 
grootste belang voor het wel
zijn van de individuele mens. 
Dit leefmilieu wordt weliswaar 
door de mens beinvloed, 
doch het beïnvloedt op zijn 
beurt weer de mens.

197. De overheid heeft als taak 
voor ieder een leefbaar milieu 
te garanderen.

198. De structuur van de eco
logie die deze wederzijdse 
beinvloeding aangeeft, is onaf
hankelijk van de door de 
mens kunstmatig aan
gemeten landsgrenzen. Naast 
een nationaal beleid moet er 
dan ook evenzeer een interna
tionaal beleid ontwikkeld wor
den.

199-Een goede informatie
voorziening is noodzakelijk 
voor de bewustwording van 
het leefmilieu.

h.milieu
200. Alle burgers zijn geza
menlijk verantwoordelijk voor 
een schoon milieu. De over
heid bepaalt de normen en 
staat garant voor een leefbare 
omgeving.

201. Een goed milieubeheer 
en een gezond milieubeleid 
dient op lange termijn renda
bel te zijn. Daarbij moet er ge
streefd worden naar een goe
de verhouding tussen de eco
nomische aspecten en de mi- 
lieu-technische aspecten en 
aspecten van volksge
zondheid.

202.ln vele gevallen kan er 
niet langer gewacht worden 
met het treffen van maatrege
len. Uitstel zal leiden tot ver
slechtering van de huidige si
tuatie en in veel gevallen zelfs

tot onomkeerbare situaties. 
Milieumaatregelen dienen 
erop gericht te zijn, het men
selijk handelen in te passen in 
ecologische kringlopen.

203. Er zullen internationale af
spraken gemaakt moeten wor
den, gezien het grensover
schrijdend karakter van het 
milieu.

204. Nederland mag binnen 
de E.G. een voortrekkersrol 
spelen.

205. Uitgangspunt van het (Eu
ropees) milieubeleid behoort 
het principe "de vervuiler be
taalt” te zijn.

206. Dit principe kan toege
past worden door een combi
natie van drie stelsels, name
lijk;
- heffingen voor producenten, 
die hetzij niet willen, hetzij niet 
schoner dan de vastgestelde 
norm kunnen produceren;
- sancties, op grond van een 
verbodstelsel. voor producen
ten, die na bovenstaande, 
nog immer sterk vervuilend 
produceren.
- doelgerichte subsidies voor 
die producenten, die innove
rende technieken ontwikkelen 
en toepassen, en die bij toe
passing leiden tot het vervui
lend produceren beneden 
een vastgestelde norm.

207. Er moet een strenge con
trole plaatsvinden op indus
triële verontreiniging. Het 
transport, opslag en verwer
king van gevaarlijke (afvalsto
ffen dient aan strenge regels 
gebonden te zijn. Overigens 
moet transport zoveel moge
lijk worden vermeden. Trans
port van gevaarlijke (afvalstof
fen naar ontwikkelingslanden 
moet worden verboden.

c. ruimtelijke ordening en 
volkshuisvesting.

208.Naast de gebruikelijke 
verdeling in de ruimtelijke or
dening; wonen, werken, ver
keer en vervoer en recreatie 
zal het milieu geplaatst moe
ten worden.



209. Uitgangspunten van een 
internationaal ruimtelijk 
ontwikkelingsbeleid:

- transport, distributie van goe
deren over land, over water 
en door de lucht;
- internationaal kapitaal ver
keer, Amsterdam als finan
cieel centrum;
- kennisintensieve industrieën;
• zakelijke dienstverlening in 
aansluiting op distributie acti
viteiten;
- activiteiten die waarde toe
voegen aan goederenstroom, 
zoals groupage, assemblage 
en andere verwerkingen;
- hoogwaardige landbouw en 
daarmee verbonden verede- 
lingsactiviteiten.

- milieutechnologie.

210.ln de Vierde Nota over de 
Ruimtelijke Ordening zijn een 
aantal stedelijke knooppunten 
aangewezen. Belangrijk crite
rium voor selectie van sted
elijk knooppunt is het lan
delijk, regionaal en eco
nomisch belang van de betref
fende stad.
In regio’s zonder stedelijke 
knooppunten dienen stadsge
westen te worden aangewe
zen.

211 .In het kader van de Volks
huisvesting dienen de stedelij
ke knooppunten in aanmer
king te komen voor rechts
treekse toekenning van w o  
ningbouwcontingenten door 
het rijk.

212. Het openbaar vervoer is 
geen aantrekkelijk alternatief 
voor de auto. Gebruik zal ge
stimuleerd moeten worden 
door een forse uitbreiding van 
de railinfrastructuur en van 
het aantal (snel) busdiensten. 
Vraag en aanbod dient beter 
op elkaar afgestemd te wor
den.

213. Er dient gestreefd te wor
den naar aansluiting op het 
Europese stelsel van hoge
snelheidstreinen.

214.0m problemen uit het ver
leden te voorkomen die be
trekking hebben op de inrich
ting van de landelijke gebie
den dient ook de functie de

fensie in een Nota over de 
ruimtelijke ordening (c.q. 
structuurschema) te worden 
opgenomen. Aanduiding van 
(toekomstige) oefenterreinen 
behoort ook tot de ruimtelijke 
ordening.
215.ln het kader van de volks
huisvesting vindt op grote 
schaal subsidiering plaats 
d m v een groot aantal inge
wikkelde regelingen. Een kos
tenbesparende herstructure
ring is op zijn plaats. Subsidie
ring zal, omdat het wonen 
door de JOVD als een 'merit- 
good' wordt gezien, moeten 
blijven bestaan.

216. De bestaande subsidiere
gelingen dienen vervangen te 
worden door een nieuwe. 
Subsidiering vindt daarin 
plaats door middel van het 
verstrekken van een vast be
drag per nieuw te bouwen wo
ning. Huishoudens die niet in 
staat zijn de woning waarin zij 
noodgedwongen verblijven 
(omdat er geen goedkopere 
woningen beschikbaar zijn) 
krijgen een toeslag, opdat zij 
hun huidige woonlasten kun
nen blijven dragen.

217. De huurprijzen, met name 
in grote steden, dienen in gro
tere mate aan de vrije markt 
overgelaten te worden.

d. energievoorziening
218-Er moet uiterste voorzich
tigheid in acht worden geno
men bij electriciteitsopwek- 
king op basis van fossiele 
brandstoffen. Ais bijdrage aan 
de vermindering van de uit
stoot van schadelijke stoffen 
moet het onderzoek naar 
schonere energieopwekking 
worden gestimuleerd.

219.Nog altijd zijn de toepas
singsmogelijkheden voor zon- 
ne-, wind-, biogas- en water- 
energie beperkt. Er zal dan 
ook gericht onderzoek moe
ten plaatsvinden om deze 
energievormen op grote 
schaal toepasbaar te maken. 
Dit onderzoek dient krachtig 
door de overheid ge
stimuleerd te worden. Ook 
het gebruik van duurzame

energievormen bij de warmte- 
(WKK) en energievoorziening 
dient door de overheid gesti
muleerd te worden. Daar
naast dient onderzoek naar 
de mogelijkheden van kernfu
sie als energiebron door de 
Nederlandse overheid in Euro
pees verband gestimuleerd te 
worden.

220.De uitbreiding van de toe
passing van kernenergie is 
vooralsnog niet gewenst. 
Voorwaarde voor toekomstig 
gebruik van kernenergie is 
dat er afdoende en veilige op
lossingen zijn voor ver
werking en opslag van kernaf
val.

221 .Een onafhankelijke in
spectiedienst van de E.G.(Eu- 
ratom) kan een lidstaat ver
plichten een kerncentrale stil 
te leggen wanneer zij 
geconstateerd heeft dat een 
kerncentrale niet voldoet aan 
de voorgeschreven veilig
heidseisen. De inspectie
dienst heeft te allen tijde toe
gang tot de in de E.G. aanwe
zige kerncentrales..

e.landbouw
222.Het landbouwbeleid dient 
een Europees beleid te zijn. In 
dat beleid dient de landbouw 
zich meer marktconform te 
ontwikkelen. (Europees) over
heidsoptreden mag alleen 
plaatsvinden door de toepas
sing van een structuurbeleid. 
Het dient er opgericht te zijn 
om de voorziening van land- 
bouwprodukten en voedings
middelen tegen redelijke prij
zen aan de bevolking veilig te 
stellen.
223.Om tot een meer markt
conform landbouwbeleid te 
komen, dienen contingenterin- 
gen geleidelijk te worden afge
schaft en moeten interventie
prijzen zover worden ver
laagd dat het marktevenwicht 
wordt hersteld en munder effi
ciënte bedrijven versneld af- 
vtoeien.

224.Braaktigpremies en mede
verantwoordelijkheid sheffin-
gen zijr inst-jmenter i<e -iet 
passen in een structuurbeleid



en dienen daarom geleidelijk 
te worden afgeschaft.

225. Het structuurbeleid moet 
zich middels ruilverkaveling 
richten op grootschalige be
drijven. Het beleid dient te
vens acties te omvatten die 
gericht zijn op verbetering 
van verwerking en afzet, als
mede richtlijnen voor moderni
sering, voorlichting en scho
ling.

226. Beheersovereenkomsten 
met de eigenaar/gebruiker 
van grond mogen alleen afge
sloten worden om het land
schap en milieu te kunnen be
schermen. De "Bergboerenre
geling" is een inkomenssub
sidie (er wordt geen tegen
prestatie gevraagd) en dient 
daarom te worden afgeschaft.

227. De overheid kan de agra
rische export versterken door 
efficiënte bedrijfsvoorlichting 
en scherpe kwaliteitsbewa
king. De voorlichting dient 
meer volgens het profijtbegin
sel te werken.

228. De JOVD is van mening 
dat binnen de E.G. meer dan 
tot nu toe, moet worden ge
streefd naar een economi
sche monetaire unie, zodat 
de zgn. Monetair Compense
rende Bedragen (MCB's) kun
nen worden afgeschaft.

10.ONDERWIJS

a.preambule
229.0nderwijs moet gericht 
zijn op het bieden van optima
le ontplooingskansen naar 
aard, belangstelling en vermo
gen van ieder individu en te
vens een goede aansluiting 
op de arbeidsmarkt.

230. Een liberaal onderwijsbe
leid dient gebaseerd te zijn op 
gelijke deelnemingskansen 
voor ieder individu.

231. Vrijheid van onderwijs be
tekent geenszins dat het bij
zonder onderwijs in alle geval
len door de overheid bekos
tigd moet worden. In het ka

der van bezuinigingen, effi
ciëntie en schaalvergroting is 
het in een groot aantal lande
lijke gebieden niet langer ver
antwoord bijzonder en open
baar onderwijs naast elkaar te 
laten bestaan. In deze gebie
den moet voorrang worden 
gegeven aan het openbaar 
onderwijs.

b.basisonderwijs
232.in het basisonderwijs 
dient naast de onmisbare aan
dacht voor de sociale compo
nent, de prestatiegerichtheid 
meer benadrukt te worden

233.Evenals kinderen die in 
aanmerking komen voor het 
speciaal onderwijs, hebben 
hoogbegaafde kinderen recht 
op bijzondere aandacht in het 
basisonderwijs.

c.voortaezet onderwijs
234. Het grote aantal drop- 
outs en het motivatiepro
bleem voor een groot aantal 
leerlingen dwingt tot een kriti
sche beschouwing van ons 
huidige systeem van voortge
zet onderwijs,

235. De middenschool houdt 
onvoldoende rekening met de 
capaciteiten van de verschil
lende individuen en heeft op 
de ontwikkeling daarvan een 
remmende werking. Derhalve 
wordt het idee en de eventu
ele invoering van de midden
school afgewezen. Om dezelf
de redenen worden de huidi
ge voorstellen ten aanzien 
van de basisvorming in het 
voortgezet onderwijs afgewe
zen.

236.0m voldoende gedifferen
tieerde aanbod van onderwijs 
te kunnen garanderen dient 
het Gymnasium gehandhaafd 
te blijven.

237.0m de rechtspositie van 
leerlingen in het voortgezet 
onderwijs te verduidelijken en 
verbeteren dient er een alge
mene wet van kracht te wor
den die de medezeggen
schapsraden opdraagt het 
leerlingenstatuut nader in te

vullen. Het statuut dient ver
volgens door het schoolbe
stuur bekrachtigd te worden

d.hoger onderwijs
238. De kerntaken van universi
teiten zijn het verzorgen van 
wetenschappelijk onderwijs, 
het verrichten van weten
schappelijk onderzoek en het 
overdragen van kennis.

239. Het HBO verzorgt hoger 
"beroepsgericht" onderwijs.
Het onderwijs dient daarbij ge
richt te zijn op interactie met 
de omgeving. Samenwerking 
tussen WO en HBO mag de 
identiteit van beide systemen 
niet aantasten.

240. De inschrijfduur als stu
dent in het HO is maximaal 
zes jaar (deeltijd negen jaar). 
Afgestudeerde HBO-studen- 
ten die na hun HBO-studie 
een WO-studie willen volgen 
krijgen recht op een extra jaar 
inschrijfduur aan het HO en 
daarmee op een extra jaar stu
diefinanciering.

241 .Het uitgangspunt dat bij 
studiefinanciering gehanteerd 
dient te worden, is de financi
ële zelfstandigheid van het in
dividu.

242. Zolang het door de JOVD 
voorgestelde stelsel van basis
inkomen niet is gerealiseerd 
dient er een oudersonafhanke- 
lijk stelsel van studiefinancie
ring te komen.

243. Voor voltijdstuderenden 
moet vanaf het begin van het 
schooljaar waarin men acht
tien wordt een stelsel van 
studiefinanciering gelden be
staande uit een basisbeurs en 
een rentedragende lening.

244. De basisbeurs moet even 
hoog zijn als een bijstandsuit
kering voor een jongere van 
gelijke leeftijd, en moet vol
doende zijn om van te leven. 
Voor studiekosten kan een 
rente-dragende lening wor
den afgesloten. Oneigenlijke 
substitutie tussen studenten 
en uitkeringsgerechtigden 
wordt aldus zoveel mogelijk



vermeden.

245. De overheid heeft niet het 
recht te bepalen waaraan 
(een gedeelte van) de basis
beurs besteed dient te wor
den (b.v. OV-jaarkaart)

246. De wettelijke vertegen
woordigers van een ieder die 
recht krijgt op studiefinancie
ring, verliezen het recht op 
kinderbijslag voor die per
soon.

247. Uitgangspunt van het uni
versiteitsbestuur dient te zijn 
het beginsel van de ' gediffe
rentieerde democratie". Dat 
wil zeggen dat ieder lid van 
de universitaire gemeenschap 
invloed moet kunnen hebben 
op zijn of haar werk- of stu- 
deersituatie.

248. De bestuursstructuur in 
het HBO dient gelijkwaardig 
te worden aan die van de uni
versiteit.

11 ECONOMIE

a.preambule
249. Vrijheid om zich te ont
plooien is voor liberalen ook 
in het economisch verkeer 
een belangrijk uitgangspunt. 
Het marktmechanisme als or
denend systeem geeft de indi
viduen hiertoe de beste moge
lijkheden. Bovendien geeft 
het marktmechanisme de be
ste kans op een optimale wel- 
vaartscreatie.

250. De overheid moet echter 
de randvoorwaarden creeren 
die ervoor moeten zorgen dat 
de vrijheid van de een niet 
ten koste gaat van die van de 
ander. De overheid heeft 
mede als taak de voorwaar
den voor een goed functione
ren van het marktmechanis
me te scheppen en te garan
deren. Daarnaast heeft de 
overheid een belangrijke taak 
op die gebieden waar het 
marktmechanisme faalt, en

om een rechtvaardige verde
ling van de nationale welvaart 
te bewerkstelligen.

b.taak van de overheid
251 .De overheid kan op vele 
manieren in het economisch 
leven ingrijpen. De argumen
ten om tot overheidingrijpen 
te komen zijn echter beperkt 
in de liberale visie. Dit bete
kent dat de overheid beheerst 
en terughoudend gebruik 
moet maken van de mogelijk
heden die zij heeft.

252. De overheid mag slechts 
ingrijpen:
- ter verzorging van collectie
ve goederen;
- ter voorkoming van negatie
ve externe effecten of ter 
stimule ring van positieve ex
terne effecten;
- indien het belang of het risi
co van bepaalde goederen on
der- resp. overschat wordt 
(de zgn. 'merit' en 'demerit' 
goederen);
- ter bestrijding van ongewen
ste machtsposities;
- bij onvolledige informatie of 
niet-rationele verwachtingen;
- om de welvaart rechtvaardi
ger te verdelen.

253. Bij overheidsingrijpen ver
dient generiek beleid door
gaans de voorkeur boven spe
cifiek beleid, dit vanwege de 
grotere doorzich
tigheid, de in zijn algemeen
heid lagere kosten en de een
voudiger te handhaven rechts
gelijkheid.

c-functioneren van de sco- 
nomie 

alnemeen

254. De economische recessie 
vond haar oorzaak in een te 
forse stijging van de loonkos
ten, die mede veroorzaakt is 
door de uitbouw van de col
lectieve sector, en die de win
sten en investeringen van de 
bedrijven onder druk hebben 
gezet. Internationaal hadden 
de oliecrises en de gedeelte
lijk hieruit voortvloeiende da
ling van de wereldhandel een 
negatieve invloed.

Het beleid van loonmatiging 
en bezuinigingen heeft ervoor 
gezorgd dat Nederland opti
maal kon profiteren van het 
herstel van de wereldhandel.

werkgelegenheidsbeleid

255.De werkloosheid is voor
namelijk een gevolg van de 
economische recessie, de stij
ging van de loonkosten, en 
een forse stijging van het ar
beidsaanbod. Tevens speelt 
de gebrekkige aansluiting tus
sen vraag en aanbod op de 
arbeidsmarkt een rol.
Op macro-economisch ni
veau dient de werkloosheid 
bestreden te worden door 
een beleid gericht op vergro
ting van de economische 
groei en gematigde ontwikke
ling van de lonen.

256.0p micro-economisch ni
veau (de arbeidsvoorziening) 
dient scholing prioriteit te krij
gen. De kosten van scholings- 
maatregelen moeten hiertoe 
gedeeltelijk door de overheid 
vergoed worden. Loonkosten
subsidies zijn relatief duur in 
verhouding tot de hoeveel
heid gecreerde werkgelegen
heid; zij dienen derhalve be
perkt te worden tot langdurig 
werklozen.
Het is een illusie te veronder
stellen dat een vergroting van 
de scholingsinspanning en ex
tra loonkostensubsidies de 
werkloosheid geheel zal doen 
verdwijnen. Voor een groot 
deel van de werklozen, met 
name de langdurige werklo
zen en zij met een laag 
opleidingsniveau, zal een aan
vullend werkgelegenheidsbe
leid, inhoudende het schep
pen van werkgelegenheid, 
moeten worden gevoerd. Hier
bij moet bedacht worden dat 
er, vooral op het gebied van 
milieu, natuurbehoud, infra
structuur en maatschappelijk 
werk nog voldoende taken lig
gen.

257.Alhoewel flink gedaald, is 
de jeugdwerkloosheid in Ne
derland nog steeds te hoog. 
Dit rechtvaardigt een werkge
legenheidsbeleid voor jonge
ren. Juist bij deze categorie 
werklozen dient scholing de



grootste prioriteit te krijgen. 
Het Jeugdwerkgarantieplan 
dient dan ook met een ver
plichte scholingscomponent 
uitgebreid te worden, terwijl 
ook het bedrijfsleven erbij 
moet worden betrokken.
Een verlaging van de mini- 
mum(jeugd)lonen draagt on
voldoende bij tot een verbete
ring van de positie van jonge
ren op de arbeidsmarkt en 
wordt derhalve door de JOVD 
verworpen.

258. Arbeidstijdverkorting kan 
een bijdrage leveren aan verla
ging van de werkloosheid. Zij 
dient dan wel te voldoen aan 
de volgende voorwaarden:
- de bedrijfstijd mag niet ver
minderen;
- de arbeidskosten per een
heid produkt mogen niet toe
nemen;
- deze zal decentraal moeten 
worden ingevoerd.

d.industriebeleid
259. Behalve ter garandering 
van de concurrentie en ter on
dersteuning van startende on
dernemingen dient de over
heid zich zeer terughoudend 
op te stellen bij het rechts
treeks ingrijpen in de econo
mische structuur. Steunverle
ning aan individuele bedrijven 
in structurele moeilijkheden 
moet worden vermeden.

260 Investeringen in onder
zoek en ontwikkeling brengt, 
vooral voor kleinere bedrij
ven, grote risico’s met zich 
mee, en hebben vaak positie
ve externe effecten voor de 
maatschappij. Kansrijke pro
jecten en projecten met een 
hoog risico dienen door de 
overheid financieel onder
steund te worden.
Het overheidsbeleid dient ver
der gericht te zijn op het 
creeren van een goede ken
nisinfrastructuur. De beschik
bare kennis dient toegankelij
ker te worden gemaakt via 
transferpunten en uitvin- 
derscentra.

e  m e d e d in g in g s b e le id

261 Concurrentie is een be
langrijke prikkel tot efficiency

en innovatie. Te grote machts
concentraties kunnen boven
dien prijsopdrijvend werken 
en verzwakken de positie van 
de consument. De overheid 
dient dan ook, bij voorkeur in 
Europees verband, een actief 
mededingingsbeleid te voe
ren en de vorming van 
machtsposities te voorkomen. 
Voorzover de taken van over
heidsbedrijven op gelijke wij
ze door het bedrijfsleven kun
nen worden vervuld, dienen 
de overheidsbedrijven gepri
vatiseerd te worden. Over
heidsbedrijven zullen meer 
marktgericht moeten gaan 
werken. Voorzover overheids
bedrijven voorzieningen leve
ren in het algemeen belang, 
dient hun positie niet wezen
lijk te worden aangetast.

f.inkom ensverdeling 
inleiding

262. Bij het inkomensbeleid 
dienen twee beginselen cen
traal te staan: loon naar pres
tatie en loon naar behoefte. 
Een principiële keuze tussen 
deze twee beginselen kan 
moeilijk worden gemaakt; bei
de hebben een element van 
rechtvaardigheid in zich (theo
rie van Rawls). De JOVD is 
echter van mening dat in de 
huidige situatie het criterium 
Toon naar prestatie' meer na
druk moet krijgen.

263. De overheid kan de inko
mens van haar burgers op 
twee manieren beïnvloeden: 
door beïnvloeding van de in
komensvorming (primaire in
komensverdeling) en door in- 
komensherverdeling.

264. Ten aanzien van de inko- 
mensherverdeling heeft de 
overheid in principe twee mo
gelijkheden: enerzijds herver
deling middels direkte belas
tingen en sociale zekerheid 
(secundaire inkomensverde
ling); anderzijds herverdeling 
doordat burgers verschillend 
profiteren van collectieve 
goederen en subsidies, en 
verschillend hieraan meebeta
len (tertiaire inkomensverde
ling).

inkomensvorminn

265. Ten aanzien van de inko
mensvorming dient de over
heid zodanige om- standighe- 
den te scheppen dat inko
mensverschillen zoveel moge
lijk prestatieverschillen weer
geven. Dit betekent dat zij 
machtsposities op de arbeids
markt van bepaalde catego- 
rien arbeid moet trachten te 
voorkomen danwel af te bou
wen.

g . d i r e k t e  b e l a s t i n 
gen en sociale zekerheid

266. Het huidige stelsel van so
ciale zekerheid voldoet niet. 
Het is een versnipperd en in
gewikkeld geheel dat allerlei 
ongewenste neveneffecten
heeft, en diverse elementen 
bevat die vanuit een liberale vi
sie niet in zulk een stelsel 
thuishoren. Aan het belas
tingstelsel kleven dezelfde 
soort bezwaren.

267. Daarom pleit de JOVD 
voor een integratie van beide 
stelsels in een drietraps-sys- 
teem, te weten:
- eerste trap: een gefiscali
seerd basisinkomen. Het ba
sisinkomen moet de mini
maal noodzakelijke uitgaven 
voor levensonderhoud dek
ken. Door middel van een 
normbedrag per individu wor
den de huidige inkomensaf
hankelijke subsidies in het ba
sisinkomen geïntegreerd.
- tweede trap: verplichte ver
zekering tegen loonderving 
door ziekte, werkloosheid of 
pensionering. Deze verzeke
ringen worden gefinancierd 
door een premieheffing over 
de loonsom, gecorrigeerd 
voor een premievrije voet en 
tegen een proportioneel ta
rief. Hiermee verdwijnt het on
derscheid tussen werkgevers- 
en werknemerspremies. De 
uitkeringsduur is afhankelijk 
van het arbeidsverleden, met 
een maximum van twee jaar.
- derde trap: vrijwillige, indivi
duele verzekeringen.

268. De eerste trap bestaat uit 
een basisinkomen dat iedere 
ingezetene die bereid is een 
bijdrage te leveren aan het



welzijn in onze samenleving, 
van de rijksoverheid ontvangt 
via de belastingdienst. 
Minderjarigen krijgen een la
ger basisinkomen, dat toe
neemt met de leeftijd.

269. De hoogte van de uitkerin
gen dient afhankelijk te zijn 
van de kosten van levenson
derhoud (behoeftencriterium) 
en de situatie op de arbeids
markt. Gegeven de reele loon
stijging van de laatste jaren, 
de zich verkrappende arbeids
markt, en gegeven het feit dat 
de uitkeringen de laatste jaren 
bevroren zijn, moeten de 
uitkeringen weer de welvaarts
stijging gaan volgen

270. Alle uitkeringen voor jon
geren, inclusief de studiefinan
ciering, dienen te worden uit

, gekeerd door het ministerie
van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid. Aldus 
kan worden vermeden dat 
overschrijdingen in de post 
studiefinanciering die ont
staan doordat werklozen die 
een opleiding gaan volgen, of 
overschrijdingen in de begro
ting van sociale zaken die ont
staan doordat studerenden 
zich laten inschrijven als werk
loze, leiden tot bezuinigingen 
op deze begrotingsposten.

271 .Het verhogen van de leef
tijdsgrens waarboven recht 
bestaat op het volledig mini
mumloon wordt afgewezen. 
Gelijke behandeling van wer
kenden en studerenden dient 
niet te worden bereikt door de 
hoogste uitkeringen gelijk te 
maken aan de laagste, 
leder individu moet als zelf
standig worden beschouwd. 
Daarom moet een ieder indivi
dueel in de belastingheffing 
worden betrokken.

272.0ver alles wat men ver
dient (exclusief het basisinko
men) moet men een uniform 
percentage belasting betalen. 
Belastingvrije voet en progres
sie van de marginale tarieven 
verdwijnen derhalve.

273.Aftrekposten maken ener
zijds belastingheffing ingewik
keld en ondoorzichtig, ander
zijds genieten zij veelal een

sterk rechtvaardigheidsgevoel 
in de samenleving. Aftrekpos
ten dienen billijk te zijn en een 
overzichtelijk geheel te vor
men. Om dit te bereiken die
nen waar nodig aftrekposten 
vereenvoudigd dan wel afge
schaft te worden.

274. Bij aftrekposten dienen 
de volgende uitgangspunten 
te gelden:
- aftrekposten betrekking heb
bende op verwerving van in
komen dienen niet afge
schaft te worden;
- Voorzover de belastingplich
tige door onmacht in deze 
omstandig heid is terechtge
komen, dient de aftrek van 
buitengewone lasten als com
pensatie hiertoe gehandhaafd 
te blijven;
- persoonlijke verplichtingen 
blijven bij de gever aftrekbaar, 
en worden bij de ontvanger 
bij het belastbaar inkomen op
geteld

275. Rechtspersonen met 
winstoogmerk betalen ven
nootschapsbelasting over de 
winst. De te betalen belasting 
is een vast percentage van de 
winst.
De door de rechtspersonen 
aan individuen uitgekeerde 
winst wordt via de inkomsten
belasting bij dat individu be
last. De vennoot
schapsbelasting die reeds 
over dat deel van de winst is 
betaald, wordt van de ver
schuldigde belasting afgetrok
ken. De uitgekeerde winst 
wordtdus maar een keer be
last,en niet zoals bij het huidi
ge stelsel zowel bij de rechts
persoon als bij het individu.
De dividendbelasting wordt 
opgeheven.

h . i n d i r e k t e  b e l a s t i n -  
gen_en_subsidies

276.lnkomensherverdeling 
middels indirekte belastingen 
is onrechtvaardig daar in dat 
geval de grondslag voor de 
belastingen niet de welvaart 
van het individu is, doch de 
manier waarop hij of zij 
zijn/haar geld besteedt. Alge
mene verbruikersbelastingen 
(bijv BTW) mogen derhalve 
alleen met een uniform tarief

geheven worden. Specifieke 
verbruikersbelastingen (bijv. 
accijzen) moeten voorzover 
zij niet gebaseerd zijn op de 
in de paragraaf 'Taak van de 
overheid’ genoemde argu
menten worden afgeschaft.

277. De JOVD pleit voor een 
verdergaande toepassing van 
het profijtbeginsel.

278. Gezien het grote beslag 
van de collectieve sector op 
het nationaal inkomen, dient 
de overheid bij het verlenen 
van subsidies zich terughou
dend op te stellen. Het subsi
diestelsel in Nederland is der
mate ondoorzichtig dat de ef
fectiviteit van de vele afzon
derlijk regelingen vaak tekort 
schiet. Vooral voor de relatief 
'kleine' potentiële subsidie-ne- 
mers wordt de toegankelijk
heid van het stelsel hierdoor 
beperkt. Mede in het kader 
van deregulering en fraudebe
strijding is derhalve een ver
gaande vereenvoudiging van 
zowel de afzonderlijke regelin
gen als van het stelsel als ge
heel geboden.
Hoewel subsidies doorgaans 
hun invloed op de inkomens
verdeling hebben, dienen 
deze daar niet op gericht te 
zijn; inkomensherverdeling 
dient via het stelsel van direk
te belastingen en sociale ze
kerheid te worden bereikt. 
Subsidieregelingen dienen in 
de vorm van 'horizon-wetten' 
te worden gegoten.

i.decentrale belastinghef
fing

279. Decentrale belastinghef
fing staat dichter bij de bur
ger, waardoor deze beter in 
staat Is het gevoerde beleid te 
beoordelen en beïnvloeden. 
Daarom is uitbreiding van het 
gemeentelijk en provinciaal 
belastinggebied gewenst.
De rijksoverheid dient gren
zen aan te geven voor de 
hoogte van de te heffen de
centrale belastingen. Dit om 
ongewenste verschillen tus
sen de lagere overheden te 
voorkomen.



280. De grootte van de over
heidsuitgaven en -inkomsten 
hebben een grote invloed op 
de Nederlandse economie 
Dit geeft de overheid de mo
gelijkheid om de economie te 
beinvloeden. De zorg om het 
welzijn van haar burgers geeft 
de overheid ook de plicht tot 
deze beinvloeding.

2 8 1 . Een actief conjunctuurbe
leid door middel van verho
ging en verlaging van de over
heidsuitgaven wordt afgewe
zen.
De overheid dient te voorko
men dat haar beleid 
conjunctuurbewegingen ver
sterkt. Op financiële tegenval
lers als gevolg van een (naar 
verwachting) tijdelijke econo
mische teruggang dient 
derhalve niet met een verkrap- 
pend beleid gereageerd te 
worden.

282. De overheid mag meer 
uitgeven dan zij aan inkom
sten ontvangt. Bij de bepaling 
van het tekort dient het vorde- 
ringssaldo, zijnde het financie
ringssaldo minus de netto 
overheidskredietverlening, uit
gangspunt te zijn. Dit tekort 
mag over een periode van 
meerdere jaren gemeten, niet 
meer bedragen dan de over
heidsinvesteringen. Zo kun
nen de investeringskosten 
worden gespreid over de pe
riode waarin de opbrengsten 
ervan ter beschikking komen; 
bovendien wordt zo een zuive
re afweging met overige over
heidsuitgaven en belastinghef
fing verkregen, daar de inves
teringen nu niet ten laste van 
een enkel begrotingsjaar ko
men. In de huidige situatie 
vindt de JOVD dat het finan
cieringssaldo verder beperkt 
dient te worden en dat de 
overheidsinvesteringen moe
ten worden verhoogd. De te- 
kortbeperking dient door ex
tra bezuinigingen, en niet 
door belastingverhoging, te 
worden bereikt. De tekortbe- 
perking dient voorrang te krij
gen boven verdere verlaging 
van de belastingtarieven.

k.monetair beleid

283.Het monetair beleid van 
de Nederlandse Bank dient 
gericht te zijn op het handha
ven van de koppeling met de 
Duitse Mark. Hierdoor kan de 
rente zo laag mogelijk blijv- 
ven.

I.onderneminpsdemocrati-
serinp

284.Vele ondememingsbeslis- 
singen raken direkt dan wel in- 
direkt de belangen van de 
werknemers. Daarom dienen 
de werknemers, in een zo 
vroeg mogelijk stadium, in de 
besluitvorming worden betrok
ken.
De Wet op de Ondernemings
raden is hiervoor een goed 
middel. Wel dienen de ver
schillende gerechtelijke proce
dures in deze Wet ge
noemd, te worden geharmoni
seerd. De ondernemingsraad 
dient om een goede uitoefe
ning van haar taak mogelijk te 
maken toegang te krijgen tot 
alle informatie die zij nodig 
acht.

12.INTERN ATIONA- 
L E  ECO N O M ISCH E  
BETREKKINGEN

a. export
285.Gestreefd dient te wor
den naar een zo vrij mogelijke 
wereldhandel. Het Nederland
se bedrijfsleven dient derhal
ve, onafhankelijk van het Ne
derlandse regeringsbeleid, de 
grootst mogelijke vrijheid in 
het aangaan van handelsrela
ties te hebben. Een exportver
gunning mag door de Neder
landse regering alleen gewei
gerd worden indien door 
deze export internationale ver
dragen geschonden zullen 
worden of het algemeen be
lang geschaad dreigt te wor
den. Een economische boy
cot van een of meer landen 
wordt principieel verworpen. 
Voorkeur wordt gegeven aan 
de dialoog om bepaalde 
gewenste veranderingen te 
bewerkstelligen.

286. Voor de bevordering van 
de internationale handel zijn 
stabiele wisselkoersen onont
beerlijk. Deze kunnen op lan
gere termijn alleen bereikt 
worden door het wegnemen 
van bestaande financiële one
venwichtigheden, zoals exces
sieve betalingsbalanstekorten
en overschotten, en door het 
richten van beleid op het ver
minderen van divergentie in 
de ontwikkeling van inflatie, 
de economische groei, de 
geldgroei, en de rentestanden 
tussen betrokken landen.

287. De JOVD acht economi
sche sancties geoorloofd in 
het geval van oorlog en wen
selijk in geval van voortduren
de ernstige schendingen van 
de rechten van de mens door 
de overheid van een staat. 
Daarnaast zijn economische 
sancties wenselijk in het geval 
van dumping en andere vor
men van oneerlijke concurren
tie. Bij de besluitvorming over 
het instellen van economi
sche sancties dienen de eco
nomische nadelen tegen de 
politieke wenselijkheid te wor
den afgewogen. Economi
sche sancties zijn het meest 
effectief wanneer zij in multila
teraal verband worden inge
steld.

288. De JOVD is principieel te
genstander van compensatie- 
orders. Transacties met een 
dergelijke achtergrond moe
ten zo spoedig mogelijk wor
den stopgezet.

b. ontwikkelingssamen
werking

289.0ntwikkelingshulp moet 
erop gericht zijn het in de re
gio aanwezige potentieel te 
ontplooien.
Het streven naar een zelfvoor- 
zienende landbouw dient hier
van een eerste onderdeel te 
vormen. De landbouw dient 
kleinschalig en gediversifi- 
ceerd te zijn en gekoppeld te 
worden aan een verbeterd dis
tributiesysteem.
Bij het opzetten van industrie 
dient het streven erop gericht 
te zijn zoveel mogelijk bewer- 
kingensfasen in het ontwikke-



lingsland zelf te houden. 
Landbouw en industrie die
nen ecologisch verantwoord 
te zijn.
Verder dient er meer aan
dacht te bestaan voor het ge
ven van huma- nitaire hulp 
aan vluchtelingen die het 
slachtoffer zijn geworden van 
een gewapend conflict of een 
natuurramp.

schulden dienen via schuld- 
omzetting in debt-equity 
swaps en herfinanciering be
heersbaar gemaakt te wor
den Banken zullen genoegen 
moeten nemen met een lage
re rente.

290. De Nederiandse regering 
dient de 1,5%-norm van het 
BNP voor ontwikkelingssa
menwerking te handhaven en 
indien mogelijk (mede in inter
nationaal verband) te streven 
naar verhoging van deze 
norm.

291 .De ontwikkelingssamen
werking moet kwalitatief wor
den verbeterd en moet doel
treffender worden. De Neder
landse ontwikkelingsamenwer
king dient te zijn gericht op 
een beperkt aantal concentra- 
tielanden en gebonden te ge
schieden (d.w.z. er mogen 
voorwaarden aan de beste
ding gesteld worden). Bunde
ling en coördinatie van de 
samenwerking binnen de VN 
en de EG draagt bij tot een 
hogere effectiviteit van deze 
samenwerking.

292.De rol van medefinancie
ringsorganisaties en het be
drijfsleven wordt door de 
JOVD positief gewaardeerd.

293.Ontwikkelingssamenwer
king met landen, waar de 
rechten van de mens ernstig 
worden geschonden, mag al
leen dan plaatsvinden voorzo
ver dit de ontplooingsmoge- 
lijkheden van de bevolking 
rechtsstreeks en controleer
baar vergroot.

294.Een structurele oplossing 
voor de schuldencrisis kan al
leen worden bereikt indien de 
schuldenlanden hun export 
substantieel
weten op te voeren en de ka- 
pitaalvlucht tegengaan. Voor 
de schuldenlanden zal dit 
veelal betekenen dat zij hun 
economische politiek dienen 
aan te passen. De Westerse 
landen dienen hun protec
tionisme terug te dringen. De



Congresbon voor het najaarscongres van de JOVD op 
18 en 19 novenfcer 1989 in EurOase te Amersfoort.

Ik, M / V

naam : ...............................

adres : ...............................

postcode: ...............................

plaats : ...............................

telefoon: ...............................

afdeling: ...............................

kom naar het najaarscongres van de JOVD.

Handtekening: ............................

Afknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat 
JOVD, Pr Hendrikkade 104, 1011 AJ AMSTERDAM.

o 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner, 
disco en congresboek (f 85,00).

o 2 overnachting hotel, ontbijt, disco en congres
boek (f 57,50).

o 3 overnachting jeugdherberg (slaapzak meenemen!), 
ontbijt, lunch, diner, disco en congresboek (f 
65,00).

o 4 overnachting jeugdherberg (slaapzak meenemen!), 
ontbijt, disco en congresboek (f 37,50).

o 5 disco (f 7,50).

o 6 congresboek (f 5,00).

Kruis je keuze aan! En maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekening 5467270 (JOVD-activiteitenre- 
kening) te Amsterdam. De congresbon en het bedrag 
dienen vóór 03/11/89 op het algemeen secretariaat 
binnen te zijn. Indien je vóór 10/11/89 afzegt, 
wordt het bedrag minus f 7,50 teruggestort. Na deze 
datum blijf je het gehele bedrag verschuldigd.

DISTRICTSCONGRES

NOORD-HOLLAND
Op 7 en 8 oktober houdt Noord-Holland zijn eerste 
districtscongres. Voor neer informatie en aanmel
dingen: Koen Betersen, Gen Cronjestr 6, 2021 JH 
HAARLEM (023-257280).

7 EN 8 OKTOBER

BELANGRIJK
Li tegenstelling tot eerdere berichten kosten de 
JOVEHpranotiefilms niet f 35,00, maar slechts f 
17,50. Mensen die al een film hebben besteld krij
gen hem eveneens voor f 17,50 (exclusief verzend
kosten).

ƒ17,50
JOVD-PROMOTIEFILM

PROM OTIEFILM ...BESTEL HEM!
Ja, ik wil graag de promotiefilm, voorlichtingsfilm en complicatie lustrumcongres op videoband hebben!

Naam : ......................................................................

Adres : ......................................................................

Postcode : ......................................................................

Plaats : ......................................................................

Videosysteem: Betacam / U-matic / VHS / anders: ............................................

Handtekening: ......................................................................

Deze bon volledig ingevuld zo spoedig trogelijk opsturen naar: Algemeen secretariaat JOVD.
De videoband kost f 17,50 (exclusief verzendkosten).
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dat de PvdA-fractie geen ruimte voor 
discussie biedt. We vergaderen iede
re dinsdagochtend en woensdagmiddag. 
Redelijk veel ruimte voor discussie, 
dacht ik. En die tijd vullen we.
De grootste oppositiefractie in 

een kabinet met de PvdA was altijd 
de PvdA-fractie zelf. Zo was het en 
zo zal het weer zijn.

ER ZIJN VEEL GOEDE KAMERLEDEN, EN 
allemaal onvergelijkbaar. Je weet 
meer over ze dan naar buiten komt, 
je ziet ze intem functioneren - of 
ze bestand zijn tegen druk, of ze 
keuzen kunnen maken.
De een doet het grote-1ijnen-ver- 

haal, de ander doet wetgeving. Dege
ne die veel in de media zijn, zijn 
dat nu de beste Kamerleden? Ik denk 
van niet. Negentig procent van wat 
hier gebeurt is voor de media vol
strekt oninteressant, maar voor de 
burger heel interessant. Dat moet 
wel goed gebeuren. Aan de fractiele
den die dat doen delegeer je ver
trouwen.

IK BEN SINDS 1975 BEROEPSPOLITICUS. 
Het ging zo snel. Een hele tijd heb 
ik moeten horen dat ik "een zondags
kind" ben. Het is maar een beeld- 
vervelend in de publiciteit.
Je kunt over mij twee dingen lezen 

in de krant: ik word minister of 
fractievoorzitter. Of dat tegen je 
werkt weet ik niet. Toen de kroon
prinsendiscussie in de PvdA woedde, 
schreef de Volkskrant dat het maar 
'ns afgelopen moest zijn met die 
strijd. Jacques Wallage of ik moest 
het worden. Een week lang inspireer
de dat politiek commentatoren om 
nieuwe kroonprinsen te benoemen.
Zo gaat dat - op een zaterdagsmor

gen ben je iets en gaan de mensen 
anders naar je kijken. Nu schrijven 
ze dus dat ik minister word, of 
juist niet. Laten we hopen dat het 
geen toeval is. Je leest er meer 
over dan je er zelf ooit over hebt 
nagedacht.

ZODRA DE PVDA EEN STANDPUNT INNEEMT 
roept iedereen: "Jullie isoleren 
je!" Die arrogante houding van het 
CDA, de aversie tegen de socialis
ten: we worden er niet wam of koud 
van. Het elkaar de maat nemen, die 
houding van: hoe méér CDA, hoe bé
ter. Wij hebben misschien genoeg 
eelt op de ziel. Normaliter ga je zo 
niet met elkaar om. En zo zal het 
ook niet werken. Jammer voor ze, 
maar als twee partijen even groot 
zijn kan de een de ander niet dicte
ren wat er gebeurt. De PvdA hoeft 
geen principes in te leveren. Wij

willen niet onder alle omstandighe
den regeren.
Als ik hoor dat de PvdA naar het 

midden buigt moet ik altijd glimla
chen. Ik voel me links, wij zitten 
niet in het midden. Onze standpunten 
veranderen niet. Het CDA gaat juist 
op ons lijken. Laten we even helder 
zijn: vier jaar lang heeft het CDA 
te vuur en te zwaard iedere opvat
ting van ons over de koppeling be
streden. We nemen met belangstelling 
kennis van het feit dat het CDA naar 
ons toekruipt. Maar wie verandert er 
nu van standpunt? Wij niet.

PVDA EN WD KUNNEN SAMENWERKEN- 
natuurlijk kan dat. We kunnen rege
ren met zowel CDA als WD. Geen lood 
om oud ijzer - dat is te negatief.
Laten we over een ding helder 

zijn: buiten de connunistische par
tij in de Sovjetunie is er geen 
partij in deze wereld zo lang aan de 
macht als het CDA in Nederland.
In Gelderland heb ik met de WD 

onderzocht of we een college zonder 
het CDA konden vormen. Ons viel op: 
we verschillen op veel punten, on
derhandelden keihard en dan was 
afspraak afspraak - een verademing.
Het verkiezingsprogramma van de 

WD is niet direct de eerste uitno
diging om te gaan samenwerken. Ik 
kan me niet voorstellen dat een 
partij, die over de jaren negentig 
heeft nagedacht, komt met verdere 
lastenverlichting. De machteloze 
houding die men aanneemt - "het komt 
allemaal wel goed als het goed gaat 
met het bedrijfsleven". We weten: 
het komt helemaal niet goed. We 
leven in een land waarin een miljoen 
mensen afgeschreven zijn. Een stom
miteit van de eerste orde. Het zal 
keihard onderhandelen worden met de 
WD.

ER ZIJN VEEL LEUKE DINGEN AAN HET 
Kamerwerk: je opvattingen neerleggen 
in een nota, je inbreng in het pro
gramma terugzien. Ik wil opinion- 
leader zijn - en ik ben dat, dat is 
een feit.
Niets menselijks is parlementari

ërs vreemd - je wordt geliefd, er is 
kinnesinne, je privê-leven kan er 
aan kapot gaan. Boeken kopen om ze 
op een stapel te leggen. En dan maar 
hopen dat het reces ook echt een 
reces is.
Ik span me in voor dingen, wil van 

de hoed en de rand weten, doe niet 
zo maar even een debatje. Als ik aan 
de voorkant onverstoorbaar overkom 
in een groot debat, ben ik van ach
teren zo nat als een dweil. Aan de 
voorkant kan ik dat niet gebruikert-

daar maakt m'n tegenstander mis
bruik van. Ik vertrouw op m'n debat
techniek, die is goed. En als je 
verliest zeg je: "Alles afwegende 
denk ik dat de minister gelijk 
heeft."
Jarenlang heb ik er een probleem 

mee gehad dat ik geen hogere oplei
ding heb. Steeds gedacht: dat moet 
je alsnog doen, anders heb je een 
handicap. Op een gegeven moment is 
dat over. Het hebben van een oplei
ding is ock niet alles. Sonmige 
mensen zijn een beetje autodidact.

BU EEN OPPOSITIEPARTIJ LOOPT MEER 
via de fractievoorzitter. Bij de 
algemene beschouwingen zetten wij 
een alternatief neer. Daar werken we 
keihard aan. Kok draagt het uit en 
doet dat uitstekend. Die man is 
Überhaupt goed. Je ziet: sinds de 
val van het kabinet wordt Kok anders 
benaderd. Mensen willen vergelijken. 
Als je met Joop over straat liep 
probeerden de mensen hem aan te 
raken. Nou, dat gebeurt Kek ock. De 
eerste jaren dat Joop fractievoor
zitter was verschenen er krante- 
artikelen dat-ie zo glad was, dat-ie 
zich te weinig profileerde. Dat lees 
je nu weer. Ik zie veel vergelij
kingsmateriaal tussen Den Uyl en 
Kok.

HET IS ALSOF WU SOCIALISTEN HET 
niet mogen uitspreken: wij hebben 
successen geboekt - durf ook te 
oogsten.
Als wij vanaf 1977 hadden doorge

regeerd was het land mooier geweest. 
Meer spreiding van kennis, inkomen 
en macht. Daarvoor hédden studenten 
geen moer te vertellen, was er nau
welijks openbaarheid. Het wis pater
nalisme van voor tot achter. Laten 
we in vredesnaam beseffen: er kan 
ontzettend veel, maar: alleen samen. 
Want iedereen heeft een oma.
Ons verkiezingsprogramma staat bol 

van de doelmatigheid en relativering 
van wat de overheid kan. Het straalt 
ook uit dat degene die het gemaakt 
heeft het kan blijven maken. En dat 
in een samenleving die ode solidair 
is. Ik zei al: iedereen heeft een 
oma.
Er zit ock verbeelding in, net als 

in die prachtige jaren zeventig. En 
dat is nodig. De gedachten van zo'n 
Gerrit Terpstra van het CDA die 
roept dat alles wat anderen doen per 
definitie beter is dan de overheid-
dat heeft schade aangericht. Meer 
dan alle politieke affaires bij 
elkaar. Er mag dus best weer een 
beetje verbeelding aan de macht. Dat 
moet.
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NIEUWE KOERS VOOR
HET LIBERALISM E door Emest Landheer
Het liberalisme, met de JOVD en WD voorop, lijkt zonder vastomlijnde toekomstplannen te zitten. Willen 
we nu wel of niet regeren met de PvdA, moet er verder bezuinigd worden, moeten er verdere belastingver
lichtingen kernen voor de burger en wat doen we met het milieu? Kortom, allemaal zaken waar de liberalen 
geen eensgezinde oplossingen voor weten te vinden. De liberalen lijken te schipperen tussen een werke
lijk vrij marktbeleid of een toch wat socialer (lees: meer gecentraliseerd) economisch beleid. In theo
rie hoeft dit laatste niet tegenstrijdig te zijn. In praktijk is dat meestal wel het geval. Een nieuwe 
politiek/economische stroming lijkt een uitkomst te bieden. Een zeer vrije markteconomie met een sociaal 
gezicht. De naam van de beweging: het mundellialisme.

AANBODECONCMIE
Slechts weinigen zullen de nieuws 
politiek/economische stroming kennen 
bij de naam "mundellialisme". Dit 
maakt het woord of de betekenis 
ervan nog niet minder interessant. 
Deze beweging wordt beschouwd als 
progressief rechts. Dat klinkt som
migen misschien vreemd in de oren: 
progressief en toch rechts? Maar al 
te vaak wordt rechts verbonden met 
conservatief. Echter, sinds de jaren 
zeventig is in de Verenigde Staten 
een stroming ontstaan die, hoewel 
rechts, duidelijk revolutionaire 
veranderingen wil.
Om de beweging te leren kennen en 

te begrijpen is het noodzakelijk te 
kijken naar haar economische theo
rieën en het ontstaan daarvan. De 
nieuwe stroming zegt namelijk dat 
de wereld gebouwd is op economische 
stelsels. Via deze economische stel
sels is verklaarbaar waarom de eco
nomie van een land goed of slecht 
draait. Tevens kan verklaard worden 
waarom de regering in het ene land 
slechts via onderdrukking aan de 
macht kan blijven, terwijl de rege
ring van een ander land, via een 
pluraal kiessystean, door de bevol
king keer op keer herkozen wordt. En 
natuurlijk de diverse mengvormen 
tussen deze stelsels.
De kem waarom de wereld draait is 

dus de economie. Daarom staat in 
deze beweging de economie centraal. 
De nieuwe stroming wordt het mundel
lialisme genoemd, genaamd naar de 
thans 55 jaar oude Canadese profes
sor Robert Mandei 1. Het mundell ia- 
lisme is in de Verenigde Staten en 
daarbuiten ook wel bekend onder de 
naam "supply-side economics" en in 
Nederland als aaribodeconomie, hoewel 
deze laatste termen veel minder 
omvatten dan het nundellialisme.

ONTSTAAN
Het mundellialisme is in het eind 
van de jaren zestig ontstaan in de 
heldere brein van de reeds genoemde

Robert Mundell. Zijn ideeën zijn een 
synthese van de gedachten van Adam 
Sknith, Jean Baptiste Say en Lear 
Walras, verbeterd en aangepast aan 
de huidige tijd. Mundell vindt name
lijk dat de theorieën van de klas
sieken nooit goed in praktijk zijn 
gebracht, en daarom ook nooit volle
dig hun waarden hebben kunnen aanto
nen.
In de persoon van een student, de 

thans 46 jarige Arthur Laffer, vond 
Mundell al spoedig een fervent aan
hanger van zijn ideeën. Laffer heeft 
vooral faam gemaakt met de zogenaam
de Laffer-curve. De Laffer-curve 
zegt dat altijd bij twee niveaus 
belastingheffing dezelfde opbrengst 
wordt verkregen. Dus bij de heffing 
van nul procent belasting zijn er 
geen opbrengsten, maar ook bij hon
derd procent belastingheffing. Daar
tussen zit een heffing die de meeste 
belasting oplevert, welke per land 
verschillend is. Laffer meent echter 
dat de meeste landen die een belas
tingheffing tussen de zestig en 
negentig procent hebben, door verla
ging van de belastingen juist meer 
inkomsten zullen krijgen.
Het mundellialisme kreeg in 1970 

zijn eerste bekendheid toen Mundell 
en Laffer de Amerikaanse regering, 
onder Richard Nixon, waarschuwden 
tegen de afschaffing van het Bretton 
Woods-systeem waarmee de dollar 
losgekoppeld werd van het goud. 
Mundell en Laffer waarschuwden de 
wereld dat afschaffing van deze 
koppeling wereldwijde inflatie zou 
opleveren en tengevolge hiervan de 
wereld in een crisis zou belanden.
De crisis van de jaren zeventig 

zou dan ock geen gevolg zijn van de 
verhoging van de olieprijzen, maar 
eerder een gevolg van de afschaffing 
van het Bretton Woods-systeem. Als 
gevolg daarvan daalde de dollar 
sterk en het logische gevolg was dat 
de Arabieren hierdoor hun olie-in- 
komsten sterk zagen dalen. En vroeg 
of laat prijsverhogingen zouden

doorvoeren om kun inkomsten weer op 
peil te brengen. Door de slechte 
economische toestand konden de mees
te landen deze prijsverhogingen niet 
meer aan. Het gevolg was de genoemde 
diepe crisis.
Dit juiste inzicht bracht het 

mundellialisme echter nog niet de 
faam die het nu heeft. Dat gebeurde 
rond 1975 toen het hoofd van opinie 
pagina's van de Wall Street Journal, 
Jude Wanniski, Laffer ontmoette. 
Wanniski raakte diep onder de indruk 
van het mundellialisme, omdat: "Het 
een geheel nieuwe en vooral heldere 
kijk geeft op zowel de geschiedenis 
als recente ontwikkelingen. Gebeur
tenissen in de geschiedenis die ik 
vroeger, via andere theorieën nooit 
kon verklaren zijn dat via het mun- 
dellialisme wel. Ook voorspellingen 
over de gevolgen van nieuwe politie
ke maatregelen zijn nu makkelijk te 
maken." Wanniski begon vervolgens 
het mundellialisme te propaganderen 
in de invloedrijke opiniepagina's 
van de Wall Street Journal. De bewe
ging kreeg hierdoor enorme publici
teit en aandacht.

BOEK
De definitieve doorbraak kwam in
1978 toen Wanniski het meesterwerk 
The Way the World Works publiceerde. 
Dit boek behandelt het mundellialis
me in al zijn facetten en geeft een 
geheel nieuwe kijk op het wereldge
beuren. Lovend waren de kritieken op 
het boek, zoals: "het beste economi
sche boek sinds Adam Snith's Wealth 
of Nations", of "datgene wat het 
Communistisch Manifest van Karl Marx 
voor het cornnunisme betekende, kan 
dit boek voor het vrije marktsysteem 
gaan betekenen".
In 1980 werd Ronald Reagen presi

dent van de Verenigde Staten met een 
programma dat een synthese was van 
mundellialisme en monetarisme. Nu, 
anno 1989, is George Bush de presi
dent van de Verenigde Staten. In
1979 noemde Bush het mundellialisme
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nog "voodoo economics". Tijdens de 
afgelopen verkiezingscampagne roemde 
Bush daarentegen diverse malen het 
mundellialisme en erkende dat hij 
zich in 1979 vergist had. Maar, 
zoals reeds vermeld, het mundellia- 
lisme vindt steeds meer aanhangers. 
In de meeste landen staat de bewe
ging nog in de kinderschoenen.

THEORIE
Tot nu toe is alleen de opkomst van 
het mundellialisme bespreken en nog 
maar nauwelijks de theorie ervan. 
Zoals gezegd grijpt het nundellia- 
lisme grotendeels terug naar de 
ideeën van de klassieken. Het is 
echter niet te vergelijken met de 
theorieën van de neo-klassieken.
De voornaamste voorstellen van het 

mundellialisme zijn sterke belas
tingverlaging (zie de Laffer-curve), 
en een zoveel mogelijk vlakke belas
tingheffing. Alle mensen, zowel hoge 
als lage inkomens, moeten procentu
eel gezien evenveel belasting gaan 
betalen. Hierdoor worden vooral de 
mensen met hogere inkomens gestinu- 
leerd om meer te investeren, hetgeen 
de mensen met de middelbare en lage
re inkomens op den duur ten goede 
zal komen. Verder moet de overheids- 
regulering teruggedrongen worden. Er 
zijn te veel wetten en verordenin
gen. Dat belemmert de economische 
groei en dus de welvaart. Tevens 
dient de munteenheid weer gekoppeld 
te worden aan het goud. Daardoor zal 
een stabiele munt ontstaan waarmee 
de inflatie vrijwel volledig zal 
verdwijnen. Vervolgens kan de rente 
omlaag, hetgeen weer gunstig is voor 
de investeringen. Verder dienen de 
overheidsuitgaven verminderd te 
worden. Niet zozeer de absolute 
uitgaven, maar in verhouding tot het 
bruto nationaal produkt. De over
heidsuitgaven mogen, op de sociale 
uitgaven na, niet harder stijgen dan 
de inflatie.
Opvallend zijn dus de sociale 

uitgaven. Daar waar monetaristen, 
neo-liberalen en libertariërs voor 
sterke vermindering van de sociale 
uitgaven pleiten, vinden de mundel- 
lialisten dat deze juist wel mogen 
en kunnen stijgen. Het sociale stel
sel zal echter wel sterk verbeterd 
moeten worden. Het is dan ook niet 
opvallend dat het nundellialisme in 
de Verenigde Staten veel aanhang 
onder de sociaal zwakkeren heeft.

GROTE CRASH
De kritiek dat de ideeën van de 
klassieken sinds de grote crash van 
1929, als afgedankt kunnen worden 
beschouwd, beoordelen de nundellia-

listen als onzinnig. Deze crash had 
volgens hen te maken met een protec
tionistische maatregel die in het 
Amerikaanse Congres behandeld werd. 
De zogenaamde Smooth/Hawley-wet. Na 
de, daarop volgende, crash zouden 
verdergaande protectionistische 
maatregelen en belastingverhogingen 
nog meer olie op het vuur hebben 
gegooid. Al deze maatregelen hadden 
niets met het theorieën van de klas
sieken te maken en waren eerder

HIERONDER STAAN DE DATA MOOR ALLE 
districten. Geef je vóór half sep
tember op bij de vice-voorzitter 
organisatie van het district waar de 
excursie plaatsvindt. Deelnane aai 
een excursie buiten je eigen dis
trict is mogelijk. De excursie is 
kosteloos. Wel moet je zelf je con
sumpties betalen.

Za 30 septenher district Overijssel 
- Holterberg (info: Rob Rekers 053
350480).

Za 30 septenher district West- 
Rijnmond, Voome en Putten (info: 
Arjen Vetkaik 01804-23747).

Zo 8 oktober district Gelderland- 
Boswachterij Kootwijk (info: Herik 
Kramer 08370-22548).

Zo 8 oktober district Noord - Bos

voorlopers van de ideeën van John 
Keynes, aldus de mundellialisten.
Belangrijk vinden de mundellialis- 

ten ten slotte ook dat de landen 
en/of regeringen internationaal 
moeten leren denken en handelen. 
Nationalisme is slecht voor de we
reldeconomie . Een gevolg van het 
vaak te nationalistisch handelen is 
de slechte economische toestand in 
de Derde Wereld. De mundellialisten 
hebben dan ock de nodige theorieën

wachterij Dwingeloo (info: Hans 
Sytsana 050-123554).

Zo 15 oktober district Linhurg- 
Landgraaf (info: William Beitel 
040-528090).

Zo 22 oktober district Noord-Holland 
- Spanderswoud en Goois Natuurreser
vaat (info: Koen Fetersen 023
257280).

Za 28 oktober district Utrecht- 
Grebbeberg (info: Adriaan Vos 030
522872).

Za 28 oktober district Zeeland- 
Waterwinning Noord-Schouwen, (info: 
Constantijn Dolmans 071-141293).

Zo 29 oktober district Brabant- 
Oisterwijkse Vermen (info: Michael 
van Turnhout 013-425730).

OP STAP IN DE NATUUR
De maand oktober in het téken van het milieu. Voor elk district is een 
uitgebreide excursie georganiseerd; een tocht onder deskundige leiding door 
een natuurgebied waar de sporen van de milieuverontreiniging te zien zijn. 
Na de wandeling staat een koffietafel of bijzondere attractie (Krüller- 
Mtlller Museum bijvoorbeeld) op het progranna.
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over hoe in Derde Wereldlanden weer 
een gezonden economie kan worden 
opgebouwd. Want zolang er ergens ter 
wereld nog armoede wordt geleden, 
hoe klein en onbetekenend het land 
ook is, zal er nooit een gezonde 
wereldeconomie kunnen ontstaan.

WD/PVDA-COALITIE
Het mundellialisme lijkt voor de 
liberalen in Nederland een goede 
stroming om een nieuwe koers in te 
slaan. Echter, niet alleen liberalen 
(Frankrijk en Portugal) of neo-con- 
servatieven (Verenigde Staten) tonen 
belangstelling voor deze nieuwe 
beweging, maar ook veel socialisten 
(Australië, Nieuwzeeland en Spanje).
Paul Keating, de Australische 

minister van financiën, is zo'n 
voorbeeld. Via een beleid waarvoor 
Margaret Ihatcher zich niet hoeft te 
schamen stopte hij de neerwaartse 
spiraal van de economie en lijkt 
Australië er weer bovenop te kanen. 
(Australië was hard op weg een "ba
nanen republiek" te worden, zoals 
Keating zelf in 1986 zei).
Keating staat niet alleen en het 

is te hopen dat ook door de aderen 
van de socialisten in Nederland weer 
wat progressief bloed gaat vloeien 
en men niet blijft vasthouden aan 
een politiek, die overal in de we
reld gefaald heeft. Indien onze 
socialisten Keatings' voorbeeld gaan

volgen gloort er licht aan de hori
zon en lijken de kansen op een WD/- 
PvdA-kabinet rooskleurig. Zo'n coa
litie gebaseerd op de gedachten van 
het nundellialisme heeft meer te 
bieden dan het ter ziele gegane 
CDA/WD-kabinet, waarin de minister 
van financiën, Ormo Ruding (een 
aanhanger van de monetarist Milton 
Friedman), via zijn stringente be
zuinigingsbeleid het Nederlandse 
volk door een wortelkanaal leek te 
willen halen.
Zeker, de CDA/WD-coalities hebben 

niet de desastreuze fouten gemaakt 
van de voorgaande PvdA-kabinetten en 
brachten zelfs verscheidene positie
ve ontwikkelingen voort. Maar het 
wordt tijd dat er een frisse wind 
door de Nederlandse politiek waait. 
Het is dan ook jamner dat de tijd 
nog niet rijp lijkt voor een WD/- 
PvdA-coalitie. Want, nu de WD 
steeds meer gaat inzien dat de be
lastingen in Nederland ten opzichte 
van Europa veel te hoog zijn en dus 
omlaag moeten om bij te blijven, 
spreekt de PvdA zelfs over belas
tingverhoging.
Onbegrijpelijke struisvogelpoli

tiek waaraan ock het CDA, "geen 
verdere belastingverlichting", hard 
aan mee werkt. Maar in 1992 met het 
openstellen van de grenzen, lijken 
de deuren voor een WD/PvdA-kab inet, 
mits gebaseerd op het nunde11ialis

me, wijd open te staan. Tegen die 
tijd zullen waarschijnlijk meer 
vooruitstrevende krachten binnen de 
PvdA de overhand hebben, zoals over
al ter wereld met de socialistische 
partijen gebeurd is, of aan het 
gebeuren is. Helaas loopt de PvdA, 
met de oogkleppen stijf op, dit keer 
wat achter de ontwikkelingen aan. 
Een WD/PvdA-coalitie geeft de Ne
derlandse politiek een verfrissende 
injectie. Een politiek welke inge
slapen lijkt. En dat is iets waar 
zofoel de economie als de damerat ie 
geen baat bij hebben.

SMMENWINST
Ten slotte zou de WD door het voor
touw te nemen in deze ontwikkelingen 
grote stemmenwinst kunnen behalen. 
Aangezien de gemiddelde kiezer be
grijpt dat voor het behoud van een 
gezond economisch klimaat en leef- 
peil in Nederland, men niet kan 
achterblijven bij de rest van Euro
pa.
Tevens sluiten de ideeën van het 

nundellialisme uitstekend aan bij 
een vernieuwd progressief liberalis
me. Een liberalisme net bruisende 
theorieën. Alleen dat kan de WD uit 
haar huidige identiteitscrisis halen 
en het liberalisme weer het aanzien 
en de stenmenwinst geven waar het zo 
naar verlangt en waar het recht op 
heeft.

„SCHRIJVEN KAN IK  
ALLEEN  ALS IK  
BEZOPEN BEN" door Ronald Niemeijer

EINDHOVEN - Begin juni 1984 is hij lid geworden van Neerlands grootste liberale jongerenorganisatie: de 
JOVD. En sinds maart 1988 zit hij in het hoofdbestuur als algemeen secretaris. Een slim ventje, want hij 
doet het niet alleen goed op de Technische Universiteit Eindhoven, maar ook binnen de JOVD weet hij zich 
sluw te bewegen. Het is ein Stiller. Een denker en doener. Maar ock iemand die mensen kan maken en bre
ken. We hebben het over de 24-jarige Ferry van Dijk.

VAN DIJK PRAAT GRAAG OVER ZIJN CLUB
je: "De sfeer is goed in het hoofd
bestuur", zegt hij. "Iedereen ver
trouwt elkaar en iedereen gaat goed 
met elkaar om. Natuurlijk zijn er 
hier en daar wel eens wat problemen, 
maar die worden op een behoorlijke 
en volwassen manier opgelost."
Van Dijk, die meestal getypeerd 

wordt als een ambtenaar omdat hij zo 
formeel is, kan veel vertellen over 
de hoofdbestuursweekenden. Ferry: 
"We hebben met de huidige bestuurs
samenstelling een zo'n weekend gehad 
- dat was leuk hoor?! Niet alleen

omdat politiek secretaris Jolanda 
Hekman erbij was, alhoewel ze wel 
meehielp aan het goede gevoel wat we 
daar toen hadden. In dat weekend 
werd behoorlijk wat gedronken. Op 
een gegeven moment zaten ze daar 
moppen te tappen enzo, je kent dat 
wel. Toen heb ik aan Rutte voorge
steld om naar Wagner te gaan luiste
ren. Ik wist niet waar we die plaat 
toen van moesten weghalen, maar de 
vraag was op zich wel komisch."

FERRY IS, ZOALS HU HET ZELF ZEGT, 
de man achter de schermen van de
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JOVD. Iemand die achter de schermen 
staat valt weinig op. Toch hebben de 
zogenaamde "backbenchers" zo hun 
gedachten. Zelfs macht over bepaalde 
kwesties. Als voorbeeld die tijd 
toen er een nieuwe voorzitter geko
zen moest worden. Van Dijk, erg 
actief in het Brabant-circuit, waar 
mensen gebreken en gemaakt kunnen 
worden door de aanwezigheid van 
"stille regelaars", had toen als 
eerste voorkeur Jeroen Prineen. Geen 
wonder want Pr ineen is een close 
friend van Van Dijk. Net als Joost 
Otterloo. Prineen werd uiteindelijk 
niet geschikt geacht voor het voor
zitterschap. Dat ward Mark Rutte. 
Otterloo kwam, overigens een tijd 
later, met een meerderheid van één 
stem in het hoofdbestuur als lande
lijk penningmeester. Van Dijk, over 
de voorzitterskwestie: "Rutte was 
mijn tweede keus, en een goede."
Overigens vindt Ferry dat hij zelf 

ook wel landelijk voorzitter kan 
zijn. "Waarom niet? Ik ben al van 
een aantal clubjes voorzitter ge
weest de afgelopen jaren. Het enige 
waar ik wat aan zal moeten bijscha
ven is m’n politieke kennis. Maar 
ach, als je daar de tijd voor hebt 
valt daar wel aan te werken."

HET ALGEMEEN SECRETARIAAT IS EEN 
herberg voor ijverige hoofdbestuurs
leden. Ferry is daar vaak aanwezig. 
Hij zal wel moeten, want zijn func
tie brengt veel ijver met zich mee. 
Op het secretariaat heeft Ferry de 
verantwoordelijkheid over alle bin
nengekomen post. En die mag hij 
graag inkijken, zoals-ie zelf zegt, 
want: "Andermans post inkijken is 
heel normaal, dat doet iedereen. Dat 
vind ik zelf ook heel interessant. 
Als er op een brief niet 'strikt 
persoonlijk' staat dan maak ik die 
open en boek het in. Dat werkt trou
wens heel goed cm betrokken te blij
ven bij het werk van je collega's. 
Vergeet niet: de JOVD is een organi
satie, het zijn geen privé dingen 
die er gebeuren. Meestal is het 
niets bijzonders, maar je weet maar 
nooit, he?!"

IN HET HOOFDBESIUURSCIRCUIT WERD OP 
een gegeven moment gezegd: Ferry 
heeft nu een vriendin, zijn ze ein
delijk van dat geflikflooi op het 
secretariaat af. Was Ferry dan te 
vrouwvriendelijk?
"Met de secretariaat medewerksters 

heb ik een goede verhouding", aldus 
Van Dijk. "Het is natuurlijk apart 
dat hun directe werkgever twee dagen 
of minder op de werkplek zelf aarlue- 
zig is. Als ik er niet ben krijgen

ze instructies óf via de telefoon óf 
via anderen die instructies doorge
ven. Je hebt dus als secretariaat 
medewerkster een gigantische verant
woordelijkheid. Je moet behoorlijk 
wat initiatief kunnen tenen."
Ferry zegt overigens nooit écht

Echte JOVD'ers kunnen tegen een 
stootje. De rubriek Hamas stelt 
ze op de proef. Harnas is 
(meestal) in dialoogvorm ge
schreven. De gesprekken hebben 
echter niet plaats gevonden.

AM BITIES
Hé, Karwal. Alles goed?
Prima, ik mag niet klagen. Ik 

ben districtsvoorzitter van 
Noord geworden, en later word ik 
even landelijk voorzitter. Dat 
wordt lachen jeh!
Jij districtsvoorzitter? Maar

Ronald Niemeijer

jij wou je toch op je studie 
gooien, en je kostbare tijd niet 
aan de JOVD verkwisten? 
Inderdaad, maar aibities altijd 
ontkennen, hé?!
En hoe zit het dan met Dolf 
Vink? Die zou toch w p  in dat 
districtsbestuur van jullie 
worden?
Eh... ja..., maar nu niet meer. 
Er zijn tussentijds wat dinge
tjes gebeurd enzo, ach je kent 
dat wel. We hadden een klein 
bestuurscrisis je. Maar d'r is 
niets aan de hand. John Tukker 
hebben we nu a.i. benoemd. Vink 
is weg, die kunnen we missen als 
kiespijn.
Zeg, hoe gaat het eigenlijk met 
de afdeling Drachten?
Och, ze groeien prima. Maar het 
zijn een stelletje pubers en 
cowboys, hoor?!
Een beetje jaloers?
Ja, eigenlijk best wel. In die 
tijd toen ik voorzitter van 
Hoogeveen was is me zo'n leden
groei nooit gelukt. Eh Drachten 
lukt het wel. Dat vind ik niet 
eerlijk?! IXis afsnauwen die hap. 
Tot slot: hoe wil je dat lande
lijk voorzitterschap eigenlijk 
bereiken?
Och, dat komt wel goed. Gewoon 
anbities ontkennen, hé?! Maar 
niet zeggen, hoor?!

achter Yvonne te hebben aangezeten. 
(Yvonne Bakker was een van de secre
tariaat medewerksters. Ze heeft 
later om duistere redenen ontslag 
genomen RN). "Nee, echt niet. Zodra 
je een keer zegt: 'Nou, dat is wel 
een leuke meid' en je doet een paar 
keer geïnteresseerd richting haar, 
wordt er gauw gezegd: 'Oh, hij valt 
op haar.' En ach, dat kant niet 
alleen binnen de JOVD voor, dat is 
overal zo."

"MET YVONNE HEB IK NIET HET CONTACT 
van: ze kant even voorbij lopen en 
ik geeft haar een klap voor d'r 
kont. Dat moet je bij haar absoluut 
niet proberen. Je krijgt een klap in 
je gezicht terug!"
Ferry vindt de combinatie werkge- 

ver/werknemer trouwens bijzonder 
pikant. "Dat is een beetje taboe in 
Nederland", zegt hij. "Ik heb me er 
altijd verre van gehouden cm daar 
echt serieus op in te gaan. Het is 
gewoon een leuke meid en ze ziet er 
leuk uit. Nou, en daar houdt het mee 
op."

OP HET AEGELOPEN CONGRES GING IE 
promotiefilm in preniére. Voor Van 
Dijk was daar ook een rol in wegge
legd. "Dat vond ik best wel span
nend", zegt-ie terugdenkend aan zijn 
Hollywood-tijd. "Toen die promotief
ilm gemaakt werd mocht ik daar zelfs 
een stukje over schrijven voor Drie
master. Schrijven kan ik alleen als 
ik bezopen ben, maar dat gebeurt 
niet zo vaak."
Toch wordt beweerd dat Van Dijk 

erg slecht tegen drank kan. Ferry, 
nuchter: "Ach, soms ben ik inderdaad 
wel snel aangeschoten, maar ik wil 
niet zeggen dat ik absoluut niet 
tegen drank kan. Die indruk wordt 
inderdaad vaak gewekt. Ik simuleer 
altijd dat ik dronken ben, dat vin
den mensen leuk. Op een gegeven 
moment heb je een bepaald image en 
daar moet je je dan maar aan hou
den."
Ferry is niet van mening dat de 

JOVD net een drankprobleem zit. 
"Nee, meer met een rookprobleem. De 
drank maakt een wezenlijk onderdeel 
uit van het politieke spel. En ach, 
op congressen wordt er inderdaad 
veel gedronken, maar dat gebeurt 
overal waar het gezellig is."

ER GAAN GERUCHTEN DAT FERRY VAN DIJK 
in november opstapt, maar zelf ont
kent hij die: "Nee, nee, nee. Daar 
was inderdaad wel sprake van. Maar 
dat mocht niet van de rest van het 
hoofdbestuur - ze vinden me waar
schijnlijk te goed."



14 D R IEM A S TER

BELEGGEN,
EEN VOLKSSPORT! door Jean-Paul Frishert
In het kader van de lustrumactiviteiten van onze vereniging wordt in de maanden septenher, oktober, 
november en decenber het JOVD-beursspel georganiseerd. In het voorjaar ontstond het idee om de JOVD-le- 
den kennis te laten maken met de fascinerende beleggingswereld. Een wereld die gekenmerkt wordt door 
grote tegenstellingen zoals succes en mislukking, speculatie en zorgvuldige analyse. Na peilingen in 
diverse afdelingen en een enquete op het voorjaarscongres bleek dat er een grote belangstelling bestond 
om mee te doen aan dit spel. Grote prijzen zijn te winnen en deelname kost helanaal niets!

Iedere spelrcmde zijn er rondeprijzen (waarde aandeel Hiilips (+ f 
42,00)). Voor hen die alle rondes meespelen zijn er hoofdprijzen.

lste hoofdprijs: waarde CBS-stenmingsindex (+ f 190,00)
2de hoofdprijs: waarde aandeel Unilever (+_ f 150,00)
3de hoofdprijs: waarde aandeel Robeco (+ f 109,00)

4de tot en met 6de hoofdprijs: waarde aandeel ABN (+ f 45,00)

Doe mee en spek de kas van je afdeling, district of eigen portefeuille!

VEEL MENSEN DENKEN DAT AANDELEN, 
obligaties en andere beleggingsob
jecten veel te moeilijk te begrijpen 
zijn, naar dit valt reuze mee. On
derzoek heeft uitgewezen dat vaak de 
hoogste resultaten behaald worden 
door mensen die geen speciale econo
mische of beleggingstechnische ach
tergrond hebben. Doel van dit arti
kel is om jullie duidelijk te maken 
waaruit ons beursspel bestaat en hoe 
je mooie prijzen kunt winnen.

HET SPEL BESTAAT UIT VIER RONDES, 
namelijk: september, oktober, novem
ber en decenber. Iedere deelnemer 
ontvangt honderdduizend gulden aan 
startkapitaal. Dit bedrag mag volle
dig belegd worden, maar de voorzich
tige belegger kan ook iets in kas 
houden. Rood staan is verboden, 
alsmede handel met voorkennis. 
(Graag even telefoontje naar de 
conmissie!)

IEDERE DEELNEMER ONTVANGT ELKE MAAND 
een orderkaart waarop hij een aantal 
beleggingen kan aangeven. Deze or- 
derkaarten dienen uiterlijk iedere 
eerste of tweede zaterdag van de 
maand binnen te zijn. Dit zijn de 
data: 9 september, 7 oktober, 11 
novenber en 9 decenber.
De orders worden dan verwerkt 

tegen de openingskoersen van de 
eerstvolgende maandag. Op elke laat
ste beursdag van de maand berekent 
de conmissie het resultaat per deel
nemer tegen de slotkoersen van die 
dag. Iedere deelnemer krijgt hiervan 
zo snel mogelijk bericht.
Vanwege speltechnische redenen 

wordt de portefeuille van iedere 
deelnemer automatisch te gelde ge
maakt per laatste dag van de maand. 
Het kapitaal wat je dan hebt kun je 
gebruiken om de volgende ronde in te 
gaan. Nieuwe deelnemers kunnen later 
nog wel meedoen, maar zij kunnen dan 
geen aanspraak meer maken op de 
hoofdprijzen.

WAAR KUN JE IN BELEGGEN? JE KUNT 
gebruik maken van de volgende moge

lijkheden: 1) alle actieve aandelen 
op de Amsterdamse Effectenbeurs, 2) 
de laatste staatsobligatie (waar
schijnlijk van 7,5% 89/99), 3) de 
Dow Jones-index, 4) de CBS-stem- 
mingsindex, 5) goud en 6) dollars.

ad 1) Deze actieve fondsen worden 
ock wel hoofd fondsen genoemd. Ze 
zijn meestal terug te vinden in een 
apart kader op de beurspagina van 
iedere krant (begin: Aegon, einde: 
Wolters- Kluwer). Aandelen worden 
uitgegeven door bedrijven om aan 
geld te komen voor bijvoorbeeld 
grote investeringen. De koersontwik
keling van aandelen wordt naast 
macro-economische aspecten, zoals 
inflatie, ock door de economische 
resultaten van een bedrijf bepaald. 
Een bedrijf dat goede jaarcijfers 
weet te presenteren zal in koers 
stijgen. Als vergoeding voor het 
beschikbaar stellen van kapitaal 
ontvangt de belegger naast eventuele 
koerswinsten ook dividend. Ock dit 
dividend is afhankelijk van de be
drijfsresultaten en kan fluctueren.

ad 2) Oók obligaties worden op de 
beurs verhandeld. Een verschil met 
aandelen is dat ze veel stabieler 
zijn. Bij de beurskrach van oktober 
1987 zagen we dat veel beleggers in 
de obligatiemarkt en het goud 
vluchtten. Naast bedrijfsobligaties 
kennen we staatsobligaties. Deze 
worden uitgegeven door de staat en 
ze zijn nog wat minder risicovol dan 
de gewone obligaties omdat de staat 
garant staat, die in tegenstelling 
tot een bedrijf niet failliet kan

gaan. Een ander verschil met aande
len is dat je op obligaties rente 
ontvangt en geen dividend. Op een 
7,5% staatsobligatie ontvang je 
bijvoorbeeld 7,5% rente per jaar. 
Belangrijk aspect bij obligaties is 
de rente-ontwikkeling. Als de rente 
gaat stijgen dan zal de obligatie in 
waarde dalen. Als de rente gaat 
dalen dan zal je obligatie in waarde 
stijgen. (Uitleg: stel koers is 100 
en de rente bedraagt 5%. Aan het 
einde van het jaar bij een gelijk
blijvende rente van 5% heb je dan f
1000,00 + f 50,00 = f 1050,00. 
Stijgt de rente echter tussentijds 
naar 10%, dan daalt de waarde van de 
obligatie naar: f 1050,00/1,1 = f
954,55, ofwel de koers gaat dan 
dalen naar: 105/1,1 = 95,45.)

ad 3) De Dow Jones-index is een 
index van de dertig belangrijkste 
industriële bedrijven aan de New 
Yorkse effectenbeurs. Voor ons spel 
stellen we de waarde van de index 
gelijk aan één aandeel Dow Jones. 
Als je dus een aandeel Dow Jones- 
index wilt hebben betaal je daarvoor 
de waarde die de Dow Jones-index 
aangeeft. In werkelijkheid kun je 
dit nooit doen maar voor ons spel is 
deze constructie uitstekend geschikt 
om in te spelen op internationale 
ontwikkelingen en om de werking van 
de Dow Jones-index te volgen (zie 
bijvoorbeeld het half elf journaal). 
Stel de Dow Jones-index bedraagt 
2400, je betaalt dan f 2400,00.

ad 4) Voor de CBS-stenmings index 
geldt hetzelfde als voor de Dow
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Jones-index. Alleen geeft de 
CBS-stenmingsindex de koersontwikke
lingen weer van de Amsterdamse Ef
fectenbeurs. (Kijk in de krant en 
naar het half elf journaal). Ook 
hier geldt dat één aandeel CBS-stem- 
mingsindex de waarde krijgt van de 
CBS-stenmings index. Ook hierbij 
geldt dat het in de werkelijkheid 
niet mogelijk is maar wel geschikt 
is voor ons spel.

ad 5) Het goud kan uitgedrukt worden 
in troy ounces of in kilogramnen. 
Voor het gemak zullen we rekenen in 
kilogram. Ook halve en andere kilo- 
gramverdelingen zijn toegestaan. We 
gaan wel uit van de goudprijs in 
bewerkte staat. Bijvoorbeeld: je 
wilt een halve kilogram goud hebben. 
Dit kost je dan 1/2 * f 28000,00 = f
14000,00.

ad 6) Als laatste is er de mogelijk
heid om te beleggen in dollars. Voor 
het berekenen van de omvang van de 
belegging gaan we uit van de midden
koers (wisselkoers) die in de krant 
vermeld staat. Als de middenkoers f 
2,25 is, en je wilt duizend dollars 
kopen dan kost je dat f 2,25 * 1000 
= f 2250,00.

TEGENWOORDIG WORDT OP DE EFFECIEN-

beurzen veel gehandeld in allerlei 
opties (aandelen, index, valuta 
enzovoort). Omdat de gehele optie- 
theorie en -praktijk vele toepas
singsmogelijkheden kent en dit toch 
enige specialisme met zich ime 
brengt, heeft de conmissie beursspel 
besloten om opties buiten het spel 
te houden. Om toch de mogelijkheid 
te geven om in te spelen op een 
eventuele koersdaling, is voor de 
volgende techniek gékozen: verwacht 
je een daling van een bepaald aan
deel dan kun je het aandeel op dat 
nonent gaan verkopen (ode al heb je 
het aandeel niet, dit wordt wel 
"short gaan" genoemd). Je moet dan 
wel de tegenwaarde op dat moment als 
een soort borg aan de conmissie 
beursspel geven. Op de afloopdatum 
koop je dan het aandeel tegen de dan 
geldende prijs terug.
Ter verduidelijking het volgende 

voorbeeld: op 1 januari is de koers 
van een aandeel ABN f 40,00. Als je 
nu wilt handelen in aandelen ABN, 
dan heb je de volgende twee moge
lijkheden.
1) Je verwacht een stijging van de 

koers van ABN naar bijvoorbeeld f
50,00. Je koopt dan het aandeel ABN 
(of een aantal) en kijkt wat de 
koersen gaan doen. Als de koers 
stijgt naar f 50,00, dan heb je f

50.00 - f 40,00 = f 10,00 winst. 
Daalt de koers naar f 35,00, dan heb 
je f 40,00 - f 35,00 = f 5,00 ver
lies.
2) Je verwacht een daling van de 

koers van ABN naar bijvoorbeeld f
35.00. Je verkoopt dan op 1 januari 
het aandeel ABN (of een aantal) voor 
f 40,00. Je geeft dan f 40,00 per 
aandeel in bewaring bij de cannissie 
beursspel. Je bent dan wel verplicht 
om op het einde van de periode bij
voorbeeld 31 januari het aandeel 
terug te kopen. Is op 31 januari de 
koers f 35,00 dan heb je f 40,00 - f
35.00 = f 5,00 winst. Is echter 
tussentijds de koers gestegen naar f
45.00, dan heb je f 40,00 - f 45,00 
= f 5,00 verlies. Je ziet dat je 
voorzichtig moet zijn net voorspel
lingen.

NOG ENKELE TIPS. DING MEE NAAR DE 
hoofdprijzen! Schrijf snel in en 
bewaar dit artikel goed. Zorg dat de 
orderkaarten op tijd bij de conmis
sie beursspel binnen zijn. En dames 
opgelet 1 Kies exact, kies voor be
leggen! Mocht je nog vragen hebben 
dan kun je contact opnemen met de 
voorzitter van de conmissie beurs
spel: Jean-Paul Frishert, Struisen- 
burgdwstr 153/b, 3063 BT R0TTERDM 
(010-4333950).

w  j
ALLES!

On onze Nederlandse defensie eens van nabij te be
zien bestaat de mogelijkheid on mee te gaan met een 
werkbezoek aan De generaal-majoor De Ruiter van 
Steveninck kazerne te Oirschot.

DEFENSIE
Op dinsdag 17 oktober wordt de mobilisatie van een 
selecte groep JOVD'ers afgekondigd, om nader kennis 
te maken met onze Dertiende pantserbrigade. Belang
stellenden kunnen zich aanmelden bij Ron Batten 
(020-952479) of Paul Moltmaker (023-311715).

B uiten  bankb ilje tten  kunt u
bij ons terech t voor
al u w  w e n se n  op drukgebied

PRIMTASS Dinky
Druil

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466  
Postbus 330, 1780 AH Den Helder



D R IEM ASTER

Tekst: Ronald Niemeiier

Ed Nijpels (1) weet: populariteit is 
vijf seconden leuk. Wij ook! De socia
list Wim Kok heeft als opleiding de 
rijke-zoontjes-school Nijenrode. Geven 
dus geen les in charisma.

CIRCUIT
24 en 25 juni 1989 - De 
JOVD was in het Brabantse 
Veldhoven even de Jongens 
Organisatie voor Vrouwen en 
Drank - so vhat. We hadden 
wat te vieren. Neerlands 
grootste politieke kinder- 
kaartclub werd veertig 
jaar. Wie er allem aal aan
wezig waren? Joris Voorhoe
ve, for exanple. Maar ook 
links liet van zich horen 
in de persoon van Wim Kok. 
Driemaster was voor u voor 
en achter de schennen. Kan 
inpressie.

Foto's: Gérard Drost 
en Dries van Berge ijk

CDA'er Wim Deetman (1) heeft sinds de 
studentenacties nog steeds last van de 
maag. Leeft nu op Rennies. Joris Voor
hoeve heeft het haar, na een partijtje 
voetbal, nog perfect zitten.

Frank van Dalen: 
"Cineasten bijten 
door!" Drs. Mark 
Aalders is meer 
"anders" dan "Doc
tor" - te lang in 
het hb dus.

Neerlands klein
ste voorzit
ter ... en groot
ste kneus. Mari- 
ette Meulman en 
Dolf Vink. Raar 
ventje die Edu
ard van der 
Biezen. Er zijn 
weinig van zijn 
soort.

Mirjam Mol 
showt 
contact
lenzen. 
Voorhoeve 
in actie. 
Menig hart 
ging snel
ler klop
pen: voor
al die 
van Joris.

Eduard van der 
Biezen paste niet 
op kleine zusje 
Anne. Gevolg: lege 
stiften en een boze 
LEF-redact ie.

Je ziet hem nooit, maar hoort hem 
overal: internationaal secretaris 
Blaas Klein - lucht.

Iris Holtkanp 
uit Ter Apel. Pa 
zit in de vouw
wagens, zij in 
de politiek. 
Marco Schraver- 
komt er nog wel.

Marjolijn van Leeu
wen en - hij kon 
haar vader zijn- 
Adriaan Geelhoed 
(33). Opa Geelhoed 
mijmert over the 
good old days. Héél 
lang geleden dus.

Just "brood en Spa- 
rood" Ron Batten. 
Afvallen doet-ie- 
bij de vrouwen. 
Armelies Meybaum 
weet: waar het hart 
van vol is, is de 
mond mee gevuld.
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De grenzeloze 
wereld van Bas klein

„PvdA werkt niet 
optimaal"

Slim bekeken

Wederzijdse erkenning 
diploma's

Verkiezingstijd: oogsttijd!

Let op je  woordenl

Leven in een land 
zonder geld

Congresbon 

Bljjvend in herinnering

en nog veel meerl

DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN TECHNOLOGIEBEURS 
zaterdag 11 november

jaargang 41 nummer 7

Ozadisc Foto: Hoechst AG/W alter Kloos
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ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD

Pr Hendrikkd 104 
1011 AJ AMSIERDAM 

020-242000

REDACTIEADRES

DRIEMASTER 
p/a W. RMmelingh 
Z stationswg 31 

2061 HD BLDEMENDAAL

R ed actie  -  W a lte r  R ib e lin gh  (h oo fd 
red a c te u r ), Fred Akkerma, E m est 

Landheer, Rmald Nianeijer, Edwin
P o l ,  Jan Verhagen en Ronald Wam ik . 

DRIEMASTER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tienmaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exemplaren. Leden van de 
JOVD ontvangen Driemaster gratis. 
Voor niet-leden bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaargang, te 
voldoen op b ank. r eken ingnr.
39.46.40.640 of giroreken ingnr.
953500.

KOPIJ
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Indien je kopij hebt die je in 
een van deze nuamers wilt plaatsen, 
stuur je bijdrage dan voor de bij
behorende deadline naar het redac
tieadres. Driemaster verschijnt 
over het algaaeen binnen een maand 
na de deadline. De hoofdredacteur 
behoudt zich het recht voor cm 
bijdragen te weigeren of in te 
korten.

runner deadline
8 89 vr 20/10/89
9 89 vr 17/11/89 
] 90 vr 22/12/89

NAMEN EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het Algoneen secretari
aat JOVD (+ f 4,25).

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168, 2509 AD S 
GRAVEMCE (070-522564) secretaris: 
Ferry van Dijk, J Wattstr 75 (kaner 
336), 1097 DL AMSTERDAM (020-
302471/6657181) petmingpeester: 
Jean-Paul Frishert, Struisenburg- 
dvstr 153/b, 3063 BT ROTTERDAM
(010-4333950) wp: Eduard van der 
Biezen, Parkstr 45, 3581 PE U-
TREOTI (030-334343) wo: Joost 
Otterloo, Ceresstr 21, 4811 CA 
BREDA (076-215632) v&s: Nicole 
Koetsier, Rad»randtln 128, 7242 CE 
LOCHEM (05730-56690) internat io- 
naal: Bas Klein, Oudraadtwg 37, 
2612 SL DELFT (015-147324) organi
satie: Adriaan Vos, Hanerusln 21, 
3581 tC UTRECHT (020-315331/030- 
522872) politiek: Mark Aalders, V 
Meekerenstr 74/d, 3034 GD ROTTER
DAM (010-4082259/4141366) Rai Bat
ten, Gravestein 7, 1103 ffl AMSTER
DAM (020-952479) en Jolanda Hekman, 
Stationsstr 12/d7, 9711 AS GRONIN
GEN (050-144823).

Politiek is handjes drukken, dreigen, 
sjoemelen of blieken.

Katten uit de banen kijken, 
overreden, over lijken. 

Schipperen of schaakmat zetten, 
lange speeches, korte metten. 
Witte voetjes, pan uit vegen, 
passen, meten wikken, wegen. 
Lachjes, dansjes, judaskusjes, 
loeren draaien, dooie musjes. 
Veel beloven, vleien, paaien, 

de kunst on, om iets heen te draaien. 
D*r is geen liefde, regelrecht, 
en daar is alles mee gezegd.

REINDER HAR3MANS

M V D  M OET K IEZEN  VO O R  
LIB ER A LE KO ERS
AMSIERDAM, 6 septaiber 1989 - -De W D  heeft de verwarde kiezer in haar verkiezings
campagne niet duidelijk kunnen maken waarom zij enerzijds het CDA/WD-kabinet heeft 
laten vallen en anderzijds het liefst verder wil regeren met het CDA.

JiS JOVD IS AL1ES BEHALVE ONDER DE M M K  
van de door de W D  gevoerde verkiezings
campagne. De campagne was niet origineel 
en veel te defensief. Alle oude stok
paardjes zijn weer van stal gehaald: het 
eigen huis, de eigen auto en de crimina
liteit. Uit de verkiezingsuitslag moge 
blijke dat de kiezer hier niet door 
verleid werd om W D  te stemmen. De W D  
had zich niet alleen op materiële issues 
moeten profileren. Juist nu, na de onge
lukkige keuze van de fractie cm het 
kabinet op het reiskostenforfait te 
laten vallen, was het van belang geweest 
lat de W D  zidi op immateriële punten 
zou onderscheiden van het CDA. Pleiten 
>oor een goede Euthanasiewet en een 
sterke Wet gelijke behandeling zou de 
W D  geen windeieren gelegd hebben.

JE JOVD STEUNT DE 0FR0EP VAN WD-PAKEU- 
voorzitter Ginjaar om te komen tot een 
fundanentele herbezinning over de koers 
van de grootste liberale partij. De JOVD 
oleit al jaren voor een sociaal liberale

koers van de WD. De JOVD concludeert 
uit de huidige verkiezingsuitslag dat 
een principieel liberale koers, die D66 
overbodig maakt, de W D  meer zetels zou 
hebben opgeleverd. Dassen het (DA en 
Staphorst is geen ruimte voor een grote 
partij. De JOVD stelt zich beschikbaar 
om een leidende rol te spelen in de 
discussie over koers en doelstellingen 
van het liberalisme in Nederland.

DE JOVD BETREURT HET DAT DE W D  TTJEEN9 
de verkiezingscanpagne al haar voorkeur 
voor een CDA/WD-coalitie heeft uitge
sproken. Progranmatisch gezien zou een 
coalitie WD/PvdA/D66 zeker tot de moge
lijkheden hebben behoord. Mocht de W B  
nu toch coal it iebesprekingen met het 
CDA gaan voeren, dan moet de W D  zich 
sterk maken tegen de christen-democrati- 
sche stoomwals. In een regeerakkoord met 
het (DA moeten de liberale beginselen 
van de W D  duidelijk terug te vinden 
zijn.

ai

CO VERFO TO
De ozadisc verkt volgens het magneto-optische principe en kan net zoals de 
magnetische diskette naar believen worden garist en opnieuw worden beschreven. 
De ozadisc is te verkrijgen in de maten 3k en 5^ inch, die een opnamecapaciteit 
hebben van 150 respectievelijk driehonderd megabyte per zijde. Met dank aan 
Hoechst Holland NV. 54
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IN FO RM A TIE
Vanaf deze plaats voorzie ik u steeds graag van de laatste informatie over het reilen en zeilen van onze 
vereniging. En dat doe ik deze keer met extra groot genoegen. Wanneer ik dit schrijf (drie dagen na de 
verkiezingen) is reeds vast te stellen dat de JOVD optimaal heeft geprofiteerd van de "6 septenfcer- 
koorts". De speciale folder gericht op de verkiezingen en onderstrepend de onafhankelijkheid en eigen 
koers van onze club, is een succes geworden. Het kwam goed uit dat de verkiezingscampagne samen viel 
met de introductieweken van hbó-instellingen en universiteiten. Vele nieuwe leden zijn het gevolg. De 
speciale belploeg die belangstellenden benadert met de vraag alsnog lid te worden maakt overuren. De 
JOVD zal ook de komende jaren veruit de grootste politieke jongerenorganisatie van Nederland blijven.

EN DAAR M3GEN WE BEST EEN BEETJE 
trots op zijn. Het zit het libera
lisme deze dagen inners niet mee. De 
WD heeft een defensieve en fanta
sieloze campagne gevoerd, waarbij de 
nadnik niet lag op liberale stand
punten maar op de conservatieve 
wensen voor de toekomst. Het libera
le gedeelte van de WD-achterban 
heeft er weinig van begrepen en in 
veel gevallen zijn heil gezocht bij 
andere partijen. Maar er is meer. 
Het is de kiezer ook niet duidelijk 
geworden waarom de WD enerzijds een 
coalitie met het CDA liet vallen en 
anderzijds uitsluitend met die par
tij verder wilde.

DE JOVD HEEFT EEN OPRDEP GEDAAN EEN 
fundamentele discussie te starten 
over koers en doelstellingen van 
het liberalisme. De JOVD is bereid 
een leidende rol te spelen in een 
dergelijke gedachtenwisseling en 
concludeert dat tussen CDA en de 
kleine rechtse partijen geen ruimte 
meer is voor een grote part ij. De 
zaak is dus duidelijk: de WD moet 
naar het politieke midden en libera
len uit WD en D66 in zich vereni
gen. Over de traditionele conserva
tieve kiezer hoeft niemand zich 
zorgen te maken. Het grootste deel 
stemt CDA en de rest gaat gewoon 
naar het midden al was het maar 
omdat zij toch geen alternatief 
hebben.

TOT ZOVER DE NODIGE INFORMATIE OVER 
de JOVD en de politieke standpunten 
van onze club rond 6 september. Op 
het gevaar af tegen de tijd dat dit 
gelezen wordt achterhaalde betogen 
neergeschreven te hebben toch nog 
een enkel woord over de (in)formatie 
van een nieuw kabinet.

HET CDA MAAKT MISBRUIK VAN DE NIEUW 
verworven machtspositie. De PvdA 
doet alles en laat ode het nodige 
na met het oog op deelname aan een 
nieuwe regering. En de WD wil dui
delijk maken dat het niet aan deze 
partij zelf ligt dat liberalisme 
voorlopig vanuit de oppositiebankjes

beleden moet worden.

HET MACHTSMISBRUIK VAN HET CDA 
springt het meest in het oog. Kort 
na de verkiezingen heeft deze partij 
de bevoegdheden van het staatshoofd 
met een voor-informatie uitgehold, 
lange tijd gewacht met het maken

MET JOVD-LOQO EN BOVENSTAANDE WOOR
den adverteerde district Utrecht 
tien bij zeven groot in drie regio
nale huis-aan-huisbladen, mede dank
zij de goedgeefsheid van een vader 
die nog wat ruimte in zijn adverten- 
tiecontract had.

DE IEDENWERFACITE WERD ONDERSTEUND 
door een promotietean dat met een 
busje gedurende de verkiezingscam
pagnes voor de Ibeede Kamer plaatsen 
aandeed waar pol it idee markten waren 
georganiseerd.

DE ACTIE VERLIEP VOLGENS DISERICTS-

van een keuze en gepoogd D66 en de 
PvdA tegen elkaar uit te spelen. Het 
kan de christen-democraten eigenlijk 
niet eens verweten worden: het zijn 
Kok en Voorhoeve die Lubbers deze 
riante positie verschaffen. Wat is 
dat toch jarmner!

MR

bestuurder Eddy Habben Jansen suc
cesvol. Zo was de afdeling Utrecht 
genoodzaakt om tot tweemaal toe de 
v&s-cursus introductie te organise
ren, om dertig nieuwelingen wegwijs 
te maken in de vereniging.

OP FOTO: NA 'S OCHTENDS DE V&S-CUR- 
sus promotie en ledenwerven te heb
ben gevolgd, en 's middags overleg 
te hebben gepleegd, poseerde het 
Utrechts promotieteam voor de foto
graaf en toostte op een goed verloop 
van de ledenwerfactie, die 20 augus
tus van start ging.

2M

GEZOCH T:
JO N G E PO LITICI (M/V)
Als je interesse hebt in liberale polit iek is het ook in jouw woonplaats 
mogelijk actief te worden in de JOVD. Alle liberale jongeren zijn bij ons 
welkom op congressen, cursussen, discussie-avonden en feesten of in commis
sies en besturen. Tot ziens!
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DE TECHNOLOGISCHE VOORUITGANG SLAAT 
overal in de maatschappij toe. De 
technologische ontwikkelingen hebben 
positieve kanten: het Automatiseren 
van gevaarlijk en geestdodend werk 
of bijvoorbeeld betere hulpmiddelen 
voor gehandicapten. De technologi
sche vooruitgang heeft ock veel 
negatieve effecten: verlies van 
werkgelegenheid en bedreiging van 
privacy om er maar eens twee te 
noemen.

TECHNOLOGIEBEURS
ZA TER D A G  11 N O VEM BER

10.00 ontvangst 

10.45 opening

11.00 spreekbeurt minister De Korte

11.30 forum sociale partners en wetenschappers

12.30 lunch

14.00 bedrijfspresentaties
OP ZATERDAG 11 NOVEMBER WORDT IN HET 
RAI Congrescentrum te Amsterdam een 
grootse technologiebeurs gehouden. 
Bedrijven en instellingen die zich 
met hoogwaardige technologie bezig
houden verzorgen presentaties. 
Voorts worden de positieve en nega
tieve kanten van de technologische 
vooruitgang belicht door minister De 
Korte en een forum van sociale part
ners en wetenschappers. Het belooft 
werkelijk een groots gebeuren te 
worden! jM

16.30 sluiting
Tijdens de bedrijfspresentaties kun je zelf zien, horen en voelen met welke 
technieken bedrijven tegenwoordig werken.

Het RAI Congrescent run is vanaf Amsterdam RAI (loopafstand), Amsterdam CS 
(met tram 4) of Amsterdam Amstel (met bus 15) te bereiken.

De technologiebeurs wordt ondersteund door de Stichting voor Publieksvoor
lichting over Wetenschap en Technologie en het Ministerie van Onderwijs en 
Wetenschappen. Voor meer informatie: Mark Aalders (010-4082259/4141366) of 
JanWeijers (015-141382/08376-16841).
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Nalatenschap international secretaris: 
duizend procent budgetoverschrijding

D E G R EN ZELO ZE W ERELD  
VAN  BAS K LEIN  ™
De JOVD heeft altijd veel aandacht besteed aan het internationaal jongerenwerk. Voor menigeen vormen de 
bezigheden binnen de internationale circuitjes van jongerenorganisaties het begin van een politieke 
verslaving. Niet zelden mondt dat uit in een Binnenhofse betrekking. Nijpels werd ooit wereldberoemd 
binnen de JOVD (en later internationaal secretaris) na een omstreden bezoek aan het voormalige Portugese 
wingewest Angola. Ook de WD-kamerleden Linschoten en Wiebenga vulden hun studententijd met briefings, 
executives en seminars alvorens de politieke arena als prof te betreden. Iedere regel kent uitzonderin
gen. Kinderdiplomatie kan carrières maken. En breken. Die categorie wordt verzorgd door de huidige in
ternationaal secretaris, de 23-jarige Delftse mijnbouwkundig student Bas Klein.

ALS DE GERUCHTEN OP WAARHEID BERUS
ten is Klein sinds zijn aantreden 
als internationaal secretaris als 
een vliegende tornado door zijn 
portefeuille gegaan.
Het is usance dat probleembestuur- 

ders onder de noemer "functione
ringsgesprek" een 4 deux in de loun
ge van het hoofdstedelijke Barbizon- 
hotel krijgen aangeboden, en bij 
recidive aan de ontbijttafel van 
voorzitter Mark Rutte. Klein was 
vaste gast van Rutte, maar kennelijk 
niet tot genoegen.
5 juli belegde het hoofdbestuur 

een spoedvergadering op het Amster
damse JOVD-secretariaat. Majeur 
agendapunt: het (dis)functioneren 
van de internationaal secretaris. 
Kleins aftreden werd geëist.
De spreekwoordelijke druppel die 

de emner had doen overlopen was de 
workshop Latijns Amerika op het 
lustmncongres (24 en 25 juni in 
Veldhoven). Door slordige organisa
tie van de internationaal secretaris 
was de zaak aldaar, in ronde taal 
gezegd, ruimschoots uit de klauwen 
gelopen. (Zo werd de verbouwereerde 
Kaj Jalving vijf minuten voor aan
vang tot voorzitter gebombardeerd en 
met Nederlandstalige stellingen op 
de onvoorbereide zaal losgelaten. 
Door louter toeval kon via een 
Spaanse gelegenheidstolk met de 
Zuidamerikanen gecomnuniceerd wor
den.)
Enfin, "om persoonlijke en zake

lijke redenen" zou het volgens een 
paar bestuursleden dus maar beter 
zijn indien Klein de consequenties 
trok en koffers ging pakken. Zij 
het, niet voor een retour Pyongyang, 
Pretoria of Parijs, maar voor een 
enkeltje het politieke bos in. Via 
het informele telefooncircuit in de 
weken voorafgaand aan de spoedverga
dering was Kleins hoofd al veelvul

dig opgeëist (geheel in stijl met de 
bicentennair van de Franse revolu
tie). Toch werd het geen bijltjesdag 
voor de bekritiseerde internationaal 
secretaris. Meer een Pyrrhus-over- 
winning. Klein moet zich ter verga
dering heftig verweerd hebben, want 
de conclusies van het hoofdbestuur 
verdienen de kwalificatie "monster
lijk compromis". En Klein zit - nog 
wel.

WEL BESLOOT MEN KLEIN TOT ZIJN AF
treden onder curatele te stellen. 
De kandidaat-opvolgers Ron Batten en 
Michiel Remers en het gerevalueerde 
zeskoppige internationaal secretari
aat (waarin Brabants runner-up Mir
jam Mol en de veteranen Bart Dries- 
sen en Harold Makaske zitting heb
ben) beheren Kleins portefeuille for 
the time being.
Officieel heet het dat de interna

tionaal secretaris bijstand krijgt 
wegens een bezoek dat hij en (zoals 
Klein het in een memorandum voor het 
bestuur zonder valse bescheidenheid 
omschreef) "andere wereldleiders in 
spè" aan de Verenigde Staten brach
ten. Dit optisch welvaren van de 
internationaal secretaris kan niet 
verhelen dat het zwaard van Damocles 
boven Kleins hoofd op 5 juli geval
len is. Inmers, hij heeft toegezegd 
begin december na het IFLRY-congres

„Je staat op

m'n lijstje

voor een reisje"

af te treden, in de hoop zijn JOVD- 
post voor een IFLRY-bestuursfunctie 
te kunnen inruilen. In de wandelgang 
heet dit ontslag onder opschortende 
voorwaarde reeds "het Sinterklaas
cadeau van Rutte". Hij zal er blij 
mee zijn.

WAT WAS ER ZOAL VOORGEVALLEN HOND 
Klein? Veel. Bij navraag presenteren 
kritikasters een aantal anekdotes 
die zich feilloos lenen voor TV- 
verfilming.
Bijvoorbeeld over de bekoelde 

relaties met de parlementaire WD- 
fractie, alwaar het rood aangelopen 
kamerlid Blaauw de memorabele zin 
"Klein komt hier nooit meer binnen!" 
sprak. Bij wijze van verrassing had 
een stuurloze, zich als "Angolese 
liberalen" presenterende delegatie, 
('het de liberale groeten van 
Klein") bezit genomen van de werkka
mer van het WD-kamerlid. Die over- 
valtactiek hanteerde Klein vaker. 
Het moest, niettegenstaande het 
vriendelijke briefje (met voor 
Kleins doen het luttele aantal van 
twee spelfouten) dat Blaauw van de 
JOVD'er bij diens heraantreden in de 
TWeede Kamer ontving, maar eens 
afgelopen zijn. Einde relatie.
Ook leuk: sfeerbeschrijvingen van 

Kleins optreden tijdens vergaderin
gen van het hoofdbestuur. Een ner
veuze internationaal secretaris 
(ooit bekende hij in kleine kring 
overstressed te zijn en "een hart
aanval te vrezen") die de collega's 
onder het genot van een slof siga
retten een verbaal rookgordijn ser
veert . Veel afko's, vakjargon en 
bijzinnen die een onderwerp en lij
dend voorwerp node missen, vliegen 
door de vergaderruimte. De strekking 
is duidelijk: Klein moet de lucht 
in. Of het hoofdbestuur even wil 
fiatteren. Legendarisch is de ver-
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zucht ing van hoofdbestuurslid Mark 
Aalders "laten we akkoord gaan, 
anders neemt Klein het woord", nadat 
de warrige internationaal secretaris 
een voorstel had gedaan. Liever 
capituleren dan Klein aanhoren, 
lijkt het devies. Niet dat Klein per 
se gemandateerd moet zijn alvorens 
tot actie over te gaan.

NOG EEN KRDNIEKJE. EEN BUDGETTAIR 
nimner voorzien Sovjet-bezoek bracht 
penningmeester Joost Otterloo on
langs tot razernij. De onfortuinlij
ke kassier kreeg volgens de methode- 
Klein (kort voor aankomst van bui
tenlandse gasten en liefst bellend 
vanuit een telefooncel op Schiphol) 
het verzoek even behulpzaam te zijn 
bij de opvang van het Sovjet-bezoek. 
Van planning kon geen sprake zijn, 
improviseren dus maar.
Dit gevoegd bij de stortvloed aan 

rekeningen (ten bedrage van vierdui
zend gulden) die daags na het bezoek 
in het postvakje van Otterloo be

landden, verklaart de wat norse 
verhouding tussen de twee.
Evenwel, ninmer kan gezegd worden 

dat Klein zich niet heeft ingespan
nen de financiële schade beperkt te 
houden. De delegatieleden (drie 
mannen en een vrouw) sliepen gemi- 
xed. In de diplomatie wordt een 
dergelijk protocollair afront niet 
gewaardeerd. Of het klungelig geor
ganiseerde bezoek er iets mee van
doen heeft is onbewezen, feit is 
wel dat de ooit warme Sovjet/JOVD- 
banden bekoeld zijn.

CENTRAAL IN ALLE KLEIN-KRITIEK STAAT 
zijn onmiskenbare vermogen tot het 
scheppen van chaos in orde. "Klein 
is als een moeras. Het begint met 
een klein klusje en voor je het weet 
doe je de hele organisatie", vat een 
anoniem hoofdbestuurslid Kleins 
neiging tot delegeren samen. "Veel 
ouwehoeren, veel toezeggen en vooral 
veel afschuiven", stelt een poten
tieel opvolger. Een andere Klein

kenner noemt de internationaal se
cretaris "een gezellige vent". Wel 
vermoedt ze dat de JOVD-bestuurder 
door het hoge ambt licht paranoïde 
trekjes begint te vertonen: "Klein 
belde me, legde plotseling neer en 
belde nogmaals over een andere lijn. 
Hij is er van overtuigd dat z'n 
telefoon wordt afgetapt door de 
BVD."

GROTE BELANGEN VERIJDELEN EEN ONT
slagprocedure. Zo is jarenlang de 
invloed van de Nederlandse liberalen 
(in de persoon van "president" Jules 
Maaten) binnen IFLRY groot geweest. 
Deze JOVD'er en voormalig internati
onaal secretaris (1981—'84) weet 
stevig zitvlees te contineren met 
onbetwiste competentie. Na drie 
termijnen van twee jaar voorzitter
schap houden Maaten en een drietal 
andere IFLRY-bestuurders het begin 
december op hun congres voor gezien.
Vacatures dus. En omdat de'JOVD 

gaarne informatie en invloed houdt 
in het tot verbeelding sprekende 
internationaal jongerenwerk (waar 
VIP-treatment voor de mini-politicus 
nog heel gewoon is) bedacht men een 
kandidaat te stellen: Klein. Jaze
ker, dezelfde.
Een kandidatuur uit nood geboren. 

Er zijn simpelweg geen JOVD'ers 
voorhanden die ingewerkt zijn op 
internationale zaken en dus kansvol 
gekandideerd kunnen worden voor het 
IFLRY-bestuur. Niets of Klein moet 
het devies van het hoofdbestuur 
geweest zijn. Kleins kansen zijn 
zelfs in het smoezelige wereldje 
van het internationaal jongerenwerk 
klein.
Het hoofdbestuur en "mister IFLRY" 

Maaten zullen de Klein-kandidatuur 
discreet diplomatiek afhandelen. 
Dat wil zeggen: in naam steunen, 
maar niet te veel krediet verspelen 
door echt lobbywerk. Voor het bin
nenslepen van de IFLRY-functie is 
ten minste duizend gulden budget 
nodig. Het hoofdbestuur heeft tot 
dusverre geen cent beschikbaar ge
steld voor deze JOVD-kandidaat. 
Daarmee is Klein bij voorbaat ver
liezer. Kleins ontslag blijft onver
kort van kracht - de winst is dus al 
binnen.

HET STINKT ALS STILSTAAND WATER BU 
de JOVD-intemationalo's. De armoede 
aan gekwalificeerde kandidaten voor 
het IFLRY-bestuur legt een gevoelig 
kritiekpunt bloot: de splendid iso- 
lation van de buitenlandhoek van de 
JOVD.
De wereld van Peter Stuyvesant is 

bij de tabaksgrutter om de hoek voor
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f 3,75 verkrijgbaar. Zo niet de (met 
publieke middelen gesubsidieerde) 
wereld van het internationaal jonge
renwerk. Meer openbaarheid betekent 
meer aandacht, hetgeen belangstel
ling voor deelname in een JOVD-dele- 
gatie genereert. En dat mag niet. De 
spoeling moet dik blijven voor een 
kringetje uitverkoren reislustigen. 
Daartoe wordt het middel van de 
desinformatie, of liever, geheel 
géén informatie niet geschuwd.
Vergader inbrengen van internatio

naal secretarissen zijn weinig toe
gankelijk voor de geïnteresseerde 
leek. Kleins voorganger Albert Kooi
man hanteerde een beproefde methode 
om lastige vragen van collega's te 
voorkomen. Ter vergadering schreef 
Kooiman altijd met potlood een 
vluchtig stukje - men vond nooit 
tijd zich daarover te buigen en 
kopiëren was onmogelijk. Zelden is 
in de verenigingsbladen een reisver
slag, een beschouwing van een semi
nar of een ingediende copgresmotie 
van het internationaal secretariaat 
te lezen.

EEN ANDERE PENDANT VAN HET PARTICI- 
patie-ontmoedigingsbeleid, geldt de 
samenstelling van delegaties. De 
criteria zijn vaag, de procedures ad 
hoe en de beslissingen lagen tot 
voor kort in handen van één persoon: 
de internationaal secretaris.
Een bezoek van vier JOVD'ers aan 

Moskou en de Autoncre Republiek 
Dagestan wekte wat de delegatiesa- 
menstelling betreft zoveel ergernis, 
dat het hoofdbestuur inmiddels over 
voorafgaande toetsing beschikt. 
Vooral de toevoeging van het vierde 
delegatielid Eric Balemans (naast 
Klein, Bas Bakker en Rutte) heeft 
menigeen de wenkbrauwen nadrukkelijk 
doen fronsen. Immers, was de oud- 
JOVD-voorzitter destijds niet door 
gebrek aan gewicht tot het hoge ambt 
geroepen? Zelfs als men Balemans 
bekentenis ter plekke "tot de top

één procent van de Nederlandse sa
menleving te behoren" voor waar 
neemt, blijft zijn expertise van de 
Sovjetunie (en daarmee zijn kwalifi
catie voor de reis) betwist. Temeer 
als men weet dat een andere bekwame 
kandidaat zich had aangemeld: Hans
peter Lassche, een Utrechts student 
Oosteuropese geschiedenis.
Na een telefonisch onderhoud van 

een half uur (voor Kleins doen een 
vluggertje - hij is dan ock de enige 
JOVD'er die aansprak maakt op vrij
wel volledige vergoeding van drie- 
tot achthonderd gulden telefoonkos
ten per maand) vernam Lassche alles 
behalve steekhoudende argumenten 
waarom niet hij, maar Balemans Ae- 
roflot mocht vliegen. Klein lanceer
de een briljante cirkelredenering: 
Balemans moest mee, want Balemans 
was al eerder mee geweest. (De over
levering wil dat de JOVD'er zich 
tijdens dat bezoek in 1986 meer op 
zijn verse Deense vriendin - nu 
werkend voor IFLRY - concentreerde 
dan zijn Sovjetrussische gastheren 
op prijs stelden - maar dit terzij
de). Kleins redenering sluit verse 
instroom in delegaties bij voorbaat 
uit - tja, geen ervaring... sorry 
hoor. Dat doet pijn, zeker als het 
vermoeden bestaat dat Balemans trip 
slechts als troostprijs gold voor 
een smadelijk verloren kandidatuur 
(van ex-CDJA-voorzitter Hans Hui
bers) voor het M50-voorz it te rschap.
Men moest óf intimus óf crediteur 

van de internationaal secretaris 
zijn om in aanmerking te komen voor 
de betere trips. In de loop der tijd 
heeft Klein een flinke lijst dubieu
ze crediteuren opgebouwd. Mensen die 
meehielpen met de ontvangst van 
buitenlandse gasten alsmede critici 
binnen en buiten het bestuur. Afko
pen heet dat.

ANOTHER STORY. OOIT ONTFEIMDE 
schrijver dezes zich op verzoek van 
Klein over een bezoek van Britse

"journalisten" aan ons land. Bij 
nader inzien bleek het - door de 
liberale fractie in het Europees 
Parlement met vele duizenden ECU's 
gedoteerde - gezelschap te bestaan 
uit politieke vrienden van LYMEC- 
voorzitter/organisator Robert Harri- 
son. Met journalistiek en politiek 
had het weinig van doen, maar we 
hebben er goed van gegeten en ge
dronken. De rekening ging naar 
Straatsburg en de pijn voor ons 
(door zoveel onbenulligheid) teleur
gestelde gidsen werd door Klein 
afgedekt met de toezegging: "Je 
staat op m'n lijstje voor een reis
je."

"DIE LAGE IST HDFFNUNGSLÖS, ABER 
nicht Ernst", gromden de legers van 
de Donaumonarchie kort voor de ne
derlaag in de Eerste Wereldoorlog. 
Zo ongeveer kan men de stand van 
zaken op het internationale cluster 
van de JOVD ook omschrijven. De 
prioriteiten zijn verkeerd. (Veel 
aandacht voor een afscheidingsbewe
ging uit, of all places, de Seychel
len. Géén interesse voor de naaste 
Europese bondgenoten.) De mensen 
eveneens. Nog altijd beroepen Klein 
en de zijnen zich op de uitstekende 
performance die ze over de grens ten 
beste geven. Ongetwijfeld gelden 
daar andere maatstaven dan een hier 
te lande geldende burgerlijke norm 
als "het nakomen van een afspraak". 
Maar wie kan het controleren, gege
ven de ondoordringbaarheid van die 
wereld? Niemand.

BU DE HALFJAARCIJFERS VAN HET IN- 
temationaal secretariaat noteerde 
de penningmeester een budgetover- 
schrijding van duizend procent (tien 
mille). Om kort te gaan: wie trapt 
Klein eruit? JK

Dit is het eerste artikel van een 
serie over bestuurlijk vandalisme in 
de JOVD.

i  1/ Huizenseweg 10-20
6534 A N  N ijm egen-Holland

\ Postbus 217 - 6500 A E  N ijm egen

f f Tel. 080-561044’  (8 lijnen)Sr T e le x  48694 T e le fa x  030-566631

L_\ \  ^

RIJNM OND/
ZUID-AM ERIKA

MAANDAG 27 NOVEMBER
HOTEL INNTEL IEUVEHAVEN 80 ROTTERDAM 

AANVANG 20.00 UUR

In het kader van haar veertigjarig bestaan organi
seert de afdeling Rijnmond op maandag 27 novenber 
een groot fonm over de Zuidamerikaanse problema
tiek met medewerking van anbassadeurs van ondermeer 
Argentinië, Brazilië, Chili en Colonbia. Na afloop 
is er een borrel in Zuidamerikaanse stijl. Voor 
meer informatie: Cor Schagen (010-4330749).
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JS'er Marcel Hoogland:

„P V D A  W ERKT N IET  
O PTIM AAL" door Ronald Niemeijer

"De politieke cultuur in de Partij van de Arbeid is niet optimaal. Je moet bij wijze van spreken jaren
lang aan het stencilapparaat zitten voordat je mag doorstromen naar een hogere functie. Dat betekent dat 
de mensen met goede kwaliteiten, die toevallig binnen de partij niet politiek actief zijn, veel moeilij- 
ker in een politieke functie terecht kanen. Nee, de PvdA werkt nog niet optimaal."

KRITISCHE WOORDEN VAN EEN JONGE 
socialist over de PvdA: Marcel Hoog
land. De 22-jarige economie student 
is landelijk voorzitter van de Jonge 
Socialisten (JS). Een politieke 
jongerenorganisatie met ruim drie
duizend leden. Driemaster sprak met 
Hoogland over de JS en de PvdA. 
("Wij hebben macht over de Partij 
van de Arbeid!") Maar ook de JOVD 
kwam uitgebreid aan bod. ("Dat sek
sisme enzo, dat zie je niet binnen 
onze vereniging.")

HOOGLAND EN IK ONTMOETTEN ' ELKAAR IN 
het Gelderse Lievelde. Daar moest

hij, in een forum tussen verschil
lende politieke jongerenorganisa
ties, "zijn partij" verdedigen. Een 
interview met hem is gauw gemaakt. 
"Prima. Geef maar een gil als je er 
klaar voor bent. Maar laat ik je één 
tip geven: hoeveel te later, hoeveel 
te beter."
Omstreeks half drie zitten we 

achter in de zaal wat te babbelen. 
De cassetterecorder komt op tafel, 
Hoogland staat scherp. Anekdotes 
komen boven drijven...

"IK VIND POLITIEK LEUK - ERG BELANG
rijk om het te verwezenlijken. In

mijn karakter zit gewoon die recht
vaardige id - dat komt door de din
gen die je om je heen ziet. Kijk, 
de wereld zit verrot in elkaar en 
daar moet verandering in komen. Dat 
kun je alleen doen door actief met 
de politiek bezig te zijn.
Als ik klaar ben met mijn JS-voor- 

zitterschap, en mijn vervangende 
dienstplicht, dan lijkt me het leuk 
om fractiemedewerker bij de PvdA te 
worden. Je zit dan dicht bij het 
politieke vuur. Je zit op een plek 
waar beslissingen gencmen worden. 
Het leuke van die job is dat je geen 
directe verantwoordelijkheid in de 
Kamer hebt.
Ik ben iemand die aan de zijlijn 

staat. Ik hoef niet zo nodig in de 
belangstelling te staan. Natuurlijk, 
het is leuk dat je als voorzitter 
steeds gevraagd wordt voor de publi
citeit. Wat ik echter leuker vind, 
is dat die dingen die ik nastreef 
ook daadwerkelijk gerealiseerd wor
den. Soms lukt dat, sans niet.

SINDS K  JS-VOORZITEER BEN HEB IK 
jullie organisatie veel beter leren 
kennen. Binnen de JOVD heerst een 
bepaalde cultuur - een beetje for
meel. Bijvoorbeeld dat "u" en "mijn
heer de voorzitter"-gedoe. Belache
lijk! Daar moet ik niets van hebben. 
Als ze mij zo aanspreken dan word ik 
daar zelfs kwaad over. Nee, bij de 
JS wordt normaal gedaan.
Ik kan me een JOVD-congres in 

Amersfoort herinneren. Daar was ik 
toen ook. 's Avonds werd er gezellig 
geborreld, maar om een uur of twee 
werd het gesprek op een bijzonder 
laag niveau voortgezet. Er kwamen 
toen vrij seksistische dingen aan de 
orde. Over meisjes en slipjes. Ik 
heb toen gezegd: "Jongens, ik ga
naar huis!" En dat heb ik toen ge
daan. Het is een manier van doen, 
die mij niet aanstaat. Dat seksisme 
enzo, dat zie je niet binnen de JS.

DE JS HEEFT OVER VEEL POLITIEKE 
onderwerpen een eigen mening, en 
daar praten we ook over. Wat we
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vinden willen we ook realiseren. Als 
voorbeeld een actie in Haarlem. Daar 
hebben we de hele binnenstad stil 
gelegd, zelfs auto's konden niet 
doorrijden. De wethouder heeft toen 
een aantal JS'ers uitgenodigd voor 
een gesprek. Die hebben toen duide
lijk gemaakt waar ze voor staan- 
wat ze vinden over het milieubeleid 
van de gemeente. Kijk, zoiets leidt 
tot resultaten. Op lokaal én natio
naal niveau. Dat is bij de JOVD 
anders. Daar praten ze veel, maar 
bereiken veel minder.
De JS heeft macht over de Partij 

van de Arbeid. Dat merken we keer op 
keer. Nu mogen we, volgens het ver- 
kiezingsprogramna, niet harder rij
den dan 100 km/uur. De JS heeft die 
bal aan het rollen gebracht. We 
hebben een amendement gemaakt, dat 
later op het congres van de PvdA is 
overgenomen. Dat is noem ik nu di
recte invloed uitoefenen op de nati
onale politiek.

IK DENK NIET DAT DE PVDA NEER KIJKT 
op ons. Ze zien ons niet als jonge
tjes, die wat met de politiek aan 
het rcnmelen zijn. Ik kijk ook niet 
tegen Wim Kok op. Natuurlijk, die 
man heeft een grote staat van 
dienst. Maar ik praat net zo makke
lijk met hem als hij iret mij.
Het is niet zo dat ik dagelijks 

bij Kok over de vloer kom. We gaan 
zakelijk met elkaar om. Ik zie hem 
op vergaderingen of in de wandelgan
gen. Daar maak je gezellig een bab
bel. Soms vindt de PvdA me zelfs 
heel lastig - dan zeg ik dingen die 
zij vervelend vinden. Ik heb eens op 
een JS-congres gezegd dat de PvdA 
tegen het CDA zit aan te slijmen. 
Dat vinden ze dan niet leuk. De 
maandag daarop kreeg ik behoorlijk 
veel kritiek. De PvdA vindt het 
jamner als ik over een bepaald on
derwerp anders denk dan zij, maar ze 
accepteren m'n mening wel.

KOK IS EEN OCMFKMISFIGUUR. HIJ 
respecteert de mening van anderen. 
Hij geeft duidelijk aan waarom hij 
het niet met iedereen eens is. Kok 
is zeker geen meewaaier. Hij kan 
zelfs heel hard zijn over bepaalde 
zaken. Kijk, de PvdA-fractie bestaat 
uit 49 personen. Als je één harde 
lijn aanhoudt dan krijg je een ge
deelte van je fractie tegen je. Je 
belangrijkste taak als fractievoor
zitter is de eenheid te bewaren.

ER IS EEN DUIDELIJK VERSCHIL TUSSEN 
een staatsman en een politicus. Een 
staatsman denkt aan een komende 
generatie, een politicus aan de

komende verkiezingen. En Kok is die 
staatsman, hij denkt gewoon aan die 
komende generatie.
Het premierschap van Lubbers, 

geeft Kek extra veel steun in de 
rug. Het is een heel normaal ver
schijnsel. Als Lubbers niet minis- 
ter-president was, dan was Kok popu
lairder geweest.
Lubbers ziet men echt als premier 

en ik moet toegeven dat hij het niet 
slecht doet. Okay, z'n beleid is 
slecht, maar hij komt gewoon goed 
bij het Nederlandse volk over. Ik

J0N3EREN DIE NIET LID ZIJN VAN EEN 
pjo, maar wel geïnteresseerd zijn in 
politiek, willen daarover objectief 
geïnformeerd worden. Pjo's moeten 
vaker aan het woord komen in muziek
, jongeren en actualiteitenprogram
ma's. Pjo's moeten invloed hebben 
over de moeder partij. En wat verder 
opviel was dat velen op school ken
nis wensen te maken met pjo's. Ken
nelijk wordt van de school als medi
um nog te weinig gebruik gemaakt.

IE BELANGRDKSEE REDEN CM LID TE 
worden van een pjo is dat je op die 
manier beter geïnformeerd raakt over 
politiek. De meeste pjo-leden zijn 
door vrienden, kennissen of familie 
op de hoogte gebracht van het be
staan van hun organisatie.

57 PROCENT VAN IE PJCHJEDEN STUDEERT 
aan een universiteit of volgt een 
hbo-ople iding. De aantallen mannen 
en vrouwen die lid zijn verhouden 
zich als drie staat tot vier. Twee
derde van de pjo-leden woont in een 
grote of kleine stad. Concentratie 
van het ledenbestand doet zich voor 
in de Randstad. 48 procent van de 
pjo-leden woont in dit gebied. Het 
percentage pjo-leden dat in Flevo
land, Friesland en Zeeland woont is 
opvallend laag. Slechts een 4 twee 
procent I

UIT HET ONDERZOEK IS GEBLEKEN DAT

denk dat Kok dat ook goed kan. Al
leen hij speelt geen smerige spelle
tjes, Lubbers wel."

DE MONDEN ZIJN, VAN RUIM EEN UUR 
praten, droog. We nemen neg een 
pilsje en babbelen nog even na over 
het verloop van het interview. Een 
half uurtje later staan we op en 
verlaten de zaal. Een klein neisje 
komt op ons af. "Marcel, heb je 
straks tijd voor een interview?" 
Hoogland knikt...

RN

pjo-leden zich niet laten beïnvloe
den door hun omgeving. Zo zegt 28 
procent dat zijn of haar omgeving 
het lidmaatschap van de pjo belache
lijk vindt, maar slechts acht pro
cent verzwijgt het. 41 procent van 
de pjo-leden gaf aan dat zijn of 
haar ouders, of een van hen, lid 
zijn/is van een politieke partij. 
Gegeven dat slechts een procent van 
de bevolking lid is van een politie
ke partij, mag geconcludeerd worden 
dat pjo-leden over het algemeen uit 
zeer politiek betrekken gezinnen 
komen.

MEER DAN DRIEVIERDE VAN DE PJO-LEDEN 
vindt dat zijn of haar organisatie 
zelfstandig richting en standpunten 
moet bepalen.

NAAR AANLEIDING VAN HET GEHOUDEN 
onderzode en de daaruit voortgekomen 
conclusies, brengt M50 dit najaar 
een Choice over participatie in 
besluitvormingsprocessen uit. Deze 
Choice is onderdeel van een door M50 
aangekendigde participatieeanpagne.

HET RAPPORT MOOR EN ACHTER DE U5UKEN 
van de politieke jongerenorganisa
ties, is door overmaking van 25 
gulden pp girorekening 5612255 onder 
vermelding van "rapport" te bestel
len bij Vonningsinstelling M50 te 
Utrecht (030-333494).

jM

VOOR EN ACHTER DE DEUREN  
VAN DE PO LITIEKE  
JONGERENORGANISATIES
Vormingsinstelling M50 wil de politieke bewustwording van jongeren die nog 
geen kleur bekennen vergroten. Jongeren interesseren voor het werk van 
politieke jongerenorganisaties (pjo's) is een manier waarop jongeren direc
ter bij de politiek betrekken raken. Maar wat verwachten jongeren van 
pjo's? Wat bieden pjo's? En wie zijn er lid? Naar deze vragen heeft M50 dit 
voorjaar onderzoek verricht.
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Nederland was tijdens de Tweede Kaner verkiezingen een beetje Amerikaans. Want in het land van de onbe
grensde mogelijkheden maken politici elkaar, als het om zieltjes winnen gaat, en-TV af. In Nederland 
dus ock. Want we staan als een ''zij-doen-het-wij-dus-ock''-volkje bekend.

DE W D  HAALDE OUEHCAfüN WIEGEL VAN 
stal, wat kamerlid Piet Blauw overi
gens ontkent. 'Wij hebben dat ding 
niet van stal gehaald! Dat was Maur 
rice de Hond!", schreeuwde de aange
klede boer angstig op een verkie
zingsbijeenkomst. Ach ja, het is 
maar net hoe je het bekijkt. Maar 
een ding staat als een paal boven 
water. Het Friese, roestige oude 
kanon stond net de verkeerde kant 
opgericht en schoot vijf zetels aan 
flarden. Jammer voor Voorhoeve, 
jarmer voor de WD.

DE PVDA PAKTE HET ANDERS AAN. GSELD- 
verslindend, natuurlijk. Het recla

mebureau Saatchi & Saatchi werd 
ingehuurd en de socialisten mochten 
flink incasseren: drie zetels ver
lies. Een dure grap: vij{honderddui
zend gulden. Nu hopen dat Kek geen 
ongedekte cheques uitschrijft...

EN WAT DEED DE JOVD TIJDENS DE VER
kiezingen? Weinig. Ja, wat stemad
viezen op de radio geven, die later 
op VARA-teletekst gerectificeerd 
worden. Wel grappig was dat W D -  
part ijvoorzitter Ginjaar - BINNEN 
EEN HALF UUR NA DE UITZENDING!- 
kwaad vanuit de auto naar het secre
tariaat belde over Futtes stemad
vies. Een duidelijk bewijs dat wij

onafhankelijk zijn!

EN DAN TOOKBDEVE. DIE MAN IS EEN 
verkeerd persoon voor de WD. Och, 
Joris heeft prima ideeën hoor?! 
Koppie-koppie heeft-ie. Maar alles 
wat hij zegt komt er zo belabberd 
uit. Geen wonder dat de W D  charis- 
ma-machine Wiegel van stal haalde.

D66'ER HANS VAN MEERLO WEET PRECIES 
hoe je het wAl moet aanpakken: bij 
Linda van Dijk in bed kruipen. In 
een klap stemt het hele filmstercir- 
cuit op je en Van Mierlo mag zich nu 
tot de overwinnaars rekenen. Slim 
bekeken, Hans! RN

W ED ERZIJD SE ERKEN N IN G
DIPLOM A'S door Jessica Larive
BRUSSEL, 5 juni 1989 - Op 21 decenber 1988 is een flinke stap gezet op weg naar een vrij verkeer en 
vrije vestiging van personen toen de Raad van ministers de richtlijn vaststelde voor het Algemeen stel
sel erkenning hoger onderwijsdiploma's. Met andere woorden: een stelsel gebaseerd op het wederzijds 
vertrouwen in eikaars hoger onderwijssystemen zag het daglicht.

TOT HEDEN KCMT HET NX AL TE VAAK 
voor dat diploma's van Europese 
burgers die zich om een of andere 
reden in een andere lidstaat vesti
gen, niet helemaal of zelfs helemaal 
niet als gelijkwaardig worden er
kend. Zeer frustrerend voor betrok
kenen en ook zeer goed zichtbaar op 
hun salarisstrookje, Als zij al het 
beroep waarvoor zij hebben gestu
deerd kunnen uitoefenen. Schrijnende 
verhalen van Nederlandse fysiothera
peuten in Luxenburg, maatschappelijk

werksters in Italië, docenten tex
tiele werkvormen in de Bondsrepu
bliek Duitsland, enzovoort. Toch 
ligt het principe van vrije vesti
ging van personen met volledige 
erkenning van hun diploma’s al vanaf 
1957 verankerd in artikel 57 van het 
Verdrag van Rome, het oprichtings- 
verdrag van de Europese Gemeenschap: 
"Ten einde de toegang tot werkzaam
heden (...) te vergemakkelijken, 
stelt de Raad (...) richtlijnen vast 
inzake de onderlinge erkenning van

diploma's, certificaten en andere 
titels."

AANVANKELIJK WERD VOOR IEDERE OFLEI- 
ding afzonderlijk het hele curricu
lum, de duur van de opleiding, de 
gevolgde methoden en de kwalifica
ties van de diploma's onder de loep 
genomen. In dertig jaar zijn op die 
manier alleen richtlijnen voor een 
zevental beroepen tot stand gekomen, 
voornamelijk in de medische sector 
(artsen, dierenartsen, tandartsen, 
verpleeg- en verloskundigen, apothe
kers) plus architecten. Deze Europe
se wetgeving heeft een positief 
effect gehad op de opleiding tot 
verpleegkundigen in Frankrijk, die 
aanzienlijk werd verdiept. Bovendien 
kunnen Italianen nu naar een Achte 
tandarts (voor 1984 bestond daar 
geen specifieke tandartsenoplei
ding). Diezelfde zegen staat de 
Spanjaarden te wachten na een over
gangsperiode van vijf jaar. De ju
ristenrichtlijn van 1977 staat de 
ruim 130 duizend Europese advocaten 
alleen toe in een andere lidstaat 
juridische diensten te verlenen
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samen met een advocaat of een advo
catencollectief uit het gastland. 
Volgens deze richtlijn is een volle
dig vrij verkeer van personen in 
deze beroepsgroep dus niet mpgelijk.
Zouden alle opleidingen op deze 

manier moeten worden vergeleken, dan 
waren we in 2093 nog niet klaar. Zo 
ligt een voorstel voor een ingeni- 
eursrichtlijn al vanaf 1969 op de 
tafel van de Raad van ministers! In 
schriftelijke vragen heb ik inder
tijd de Europese Conmissie verzocht 
om reeds bestaande keurmerken als de 
titel Europees ingenieur van de 
Federatie van Ingenieursverenigingen 
in Europa als leidraad te nemen. 
Waar de Europese Conmissie wel oren 
naar had, maar waartoe de Raad van 
ministers maar niet kon besluiten.

VANWEGE DE GECOMPLICEERDE PROCEDURES 
en soms brede interpretatiemogelijk
heden, kwam de Europese Conmissie in 
1985 in het beroemde Witboek voor de 
totstandkoming van de Europese markt 
mat het initiatief voor een Algemeen 
stelsel erkenning hoger onderwijsdi- 
ploma's, gebaseerd op het inzicht 
dat universitaire opleidingen in 
heel Europa gelijkwaardig zijn. Een 
erkenning van honger onderwijsdiplo
rna 's en titels zonder voorafgaande 
moeizame harmonisatie.
In november 1985 ging het Europees 

Parlement al in principe akkoord met 
het voorstel. Vervolgens heeft de 
Raad van ministers bijna drie jaar 
over dit initiatief gediscussieerd. 
Sonmigen wilden bepaalde beroeps
groepen uitsluiten, bijvoorbeeld het 
leraarschap. In een aantal lidstaten 
vallen alle leerkrachten onder het 
ambtenarenstatuut. En overheidsfunc
ties moesten voorbehouden blijven 
aan eigen onderdanen. (Je weet maar 
nooit met die buitenlandse spion
nen!) Bovendien moest, als compensa
tie voor het wederzijds vertrouwen, 
toch alt ijd een bepaalde vorm van 
examen of stage mogelijk zijn. Dit 
gold vooral voor de juridische be
roepen. Er bestaan uiteraard grote 
verschillen tussen de nationale 
wetgevingen van de twaalf lidstaten. 
Het is begrijpelijk dat een kandi
daat- jurist blijk moet geven van 
grondige kennis van de wetgeving 
van het gastland.
De discussie raakte onder het 

Duitse voorzitterschap in een 
stroomversnelling. De Duitsers gaven 
hoge prioriteit aan het voorstel en 
wisten in juni 1988, vlak voor zij 
de voorzittershamer overdroegen aan 
Spanje, een doorbraak te bereiken. 
Het Europees Parlement gaf opge
lucht , na nog enkele puntjes op de i

te hebben gezet, snel zijn zegen aan 
de ontwerprichtlijn. Zodat in decem
ber 1988 het voorstel definitief een 
richtlijn werd. Dat wil zeggen een 
Europese wet die moet worden opgeno
men in twaalf nationale wetgevingen. 
De lidstaten hebben daartoe tot 1 
januari 1991 de tijd. Dan is de wet 
écht van kracht (en niet op 1 janua
ri 1990 zoals abusievelijk vermeld 
in mijn artikel in Driemaster jaar
gang 41 nummer 3).

DIT BETEKENT DAT IEDERE EUROPESE

CONGRES
OP 18 EN 19 NOVEMBER VINDT HETE 
najaarscongres van de JOVD 
plaats. Centraal op dit congres 
staat het politiek kernprogram
ma. Het politiek kemprogranna 
wordt eens in de vier jaar vast
gesteld en is te vergelijken met 
een verkiezingsprogramma.
NA IE REDE VAN LANDELIJK VOORr 
zitter Mark Rutte, debatteren op 
de zaterdagavond de TWeede Ka
merleden De Grave (WD) en 
Schaefer (PvdA) over de actuele 
politieke situatie.

VOORTS KEMEN ZOWEL ZATERDAG ALS 
zondag allerlei huishoudelijke 
zaken aanbod. Ondermeer be
stuurswisselingen "Constantijn, 
cm iets gedaan te krijgen belden 
we je altijd viermaal: een keer 
om het te vragen en driemaal cm 
je eraan te herinneren" en de 
begroting voor 1990 "bezuinigen 
op Driemaster, is zuinigheid die 
de wijsheid bedriegt". 31

bezitter van een hoger cnderwijsdi- 
ploma zijn of haar diploma en titel 
binnen de hele Europese Gemeenschap 
erkend krijgt. Ook de diploma's van 
onderdanen die hun studie buiten het 
grondgebied van de Europese Gemeen
schap hebben behaald, worden erkend, 
mits zij een gedeelte van hun studie 
in een van de lidstaten hebben ge
volgd.
Heeft men een hoger onderwijsdi- 

ploma behaald na een studie die 
korter is dan drie jaar, dan mag het 
gastland enige beroepservaring ei
sen. Indien er wezenlijke verschil
len in de opleidingen bestaan, dan 
kan het gastland een examen of stage 
verlangen voor die onderdelen die 
niet in de opleiding van de kandi
daat voorkwamen. De keus is aan de 
kandidaat, behalve bij strikt juri
dische beroepen: dan bepaalt het 
gastland zelf of de kandidaat een 
examen moet af leggen of stage dient 
te volgen. Overigens moeten de lid
staten alle voornemens ter goedkeu
ring voorleggen aan de Europese 
Conmissie om een te ruim gebruik van 
deze clausule te voorkomen.

ALS RAPPORTEUR NAMENS HET EUROPEES 
Parlement over het Europese onder
wijsbeleid, gooi ik nu mijn volle 
gewicht in de strijd voor een verge
lijkbaar systeem voor de overige 
opleidingen en voor erkenning van 
diploma's en kwalificaties aan het 
einde van de leerplichtige leeftijd 
(die daarom ook meer op elkaar wor
den afgestemd). Want de grenzen 
vallen weg voor alle Europese bur
gers. Vrij verkeer en vrije vesti
ging moet mogelijk zijn voor ieder
een! Er bestaan plannen voor de 
invoering van een Europese oplei- 
dingspas. Overigens heeft het Euro
pees Parlement al in 1983 op libe
raal initiatief de invoering van een 
dergelijk, fraudebestendig Europees 
paspoort bepleit.

MET DE INVOERING VAN HET ALGEMEEN 
stelsel erkenning hoger onderwijsdi- 
ploma's wordt alvast een aantal 
onzekerheden voor een deel van de 
Europese bevolking weggenomen. Alle 
lidstaten erkennen eikaars hoger 
onderwijssysteem weliswaar niet als 
gelijk, maar wel als gelijkwaardig 
en van voldoende hoog niveau. En dat 
moet op den duur voor alle opleidin
gen gaan gelden. Een bewijs van 
solidariteit en van groeiend ver
trouwen in eikaars prestaties! JL

Voor meer informatie: Mevrouw mr. 
J.E.S. Larive, Europees Parlement, 
Belliardstr 97-113, B-1040 BRUSSEL.
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V ER K IEZ IN G STIJD !
O O G STTIJD I door Jort Kelder
De verkiezingscampagnes zijn over. De kiezer heeft gesproken, het is formatietijd. De luiken gaan weer 
voor de ramen op het Binnenhof - openheid is lastig voor de macht.

GETUIGE DE WEINIG CHARISMATISCHE 
lijsttrekkers van de grote partijen, 
blijft politiek fröbelwerk in Neder
land. Beckers, Kek, Voorhoeve - 't 
smoelt niet. Het is de overtreffende 
trap van saai. Opvallend was het 
stemgedrag van menig prominent 
JOVD'er: velen kozen het zuivere 
charisma van Van Mierlo. Sonrnigen 
ook de PvdA, vanwege de macht. En 
niet al te velen WD, vanwege Voor
hoeve.

DE JONGERENORGANISATIES HEBBEN OCK 
campagne gevoerd. Verkiezingstijd is 
altijd oogsttijd voor stemvee. De 
Jonge Socialisten organiseerden de 
grootste en luidruchtigste happe
ning. Dit "festival van de juiste 
keuze" trok 3 september in Haarlem 
dertigduizend bezoekers en kostte 
een slordige twintig mille per nieuw 
lid. De PvdA-jongeren scoorden vijf 
nieuwe kameraden.

I® JOVD VERSPREIDDE TACHTIGDUIZEND 
deur-, fiets- en aanmeldingskaartjes 
vanwege de veertigjarige geboorte
dag. Plaats van handeling was mees
tentijds een studentenstad, het

doelwit luidde steevast: "eerste
jaarsstudenten". De promotieteams 
scoorden behoorlijk. Op het algemeen 
secretariaat van de JOVD kwamen 
tussen 30 juni en 1 oktober 421 
verzoeken voor "meer informatie" 
binnen en telefoneerde een heuse 
belploeg 264 nieuwe namen bij de 
ledenlijst. De JOVD blijft ouderwets 
elitair, want de groei kwam dispro
portioneel uit de (semi-)studenten- 
steden: Eindhoven, Enschede, Leiden 
en Utrecht.

VOORZITTER RUTTE ROEPT CONTINUÏTEIT 
en krijgt continuïteit. Het ledental 
van de JOVD daalt jaarlijks met zo'n 
twintig procent. Ondanks de groei 
van de laatste maanden, worden eind 
dit jaar tweeduizend leden verwacht. 
In 1985 waren het er nog 36 honderd. 
Gevoegd bij de vijf zetels teruggang 
van de WD-fractie in de IWeede 
Kamer (waaraan de WVC-subsidie ge
koppeld is) levert dat Rudiaanse 
toestanden op in de broekriem van de 
penningmeester (schade: dertig- è 
veertigduizend gulden). Is het toe
val dat de volslanke landelijk kas
sier Otterloo op het najaarscongres

plaats maakt voor de fragiele Fris
hert?

DE ASPIRANT-LEDEN WORDEN NIET ALLEEN 
met drukwerk belaagd. In Gelderland 
is politiek vooral leuk, lachen, 
lekker. Een met naïviteit, spontani
teit en vrouwelijk schoon volgepropt 
promotieteam belaagt aldaar de 
nietsvermoedende passant op brade
rieën en partijen. "Hoi, wij zijn 
Esther en Marjolijn. Wil je lid 
worden?" Dat werkt.

IN UTRECHT GDG MEN OP DE LUDIEKE 
toer. Afdelingsregelneef Martijn 
Spijk stelde zijn Eend ter beschik
king voor het betere politieke hand
en standwerk. Zo brachten (van 
links naar rechts:) hoofdbestuurslid 
drs. Bas Bakker, veteraan Frank 
Rohof, voorzitter Mark Rutte en 
luchtmachtofficier mr. Jan van Zanen 
een luidruchtige politieke lullepot 
ten gehore. "Jk&k, beste mensen, uw 
JA tegen de JOVD is een NEE tegen 
Voorhoeve. Stém liberaal!" Conclu
sie: vier lelijke ouwe kerels werkt 
niet. Students prefer blonds.

JK
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LET  O P J E  W OORDEN! door Fred Akkerma
GIETEN/GRONINGEN, 20 augustus 1989 - Hoe een eenvoudige afdelingsvoorzitter toch spraakmakend kan zijn, 
bewees Pieter van Woensel. Hij is voorzitter van de Oostgroningse JOVD-afdeling De Canpagnie, waarin de 
gemeenten Stadskanaal, Veendam en Vlagtwedde zijn verenigd. In april van dit jaar, toen WD-fractielei- 
der Voorhoeve nog enthousiast het door hemzelf bedachte sociaal-liberalisme propageerde, vereeuwigde de 
negentienjarige student Nederlands zich mat een opmerkelijke uitspraak.

TE LINKS
"De WD kruipt te veel naar links", 
liet de openhartige Van Woensel zich 
ontvallen in een vraaggesprek met 
het grootste dagblad van Noord-Ne- 
derland, het Nieuwsblad van het 
Noorden. Het bericht haalde zelfs 
de voorpagina van deze krant. De 
publiciteitsactie (Van Woensel wilde 
"neer bekendheid aan de afdeling 
geven") leek geslaagd, maar had een 
onvoorziene keerzijde. Want ock het 
noordelijk districtsbestuur leest 
het Nieuwsblad van het Noorden. En 
dat kon zich helemaal niet vinden in 
de uitspraak van de antoitieuze Van 
Woensel. Het sociaal-liberalisme van 
fractieleider Voorhoeve wordt volle
dig door het noordelijk districtsbe
stuur gesteund. Resultaat: de func
tie van vice-voorzitter politiek van 
het district ging in juni aan Van 
Woensel voorbij.
Van Woensel verhuisde in 1986 van 

Breda naar het Drentse dorpje Gie
ten. Een jaar later werd hij lid 
van de JOVD. "De JOVD stond in die 
t ijd volop in de belangstelling en 
ik voelde er wel wat voor", ver
klaart hij. Sinds september 1988 is 
Van Woensel voorzitter van de afde
ling De Compagnie. Onder zijn voor
zitterschap slonk het aantal leden 
danig: van ruim zeventig naar minder 
dan veertig. Reden voor het afde
lingsbestuur om meer aan ledenwer
ving te gaan doen. "We hebben er 
toen bewust voor gekozen om veel 
publiciteit te behalen. Zo kwam 
ondermeer de uitspraak 'WD kruipt 
te veel naar links' in de krant", 
vertelt Van Woensel, die zijn tegen
draadse opvatting nog niet heeft 
afgezworen. "Ik zie graag Wiegel 
weer terugkeren als fractieleider 
van de WD. Die man spreekt veel 
meer tot de verbeelding dan Voorhoe-

ONGELUKKIG
Door de omstreden uitspraak van Van 
Woensel, lijken zijn kansen op pro
motie naar district Noord verkeken. 
Rijst de vraag: is er in district
Noord geen plaats voor alternatieve 
ideeën? Zijn afdelingen slechts ja
knikkers van het districtsbestuur? 
De als enig bereikbare districtsbe-

stuurder Hendrik Barelds reageert 
verbaasd. "De uitspraak van Van 
Woensel is inderdaad wat ongelukkig. 
Wij onderhouden goede contacten met 
de WD en krijgen er een hoop geld 
van. Dat Van Woensel geen vice-voor
zitter politiek is geworden, komt 
omdat we hem op dit moment nog niet 
capabel genoeg vinden. In de toe-

HET TOLGENDE IS M U  REGELMATIG OVER- 
kcmen. Ik zit in het Gelders promo
tieteam (erg leuk overigens). Op een 
bctn-volle informatiemarkt duw je een 
onnozele voorbijganger een folder in 
z'n hand. Je houdt hem staande en 
begint een vlot verhaal over de 
JOVD. Ontzettend gezellig, goed 
evenwicht tussen formeel en infor
meel, leerzame v&s-activiteiten en 
leuke mensen. De onnozel raakt ge
boeid en vraagt door.

NA EEN LANS GESPREK IN DE DEINENDE 
mensenmassa lukt het je de geïnte
resseerde naar de stand toe te lek
ken om zich op te geven als lid dan 
wel belangstellende. Maar dan...

MET DE EEN IN DE HAND VALT ZIJN BLIK 
op de promotiefilm. Hij kijkt en 
ziet daar: een Mark Rutte, jasje, 
dasje, achter het spreekgestoelte 
speechen. Vervolgens Ferry van Dijk, 
milieubewust in de trein met een 
saai verhaal. Dan Jeroen Pr ineen, 
druk gebarend in een geruite trui. 
Ed Nijpels een wandeling makend. En 
een oude Miep aan het praten.

VERBAASD KUK T  HET POTENTIËLE U D  ME 
aan: 'Ik heb uit jouw verhaal opge
maakt dat de JOVD zo sprankelend en 
gezellig is! Maar wat zie ik hier? 
Bekakte ventjes, zo'n Nijpels die me 
weinig zegt en een ouwe taart■ Het 
spijt me hoor, je hebt het leuk en 
enthousiast weten te brengen, maar 
als die film ock de JOVD moet voor-

komst voorzie ik wel degelijk een 
functie binnen het district voor Van 
Woensel."
Promotiekansen zijn voor Van Woen

sel dus nog steeds aanwezig. Maar 
hij is gewaarschuwd: afwijkende 
meningen worden binnen district 
Noord niet geduld...

FA

Stellen, probeer ik liever een ande
re organisatie!" De pen wordt neer
gelegd en de geïnteresseerde loopt
weg,." ' ■■ ...

WEE! EN WAARDOOR? MESDAAD, DOOR 
die "promotiefilm"! Ontgoocheld 
blijf ik achter: al m'n moeite voor 
niets geweest!

OP DIE FIIM HAD TEN MINSTE EEN GROOT 
aantal vrouwen zichtbaar moeten 
zijn. Wel zo leuk voor de heren. 
Verder minder geklets. In een la
waaierige omgeving versta je daar 
niets van. Je ziet dan alleen saaie 
ventjes hun mond bewegen. Kort cm, de 
promotiefilm is veel te mannelijk en 
formeel. Ook ik herken mijn organi
satie daar niet in!

VOOR EEN INEÖÏWAÏIE-AVOND T O R  NIEU
we leden dan wel belangstellenden 
met aansluitend een leek feest, is 
de film missdiien wel geschikt. Maar 
in ieder geval niet voor een promo- 
tiestand. Neem daar maar vlotte 
meiden voor! MvL

PROM OTIEFILM ? door Marjolijn van Leeuwen

UTRECHT, 17 september 1989 - Met alle respect voor de makers hoor, maar de 
JÖVD-pramotiefilm schiet werkelijk aan zijn doel voorbij. Want deze film 
hoort toch een beeld te geven van onze organisatie?
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LEV EN  IN EEN  LAND
ZO N D ER G ELD  door Jodi van Wijk
Nog nooit heb ik een volk meegemaakt dat zo gelukkig en harmonieus met elkaar leeft zonder dat iemand 
een cent bezit. Ik heb het over de bevolking van Vrij Angola. In augustus bracht ik een bezoek aan het 
door de Uniao Nacional Para a Independencia Total de Angola (UNITA) bestuurde gebied van Angola en kwam 
er vol bewondering van terug.

UNITA
UNITA is een verzetsbeweging die al 
24 jaar strijdt tegen buitenlandse 
overheersing. Eerst vocht zij tegen 
de Portugese kolonisten, sinds 1975 
tegen de Movimento Popular de Liber- 
tagao de Angola (MPLA). Toen de 
Portugezen zich in 1975 uit Angola 
terugtrokken, werd in de Alvor-over- 
eenkomst een datum voor verkiezingen 
afgesproken. Daags voor die verkie
zingen van 1I novenber 1975 riep de 
marxistische MPLA, gesteund door 
Cuba en de Sovjetunie zich uit als 
regerende partij. De UNITA en de 
Frente Nacional de Liberta<;ao de 
Angola (INLA) werden uit de hoofd
stad Luanda gezet en begonnen ieder 
een verzetsstrijd voor herstel van 
de democratie. De FNLA heeft die 
strijd niet vol weten te houden, de 
UNITA vecht onder leiding van Jonas 
Savinbi nu al veertien jaar voor 
vrije verkiezingen en democratie.

JAMEA
Op de verjaardag van Savinbi merkte 
ik wat een sterke persoonlijkheid 
deze man heeft. Hij vecht voor Ango
la en alle Angolezen om in een demo
cratie met een meerpartijenstelsel 
te kunnen leven. Met hem strijden 75 
duizend vrijwillige soldaten, ge
steund door hun families. Savinbi 
heeft zijn hoofdkwartier Janba opge
zet in het zuidoosten van Angola. Na

maanden lopen kwam hij in dit ge
bied, waar leeuwen, olifanten en 
zebra's de enige levende wezens 
waren. In deze gedurende de winter 
kurkdroge en gedurende de zomer 
modderige uitloper van de Kalahari- 
woestijn startte hij in 1976 een 
nederzetting. Nu dertien jaar later 
is die nederzetting uitgegroeid tot 
een dorp van vijftienduizend inwo
ners. Het dorp is opgebouwd uit vele 
dorpskernen, die bestaan uit lemen 
hutten met rieten daken en een wa
terplaats. Het grondwater wordt in 
iedere kern met aggregatoren naar 
boven gepompt. Elektrische verlich
ting is nog niet overal aanwezig. 
Dit komt omdat Janba erg uitgestrekt 
is en omdat rondtrekkende olifanten 
de elektriciteitspalen nogal eens 
omver lopen. Tussen de verschillende 
kemen bevinden zich ziekenhuizen, 
scholen, fabrieken, regeringsgebou
wen en administratiekantoren.

ONDERWIJS IN DE JUNGLE 
Verspreid over Janba zijn zeven 
scholen. In iedere school krijgen 
kinderen van vier tot achttien on
derwijs in Portugees, Frans, Engels, 
drie Afrikaanse talen, wiskunde, 
natuurkunde, aardrijkskunde, wereld
geschiedenis, tékenen en gyimastiek. 
Het schoolsysteem is van de Portuge
zen overgenomen en lijkt erg op het 
onze. Veel aandacht wordt besteed

aan nascholingsprogramma's voor 
leerlingen die een stuk onderwijs 
hebben gemist. In de bovenbouw zijn 
enkele overdekte lokalen met school
banken. Tachtig procent van de leer
lingen zit echter buiten op een 
boomstam met het schrift op schoot 
te kijken naar een kromgetrokken 
bord. Docenten, veel vrouwen met een 
kindje op de rug, ontvangen geen 
salaris, maar eten, kleding en een 
hut in ruil voor hun arbeid.
Dit salarissysteem wordt in het 

hele UNITA-gebied gehanteerd. Wan
neer jij iets voor anderen doet, 
ontvang je er iets voor terug. Ie
mand die veel eten verbouwt, ont
vangt er goederen voor terug die 
hij nodig heeft. Iemand die in een 
fabriek werkt, ontvangt eten, kle
ding en onderdak.

GEZONDHEIDSZORG
Het civiele ziekenhuis van Jamba 
heeft onverwachte tegenstellingen. 
Zo is er een rHntgenkamer, twee 
operatiekamers, een redelijk uitge
rust laboratorium, maar een schrij
nend tekort aan medicijnen tegen 
malaria, thermometers en vitamine C. 
De afdelingszalen bestaan uit ver
schillende hutten met acht tot vijf
tien bedden. Dokter Manasses, hoofd 
van het civiele hospitaal heeft 
negentig bedden en doet zijn uiter
ste best om met de weinige middelen 
de bevolking van Janba en daarbuiten 
gezond te maken en te houden.
Ook de slachtoffers van de chemi

sche oorlogvoering worden hier ver
pleegd, voor zover verpleging moge
lijk is. De MPLA gebruikt een meng
sel van verschillende Sovjetrussi
sche gifgassen waar nog geen anti
stof tegen bestaat. Wanneer je de 
acht- en negentienjarige slachtof
fers blind en verlamd in hun rol
stoel ziet zitten, dan draait je 
hart om. Het enige wat je voelt is 
medelijden en machteloosheid. Dat 
gevoel slaat om in pure boosheid 
wanneer je hoort dat de Nederlandse 
regering weigert te erkennen dat de 
MPLA gifgassen gebruikt ondanks 
keiharde rapporten van de Belgische 
toxicoloog Hendrickx. Op vragen
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daarover in de Ttoeede Kamer ant
woordde minister Van den Broek dat 
hij geen bevestiging had ontvangen 
op de vraag of er chemische wapens 
zijn gebruikt tegen burgers en UNI- 
TA-strijders. Natuurlijk zal de MPLA 
nooit toegeven dat ze gifgassen 
gebruiken tegen onschuldige mensen. 
Dan staat de Nederlandse ontwikke
lingshulp die de MPLA mijns inziens 
ten onrechte krijgt op het spel.
De blanke dokter Morgado, hoofd 

van de militaire UNITA-ziekenhuizen 
in heel Angola vertelt dat erg veel 
mensen buiten Vrij Angola de UNITA- 
hospitalen bezoeken voor medische 
behandelingen. De UNITA-ziekenhuizen 
in het MPLA-gebied zijn beter uitge
rust dan MPLA-hospitalen. Dokter 
Morgado is gestopt met het aaribren- 
gen van Rode Kruis-tekens op de 
daken van de ziekenhuizen. De MPLA 
geeft de voorkeur aan civiele doelen 
in hun strijd tegen de UNITA. Met 
name hospitalen zijn een geliefd 
doel. Dat daarbij eigen mensen en

onschuldige burgers onkomen deert de 
MPLA niet.

INDUSTRIE
Dat UNITA een guerrilla-oorlog voert 
merk je wanneer je een bezoek brengt 
aan verschillende fabrieken. In het 
naai-atelier zitten zo'n vijftig 
soldaten, merendeels van verwondin
gen herstelde of zonder geamputeerde 
ledematen, acht uur per dag achter 
naaimachines. Ze produceren in ruil 
voor eten, kleding en onderdak acht
honderd uniformen per dag. Daarnaast 
zijn mannen en vrouwen burgerkleding 
aan het maken.
Burgers en militairen in MPLA- 

gebieden moeten maar zien hoe ze 
aan kleding kanen. De staatswinkels 
zijn leeg, de partijwirikels zijn 
voor hun gesloten en de zwarte markt 
is niet te betalen. Een MPLA-krijgs- 
gevangene van vijftien vertelde dat 
hij achttien maanden geleden bij 
zijn ouders was weggehaald en een 
geweer had gekregen om tegen de

UNITA te strijden. Schoenen of sol
dij had hij nooit ontvangen.
Savimbi is voor zijn wapens afhan

kelijk van bevriende landen. De 
aanvoer van munitie en wapens is 
erg wisselend. Daarom wordt er ex
treem zuinig met het materiaal omge
gaan. Buitgemaakt wapentuig wordt in 
een fabriekje in Jamba helemaal tot 
in de puntjes nagekeken, gerepareerd 
en geolied. Geweerkolven worden met 
de hand gezaagd en geschuurd. En ode 
deze zagende en schurende arbeiders 
verdienen alleen eten, kleding en 
een hut.
Het is te hopen dat al deze in

spanningen tot vrede zullen leiden. 
De UNITA zegt niet te zullen stoppen 
met haar strijd totdat er vrije 
verkiezingen komen. En wanneer de 
MPLA deze verkiezingen wint (wat 
erg onwaarschijnlijk is) dan zal de 
UNITA de uitslag aanvaarden. In een 
ware democratie bepaalt.' immers de 
bevolking wie regeert.

JvW

In verband met het terugtreden van de huidige 
hoofdredacteur zoekt Driemaster per 18 maart 1990 
een hoofdredacteur. -

HOOFDREDACTEUR

Het in Driemaster jaargang 41 runner 5/6 aangekon- 
digde verslag over het 13de Wereld Jeugd- en Stu
dentenfestival met impressie van de Democratische 
Volksrepubliek Korea, is uit technische overwegin
gen uitgesteld tot een volgend nmner.

(M/V)
Voor deze functie zoekt Driemaster een JOVD’(st)er 
die:

- beschikt over gedegen kennis van de Nederlandse 
taal.

- ervaring heeft met WordPerfect.
- zich thuisvoelt binnen de redactie van Driemas
ter.

Na een selectie wordt de kandidaat om ervaring op 
te doen benoemd in de functie van eindredacteur en 
op 17 maart 1990 als hoofdredacteur voorgedragen 
' aan de algemene vergadering.

Schriftelijke sollicitaties voor bovenstaande func
tie kunnen tot uiterlijk 31 decenber 1989 worden 
gericht aan: DRIEMASIER, p/a W. Rümelingh, Z sta- 
tionswg 31, 2061 HD BDDEMENQAAL (05924-1598).

Wie eerst meer informatie wil, kan die bij boven
staand adres of een van de redactieleden van Drie
master verkrijgen.

W'J D g g f 1
ALLES!

B uiten bankb ilje tten  kun t u
bij ons te re ch t voor
al uw  w ensen  op drukgebied

PRINTASS Dinky
1 Druk

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466 
Postbus 330. 1780 AH Den Helder
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CON GRESBON
Congresbon voor het najaarscongres van de JOVD op 
18 en 19 november 1989 in EurOase te Amersfoort.

Ik, M / V

naam : ...............................

adres : ...............................

postcode: ...............................

plaats : ...............................

telefoon: ...............................

afdeling: ..............................

kon naar het najaarscongres van de JOVD.

Handtekening: ...........................

Afknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat 
JOVD, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ AMSTERDAM.

o 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner, 
disco en congresboek (f 85,00).

o 2 overnachting hotel, ontbijt, disco en congres
boek (f 57,50).

o 3 disco (f 7,50).

o 4 congresboek (f 5,00).

In tegenstelling tot eerdere berichten is het niet 
mogelijk om in een jeugdherberg te overnachten.

Kruis je keuze aan! En maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekening 5467270 (JOVD-activiteitenre- 
kening) te Amsterdam. De congresbon en het bedrag 
dienen vóór 03/11/89 op het Algemeen secretariaat 
JOVD binnen te zijn. Indien je vóór 10/11/89 af
zegt, wordt het bedrag minus f 7,50 teruggestort. 
Na deze datum blijf je het gehele bedrag verschul
digd! Wie ter plaatse betaalt moet apart intekenen. 
Voorkom die ellende en betaal ruim van te voren. 
Overmaken is niet genoeg: het bedrag moet binnen
zijn. Neem daarom een betalingsbewijs mee.

B LIJV EN D  IN H ERIN N ERIN G
1989, JAAR VAN HET ACHTSTE UJSTKLM 
van de JOVD. Voor velen een blijven
de herinnering. Hóe kan het ook 
anders na zo'n grandioos lustrumcon
gres, hartversterkende boswandelin
gen, het zenuwslopend beursspel of 
de opgverpestende JöVD-pranot iefilm. 
Toch weet iedereen dat herinneringen 
uit de geest vervagen tot fletse 
afspiegelingen van de emotie die 
ooit op onze zintuigen inwerkten. 
Nee, neem dan blijvende herinnerin
gen! Het zal niet bij iedereen be
kend zijn, maar in het kader van het 
veertigjarig bestaan van de JOVD 
zijn een aantal speciale lustmnar- 
tikelen geproduceerd. Het zijn arti
kelen die er speciaal op gericht 
zijn de roker, de drinker en spaar
der het leven te veraangenamen.
W30R DE FERVENTE ROKER ZLJN ER ELE
gante navulbare JOVD-tafelaanstékers 
in de kleur wit met blauw. Het lus- 
trumlogo op de voorzijde. Daar kan 
je je vriendin rustig een vuurtje 
mee aanbieden! Af delingsborrels, 
Voor- en nagesprëkken bij bestuurs
vergaderingen in rokerige achterka- 
mert jes worden vanaf heden opge

fleurd door unieke verzamelobjecten: 
JOVD-bierglazen. Helder glaswerk 
voorzien van blauw lustrumlogo roe
pen bij iedere slok het lustrum in 
herinnering qp. Deze bierglazen zijn 
ock uitermate geschikt cm sprekers 
bij afdelingsactiviteiten eens iets 
anders cadeau te doen dan de obliga
te fles wijn. Ten slotte is er voor 
eenieder die het hele jaar moet

sparen om de drie congressen bij te 
wonen een handige steun in de rug: 
de JÖVD-moneybax. Ook zeer geschikt 
voor naast de telefoon in menig 
studentenhuis.
HOE DEZE OWISBARE ZAKEN TE BESTEL
len? Heel eenvoudig: onderstaande 
bon invullen en opsturen naar het 
Algemeen secretariaat JOVD! 2M

JOVD-tafelaansteker f 9,00 * aantal (......) = f ...
JDVD-bierglas f 3,50 * aantal (......) = f ...
JOVD-moneybcoc f 1,00 * aantal (..,...) - f ...
Totaal f ...

o Ik ontvang een acceptgiro vermeerderd met de portokosten en krijg 
het bestelde na betaling toegezonden, 

o Ik kan het bestelde afhalen en betalen op het Algemeen secretariaat 
JOVD.

Naam : ................. Postcode: ..................
Adres : ........... ...... Plaats : ..................
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